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Αθήνα, σήµερα στις 5 Σεπτεµβρίου 2014, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου το Τµήµα Διακοπής Εργασιών της Βουλής (Γ’ σύν-
θεση) για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου
αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 4-9-2014
εξουσιοδότηση του Τµήµατος Διακοπής Εργασιών της Βουλής
(Γ’ σύνθεση) επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προεδρείου τα Πρα-
κτικά της ΛΒ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 4 Σεπτεµβρίου
2014, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου
νόµου: «Ρύθµιση θεµάτων Υπουργείου Εθνικής Άµυνας»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Τµήµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Τρίτης 9 Σεπτεµ-
βρίου 2014.

ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρα 29 παράγραφος 1 και 130 πα-
ράγραφος 8 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 65/4-9-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λέσβου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παύλου Βογιατζή προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη διά-
θεση επιπλέον πιστώσεων για την έγκριση αιτήσεων Νέων Γεωρ-
γών που υπεβλήθησαν στην Περιφέρεια Βορείου Αιγαίου.

2. Η µε αριθµό 63/4-9-2014 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νάν-
τιας Βαλαβάνη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την
καταβολή των ενοικίων για την εκµίσθωση των είκοσι οκτώ ακι-
νήτων του δηµοσίου που πουλήθηκαν µε τη µέθοδο sale-and-
lease-back.

3. Η µε αριθµό 64/4-9-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Τρικάλων της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Κυρίτση
προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την
εγκατάλειψη του Κέντρου Μελέτης και Έρευνας του Ελληνικού
Θεάτρου-Θεατρικό Μουσείο.

4. Η µε αριθµό 62/4-9-2014 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Κα-
ραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε τις κατασχέσεις σε ασφα-
λισµένους του Οργανισµού Ασφάλισης Ελεύθερων Επαγγελµα-
τιών (ΟΑΕΕ) που αδυνατούν να καταβάλουν τις οφειλές τους.

Εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-

θρωπίνων Δικαιωµάτων: «Τροποποίηση του ν. 927/1979 (Α’139)
και προσαρµογή του στην απόφαση πλαίσιο 2008/913/ΔΕΥ της
28ης Νοεµβρίου 2008, για την καταπολέµηση ορισµένων µορφών
και εκδηλώσεων ρατσισµού και ξενοφοβίας µέσω του ποινικού
δικαίου (L 328)».

Στη συνεδρίαση της Τρίτης συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νο-
µοσχέδιο επί της αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητη-
θούν τα άρθρα και οι τροπολογίες σαν µία ενότητα. Η διαδικασία
έχει ως εξής: Θα µιλήσουν οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές
επί των άρθρων και των τροπολογιών, θα ακολουθήσουν οι ενα-
ποµείναντες οµιλητές επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών και στο τέλος, θα µιλήσουν όσοι τυχόν Βουλευτές
εγγραφούν.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο επί της διαδικασίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ορίστε, κύριε Δρί-
τσα.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Λίγο πριν ολοκληρωθεί η πρώτη συνε-
δρίαση, της Τρίτης, επί του νοµοσχεδίου που συζητούµε και σή-
µερα, ζήτησα και από το Προεδρείο και από τον κύριο Υπουργό
να υπάρξει και τρίτη συνεδρίαση, διότι, όπως όλα δείχνουν, ο
χρόνος της µίας συνεδρίασης –της σηµερινής- δεν θα µας βοη-
θήσει για την επαρκή συζήτηση των άρθρων και των πολλών τρο-
πολογιών. 

Θέτω ξανά αυτό το αίτηµα. Νοµίζω ότι συµφωνούν όλες οι πτέ-
ρυγες λίγο-πολύ. Πρέπει να το δούµε. Σε κάθε περίπτωση, όµως,
ακόµα και αν δεν µπορέσει να γίνει αυτό -που νοµίζω ότι πρέπει
να γίνει, θα αδικηθεί το νοµοσχέδιο, αν δεν γίνει- θα πρέπει να
δοθεί στους εισηγητές χρόνος αντίστοιχος µε το χρόνο που
έχουν οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές στην επί της αρχής
συζήτηση, δηλαδή δεκαπέντε λεπτά. Τουλάχιστον, αυτό το δεύ-
τερο ας γίνει. Όµως, το βασικό αίτηµα είναι να υπάρξει τρίτη συ-
νεδρίαση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Δρίτσα.
Σε ό,τι αφορά το Προεδρείο, έχουµε πει στη Διάσκεψη των

Προέδρων ότι θα το δούµε στην πορεία ανάλογα µε την εξέλιξη,
αν δηλαδή γραφτούν αρκετοί οµιλητές κλ.π.. Αν δεν φτάνει ο
χρόνος, το εξετάζουµε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ας τεθεί από τώρα, γιατί αυτό διευκο-
λύνει τη συζήτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σε ό,τι αφορά την
Κυβέρνηση, είναι εδώ ο Υπουργός.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ένα λεπτό, κύριε
Κουτσούµπα, να τελειώσω και θα µιλήσετε µετά.

Εποµένως θα συνεχίσουµε τώρα κανονικά µε τα οκτάλεπτα,
όπως έχουµε…

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Όχι τα οκτάλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
Εµάς µας κόψατε τις δευτερολογίες µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μισό λεπτό, θα βρού-
µε µια λύση.

Ο Κανονισµός λέει -κύριε Δρίτσα, εσείς, τουλάχιστον, το ξέ-
ρετε- οκτώ λεπτά. Εγώ λέω να συµφωνήσουµε στο δεκάλεπτο µε
µια ανοχή. Είπα, όµως -και το επαναλαµβάνω- ότι ανάλογα µε το
πόσοι οµιλητές θα εγγραφούν, αλλά και µε την εξέλιξη της συ-
ζήτησης, θα αποφασίσουµε αν θα χρειαστεί τρίτη συνεδρίαση.

Κύριε Κουτσούµπα, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι

σωστά το θέτετε.
Θα ήθελα, όµως, να απαντήσω στον κ. Δρίτσα, λέγοντας ότι

δεν κάναµε καµµία συµφωνία για τρίτη συνεδρίαση, πέρα από το
ότι δεν ήταν αρµοδιότητα δική µας. Συµφωνούµε στο να επιµη-
κυνθεί ο χρόνος των εισηγητών. Κάναµε, όµως, µια συζήτηση µε
την κ. Κατριβάνου να πάµε στα δώδεκα λεπτά. Οπότε, να συµ-
φωνήσουµε όλοι. Νοµίζω ότι έχουν µείνει µόνο δεκαπέντε Βου-
λευτές να µιλήσουν και ο χρόνος επαρκεί. Άλλωστε, δεν έχει
τόσα πολλά άρθρα το νοµοσχέδιο, ούτως ώστε να χρειαστεί.
Παρά ταύτα, αν χρειαστεί, εσείς θα αποφασίσετε µε το Προεδ-
ρείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θα έχουµε δέκα
λεπτά µε µία ανοχή. Άλλωστε, τα άρθρα είναι έξι.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Να τα κάνουµε δώδεκα τα λεπτά,
κύριε Πρόεδρε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Ας πούµε δώδεκα λεπτά, κύριε
Πρόεδρε και να είναι «κλειστός» ο χρόνος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ας αφήσουµε το
χρόνο των δέκα λεπτών και το βλέπουµε στην πορεία. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, η πρώτη συνεδρίαση
δεν ολοκληρώθηκε λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Το ξέρω, κύριε συ-
νάδελφε, αλλά έχει ψηφιστεί επί της αρχής.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Συµπιέζοντας το χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Δεν έχει σηµασία,

κύριε Δρίτσα.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν µας άφησαν το δικαίωµα δευτερο-

λογίας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Δρίτσα, ας µην

καθυστερούµε. Επαναλαµβάνω ότι θα αποφασίσουµε ανάλογα
µε την εξέλιξη.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Κουτσούµπα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν προχωρήσουµε στην κατ’

άρθρον συζήτηση του νοµοσχεδίου, το οποίο –όπως είπα και
στην πρώτη συνεδρίαση επί της αρχής- είναι ένα νοµοσχέδιο µε
σαφές νοµικό και κοινωνικό περιεχόµενο, έχω ηθική και πολιτική
υποχρέωση να κάνω κάποιες παρατηρήσεις επί των θέσεων και
απόψεων που αναπτύχθηκαν κατά την πρώτη συνεδρίαση.

Απευθυνόµενος κυρίως προς τη Μείζονα Αντιπολίτευση αλλά
και γενικότερα προς την Αντιπολίτευση, µε µερικές θέσεις των
συναδέλφων νοµίζω ότι και τη δική σας εικόνα αδικείτε αλλά και
την εικόνα της Ελλάδας αµαυρώνετε, όταν δίνουµε την εντύ-
πωση απ’ αυτό το Βήµα ότι η Ελλάδα είναι µία ρατσιστική χώρα,
ότι οι Έλληνες πολίτες είναι ρατσιστές, ότι τα φαινόµενα ρατσι-
σµού και ξενοφοβίας έχουν µία τέτοια αύξηση που κινδυνεύουν
οι πάντες.

Νοµίζω ότι αυτό δεν είναι η πραγµατικότητα. Βεβαίως, υπάρ-
χουν κάποια φαινόµενα µεµονωµένα, τα οποία και αυτά πρέπει
να απαλείψουµε. Γι’ αυτό βελτιώνεται και ο νόµος προς το καλύ-
τερο. Έχουν αλλάξει οι κοινωνικές και οικονοµικές συνθήκες,
αλλά δεν ισχύει το ότι η Ελλάδα είναι χώρα του ρατσισµού και
της ξενοφοβίας. Μας ακούν στο εξωτερικό και δίνουµε µία δια-
φορετική εικόνα απ’ αυτή που ισχύει, όταν πρέπει να παρουσιά-
ζουµε τη χώρα µας µε την καλύτερη εικόνα που έχει, γιατί το
αξίζει.

Η δεύτερη παρατήρηση έχει να κάνει µε το εξής: Έγινε πολλή
αναφορά στο άρθρο 2, για το οποίο θα κάνω λόγο στη συνέχεια,
καθώς ελέχθη ότι εκµηδενίζει την ελεύθερη έκφραση της άπο-
ψης. Έχουν, λέει, µία επιστολή των εκατόν τριάντα εννέα φιλο-
σόφων ειδικών που διαµαρτύρονται. Θα µπορούσα να σας πω
–το είπα και προχθές- ότι υπάρχουν και άλλοι πεντακόσιοι σα-
ράντα εννέα που λένε τα αντίθετα. 

Όµως, θα το επαναλάβω και πάλι, γιατί έχω υποχρέωση και
διότι εχθές άκουσα τους πρυτάνεις των σχολών. Οι πανεπιστη-
µιακές σχολές έχουν λεηλατηθεί. Μέσα δεν µπορούν να εκφρά-
σουν τις απόψεις τους. Ο πρύτανης δεν µπορεί να ορκιστεί. Πού
ήταν αυτοί οι εκατόν τριάντα εννέα φιλόσοφοι να εκφράσουν τη
δυσφορία τους σε αυτά τα γεγονότα; Δεν τους είδα. Αν αδικώ
κάποιους οι οποίοι το έχουν εκφράσει, ζητώ συγγνώµη. Όµως,
πού ήταν αυτοί οι εκατόν τριάντα εννέα να πουν για τα πανεπι-
στήµια, όπου πρέπει να έχουµε ελεύθερη έκφραση απόψεων;
Πρέπει να µπορούν όλοι να µπαίνουν, να διδάσκονται και να µορ-
φώνονται. Δεν τους άκουσα.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Εκατόν πενήντα δύο έγιναν, κύριε
Κουτσούµπα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ: Λανθασµένη εντύπωση µετα-
φέρετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Σας πειράζει. Όµως, δεν αποφα-
σίζουν οι εκατόν τριάντα εννέα. Αποφασίζει η Βουλή. Όταν τους
εκατόν τριάντα εννέα τους κάνετε Βουλευτές, θα αποφασίσουν
αυτοί.

Κατά τρίτον, έγινε µεγάλη αναφορά, κύριε Πρόεδρε, στο ότι
αυτό το νοµοσχέδιο δεν φέρνει το σύµφωνο συµβίωσης. Ήδη
έχει εξηγηθεί και στην αρµόδια επιτροπή από τον αρµόδιο Υ-
πουργό ότι αυτά είναι θέµατα οικογενειακού δικαίου. Υπάρχουν
πολλά θέµατα τα οποία πρέπει να δει η Βουλή µε νηφαλιότητα
και µε σύνεση και όταν έρθει η ώρα, θα αποφασίσουµε. Όµως,
για λόγους µικροκοµµατικούς και ψηφοθηρικούς, το πετάξατε
και αυτό στην Ολοµέλεια να παίζει στα κανάλια.

Κατά τέταρτον, αν ανατρέξετε στα πρακτικά της επιτροπής
όταν συνεδρίασε, θα δείτε ότι δεν έγινε πολλή αναφορά τότε στο
ένα εκατοµµύριο µετανάστες. Προχθές, έγινε και σ’ αυτούς ανα-
φορά από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ. Ήταν θετικό αυτό.

Κύριε Υπουργέ, εκείνο το οποίο πρέπει να επισηµάνουµε είναι
ότι έγινε τόση συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή, όσο κι εδώ και
έγιναν κάποιες παρατηρήσεις επί των άρθρων. 

Θα πω πρώτα τι προβλέπουν αυτά τα άρθρα. 
Με το άρθρο 1 ορίζονται οι προϋποθέσεις για την ποινική αξιο-

λόγηση των αγκυλώσεων ρατσισµού και ξενοφοβίας που στρέ-
φονται εναντίον οµάδων ή προσώπων και περιλαµβάνει και τα
πράγµατα.

Εκείνο που έχει σηµασία για τους νοµικούς -και για να ξέρει,
όµως, ο κόσµος- είναι ότι δεν αρκεί η απλή πιθανολόγηση της
έκθεσης σε κίνδυνο της οµάδας ή των προσώπων ή του πράγ-
µατος, αλλά απαιτείται να εκτιµάται κάθε φορά η προσφορότητα
του κινδύνου. Είναι µια ασφαλιστική δικλίδα. Δεν µπορούµε να
το αρνηθούµε.

Το άρθρο 2 προβλέπει την ποινικοποίηση των ξενόφοβων και
ρατσιστικών συµπεριφορών κατά των ολοκαυτωµάτων, των γε-
νοκτονιών κ.λπ.. Το αναλύσαµε. Και ειλικρινά, ενώ από τη µία χαϊ-
δεύετε και θέλετε να αναφέρονται οι γενοκτονίες, από την άλλη
αντιδράτε. Τι σας πειράζει, δηλαδή, τόσο πολύ να είστε κάθετοι
και ειλικρινείς, ότι ναι, πρέπει να µπουν -όπως σωστά µπαίνουν-
µέσα στο άρθρο οι γενοκτονίες των Ελλήνων, όλες οι γενοκτο-
νίες που έχουν αναγνωριστεί από το ελληνικό Κοινοβούλιο και
τους διεθνείς οργανισµούς; Γιατί το πασαλείφετε και το πάτε
σιγά σιγά; Το κάνετε για να είστε και από εδώ και από εκεί εντά-
ξει; Εκφράστε ελεύθερα τη θέση σας. 

Το τρίτο άρθρο προβλέπει την τιµωρία των πράξεων που τε-
λούνται µέσω του διαδικτύου. Νοµίζω ότι κανείς δεν µπορεί να
διαφωνήσει ότι µέσα στις καινούργιες συνθήκες που ζούµε -ο κό-
σµος προχωράει- τελούνται αδικήµατα µέσω του διαδικτύου.
Σωστά λοιπόν τα περιλαµβάνει. Γιατί να διαφωνήσετε µε αυτό το
άρθρο; 

Το άρθρο 4 προβλέπει κυρώσεις σε βάρος των νοµικών προ-
σώπων ή ενώσεων προσώπων που εµπλέκονται σε τέτοια αδική-
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µατα ρατσισµού και ξενοφοβίας. Είναι προς τη θετική κατεύ-
θυνση. Πάλι δεν ξέρω γιατί πρέπει να πείτε «όχι» γι’ αυτό το άρ-
θρο. 

Εγώ θα εκφράσω, όµως, και κάποιες διαφωνίες, ανεξάρτητα
από τον τρόπο µε τον οποίο έρχεται, και θα έρθω µετά στη συ-
νέχεια να σας τις πω.

Σε αυτό το άρθρο, κύριε Υπουργέ -σας έκανα και µία παρατή-
ρηση, όπως και στα άλλα- αναφέρεται το εξής: «…αν κάποια από
τις αξιόποινες πράξεις του παρόντος τελέσθηκε προς όφελος ή
για λογαριασµό νοµικού προσώπου ή ενώσεως προσώπων, από
φυσικό πρόσωπο που ενεργεί είτε ατοµικά είτε ως µέλος του ορ-
γάνου». Το ερώτηµα που µε βασανίζει -ως νοµικό περισσότερο-
είναι αν είµαι µέλος µιας ένωσης προσώπων, ενός νοµικού προ-
σώπου, µιας εταιρείας ή -αν θέλετε- είµαι µέλος του κόµµατος
της Νέα Δηµοκρατίας και εκφράσω µια προσωπική –κάτι που πε-
ριλαµβάνει- θα συµπαρασύρω στην ποινική αξιολόγηση και τιµω-
ρία και το νοµικό πρόσωπο το οποίο πιθανά δεν έχει και ευθύνη; 

Θεωρώ ότι πρέπει να προστεθεί για να γίνει καλύτερη διατύ-
πωση το εξής: «Το άτοµο αυτό να ενεργεί κατά την άσκηση των
καθηκόντων του.». Αν, δηλαδή, υπό την ιδιότητά µου ως πρό-
εδρος του τάδε νοµικού προσώπου ή εκπρόσωπος, εξέφρασα
αυτήν την άποψη και για λογαριασµό του νοµικού προσώπου,
τότε να συµπαρασύρω το νοµικό πρόσωπο. Αν την εκφράζω ως
Κουτσούµπας αυτήν την άποψη και τυχαίνει να είµαι µέλος µιας
εκκλησιαστικής οργάνωσης, µιας ποδοσφαιρικής οµάδας ή ό,τι
άλλο θέλετε, δεν µπορώ να συµπαρασύρω το νοµικό πρόσωπο
σε αυτές τις µεγάλες διοικητικές και ποινικές κυρώσεις, διότι δεν
θα µπορεί κανένας δικαστής να αξιολογήσει αν και πως ειπώθηκε
αυτή η φράση. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτό το σηµείο πρέπει να δείτε.  
Έχω να κάνω κάποιες άλλες παρατηρήσεις σχετικά µε τη διόρ-

θωση. Είχαµε πει ότι στην παράγραφο 3 του άρθρο 4 -δεν ξέρω
αν το έχετε αλλάξει τώρα- οι εισαγγελικές αρχές ενηµερώνουν
τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων µετά την αµετάκλητη παραποµπή. Εδώ νοµίζω ότι αντί για
αµετάκλητη παραποµπή, πρέπει να έχουµε καταδίκη. Άλλωστε,
για τέτοια µεγάλα πρόστιµα εγώ έχω αντίθετη άποψη. Τα µεγάλα
πρόστιµα δεν έχουν -αν θέλετε- αρνητική επίπτωση στο να µην
τελούνται αδικήµατα. Εδώ νοµίζω ότι αντί για αµετάκλητη παρα-
ποµπή πρέπει να έχουµε καταδίκη.

Στην παράγραφο 6 λέει: «Σε περίπτωση αµετάκλητης απαλλα-
γής του παραπεµφθέντος οι κατά τα ανωτέρω αποφάσεις επιβο-
λής διοικητικών κυρώσεων ανακαλούνται». Είχαµε συµφωνήσει
-και νοµίζω ότι το είχατε δεχθεί- ότι πρέπει να προστεθεί η λέξη
«αναδροµικώς», διότι οι διοικητικές πράξεις ανακαλούνται είτε
αναδροµικώς είτε όχι. Άρα εδώ τίθεται ένα ζήτηµα στην ερµηνεία
από τα αρµόδια δικαστήρια. 

Στην παράγραφο 7 του ίδιου άρθρου -να πω ότι ήταν σωστή η
παρατήρηση του κ. Παυλόπουλου-  λέει ότι οι διατάξεις των προ-
ηγούµενων παραγράφων δεν εφαρµόζονται ως προς το κράτος.
Ως προς το δηµόσιο. Το δηµόσιο υπάγεται στο κράτος. Και πρέ-
πει να απαλειφθεί η φράση «…τα δηµόσια νοµικά πρόσωπα κατά
την άσκηση δηµόσιας εξουσίας και τους διεθνείς οργανισµούς
δηµοσίου δικαίου». Το είπα και στη συζήτηση επί της αρχής ότι
δεν έχουµε διεθνείς οργανισµούς δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου.
Είναι διεθνείς οργανισµοί. Θα υπάρξει ένα θέµα ερµηνείας εκεί
πέρα.

Πηγαίνω τώρα στο άρθρο 5. Έγινε πολύ κουβέντα. Θα θυµίσω
και την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης -είχε πάρει θέση
η εκπρόσωπος- ότι έχουµε βάλει µεγάλα παράβολα για να προ-
σφεύγει ο Έλληνας στη δικαιοσύνη. Πρέπει να το δείτε συλλο-
γικά. Αν θέλετε -χωρίς να έχω αντίρρηση, απλά κρατάω µία
επιφύλαξη- εδώ που λέµε, «…δεν καταβάλει το σχετικό παρά-
βολο…», δηµιουργούµε, κύριε Υπουργέ, πολίτες δύο ταχυτήτων.
Όταν, δηλαδή, λέµε ότι δεν έχω τίποτα µε τον µετανάστη, αυτόν
που θα πέσει θύµα, αλλά έχω αυτήν τη στιγµή ένα εκατοµµύρια
διακόσιες χιλιάδες άνεργους, αυτοί έχουν ευχέρεια να πληρώ-
σουν παράβολο;

Έχω τρίτεκνους και πολύτεκνους. Έχουν αυτοί ευχέρεια να
πληρώσουν παράβολα; Θα πρέπει, λοιπόν, να το δείτε συλλογικά
και να πείτε ότι θα µειώσουµε στο µισό τα παράβολα που βάλατε,

όπως το παράβολο των 400 ευρώ για την άσκηση έφεσης και το
παράβολο των 200 ευρώ για την άσκηση µήνυσης µε την παρά-
σταση της πολιτικής αγωγής. Όµως, το να βάζουµε εξαίρεση,
λέγοντας ότι αυτοί δεν θα πληρώνουν παράβολο είναι σαν να
αδικούµε τους Έλληνες ή τους ένα εκατοµµύριο διακόσιους χι-
λιάδες ανθρώπους που είναι άνεργοι. Γιατί, δηλαδή, αυτοί να µην
πληρώνουν; 

Και προσέξτε, γιατί εδώ υποκρύπτεται σκοπιµότητα. Δηλαδή,
θα τον απαλλάξω να µην πάει να πληρώσει τα 100 ευρώ για να
υποβάλει τη µήνυση -αν χρειαστεί το παράβολο της πολιτικής
αγωγής, γιατί ασκείται αυτεπάγγελτα- αλλά –προσέξτε!- θα έχει
την ευχέρεια να έχει δικηγόρο, να πληρώσει δηλαδή πολιτική
αγωγή και να αµειφθεί και καλά από µία αγωγή που θα ασκηθεί.
Εγώ αυτό το θεωρώ, αν θέλετε, αντιφατικό. Δεν µπορεί να γίνει
έτσι, γιατί δηµιουργούµε πολίτες δύο ταχυτήτων. Ή καταργούµε
τα παράβολα για όλους ή κρατάµε µία µέση στάση. 

Και θα κλείσω µε το εξής. Υποβλήθηκαν κάποιες τροπολογίες,
τις οποίες και θα δείτε. Εγώ θέλω να συµφωνήσω µε τις τροπο-
λογίες, όπως τις έφερε η ολοµέλεια των δικηγορικών συλλόγων.
Από εκεί και πέρα, δεν έχω να προσθέσω τίποτα άλλο. 

Θέλω, όµως, να δώσω και µία απάντηση. Λένε πολλές φορές
ότι είχαµε ρατσιστικό νόµο. Μάλιστα, ένας παλιός πολιτικός είχε
γράψει σε ένα άρθρο σε µία εφηµερίδα ότι η Ελλάδα δεν έχει
ανάγκη ρατσιστικού νόµου, γιατί οι Έλληνες δεν είναι ρατσιστές.
Τότε πολλοί εξέφρασαν την απορία αν αυτός ο νόµος κατέστη
ανενεργός, γιατί δεν ήταν καλός. Όχι, κύριοι συνάδελφοι. Μην
κρατάτε το µίζερο. Να εύχεστε να µη χρειαστεί να εφαρµοστεί
και τούτος ο νόµος, γιατί αυτό θα σηµαίνει ότι δεν θα έχω παρα-
βατική συµπεριφορά, κάτι που αποτελεί και το θετικό σηµείο.
Αρκεί να πείσουµε τους Έλληνες, να εµπεδώσουµε στους Έλλη-
νες πολίτες, να εµπεδώσουµε στην κοινωνία ότι δεν πρέπει να
είναι ξενόφοβη και ότι δεν πρέπει να έχει ρατσιστική συµπερι-
φορά. Έτσι, ο νόµος δεν θα χρειαστεί να εφαρµοστεί. Τότε ο
νόµος είναι τέλειος και όχι µόνο όταν δεν εφαρµόζεται γιατί κα-
τέστη ανενεργός. Είναι τέλειος, γιατί ουδείς έχει παραβατική
συµπεριφορά, γιατί πραγµατικά η κοινωνία πείθεται ότι είναι ένας
νόµος σωστός και τέλειος. Αυτά όσον αφορά το νοµοσχέδιο.

Και θα ήθελα να κλείσω µε ένα σχόλιο, γιατί µπαίνω στον πο-
λιτικό πειρασµό να το κάνω, µια και βλέπω και τον κ. Ρήγα να έρ-
χεται και δεδοµένου ότι χθες άκουσα µία φράση από την πλευρά
του ΣΥΡΙΖΑ. Επειδή πολιτικολογούµε και εκλογολογούµε, χθες
ο κ. Δρίτσας –ο οποίος απουσιάζει- πήρε ένα παλιό σύνθηµα του
ΠΑΣΟΚ, κύριε Ρήγα, και είπε ότι θα βγούµε από το ΝΑΤΟ. Έρ-
χονται κοντά σας. Δηλαδή θα πρέπει να ξέρουν οι Έλληνες πο-
λίτες ότι αν ψηφίσουν ΣΥΡΙΖΑ, δεν θα ψηφίσουν για όλα αυτά
που λέει ή γι’ αυτά τα καλά που δεν κάνει ή για τα κακά που κάνει
η Νέα Δηµοκρατία. Θα πρέπει να ξέρουν ότι ο Έλληνας πολίτης
ψηφίζει και µε βάση τη σταθερότητα και τη συνέπεια που έχει
κάθε κόµµα. Σε µια εποχή, λοιπόν, που η Ελλάδα αυτήν τη στιγµή
βρίσκεται σε σύνοδο στο ΝΑΤΟ και ο τόπος φλέγεται γύρω γύρω
και όλοι ψάχνουν για συµµαχίες, ο ΣΥΡΙΖΑ –και αυτό θα πρέπει
να το ξέρει ο ελληνικός λαός- είπε ότι θα µας βγάλει από το
ΝΑΤΟ και ότι θα καταργήσει το ίδιο το ΝΑΤΟ. Αυτά τα λέω για
να τα έχει υπ’ όψιν του ο ελληνικός λαός. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κουτσούµπα. 
Τον λόγο έχει για δέκα λεπτά µε µία ανοχή χρόνου η εισηγή-

τρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Βασιλική Κατριβάνου. 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι κατ’ αρχάς σε κάτι που είπε
ο κ. Κουτσούµπας. Εµείς λέµε ότι η πολιτεία ενισχύει το ρατσι-
σµό µε την πολιτική της. Δεν λέµε ότι η ελληνική κοινωνία είναι
ρατσιστική. Λέµε ότι όταν άξονας της πολιτικής της πολιτείας
είναι, για παράδειγµα, πολιτικές όπως ο «ΞΕΝΙΟΣ ΔΙΑΣ» και το
να κρατάει –και το λέω ενδεικτικά- τους µετανάστες στα κέντρα
κράτησης πέραν του δεκαοκτάµηνου επ’ αόριστον, αυτό αποτε-
λεί ρατσιστική πολιτική. Η πολιτεία, λοιπόν, εφαρµόζει ρατσι-
στική πολιτική. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Θέλετε Ελλάδα ξέφραγο αµπέλι; 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, αντιµετώπισε
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αυτό το νοµοσχέδιο ως ευκαιρία για να δοθεί, έστω και µε µε-
γάλη καθυστέρηση, ένα µήνυµα στην κοινωνία, σχετικά µε το ότι
η πολιτεία θεωρεί προτεραιότητα την καταπολέµηση του ρατσι-
σµού, ακριβώς αντίθετα σε αυτό που είπαµε, στη ρατσιστική πο-
λιτική που κάνει. Γι’ αυτό, λοιπόν, και εµείς ψηφίσαµε «παρών»
επί της αρχής, παρά τα σοβαρότατα προβλήµατα που έχει αυτό
το νοµοσχέδιο και τις σοβαρές ενστάσεις µας. Και µε µία πρό-
ταση είπαµε ότι είναι ένα νοµοσχέδιο που δεν καταδικάζει το ρα-
τσιστικό έγκληµα, αλλά τον ρατσιστικό λόγο και δεν προστατεύει
τα θύµατα. 

Έχουµε καταθέσει δική µας πρόταση νόµου από το 2013,
όπως έχουµε καταθέσει και το νόµο µας σε µορφή τροπολογιών.
Όµως, δυστυχώς, δεν δεχθήκατε αυτές τις τροπολογίες επί της
ουσίας µε µόνη εξαίρεση τη συµπερίληψη του σεξουαλικού προ-
σανατολισµού και της ταυτότητας φύλου, σαν βασική µέριµνα
να ήταν να ξεφορτωθούµε το ζήτηµα τού να κάνουµε µία αντιρα-
τσιστική νοµοθεσία επί της ουσίας και απλά να καλύψουµε την
τυπική υποχρέωση της Ελλάδας να ενσωµατώσει την ευρωπαϊκή
οδηγία. 

Αυτό που απασχόλησε περισσότερο την Κυβέρνηση όµως,
όπως φάνηκε, ήταν να κατευνάσει µια πλευρά της Δεξιάς που
ενοχλήθηκε µε την εξαγγελία του αντιρατσιστικού νοµοσχεδίου
–και το είδαµε µε το συνεχές πάγωµα και ξεπάγωµά του επί ενά-
µισι κοντά στα δύο χρόνια- γιατί µάλλον θεωρεί τον ρατσισµό και
την οµοφοβία είδη υπό προστασία.

Επιβεβαιώνοντας, λοιπόν, τη γραµµή Μπαλτάκου, η Κυβέρ-
νηση απέρριψε τη διεύρυνση του συµφώνου συµβίωσης. Ο κ.
Μπαλτάκος δίνει συνέντευξη, στην οποία επαίρεται γι’ αυτό και
ανέδειξε σε µείζον ζήτηµα την ποινικοποίηση της άρνησης των
γενοκτονιών. Λες και στην Ελλάδα έχει εξαπλωθεί επικίνδυνα ένα
κίνηµα αρνητών των γενοκτονιών των Ποντίων και Αρµενίων που
συναντιέται στη Βουλή µε τον πρώην Γενικό Γραµµατέα της Κυ-
βέρνησης κ. Μπαλτάκο, επιδιώκει µαζί του την ανατροπή του πο-
λιτεύµατος και στέλνει ανθρώπους στο νοσοκοµείο.

Μπαίνω στα άρθρα: 
Το άρθρο 1 συνιστά τον πυρήνα του νοµοσχεδίου, στο οποίο

έχουµε εντοπίσει: «Δεν ορίζεται το έγκληµα µε ρατσιστικά χαρα-
κτηριστικά». Η ευρωπαϊκή οδηγία δεν σας δεσµεύει να µην το κά-
νετε, εσείς επιλέγετε να το αποφεύγετε. Δεν ασχολείστε µε τον
δράστη, δεν ασχολείστε µε το ρατσιστικό έγκληµα, ασχολείστε
µε αυτόν που προτρέπει και προκαλεί την τέλεσή του. 

Υπήρξε µία συνέντευξη Τύπου όπου η βοηθός συντονίστρια
του Δικτύου Καταγραφής Περιστατικών Ρατσιστικής Βίας, στο
οποίο συµµετέχει και η Ύπατη Αρµοστεία συµµετέχει και η Εθ-
νική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, η ΕΕΔΑ, είπε:
«Εγώ δεν παίρνω θέση για το αντιρατσιστικό νοµοσχέδιο για τον
απλό λόγο ότι τα περιστατικά που καταγράφω, τα εγκλήµατα ρα-
τσιστικής βίας δεν είναι αντικείµενο του νοµοσχεδίου, αφού το
νοµοσχέδιο δεν καταπιάνεται µε την ποινικοποίηση του ρατσιστι-
κού εγκλήµατος, αλλά του ρατσιστικού λόγου». 

Δηλαδή ακόµα και αυτός ο αντιρατσιστικός νόµος να ισχύσει,
οι δολοφόνοι όπως του Σαχζάτ Λουκµάν, οι θύτες της Μανωλά-
δας, ο εργοδότης που βασάνισε τον Αιγύπτιο αρτεργάτη στη Σα-
λαµίνα, οι δράστες των ρατσιστικών επιθέσεων εναντίον γκέι και
µεταναστών και τρανσέξουαλ δεν θα είχαν πρόβληµα. Δεν πιά-
νουµε το δράστη, πιάνουµε τον υποκινητή. Δεν καθίζουµε το
δράστη στο σκαµνί. Δεν ορίζουµε ρατσιστικό έγκληµα. Και είπε
η βοηθός συντονίστρια του δικτύου ότι «δεν µας αφορά, γι’ αυτό
δεν παίρνουµε θέση γι’ αυτό το νοµοσχέδιο. Εµάς θα µας αφήσει
ακάλυπτους».

Προτείναµε, λοιπόν, µε τροπολογία να ορίζεται στο άρθρο 13
του Ποινικού Κώδικα το έγκληµα µε ρατσιστικά χαρακτηριστικά
ως «κάθε αξιόποινη πράξη που διαπράττεται σε βάρος προσώ-
που ή οµάδα προσώπων λόγω εθνικής ή εθνοτικής προέλευσης,
χρώµατος, θρησκείας, αναπηρίας, φύλου, σεξουαλικού προσα-
νατολισµού ή ταυτότητας φύλου και αυτό να συνιστά λόγο επι-
βάρυνσης του εγκλήµατος» και σε ξεχωριστό άρθρο 93Α του
Ποινικού Κώδικα προτείνουµε «αυτοτελή επιβαρυντική περί-
σταση για τα ρατσιστικά χαρακτηριστικά». Έτσι θα ερευνάται το
ρατσιστικό χαρακτηριστικό στο πρώτο στάδιο της καταγγελίας
και άσκησης της ποινικής δίωξης και όχι στην επιµέτρηση της

ποινής, όπως γίνεται αυτή τη στιγµή. 
Τέλος, προτείνουµε αυστηρότερες παρεπόµενες ποινές για

τους δηµόσιους λειτουργούς και υπαλλήλους οι οποίοι καταδι-
κάζονται για την τέλεση ρατσιστικών εγκληµάτων κατά την
άσκηση των καθηκόντων τους. 

Περνάω στο άρθρο 2. Εµείς είπαµε ότι είναι πάρα πολύ σο-
βαρό το πρόβληµα που δηµιουργεί το άρθρο 2, γιατί δηµιουργεί
σοβαρούς κινδύνους για την ελευθερία της έκφρασης και του
φρονήµατος και ουσιαστικά ποινικοποιεί την ελεύθερη έκφραση.
Εκατόν πενήντα δύο έγιναν οι ιστορικοί που υπέγραψαν, ανά-
µεσά τους ο Βερέµης, ο Ασδραχάς. Δεν νοµίζω ότι είναι λιγοστό
το κύρος τους και η εµβέλειά τους. Ενδεικτικά το αναφέρω. 

Ο κύριος Υπουργός, λοιπόν, διαβεβαιώνει ότι δεν υπάρχει κίν-
δυνος ποινικοποίησης της έκφρασης, αφού η άρνηση των γενο-
κτονιών πρέπει να συνδέεται µε πράξεις που υποκινούν βία ή
καλλιεργούν µίσος ή έχουν προσβλητικό χαρακτήρα. 

Ωστόσο οι προϋποθέσεις αυτές δεν αρκούν και είναι ρευστές
και αόριστες. Θα σας πω ένα παράδειγµα. 

Εάν σας λέγαµε για ένα θεατρικό έργο ενός γνωστού συγγρα-
φέα που έχει παιχθεί σε πάρα πολλές χώρες, βραβευµένο µε τέσ-
σερα Τόνυ, ένα Έµµυ, υποτροφίες από τα ιδρύµατα Ροκφέλερ
και Γκουγκενχάιµ, φίλων του Ντασέν, της Μελίνας  Μερκούρη
και του Κακογιάννη ότι θα συλλαµβάνονταν οι ηθοποιοί που
ανεβάζουν αυτό το έργο στην Ελλάδα για προσβολή θρησκεύ-
µατος, παρ’ ότι η Ιερά Σύνοδος δηλώνει ότι δεν επιθυµεί τη δίωξή
τους, θα µας πείτε ότι δεν διαβάσαµε τα άρθρα των νόµων;

Και όµως, το 2012 για το έργο «Corpus Christi» που παίχτηκε
στο θέατρο «ΧΥΤΗΡΙΟ» διετάχθη κατεπείγουσα προκαταρκτική
εξέταση, συνελήφθησαν οι ηθοποιοί, οι συντελεστές και ακόµη
και οι φροντιστές της σκηνής και το έργο κατέβηκε µε την
ευγενική συµβολή της Χρυσής Αυγής και του κ. Παναγιώταρου. 

Υπάρχουν και άλλα παραδείγµατα. Μη µας λέτε, λοιπόν, ότι
υπερβάλλουµε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Τι σχέση έχει αυτό;
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Γιατί το λέµε; Τι σχέση έχει αυτό; 
Όταν υπάρχει προσβολή θρησκευτικού φρονήµατος και ο

νόµος που υπάρχει αυτήν τη στιγµή στην Ελλάδα  µπορεί να
εκληφθεί ως τέτοιος, βλέπουµε τι µεγάλο άνοιγµα κάνει για
σωρεία µηνύσεων και δεν ξέρουµε πού θα φθάσει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Υπάρχει αυτό στο νόµο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μη διακόπτετε, κύριε

Τριαντάφυλλε. 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Στα άρθρα τρία και τέσσερα η δια-

φωνία µας είναι αντίστοιχη µε αυτήν του άρθρου 1. Δεν θα επε-
κταθώ. Θετική είναι η διάταξη του άρθρου 5 που προβλέπει την
αυτεπάγγελτη δίωξη των αξιόποινων πράξεων που περιγράφον-
ται στο νοµοσχέδιο και των εγκληµάτων που τελούνται συνεπεία
αυτών. Επίσης, σηµαντική είναι η απαλλαγή του παθόντος από
τα παράβολα υπέρ του δηµοσίου. 

Πηγαίνω στην προστασία θυµάτων. Για εµάς αυτό δεν είναι
θέµα ούτε ανθρωπισµού ούτε εύνοιας προς τους µετανάστες.
Είναι θέµα βασικής λειτουργίας κράτους δικαίου και βασική προ-
ϋπόθεση για να λειτουργήσει ο νόµος. 

Χωρίς προστασία θυµάτων, κύριε Υπουργέ, δεν έχουµε ούτε
καταγγελίες ούτε  µάρτυρες. Άρα δεν έχουµε δίωξη του ρατσι-
στικού εγκλήµατος. Γιατί κανείς µετανάστης δεν θα πάει χωρίς
χαρτιά να καταγγείλει ότι είναι θύµα, εάν φοβάται ότι θα κρατη-
θεί και θα απελαθεί.  

Ο κ. Γεωργιάδης ήρθε εδώ την Τρίτη και µας παρέπεµψε σε
µια κοινή υπουργική απόφαση που υπάρχει, τη γνωστή ΚΥΑ που
βγήκε. Εµείς, όµως, λέµε ότι δεν αρκεί η κοινή υπουργική από-
φαση για δύο λόγους. 

Πρώτον, δεν προστατεύει το θύµα, όταν πάει να καταγγείλει,
δηλαδή στην πρώτη φάση. Άρα εκεί µπορεί να συλληφθεί. Επο-
µένως κανένας µετανάστης που φοβάται, γιατί έχει «τραυµατι-
στεί» από την εµπειρία του µε την Αστυνοµία δεν θα πάει να
καταγγείλει. 

Δεύτερον, εµείς θέλουµε να γίνει νόµος αυτή η ΚΥΑ, κύριε
Υπουργέ, γιατί αυτή η ΚΥΑ αλλάζει ανά πάσα στιγµή από έναν
Υπουργό και µόνο. Θέλουµε το ελληνικό κράτος να έχει νόµο για
την προστασία των θυµάτων και όχι ΚΥΑ. Γι’ αυτό εµείς υποβάλ-
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λουµε ξανά το άρθρο 19 βελτιωµένο, γιατί προβλέπει την προ-
στασία θυµάτων και στο πρώτο στάδιο που θα καταγγείλει το
θύµα ότι είναι θύµα ρατσιστικής βίας. 

Εµείς θυµόµαστε αυτό που έγινε το περασµένο διάστηµα,
όπου είχαµε τον κ. Μπαλτάκο να πηγαινοέρχεται…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ  ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τι είναι αυτά που λέτε; 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι, το λέµε. Με το να µην είναι
νόµος του ελληνικού κράτους  η προστασία των θυµάτων, αυτό
που κάνει η Κυβέρνηση είναι να δέχεται αυτό που επέβαλε ο κ.
Μπαλτάκος. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ  ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τι ήταν αυτό;

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Παρακαλώ, αφήστε µε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Υπουργέ, µη

διακόπτετε. Μπορείτε να ζητήσετε τον λόγο να απαντήσετε. 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Έχουµε νόµο, κύριε Υπουργέ, υπέρ

των θυµάτων ή έχουµε κοινή υπουργική απόφαση; Το επέβαλε ο
κ. Μπαλτάκος να αποσυρθεί το άρθρο 19 ή δεν το επέβαλε; Φο-
βηθήκατε να το φέρετε ως νόµο ή δεν φοβηθήκατε; Είχατε τη
δυνατότητα να το φέρετε στο αντιρατσιστικό και δεν το φέρατε
ή όχι;  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Όχι, ήθελε να το τροπο-
ποιήσει εις βάρος των θυµάτων.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Παρακαλώ, αφήστε µε να συνεχίσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας παρακαλώ, µη

διακόπτετε την οµιλήτρια. 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Προτείνουµε σύσταση ενός ανεξάρ-

τητου οργάνου, της Εθνικής Επιτροπής Σχεδιασµού και Συντονι-
σµού για την καταπολέµηση του ρατσισµού, µε σκοπό τη διε-
ρεύνηση, δίωξη και πρόληψη εγκληµάτων ρατσιστικής βίας και
κρουσµάτων αστυνοµικής βίας και αυθαιρεσίας µε ρατσιστικά
χαρακτηριστικά. Σήµερα δεν υπάρχει τέτοιο όργανο που να λει-
τουργεί µε αποτελεσµατικό τρόπο. Ο πρώτος αρµόδιος εισαγ-
γελέας για θέµα ρατσιστικής βίας κ. Ορνεράκης δήλωνε πριν από
µήνες ότι δεν έχει δεχθεί καµµία καταγγελία. 

Επίσης, προτείνουµε µέτρα για την επιµόρφωση και την εξει-
δίκευση των εισαγγελικών και δικαστικών αρχών καθώς και των
αστυνοµικών αρχών. 

Και βέβαια, ένα πλήρες νοµοσχέδιο θα περιείχε και αντιρατσι-
στική εκπαίδευση στα σχολεία, ευαισθητοποίηση σε θέµατα οµο-
φοβίας, τρανσοφοβίας, στήριξη των Ροµά και των ΑΜΕΑ.

Κλείνω µε το σύµφωνο συµβίωσης. 
Έχουµε ένα Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, µία καταδίκη της χώρας

µας. Επίκειται δεύτερη καταδίκη. Έχουµε εκατόν εξήντα τρία
οµόφυλα ζευγάρια που κάνουν προσφυγή. Σας έχουµε πει ότι
θεωρούµε ότι αυτό αποτελεί θεσµικό ρατσισµό. Αποτελεί θε-
σµικό ρατσισµό το να δηµιουργούµε ανθρώπους που να µην
έχουν δικαίωµα στην οικογενειακή ζωή, να τους κάνουµε δεύτε-
ρης κατηγορίας και να τους αφήνουµε στο περιθώριο. Μας λέτε
ότι δεν είναι συναφές του νοµοσχεδίου. Εγώ θα σας ρωτήσω το
εξής: Όλες οι τροπολογίες που φέρνετε είναι συναφείς τροπο-
λογίες του νοµοσχεδίου; Όλες αυτές οι άσχετες τροπολογίες
που φέρνετε στα πολυνοµοσχέδια είναι συναφείς των νοµοσχε-
δίων; Αυτές που φέρνετε σήµερα είναι συναφείς;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, για την
ανοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Όχι. Σας παρακαλώ,
ολοκληρώστε. Μιλάτε δεκατρία λεπτά.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ένα λεπτό ακόµη, παρακαλώ.
Μας λέτε, κύριε Υπουργέ, ότι θα το µελετήσετε. Ένα χρόνο το

µελετάτε. Πόσο θα το µελετάτε; Γιατί δεν µελετάτε την αντί-
στοιχη εµπειρία των ευρωπαϊκών χωρών; Γιατί δεν µελετάτε τι
έχει γίνει σε ολόκληρη την Ευρώπη σε αυτό το θέµα; 

Το ΠΑΣΟΚ φέρνει και αυτό την τροπολογία, καθώς και η
ΔΗΜΑΡ. Τροπολογίες καταθέτουν τα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης. Το κόµµα της Συµπολίτευσης θέλαµε να ασκήσει µεγαλύ-
τερη πίεση προς αυτό το θέµα. 

Η µελέτη, λοιπόν…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θέλετε να φέρουµε
όλη τη νοµοθεσία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Κοιτάξτε, αυτό είναι καίριο ζήτηµα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κυρία

Κατριβάνου.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: …γιατί δεν αφορά την ιδιωτική ζωή

των ανθρώπων. Αφορά το δηµόσιο βίο, αφορά τη δυνατότητα
των ανθρώπων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μην µε φέρνετε σε
δύσκολη θέση.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: …να έχουν οικογενειακή ζωή, να
κληρονοµούν, να µπορούν να ζητάνε τι κάνει ο σύντροφός τους
στην εντατική, να έχουν κοινή ασφάλιση. Είναι καίριο το ζήτηµα.
Πόσο χρόνο ακόµη θα το µελετάτε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε την κ.
Κατριβάνου.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ο ΣΥΡΙΖΑ θα το φέρει, λοιπόν.
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Τµήµα ότι µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής
των Ελλήνων, ο Λαϊκός Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή ορίζει για τη ση-
µερινή συνεδρίαση ειδικό αγορητή τον Βουλευτή Αχαΐας κ. Μι-
χαήλ Αρβανίτη-Αβράµη και Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον
Βουλευτή Σερρών κ. Αρτέµιο Ματθαιόπουλο.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ κ. Κωνσταντίνος
Τριαντάφυλλος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα
να µιλήσω στο τέλος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Δίνετε τη σειρά σας,
δηλαδή. Ναι, αλλά δεν είναι εδώ ούτε η κυρία Χρυσοβελώνη,
διότι προφανώς περιµένει εσάς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Θα µπορούσε να προ-
ταχθεί ο κ. Πανούσης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα περιµένω τη σειρά
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μήπως ο κ. Αρβανί-
της θέλει να µιλήσει τώρα;

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Αφού έχει κώλυµα ο κ.
Τριαντάφυλλος, θα µιλήσω εγώ τότε, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Έχετε τον λόγο, λοι-
πόν, κύριε Αρβανίτη, για δέκα λεπτά κι εσείς µε τη γνωστή ανοχή.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παρακαλώ εκ των προτέρων, εφόσον δεν θα δευτερολογήσω,

να έχω µίαν ανοχήν, πέραν του κανονισµένου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θα έχετε την ίδια

ανοχή που έχουν και οι άλλοι. 
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Το 2007 κυκλοφόρησε ένα βιβλίο του Κώστα Ζουράρι, µε τίτλο

«Βέβηλα κίβδηλα σκύβαλα» -επιτυχηµένος τίτλος, πραγµατικά,
από τον πνευµατώδη αυτόν άνδρα- που αναφερόταν στο γνω-
στό, περιβόητο βιβλίο της ιστορίας της κ. Ρεπούση. 

Είναι ένας τίτλος, ο οποίος ταιριάζει απόλυτα σε αυτό το νο-
µοσχέδιο. Βέβηλα κίβδηλα σκύβαλα! Αλλά πέραν αυτού, υπάρχει
το τεράστιο στοιχείο του κινδύνου για το λαό µας, για τους Έλ-
ληνες ειδικά. Αυτό είναι νοµοσχέδιο το οποίο δίδει δικαιώµατα
στους αλλοφύλους εισβολείς και τους ντόπιους γραικύλους προ-
στάτες των και αφαιρεί δικαιώµατα συνταγµατικώς κατοχυρω-
µένα από τον Έλληνα, όπως την ελευθερία της σκέψεως, την
ελευθερία της διατυπώσεως της γνώµης. Όλα αυτά αφαιρούν-
ται. Είναι καταφώρως αντισυνταγµατικό. 

Όταν ο κύριος Υπουργός Δικαιοσύνης ήτο Αναπληρωτής
Υπουργός Εσωτερικών, δήλωνε το εξής εις απάντησιν ερωτή-
σεως: «Επαρκέστερες διατάξεις υπάρχουν για τον ρατσισµό και
τη ξενοφοβία. Περαιτέρω προσθήκες διατάξεων απειλούν τις
ελευθερίες των Ελλήνων». Αυτό είχατε δηλώσει, κύριε Υπουργέ.
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Τώρα αυτό, οι περαιτέρω προσθήκες διατάξεων, δεν απειλεί τις
ελευθερίες των Ελλήνων; Το υιοθετήσατε εκ των υστέρων; Ποιος
σας έδωσε την εντολή; Ποιος σας έδωσε το δικαίωµα; Ο ελληνι-
κός λαός; Κάνατε δηµοψήφισµα για το σηµαντικότατο αυτό ση-
µείο; 

Πέραν του γεγονότος αυτού, εµάς τους Έλληνες µάς καθιστά
ξεκάθαρα υποχείρια και υποτακτικούς στους προσκεκληµένους
εισβολείς και στους εισέτι προσκαλουµένους. Σας αναφέρω το
έγγραφο 318 του Υπουργείου Εσωτερικών της Γενικής Γραµµα-
τείας «Στρατηγικός σχεδιασµός για τη µετανάστευση», που λέει
ότι θα προσκαλούµε και θα προσελκύουµε ακόµη ξένους.
Έχουµε φθάσει ήδη εκατοµµύρια. Έχουµε υπερβεί τα τρία εκα-
τοµµύρια. 

Τι σηµαίνει αυτό; Αυτό σηµαίνει σταδιακή γενοκτονία των Ελ-
λήνων. Τους δίνετε λοιπόν προνόµια, τους δίνετε τη δυνατότητα
ανά πάσα στιγµή να µηνύουν τον οιονδήποτε, χωρίς να πληρώ-
νουν παράβολο, χωρίς τίποτα απολύτως και να ερµηνεύουν κατά
το δοκούν. 

(Θόρυβος στα υπουργικά έδρανα)
Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ. Εκτός κι αν δεν θέλει να τα

ακούσει αυτά ο κύριος Υπουργός. Θα ήθελα να µου απαντήσει
γι’ αυτά που είχε τότε δηλώσει στο περιοδικό «ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΡΑΜ-
ΜΗ», τελευταία έκδοση. Τώρα για ποιο λόγο άλλαξε τη θέση του;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Συνεχίστε, παρα-
καλώ. Σας ακούει, κύριε Αρβανίτη.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Από νοµικής απόψεως,
αυτό το κείµενο θα µπορούσε να το χαρακτηρίσει κανείς όχι ελ-
λιπές -µε επιεική χαρακτηρισµό ελλιπές- αλλά κάθε άλλο παρά
νοµικό κείµενο, για τον εξής απλούστατον λόγο, ότι δεν υπάρ-
χουν ορισµοί. Τι είναι ξενοφοβία; Ξενοφοβία, πράξις ξενοφοβίας.
Παραδείγµατος χάριν, πού είναι ένα παράδειγµα; Να ξέρω κι εγώ
τι είναι ξενοφοβία. Τα κάγκελα που βάζω σπίτι µου, για να µην
µπει ο Πακιστανός ή ο οποιοσδήποτε αλλόφυλος να βιάσει τη
γυναίκα µου, την κόρη µου ή να µε σκοτώσει; Αυτό, λοιπόν, θα
θεωρηθεί ξενοφοβία. Η θωρακισµένη πόρτα, ο συναγερµός που
αναγκαστήκαµε όλοι οι Έλληνες και βάζουµε; Αυτό είναι ξενο-
φοβία; Δώστε µου έναν ορισµό τέλος πάντων. 

Τι είναι ρατσισµός; Δώσατε ορισµό του ρατσισµού; Θα σας
τον δώσω εγώ τον ορισµό του ρατσισµού, διότι ενώ τον ξέρετε,
ενώ τον γνωρίζετε -ιστορικώς εννοώ- εντούτοις, κάνετε πως δεν
τον γνωρίζετε και συλλήβδην οποιαδήποτε πράξις ή λόγος ή βι-
βλίο ή κείµενο που αφορά µία διάκριση, η οποία διάκριση -γιατί
µιλάτε και για διακρίσεις- υφίσταται αφ’ εαυτής. Οι διακρίσεις
υφίστανται αφ’ εαυτών και στο ζωικό βασίλειο και στο φυτικό βα-
σίλειο, στην πανίδα, στην χλωρίδα, αλλά και στο ανθρώπινο
γένος. Με υποχρεώνετε, δηλαδή, να πω ότι δεν υπάρχουν δια-
φορετικές φυλές. Όχι, αν το πω αυτό είναι ρατσισµός. Είναι διά-
κριση. Δεν υπάρχουν και µε κοιτάτε χαµογελαστά, κύριε «ισοπε-
δωτή». Τι άλλο θα µπορούσατε να κάνετε; Θέλω επιχείρηµα και
απάντηση.

Βάζω εδώ έναν Εσκιµώο, έναν κόκκινο, έναν κίτρινο, ένα
µαύρο, έναν άσπρο, έναν µπλε, έναν οτιδήποτε. Ορίστε, η δια-
φορά είναι καταφανής, ανθρωπολογική, βιολογική και πνευµα-
τική. Αυτό δεν σηµαίνει ότι περιφρονώ τη φυλή την ώρα που
καταγράφω τις διαφορές εγώ ο ανθρωπολόγος, ο βιολόγος, ο
ιστορικός αναλυτής, αυτός που γράφει την ιστορία των πολιτι-
σµών, γιατί υπάρχει διαφορά στον πολιτισµό. Αυτό δεν σηµαίνει
ότι περιφρονώ τη φυλή. 

Όποιος περιφρονεί τις φυλές κάνει λάθος, αλλά δεν µπορώ να
ακούω την κυρία του ΣΥΡΙΖΑ –αν δεν απατώµαι, δεν πρόσεξα-
να µου λέει να κάνουν εδώ τις οικογένειές τους που γεννάνε σαν
κουνέλες, να τους έχουµε ελεύθερους ανθρώπους, να αναπτύ-
ξουν. Τι να αναπτύξουν; Πού; Στη µικρή Ελλάδα που κατήντησε
σκουπιδότοπος και που φθίνει και γηράσκει καθηµερινώς; Μόνο
γέροντες έχουµε. Είναι οξύτατο το δηµογραφικό πρόβληµα. 

Εκεί, λοιπόν, κατατείνετε στον αφανισµό της ελληνικής φυλής;
Με ποιο δικαίωµα; Ο ελληνικός λαός σάς έδωσε το δικαίωµα;
Όχι, κύριοι. Θα προσκρούσετε στα στήθη του ελληνικού λαού,
να το γνωρίζετε αυτό. Δεν έχετε δικαίωµα να νοµοθετείτε τέτοια
νοµοθετήµατα. 

Το νοµοσχέδιο παρέχει πεδίον δόξης λαµπρόν ανά πάσα

στιγµή ο οποιοσδήποτε να µηνύει τον οποιονδήποτε. Είναι αόρι-
στο, περιέχει κενά και δεν δικαιολογείται αυτό. Δεν υπάρχει σα-
φήνεια στους όρους. Να µου δώσετε απάντηση γιατί δεν
υπάρχουν ορισµοί. 

Εγώ σας λέω κάτι. Το έχω σηµειώσει εδώ και το ξέρουν όλοι.
Τι είναι ρατσισµός; Ακούστε, λοιπόν, τι είναι ρατσισµός από µένα
που ξέρω λίγα ελληνικούλια και ιστορία. Είναι η υποδούλωση, η
καταπίεση, ο εξευτελισµός, ο εξανδραποδισµός, η καταλήστευ-
ση του πλούτου των ιθαγενών. Κοιτάξτε τι έκαναν όλοι αυτοί, Άγ-
γλοι, Γάλλοι, Πορτογάλοι, Ολλανδοί, Βέλγοι, Ιταλοί, Γερµανοί,
που κατέσφαξαν τους Αφρικανούς για χρόνια ολόκληρα. Τους
Ινδούς στην Άπω Ανατολή τους είχαν δούλους. Ακόµα και τις µε-
γάλες πίπες τους τούς έδιναν οι Εγγλέζοι λόρδοι για να τις κα-
πνίζουν επί ένα χρόνο προκειµένου να ξηραθούν και να γίνουν
καλές για κάπνισµα. Τους είχαν για τίποτα, για ζώα. Αυτό είναι ο
ρατσισµός, κύριοι. Η διάκρισις δεν είναι ρατσισµός. 

Προκαλώ και πάλι τον Υπουργό να µου πει τι σηµαίνει διά-
κριση. Αµφισβητεί την αφ’ εαυτής υφισταµένη διάκριση;

Ερχόµαστε στην ξενοφοβία. Το είπα νωρίτερα. Η επιστηµονική
έρευνα -ανθρωπολογία, βιολογία, ιστορία- για τις σωµατικές,
πνευµατικές, πολιτισµικές διαφορές που υπάρχουν –είναι δεδο-
µένο- µεταξύ των διαφόρων φυλών και η διαπίστωση των πράγ-
µατι υφισταµένων διαφορών, είναι ρατσισµός; Πάρτε συλλήβδην
απ’ όλους τους επιστήµονες τις έδρες, πάρτε τους τα πτυχία.
Έτσι, ο καθένας µπορεί να πει ότι είναι ρατσισµός το αν στρα-
βοκοιτάξω εγώ έναν αλλόφυλο από την Αφρική ή από την Ασία.

Εγώ δεν µπορώ να κατηγορήσω τους Μουσουλµάνους, τους
Εβραίους, τους Αµερικάνους. Γιατί το λέω; Διότι στο άρθρο 2
λέτε για όποιον επιδοκιµάζει, ευτελίζει ή κακόβουλα αρνείται σο-
βαρότητα εγκληµάτων, γενοκτονιών, πολέµου και τα υπόλοιπα.
Δεν αναφέρετε τους αποικιοκράτες, αυτούς που προανέφερα.
Δεν αναφέρετε τα εγκλήµατα του κοµµουνισµού, δηλαδή το τι
γίνεται εάν εγώ τα αρνηθώ ή τα υιοθετήσω. Δεν αναφέρετε των
Αµερικανών τα εγκλήµατα στη Σερβία, στο Ιράκ και στο Αφγανι-
στάν και δεν αναφέρετε εγκλήµατα που έκαναν εµµέσως οι
Εβραίοι διά των Τούρκων κατά των Ελλήνων. Είναι γνωστά. Ας
µην αναφερθώ στο 117 όπου επί αυτοκράτορος Τραϊανού κατέ-
σφαξαν εξήντα χιλιάδες Κυπρίους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς δεν έχω χρόνο. Να κάνω ανάλυση;
Τι να κάνω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Έχετε ανοχή. Συνε-
χίστε.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Τι να πρωτοπώ γι’ αυτά τα
πράγµατα; Είναι τόσο ευρύ το θέµα. Αφορά την ύπαρξή µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Έχετε άλλα δύο
λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Αφορά στην ίδια την ύπαρξη µας. Έχουµε το άρθρο 4. Τι να

πρωτοαναλύσω εδώ; Τι σηµαίνει εγκωµιασµός, τι σηµαίνει άρ-
νηση, ποιων εγκληµάτων, ποια είναι εγκλήµατα, ποια δεν είναι;
Αυτό είναι το ζήτηµα. 

Πάω εδώ σε µία ύπουλη διάταξη της παραγράφου 7, στο
άρθρο 4. Ενώ στις προηγούµενες παραγράφους επιβάλλονται
διοικητικές και ποινικές κυρώσεις, εδώ λέει: «Οι διατάξεις των
προηγούµενων παραγράφων δεν εφαρµόζονται ως προς το κρά-
τος, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου.» Τι σηµαίνει αυτό;
Είναι µια ειδική περίπτωση. 

Τα Κεντρικό Ισραηλιτικό Συµβούλιο διαθέτει ιστοσελίδα δική
του, διαθέτει διαδίκτυο σε όλο τον κόσµο και θα µπορεί να κα-
θυβρίζει εµάς, να αρνείται τη σφαγή των Αρµενίων, των Ποντίων,
των Μικρασιατών και να λέει ό,τι θέλει εις βάρος µας και να µην
το αγγίζει κανείς. 

Το προσέξατε αυτό, κύριε Υπουργέ; Μην ξεχνάτε ότι το ΚΙΣ
είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Κάνει ό,τι θέλει, ό,τι του
γουστάρει και δίνει και τις εντολές σε εσάς. Αυτό είναι το ζήτηµα. 

Η φυλή µας βρίσκεται µπροστά σε κίνδυνο. Δεν µπορεί, επειδή
το θέλουν οι άλλοι. Και ανέφερε προηγουµένως η κυρία αυτή τι
γίνεται στην Ευρώπη. Τι να κάνουµε δηλαδή; Η Ευρώπη αυτο-
κτονεί αυτήν τη στιγµή. Θα χτυπήσει το κεφάλι της και µαζί, δυ-
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στυχώς, επειδή είµαστε προσδεδεµένοι στο ίδιο άρµα, θα χτυ-
πήσουµε το κεφάλι µας και εµείς. Αλλά δεν πρέπει να φτάσουµε
στο σηµείο να χτυπήσουµε το κεφάλι µας.  Πρέπει να αµυνθούµε.
Έχουµε καθήκον. Έχουµε υποχρέωση να το κάνουµε. 

Απαλείψτε, λοιπόν, αυτήν την παράγραφο 7 ή τροποποιήστε
την, γιατί έτσι θα αφήσετε ελεύθερο βήµα σε αυτούς τους µισέλ-
ληνες, τους διεθνείς τοκογλύφους, αυτούς τους εχθρούς του αν-
θρώπου να κάνουν και να λένε ό,τι θέλουν και να αρνούνται ό,τι
θέλουν και να µας οδηγούν εις τα δικαστήρια ανά πάσα στιγµή
επειδή ψελλίσαµε µια επιστηµονική κρίση. Θα βουλώσουν το
στόµα µας. Καλά, το δικό µου είναι ήδη βουλωµένο από τις ανα-
κρίτριες. Να δω πότε θα ξεβουλώσει, πότε θα φύγει το φίµωτρο. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω πάρα πολλά. Αναφέροµαι
µόνο στους τριάντα τέσσερις ακαδηµαϊκούς επιστήµονες, οι
οποίοι χαρακτήρισαν αυτό το νοµοσχέδιο εθνοκτονία. Και οι
τριάντα τέσσερις, αµερικανικών και ελληνικών πανεπιστηµίων,
ήταν ηλίθιοι; 

Δεν θέλω να αναφερθώ στην Εκκλησία, στην πίστη των ιεραρ-
χών. Είναι Έλληνες πατριώτες και φλογεροί ορθόδοξοι. Αλλά
υπάρχουν κάτι εξαιρέσεις σαν τον «µουσµούλη» της Δηµητριά-
δος, ο οποίος λέει κάτι που θα ήθελα να το αναφέρω. Δεν αξίζει,
γιατί βεβηλώνει τα ράσα που φοράει και θέλω να το αναφέρω ει-
δικά. Οι καλές εξαιρέσεις είναι οι περισσότερες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Με αυτό κλείνετε,
κύριε Αρβανίτη. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Δώστε µου λίγο χρόνο,
κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι πολλά τα χαρτιά. 

Ούτε η Ιερά Σύνοδος διαµαρτυρήθηκε για το ρατσισµό -για να
χρησιµοποιήσω και εγώ αυτόν τον όρο-, ο οποίος ειρήσθω εν πα-
ρόδω –ο κύριος Υπουργός «πέρα βρέχει»- στα λεξικά του Δηµη-
τράκου της δεκαετίας του ‘50 δεν υπάρχει ως όρος. Ο όρος
αυτός σερβιρίστηκε τεχνηέντως και εκλάπη από τους Εβραίους.
Γιατί; Για να στήσουν τη βιοµηχανία του Ολοκαυτώµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Αρβανίτη, κλεί-
στε σάς παρακαλώ. Ξεπεράσατε τα δεκατέσσερα λεπτά. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Να βρω µόνο αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μπορείτε να το κα-
ταθέσετε στα Πρακτικά, όταν το βρείτε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Και κατεβαίνω, γιατί δεν θα
δευτερολογήσω. 

Όσον αφορά τον Ιγνάτιο, ο οποίος βεβηλώνει το θρόνο που τί-
µησε ο µακαριστός Χριστόδουλος, λέει: «Τον Χριστό τον απα-
σχολεί η Ελληνική σηµαία ή η ψυχή του µετανάστη που έρχεται
να ζητήσει τη βοήθειά µας; Γι’ αυτό έρχεται ο µετανάστης; Τα
εγκλήµατα των µεταναστών είναι στο 75%, βιασµοί, δολοφονίες,
διαρρήξεις, ληστείες και χίλια άλλα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε, κύριε
Αρβανίτη. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ολοκληρώνω. Να ακουστεί
αυτός ο λαµπρός Ιεράρχης! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Δεκαπέντε λεπτά
έχετε µιλήσει. 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Τελείωσα. 
«Πρέπει να γίνουµε εγγυητές της ασφάλειας των ανθρώπων

που έρχονται στην Ελλάδα κυνηγηµένοι». Ποιος εγγυάται την
ασφάλεια των Ελλήνων; Ποιος την εγγυάται; Ο κ. Δένδιας ή ο κ.
Αθανασίου ο οποίος δεν δίνει καν σηµασία στον οµιλούντα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Έχετε ολοκληρώσει,
κύριε Αρβανίτη. Σας παρακαλώ! 

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Να έρθει ο άλλος οµιλητής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τον λόγο έχει η κ.
Χρυσοβελώνη για δέκα λεπτά µε την ανοχή, αλλά να µην κάνουµε
και κατάχρηση της ανοχής.

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Θα φροντίσουµε, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε

πάρα πολύ µεγάλη προσοχή τα όσα είπε ο κ. Αθανασίου την
Τρίτη στη συζήτηση επί της αρχής. Οµολογώ, όµως, ότι έχω
πολύ µεγάλη δυσκολία να ακολουθήσω τη σκέψη του. 

Παραδέχθηκε, λοιπόν, πως µε το νόµο του 1979 δεν υπήρχαν

καταδίκες για αντιρατσιστικά εγκλήµατα. Είναι αλήθεια. Αυτό το
λέµε κι εµείς, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες. Γι’ αυτό άλλωστε ζητού-
σαµε από πέρυσι τον εκσυγχρονισµό του αντιρατσιστικού πλαι-
σίου, αλλά ο κύριος Υπουργός απαντούσε ο ίδιος πως ο νόµος
του 1979 είναι επαρκής. Το Νοέµβριο του 2013, όµως, ο κ. Αθα-
νασίου άλλαξε άποψη και κατέθεσε στη Βουλή το συζητούµενο
νοµοσχέδιο. Άρα –θεωρούµε- ότι έστω και καθυστερηµένα, ο
ίδιος αναγνώρισε κι έµπρακτα το σφάλµα του.

Συνεχίζω, λοιπόν, µε δύο λόγια επί των σηµερινών θέσεων της
συγκυβέρνησης: Μας είπε ο κύριος Υπουργός ότι το πρόβληµα
µε την ανυπαρξία καταδικαστικών αποφάσεων για ρατσιστικά εγ-
κλήµατα οφείλεται στην έλλειψη καταγγελιών. Μας είπε, δηλαδή,
πως επί τριάντα πέντε χρόνια τα ελληνικά δικαστήρια δεν κατα-
δίκαζαν όλους τους ρατσιστές γιατί για διάφορους λόγους τα
θύµατα φοβόντουσαν, είχαν κάποια συστολή, να προβούν σε διά-
φορες καταγγελίες.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα επικαλεστώ την πολυετή δικαστική εµ-
πειρία σας και θέλω πραγµατικά να αναρωτηθώ αν εδώ µέσα δια-
βάζουµε µε τον ίδιο τρόπο τη νοµολογία. Στη δική µας αντίληψη
τα ελληνικά δικαστήρια αντιµετωπίζουν τα ενδεχόµενα ρατσι-
στικά εγκλήµατα µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή. Από κει προ-
έρχεται η έλλειψη καταδικαστικών αποφάσεων και όχι βέβαια
επειδή δεν έχουν φτάσει τέτοιες υποθέσεις στα ακροατήρια των
ελληνικών δικαστηρίων.

Είναι, επίσης, βέβαιο ότι στην Ελλάδα το µόνο από το οποίο
δεν έχουµε έλλειψη είναι από καταγγελίες αλλοδαπών για ρατσι-
στικά εγκλήµατα τα οποία έχουν τελεστεί σε βάρος τους. Το αν-
τίθετο, µάλιστα, θα έλεγα ότι συµβαίνει σήµερα. Στην πατρίδα
µας εδώ και αρκετά χρόνια ακούµε συχνά να καταγγέλλουν αλ-
λοδαποί τέτοιες πράξεις, πραγµατικές ή µη, ως διαπραχθείσες
από Έλληνες.

Γιατί, ας µην ξεχνάµε πως εδώ έχει αναπτυχθεί το νοσηρό φαι-
νόµενο των ψευδών αναφορών στις αρχές, οι οποίες υποβάλλον-
ται από αλλοδαπούς, κυρίως από λαθροµετανάστες, για ίδιον
όφελος. Αυτό βέβαια δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχουν ή ότι δεν
έχουν παρατηρηθεί και πραγµατικά περιστατικά. 

Το ζητούµενο, όµως, για τους Ανεξάρτητους Έλληνες είναι να
επιτυγχάνεται ο ποινικός κολασµός των υπαρκτών ρατσιστικών
πράξεων χωρίς κάποιοι να στήνουν παράλληλα κάποια -θα
έλεγα- µαγαζάκια ή βιοτεχνίες, έτσι ώστε να αποκοµίσουν κάποιο
προσωπικό ή έστω κοµµατικό όφελος. Γιατί εδώ, θα έλεγα ότι,
πέραν των θεατρινισµών που πολύ συχνά παρουσιάζονται από
την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας, υπάρχει κι ένα δυσάρεστο
φαινόµενο από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ, αλλά και από την πλευρά
της Αριστεράς, να πλειοδοτούν –θα µου επιτρέψετε την έκ-
φραση- σε δικαιοµατισµό. 

Άκουσα τις τοποθετήσεις αρκετών συναδέλφων οι οποίοι επι-
χείρησαν να συνδέσουν την απολύτως αναγκαία προστασία θρη-
σκευτικών και φυλετικών οµάδων µε άσχετα εντελώς θέµατα
όπως είναι η αστική κατάσταση των οµοφυλόφιλων, των ανθρώ-
πων που άλλαξαν φύλο, εκείνων οι οποίοι είναι αναποφάσιστοι
για το σεξουαλικό τους προσανατολισµό και ούτω καθεξής. 

Αναρωτιέµαι όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προς τι
πραγµατικά τέτοιος ανταγωνισµός σε δήθεν «προοδευτισµό».
Και γιατί, λοιπόν, να είναι µέτρο προοδευτισµού του όποιου αρι-
στερού κόµµατος µια τόσο ακραία πλειοδοσία σε δήθεν ευαίσθη-
τες διακηρύξεις. Γιατί να είναι, για παράδειγµα, το ρεκόρ των
τροπολογιών και ούτω καθεξής. 

Είναι άραγε –και αναρωτιέµαι γι’ αυτό- αυτή η προτεραιότητα
της ελληνικής κοινωνίας; Κι αν όχι, ποιοι βρίσκονται πίσω απ’
αυτήν τη µεθοδευµένη –θα µου επιτρέψετε να πω- εκστρατεία
σύνδεσης εντελώς άσχετων θεµάτων, όπως είναι το αντιρατσι-
στικό, µε ζητήµατα, όπως είναι η οικογενειακή κατάσταση των
οµοφυλόφιλων; 

Αυτά είναι ερωτήµατα, τα οποία ειλικρινά θέτω εντελώς καλό-
πιστα και περιµένω από οποιοδήποτε κόµµα της Αριστεράς,
ακόµα και από το ΠΑΣΟΚ –το οποίο έµαθα ότι τώρα θα αποκα-
λείται «προοδευτική παράταξη»-, να δώσει µία απάντηση στους
Έλληνες πολίτες γύρω από αυτά και αυτό για να δούµε τελικά
ποιος είναι εκείνος, ο οποίος ασχολείται µε τους συµπολίτες µας,
οι οποίοι ζουν από τους κάδους των σκουπιδιών, ποιοι είναι εκεί-
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νοι οι οποίοι ασχολούνται µε τους γέροντες, οι οποίοι πεθαίνουν
από έλλειψη εµβολίων γρίπης, µε τους άνεργους και τους ανα-
σφάλιστους, που δεν έχουν στον ήλιο µοίρα, ούτε οι ίδιοι ούτε
οι οικογένειές τους. 

Στην πολιτική θεωρούµε ότι το παν είναι η ιεράρχηση των προ-
βληµάτων και για τους Ανεξάρτητους Έλληνες δεν συνιστά σε
καµµία περίπτωση λογική ιεράρχηση το να ασχολούµαστε επί
τριάµισι ολόκληρα χρόνια µε το αντιρατσιστικό και µε κάποια
ανύπαρκτα –θα µου επιτρέψετε να σας πω- παρελκόµενα. Είναι
καιρός, λοιπόν, κάποια στιγµή να θυµηθούµε ότι ζούµε στην Ελ-
λάδα του µνηµονίου και να ασχοληθούµε µε τις πολύ σοβαρές
συνέπειες της ανθρωπιστικής κρίσης, η οποία συµβαίνει σήµερα
γύρω µας. 

Από αυτό εδώ το Βήµα θέλω, κύριε Πρόεδρε, να καταδικάσω
εκ µέρους των Ανεξαρτήτων Ελλήνων µε τον πλέον απερίφραστο
τρόπο την τεχνητή, θα έλεγα, µετάλλαξη της συζήτησης για το
αντιρατσιστικό από την επίλυση ενός πραγµατικά υπαρκτού προ-
βλήµατος απόδοσης ποινικής δικαιοσύνης σε µία κουβέντα –θα
µου επιτρέψετε να πω- για ανύπαρκτα προβλήµατα, που πραγ-
µατικά δεν νοµίζω ότι απασχολούν τη συντριπτική πλειοψηφία
των Ελλήνων πολιτών. 

Έρχοµαι τώρα στα άρθρα του νοµοσχεδίου. 
Στο άρθρο 1 θα πούµε «παρών», καθώς –όπως δήλωσα και την

Τρίτη- έννοιες όπως είναι η ενδεχόµενη πρόκληση µίσους, είναι
νοµικά αόριστες και αφορούν καθαρά την επιστήµη της ψυχολο-
γίας. Όµως, ακόµα και εκεί υπάρχει, όπως είναι βέβαιο ότι γνω-
ρίζετε, πρόβληµα στην εκτίµηση τέτοιων ψυχικών καταστάσεων.
Ένα όµως είναι βέβαιο, ότι τα δικαστήρια δεν θα µπορέσουν να
µπουν σε καµµία περίπτωση στη λογική της µέτρησης των συ-
ναισθηµάτων, πολύ δε περισσότερο στη διαδικασία του ποινικού
κολασµού τους. Άρα πρόκειται για µία διάταξη, η οποία για εµάς
είναι θολή, όπως εξάλλου θεωρώ ότι υποδηλώνει και η εξαιρετικά
περιπεπλεγµένη διατύπωσή της, η οποία αποτελεί περισσότερο
πολιτική διακήρυξη παρά το άρθρο ενός ειδικού ποινικού νόµου.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 2 για τις γενοκτονίες, όπως παραµένει
διατυπωµένο, θα πούµε ξεκάθαρα «όχι», κύριε Υπουργέ. Είπατε
πως δεν µπορείτε να αναφέρετε ρητά τις διάφορες γενοκτονίες,
γιατί έτσι θα έπρεπε ο νόµος να συµπεριλάβει πενήντα διαφορε-
τικές περιπτώσεις µαζικών εγκληµάτων ανά την υφήλιο. Προτι-
µήσατε µία συνοπτική, όπως λέτε κι έµµεση αναφορά. 

Μα, ειλικρινά θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ: Κοροϊ-
δευόµαστε τελικά µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα; Βάλατε ονοµα-
στικά στο νοµοσχέδιο –και πράξατε άριστα, σας λέω- το Ολο-
καύτωµα. Γιατί δεν κάνετε το ίδιο ακριβώς πράγµα και για τις
υπόλοιπες γενοκτονίες; Αυτό σας ρωτάµε και αυτό σας ζητήσαµε
οι Ανεξάρτητοι Έλληνες. Απλώς, ό,τι κάνατε ήδη στην περίπτωση
των Εβραίων -και λέω ξανά, το πράξατε πάρα πολύ σωστά- να
κάνετε το ίδιο πράγµα ακριβώς και για τις γενοκτονίες των Ελ-
λήνων, των Αρµενίων και άλλων χριστιανικών πληθυσµών, οι
οποίοι σφαγιάστηκαν και εκτοπίστηκαν από περιοχές που ανή-
κουν στη σηµερινή Τουρκία. 

Δεν ζητούµε τίποτα περισσότερο από αυτό που αποδεχτήκατε
και για την περίπτωση του Ολοκαυτώµατος. Στο κάτω-κάτω της
γραφής δεν είναι θέµα ούτε υπερβολικού κόπου ούτε όγκου του
νοµοσχεδίου, το οποίο διατείνεστε ότι έτσι θα µεγαλώσει πάρα
πολύ. Αλίµονο, κύριε Πρόεδρε, αν το Υπουργείο Δικαιοσύνης επι-
καλείται τέτοια –θα µου επιτρέψετε να πω- ψευδοπροβλήµατα
για να µην πράξει το προφανές. 

Θυµίζω, λοιπόν, ότι εδώ σε αυτήν την Αίθουσα έχουµε κληθεί
πάρα πολλές φορές και µάλιστα µέσα σε διάστηµα ολίγων ωρών,
να εξετάσουµε νοµοθετήµατα εκατοντάδων σελίδων, µε αδιαφα-
νείς παραποµπές και πλήθος διατάξεων, που αποδείχθηκε ότι
ρύθµιζαν µε τρόπο επιλήψιµο πολύ σηµαντικά ζητήµατα. 

Τώρα που σας ζητάµε να πράξετε το απολύτως νόµιµο, τώρα
λοιπόν υπάρχει πρόβληµα; Αν είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ, να
επικαλούµαστε µε έναν τόσο επιλεκτικό τρόπο το ευσύνοπτο των
νόµων, για να µην κάνουµε το σωστό και το απολύτως προφανές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Παρακαλώ θα ήθελα λίγο χρόνο. 
Θα πω και κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε. Αν το πρόβληµα ήταν η

έλλειψη χρόνου για την πλήρη καταγραφή όλων, των πολλών –
πενήντα, όπως ισχυρίζεται ο κύριος Υπουργός- γενοκτονιών,
τότε πάλι µιλάµε για προφάσεις εν αµαρτίαις. Μετά, δηλαδή, από
δέκα µήνες που εκκρεµεί το νοµοσχέδιο αυτό στη Βουλή είναι
αδιανόητο να µην βρήκε χρόνο το Υπουργείο Δικαιοσύνης να
κάνει αυτήν την καταγραφή. 

Στα άρθρα 3 έως 5 για την τέλεση εγκληµάτων µέσω διαδι-
κτύου, την ευθύνη των νοµικών προσώπων και το αυτεπάγγελτο
της δίωξης, θα πούµε «ναι» και δηλώνουµε ότι µακάρι να βρουν
εφαρµογή, όπως ισχυρίζεστε ότι θα γίνει, και για την προστασία
των απογόνων όσων γλίτωσαν από τις γενοκτονίες των Ποντίων,
των Μικρασιατών και των Αρµενίων. 

Σε ό,τι αφορά τις υπουργικές τροπολογίες, θα ψηφίσουµε,
κύριε Υπουργέ, και τις δύο. Η πρώτη, µε γενικό αριθµό 1766 και
ειδικό 101, πράγµατι βοηθά στην επίλυση του κτηριακού προ-
βλήµατος υπηρεσιών του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Η δεύτερη,
µε γενικό αριθµό 1733 και ειδικό 96, επιχειρεί να λύσει σηµαντικά
ζητήµατα υποστελέχωσης δικαστηρίων, υπηρεσιών, ιδρυµάτων
του Υπουργείου Δικαιοσύνης και της δυνατότητας στις εγγραφές
των µητρώων ασκούµενων δικηγόρων. 

Επειδή όµως γίνεται, κύριε Υπουργέ, σε αυτήν την τροπολογία
ρητή αναφορά στις ανάγκες σε προσωπικό του Ιδρύµατος Ανη-
λίκων Αρένων Βόλου, θέλω να αναγνωρίσω πως, έστω καθυστε-
ρηµένα, προσπαθείτε πραγµατικά να κάνετε κάτι για να βοηθή-
σετε την κατάσταση. Όµως, δυστυχώς, οι διετείς αποσπάσεις
δεν λύνουν, κύριε Υπουργέ, µόνιµα το πρόβληµα. Το ίδρυµα αυτό
πρέπει να µπει σε απόλυτη προτεραιότητα για προσλήψεις τα-
κτικού προσωπικού, διότι µόνο έτσι θα είναι ασφαλείς οι τρόφιµοι
και θα αποφύγουµε την επανάληψη φρικιαστικών πράξεων που
είδαµε πριν από λίγες ηµέρες. 

Υπάρχει µία βουλευτική τροπολογία, την οποία κάνατε δεκτή,
κύριε Υπουργέ, µε γενικό αριθµό 1718 και ειδικό 90, που αφορά
στην άµβλυνση των δυσµενών οικονοµικών συνεπειών που επήλ-
θαν σε βάρος µελών του προσωπικού του δηµοσίου, που υπήρ-
ξαν θύµα τροµοκρατικών πράξεων, κ.λπ.. Βεβαίως, θα την
ψηφίσουµε, συµφωνούµε. Υπάρχει, βεβαίως, ένα ερωτηµατικό
γιατί η έναρξη της εφαρµογής είναι από 1-1-2014. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, κλείνοντας να πω δύο λόγια για την
τροπολογία µε γενικό αριθµό 1741 και ειδικό 100 που κατέθεσα
και φυσικά δεν έγινε δεκτή από την Κυβέρνηση. Αναφέροµαι
στην κατάργηση του άδικου συστήµατος επιβολής διοδίων στην
ΠΑΘΕ. Και λέω πως φυσικά δεν έγινε αποδεκτή από τη συγκυ-
βέρνηση, γιατί άκουσα προχθές την τοποθέτηση του κ. Χρυσο-
χοΐδη εδώ στη Βουλή, απαντώντας σε σχετική ερώτηση του
συναδέλφου κ. Καράµπελα για τα διόδια στην Κεντρική Ελλάδα. 

Ο κύριος Υπουργός, λοιπόν, παρέπεµψε το θέµα στο απώτερο
µέλλον και µας πληροφόρησε για δύο πράγµατα. Το πρώτο
πράγµα που είπε, περιέργως µε πάρα πολύ µεγάλη περηφάνια,
είναι ότι το κράτος έδωσε µέσα στους τελευταίους µήνες 400
εκατοµµύρια ευρώ στους εργολάβους παραχωρησιούχους για
να ξαναξεκινήσουν το έργο στους αυτοκινητόδροµους. 

Αναρωτιέµαι γιατί είναι επιτυχία να πληρώνουµε 400 εκατοµ-
µύρια ευρώ, από λεφτά που κατά τα άλλα η Κυβέρνηση δηλώνει
ότι δεν έχει, σε εργολάβους που εκµεταλλεύονται οικονοµικά
εδώ και χρόνια τα ίδια ηµιτελή έργα, πραγµατικά δεν µπορώ να
το καταλάβω. Προφανώς, για να το διαφηµίζει µε τόση θέρµη ο
κ. Χρυσοχοΐδης, κάτι θα έχει στο µυαλό του. 

Το δεύτερο που είπε ο αρµόδιος Υπουργός στη Βουλή την πε-
ρασµένη Τρίτη είναι πως τα έσοδα από διόδια στην Κεντρική Ελ-
λάδα αυξήθηκαν µέσα στο 2014 κατά 20%. Δηλαδή, µιλάµε για
πρόσθετα χρήµατα που εισπράττουν οι εργολάβοι από τους οδη-
γούς, πέραν των 400 εκατοµµυρίων της κρατικής επιχορήγησης,
που ήδη ενθυλάκωσαν. 

Ας µιλήσουµε, λοιπόν, καθαρά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Η ιστορία µε τα διόδια δεν πρόκειται να λυθεί από την παρούσα
Κυβέρνηση, γιατί η συγκυβέρνηση δεν ενδιαφέρεται να λύσει επί
της ουσίας το πρόβληµα των διοδίων. 

Το τι την ενδιαφέρει, το είπε ο κ. Χρυσοχοΐδης απαντώντας
στο συνάδελφο εδώ στη Βουλή µε τρόπο απολύτως ξεκάθαρο.
Όσο, λοιπόν, οι Έλληνες πολίτες επιτρέπουν τη συνέχιση της νο-
σηρής αυτής πολιτικής, τόσο…
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κυρία
Χρυσοβελώνη. 

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, επειδή
είναι ένα θέµα πολύ σηµαντικό, δυο κουβέντες µόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Δεν είναι όµως και ο
κ. Χρυσοχοΐδης εδώ, ωστόσο έχετε τη δυνατότητα να κάνετε επί-
καιρη ερώτηση για να πάρετε και την πλήρη απάντηση. 

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Δυστυχώς όµως η απώλεια ανθρώ-
πινων ζωών…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τώρα δεν είναι
σωστό αυτό που κάνετε.

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Τώρα θα είχα τελειώσει τόση ώρα.
Δυστυχώς, όµως η απώλεια ανθρώπινων ζωών συνεχίζεται,

όπως απέδειξε και το τελευταίο δυστύχηµα, η τραγωδία που
έγινε στη Μαγνησία, στην εκλογική µου περιφέρεια, στο Στεφα-
νοβίκειο, όπου τρία παιδιά, τρεις νέοι άνθρωποι, χάθηκαν σε τρο-
χαίο και αναδείχθηκε το πόσο σηµαντικό είναι αυτό το πρόβληµα
µε τα διόδια. Οι εξωφρενικές χρεώσεις του παραχωρησιούχου
που ζητά την καταβολή 8 ευρώ για µια δυσανάλογα µικρή δια-
δροµή µε επιστροφή προκαλούν, όπως είναι φυσικό, µεγάλη οι-
κονοµική αιµορραγία όχι µόνο στους ιδιώτες αλλά και στους
επαγγελµατίες οδηγούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία Χρυσοβελώνη,
σας παρακαλώ! Ξεπεράσατε τα δεκαπέντε λεπτά.

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Και κλείνω διατυπώνοντας µια
ευχή, ότι εδώ που έχουν φτάσει τα πράγµατα όλοι οι Βουλευτές
-και ειδικά της Θεσσαλίας- οφείλουµε να αναλάβουµε τις ευθύ-
νες µας πέρα από κόµµατα, πέρα από προσωπικές ή κοµµατικές
φιλοδοξίες ή σκοπιµότητες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Χρυσοβελώνη.

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Γιατί –και κλείνω- όλοι οφείλουµε
να λογοδοτούµε στους πολίτες και όχι, κύριε Πρόεδρε, στους
εργολάβους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Γιατί το κάνετε αυτό,
κυρία Χρυσοβελώνη; Δεκαέξι λεπτά έχετε µιλήσει! Και µιλάτε και
εκτός θέµατος!

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Αν δεν σας αρέσει να τα ακούτε
αυτά, λυπάµαι, αλλά εδώ τρεις άνθρωποι έχασαν τη ζωή τους
και θα συνεχίσουν δυστυχώς και άλλοι να χάνουν τη ζωή τους
όσο υπάρχει αυτό το σύστηµα των διοδίων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Δεν έχετε τον λόγο!
Έχετε τελειώσει, κυρία Χρυσοβελώνη. Ζητάτε και τα ρέστα
τώρα!

Ορίστε, κύριε Πανούση, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Κοιτάξτε, κύριε Πρόεδρε, το νοµο-

σχέδιο για να έλθει στη Βουλή έκανε µήνες ολόκληρους…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας έχω δώσει ανο-

χή. Είναι δεκαέξι λεπτά!
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Σε εµένα βρήκατε να κάνετε εκπτώ-

σεις;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σε εσάς έκπτωση;

Τον περισσότερο χρόνο έχετε και µιλάτε για εκπτώσεις και µι-
λάτε και εκτός θέµατος.

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Εκτός θέµατος µία τροπολογία που
απερρίφθη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Βεβαίως! 
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Σιγή εκ µέρους του κυρίου Υπουρ-

γού!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μπορείτε να κάνετε

οποιαδήποτε τέτοια επίκαιρη ερώτηση και να είναι παρών ο
Υπουργός.

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Τουλάχιστον, για την απόρριψη της
τροπολογίας να υπάρχει αιτιολόγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τον λόγο έχει ο κ.
Πανούσης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σας απασχο-

λήσω µε δύο-τρία θεωρητικά θέµατα και θα µπω στις νοµοτεχνι-
κές παρατηρήσεις. Για τις τροπολογίες θα µιλήσει η Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπός µας, η κ. Ξηροτύρη, που τα ξέρει και καλύ-

τερα.
Έχουµε ως ΔΗΜΑΡ καταθέσει και πάλι τροπολογίες για την

ιθαγένεια, τη διαφθορά, το σύµφωνο συµβίωσης. Θέλει προ-
σοχή, όµως, ώστε να µην µετατρέπονται οι θεσµικές διακρίσεις
σε θεσµικές προκαταλήψεις. Να επαναδιατυπωθεί ίσως για το
θέµα του Κώδικα Δικηγόρων, του ΔΟΑΤΑΠ και των νοµικών σχο-
λών τη τροπολογία, γιατί φοβάµαι ότι έχει προβλήµατα συνταγ-
µατικότητας και παραβίασης ενωσιακού δικαίου. 

Εδώ έχουµε µία extrema ratio. Δηλαδή, έχουν εξαντληθεί όλα
τα άλλα µέσα και θεσµοποιούµε την καταστολή. Αυτή η ποινικο-
ποίηση ενός επικίνδυνου περιεχοµένου του λόγου πρέπει τουλά-
χιστον να ακολουθείται από την αρχή της αναλογικότητας
–τουλάχιστον αυτό!-, γιατί έχουµε την ελευθερία της έκφρασης
που είναι πρωταρχική συνταγµατική αξία µε προνοµιακή ισχύ σε
σχέση µε άλλα δικαιώµατα. 

Τι είναι η ελευθερία της έκφρασης; Αφορά κυρίως τις ιδέες
που απεχθανόµαστε –όχι αυτές µε τις οποίες συµφωνούµε- ή
που ενοχλούν µέρος του πληθυσµού, αυτό που ονοµάζουµε «ιδε-
ολογικό πλουραλισµό», δηλαδή ποινικοποίηση ρατσιστικών µη-
νυµάτων παραδείγµατος χάριν. 

Όµως, η ηθική της ανοχής –και αυτό πρέπει να είναι φανερό-
αφορά τον λόγο και όχι τις πράξεις. Ο νοµοθέτης δεν πρέπει να
θέλει να επιβάλλει ένα ετερώνυµο ηθικό και ιδεολογικό πρότυπο:
«έτσι πρέπει να είναι ο κόσµος», «έτσι πρέπει να µιλάτε». Πρέπει,
όµως, να προστατεύει τους πολίτες από τα εγκλήµατα µίσους.
Άλλωστε, η ελευθερία της έκφρασης µε το άρθρο 10 της ευρω-
παϊκής σύµβασης µπορεί να είναι διεθνώς το πλέον αποδεκτό
ατοµικό δικαίωµα, αυτό που λέµε «η λυδία λίθος των ελευθε-
ριών», αλλά υπόκειται και σε περιορισµούς µε στενή όµως ερµη-
νεία των περιορισµών, µε πειστικά αιτιολογηµένη ερµηνεία, γιατί
πίσω από την ελευθερία της έκφρασης είναι και η ελευθερία της
σκέψης. Και κυρίως µιλάµε για αναγκαία µέτρα σε µια δηµοκρα-
τική κοινωνία. Άρα πρώτα πρέπει να έχουµε στο µυαλό µας τι
ακριβώς είναι η κοινωνία και πώς την υπηρετεί το κράτος δικαίου
και µετά να δούµε ορισµένα ζητήµατα.

Ως προς τον αναθεωρητικό λόγο, συνήθως είναι ακαδηµαϊκός.
Δεν υπάρχουν συνταγµατικά περιθώρια απαγορεύσεων. More
speech, περισσότερος αντίλογος. Ως προς τον αναθεωρητικό
λόγο, όµως, που δεν αµφισβητεί απλώς ιστορικά γεγονότα, αλλά
συνδυάζει την άρνηση µε απειλητικές, προσβλητικές και κατα-
φρονητικές εκφράσεις δεν καλύπτεται ούτε από το άρθρο 14 του
Συντάγµατος για την ελευθερία έκφρασης ούτε από το άρθρο
16 για την ελευθερία επιστηµονικής έρευνας.

Σέβοµαι όσους υπέγραψαν το κείµενο. Σέβοµαι όµως και αυ-
τούς που υπέγραψαν το ψήφισµα των Ελλήνων διανοουµένων
για την τραγωδία του Πόντου στις 22 Νοεµβρίου 1921, όπου µι-
λάνε για γενοκτονία.

Να διαβάσω ορισµένα ονόµατα; Καζαντζάκης, Δροσίνης, Νιρ-
βάνας, Ξενόπουλος, Παλαµάς. Εντάξει, σεβόµαστε όλη τη δια-
χρονική µας ιστορία, δεν σεβόµαστε ένα κοµµάτι της επιστήµης. 

Η ελευθερία του λόγου, από την άλλη µεριά, δεν είναι υπέρ-
τατο αγαθό, ούτε καν ισοδύναµο σε σχέση µε άλλα, όπως παρα-
δείγµατος χάριν µε τη ζωή. Άρα η ρατσιστική απειλή-βία, δεν
τιµωρείται ως αρνητική ελευθερία της έκφρασης, αλλά ως αφη-
ρηµένη και συγκεκριµένη διακινδύνευση πολυτιµότερων εννόµων
αγαθών, δηλαδή η ελευθερία της έκφρασης από τη µία µεριά και
η υγεία από την άλλη. 

Θυµίζω ότι η ελευθερία της έκφρασης τιµωρείται και για τη
συκοφαντική δυσφήµιση και για την εξύβριση και για διάφορα
άλλα πράγµατα, δηλαδή οριοθετείται. Το αν η έκφραση γνώµης
µπορεί να συνιστά προτροπή για βία ή µίσος, αν δηλαδή είναι
ικανή να διεγείρει, είναι ένα θέµα ουσίας. 

Βέβαια –και πολύ σωστά έχει λεχθεί- έχουµε ρευστοποιήσει τη
διάκριση ανάµεσα στην έννοια της βλάβης και του κινδύνου.
Έχουµε, λοιπόν, εγκλήµατα δυνητικής διακινδύνευσης –κι εδώ
θέλω ο Υπουργός να τα προσέξει αυτά- ή αφηρηµένα συγκεκρι-
µένης διακινδύνευσης, που δεν αποδεικνύουν εµπειρικά τους
όρους κινδύνου. «Δηµιουργήθηκε κίνδυνος» λέει, αλλά πρέπει να
θεµελιώνει µια συγκεκριµένη δυνατότητα βλάβης, δηλαδή ότι θα
µπορούσε να γίνει. Διότι η επέλευση του κινδύνου στη συγκεκρι-
µένη διακινδύνευση, η προπαρασκευή του κινδύνου στην αφη-
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ρηµένη διακινδύνευση και η απόπειρα πρόκλησης κινδύνου –
αυτό που λέµε εγκλήµατα δυνητικής διακινδύνευσης- εµπλέκουν
διάφορες αιτιότητες, άρα και σκοπιµότητες. Θέλει προσοχή ερ-
µηνείας. 

Οι απόλυτες απαγορεύσεις έκφρασης ρατσιστικής ιδέας και
η διέγερση σε µίσος µε βάση ρατσιστική προπαγάνδα, θέλουν
οριοθετήσεις. Αυτό σηµαίνει ότι κάθε έκφραση σκέψεων, ιδεών
που δεν δηµιουργεί έστω µια δυνατότητα κινδύνου για το συγ-
κεκριµένο έννοµο αγαθό, δεν µπορεί να είναι καν αρχικά άδικη
συµπεριφορά. 

Τι κάνει ο γερµανικός ποινικός κώδικας; Μιλάει για την πολιτι-
στική βαρβαρότητα, δηλαδή την άρνηση της ανθρώπινης ιδιότη-
τας του θύµατος. Αυτή είναι µία διαχωριστική γραµµή. Η άλλη
είναι αυτή που είχα πει στην πρωτολογία µου, ότι εδώ έχουµε
στην ουσία την αίσθηση της ανωτερότητας. Θα επανέλθω στο
τέλος µε τον Ρασκόλνικωφ. 

Βέβαια, δεν µπορείς να αντιµετωπίσεις το ρατσισµό µε νόµο.
Το έχουν πει όλοι οι συνάδελφοι. Πρέπει να κάνεις τις άρσεις των
πολλαπλών διακρίσεων, την πραγµατική ισότητα, τη µη θυµατο-
ποίηση γενικευµένου φόβου για τον άλλον ή για το διαφορετικό.
Σκεφτείτε, βέβαια, αν έχουµε και σωρεύσεις τέτοιων πραγµάτων,
παραδείγµατος χάριν, γυναίκα, Αφρικανή, άγαµη µητέρα, φο-
ρέας αναπηρίας. Σκεφτείτε τι γίνεται, όταν έχουµε σωρεύσεις
διακρίσεων. 

Μπορούµε, λοιπόν, να αντιµετωπίσουµε το ρατσισµό διά του
νόµου; Όχι. Θετικά µέτρα στη νοµοθεσία; Ναι. Στη δικαιοσύνη;
Ναι. Γιατί και η δικαιοσύνη έχει στερεοτυπικές αντιδράσεις.

Από την άλλη µεριά, φέρνουµε συνέχεια νοµοσχέδια –ιθαγέ-
νεια, αντιρατσιστικό, µεταναστευτικό, κοινωνική ένταξη- που όλα
αυτά έχουν µια κοινή βάση. 

Γι’ αυτό έχω ξαναπεί ότι χρειαζόµαστε, κύριε Υπουργέ, µία µό-
νιµη επιτροπή κατά του φασισµού, του ρατσισµού και της µισαλ-
λοδοξίας στη Βουλή. Συνέχεια βλέπετε ότι αυξάνονται τα µετα-
ναστευτικά κύµατα ανθρώπων, που ο πόλεµος, οι έχθρες, οι ρα-
τσισµοί στις χώρες τους, τους οδηγούν στο να ψάξουν να βρουν
καλύτερη µοίρα. Πρέπει να έχουµε µια µόνιµη επιτροπή για να
διαχειριζόµαστε αυτά τα πράγµατα και όχι δι’ ενός νόµου ad hoc. 

Δεύτερον, ωραία, ψηφίσαµε ένα νόµο. Τι γίνεται µε αυτό που
λέµε «ο νόµος στο µεταίχµιο», δηλαδή έναν νόµο που δεν εφαρ-
µόζει η κοινωνία, δεν εφαρµόζουν οι φορείς κατ’ αρχάς, δεν
εφαρµόζει η Αστυνοµία, δεν εφαρµόζει η δικαιοσύνη ή τον εφαρ-
µόζει λάθος ή και η κοινωνία αδιαφορεί για τον τρόπο εφαρµο-
γής;

Άρα το θέµα είναι να συµφωνήσουµε, αφού ψηφιστεί αυτός ο
νόµος, όπως ψηφιστεί, να δούµε τι µηνύµατα θα δώσουµε. Γιατί
το κύριο ζήτηµα αυτού του νόµου είναι η πολιτική σηµειολογία
της δηµοκρατίας. Αυτό θα µπορούσε να είναι το κύριο ζήτηµα
και έχουµε µπερδευτεί µε άλλα. 

Όσον αφορά τα νοµοτεχνικά, έχω πει κι άλλη φορά ότι στο
άρθρο 1 το ρήµα «προτρέπει» θα µπορούσε να αντικατασταθεί
µε το ρήµα «ενθαρρύνει» ή θα χρειαζόταν να προστεθεί. 

Διαφωνώ µε την αλλαγή της λέξεις «εγκωµιάζω» µε τη λέξη
«επιδοκιµάζω». Το «εγκωµιάζω» πάει να πει µπράβο. Το «επιδοκι-
µάζω» είναι πιο παθητικό. Διαφωνώ µε το ρήµα «ευτελίζει», που
σηµαίνει ότι δίνει µικρή αξία. Θα µπορούσε να αντικατασταθεί µε
το ρήµα «εκµηδενίζει», που σηµαίνει ότι ακυρώνει αυτήν την ιστο-
ρία. Η µικρή αξία είναι θέµα αξιολόγησης. 

Όσον αφορά το θέµα της ταυτότητας φύλου, είναι πολύ θετική
ενέργεια. 

Ως προς το θέµα της δηµόσιας τάξης, εγώ ακόµα δεν έχω κα-
ταλάβει ποιο είναι το προσβαλλόµενο έννοµο αγαθό και µε τις
γενοκτονίες κ.λπ. Πρέπει να διαγραφεί. 

Συµφωνώ για την άρση της ασυλίας των νοµικών προσώπων
δηµοσίου δικαίου και ότι αυτά τα πρόσωπα εξαιρούνται των κα-
νόνων. 

Έρχοµαι τώρα σε κάποια στοιχεία µε τη δική τους σηµασία και
θέλω να τα προσέξετε, κύριε Υπουργέ, ως νοµικός. 

Ο ν.927/1979 τι είχε ως τίτλο; «Περί κολασµού πράξεων ή
ενεργειών αποσκοπουσών εις φυλετικάς διακρίσεις». Ήταν
σαφής. Κατά τη γνώµη µου αυτός ο τίτλος είναι ορθότερος, ακρι-
βέστερος, ασφαλέστερος από το νοµοσχέδιο που λέει τα διά-

φορα για «καταπολέµηση ορισµένων µορφών και εκδηλώσεων
ρατσισµού και ξενοφοβίας». Δηλαδή σαν να υπάρχει ένας άλλος
νόµος που θα µας πει για κάποιες άλλες µορφές πώς αντιµετω-
πίζονται.

Εγώ νοµίζω ότι η αλλαγή της ορολογίας και η διεύρυνση του
πεδίου του ποινικού ελέγχου είναι λάθος. Εάν θέλαµε να είναι
στον ν. 927, θα ήµαστε ακριβής µε τον ν. 927. Πήγαµε να το δέ-
σουµε µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και φτιάξαµε κατά τη γνώµη
µου ένα ευρύτερο πεδίο που χωράει τα πάντα.

Δεύτερη παρατήρηση, ο ν.3003/2002, «Κύρωση του καταστα-
τικού του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου» ορίζει τι είναι κατά την
έννοµη τάξη γενοκτονία. Επαναλαµβάνω: κατά την έννοµη τάξη
γενοκτονία! Τον έχουµε ψηφίσει. Είναι στο άρθρο 6.

Προφανώς υπάρχουν επιστηµονικές και ιδεολογικές διαφο-
ρές. Αλλά, αναρωτιέµαι, κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να ορίζει ο
καθένας στο δικαιικό επίπεδο τι είναι νόµος ή τι είναι ένας όρος;
Δηλαδή τι είναι έγκληµα, τι δεν είναι έγκληµα, το ορίζει ο καθένας
µε βάση µια επιστηµονική οµάδα ή µια ιδεολογική προσέγγιση; 

Δεν έχω αντιληφθεί -σας είπα- αν πρόκειται για αφηρηµένη η
συγκεκριµένη διακινδύνευση, αλλά να είναι σαφές ότι δεν πρό-
κειται για φρονηµατικό Ποινικό Δίκαιο. Κατά τη γνώµη µου το
ολοκαύτωµα θα µπορούσε να µπει σε πρόσθετο άρθρο στο 155
του Ποινικού Κώδικα, «Προσβολή συµβόλων -και ιστορίας- ξένων
κρατών». Και οι γενοκτονίες θα µπορούσαν να πάνε σε ένα ειδικό
κεφάλαιο του Ποινικού Κώδικα, «Εγκλήµατα κατά της αξιοπρέ-
πειας των ανθρώπων». Δεν χρειαζόταν να σωρευτούν εδώ. 

Άρθρο 68 του ν. 3003, «Προστασία των θυµάτων και µαρτύ-
ρων». Ναι, αλλά για λόγους συµβολικούς πρέπει να µπει και σε
αυτό τον νόµο, έστω και εάν υπάρχει προστασία σε έναν άλλο
νόµο.

Κύριε Υπουργέ, προσέξτε αυτό που θέλω να πω, γιατί είναι πα-
ρεξηγήσιµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Παρακαλώ, λίγη ησυ-
χία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΟΥΣΗΣ: Στο άρθρο 2 παράγραφος 1 λέτε,
«υβριστικό περιεχόµενο κατά οµάδας ή µέλους». Ναι, µέλους,
αλλά να γράφεται «λόγω της ένταξης στην οµάδα», όχι απλώς
κατά ενός µέλους κ.λπ..

Το «κακόβουλος» πού το βρίσκουµε; Μόνο στο 198 του Ποινι-
κού Κώδικα για τη θρησκεία. Τι πάει να πει κακόβουλος; Είναι –
λέει η θεωρία- ευρύτερο της εξύβρισης, ότι υπάρχει περιφρό-
νηση και εχθρότητα. Πρέπει να γίνει δηµόσια και να µην έχει τα-
πεινά κίνητρα. Τώρα, νοµίζω ότι πρέπει να φύγει από τη µέση. 

Και τελειώνω. Κοιτάξτε, ο Ρασκόλνικωφ στο «Έγκληµα και Τι-
µωρία» σκοτώνει µια γριά θεωρώντας ότι είναι ψείρα. Αναρωτιέ-
µαι, είναι ρατσιστικό επειδή ο ίδιος αισθάνεται ανώτερο ον που
δικαιούται να σκοτώνει ψείρες και άχρηστους; Σας θυµίζω ότι η
σύγχρονη τροµοκρατία περίπου αυτό χρησιµοποιεί ως επιχεί-
ρηµα, ότι σκοτώνει ψείρες και άχρηστους. 

Βέβαια, αυτές οι ιστορίες έχουν λογοτεχνικό ενδιαφέρον. Αλλά
πρέπει ως Βουλή και ως κοινωνία να τις απορρίψουµε. Διότι πο-
λιτικά, κοινωνικά και θεσµικά είναι πάρα πολύ επικίνδυνες και
πρέπει να τις απορρίψουµε όλες. Να φύγουµε, λοιπόν, από το
πνεύµα της κοινότητας µε φυλετικά, εθνοτικά γνωρίσµατα, να
φύγουµε από τη λογική των γηγενών και των καθαρών, να πάµε
σε µια ανοιχτή κοινωνία της ανεκτικότητας, µε µία συλλογική συ-
νείδηση που φεύγει από το µίσος, την προκατάληψη, που δεν ξε-
περνάει όµως τα όρια και τους κανόνες του κράτους δικαίου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Πανούση, που ήταν και συνεπής στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο κ. Τριαντάφυλλος για δέκα λεπτά µε τη γνωστή
ανοχή.

ΠΕΤΡΟΣ ΤΑΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τελευταίος είναι, κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Εάν θέλει ο συνάδελφος,

κύριε Πρόεδρε, µπορεί να προηγηθεί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Εντάξει, κύριε Τριαν-

τάφυλλε, έχει δίκιο ο κ. Τατσόπουλος. Θα µιλήσετε στο τέλος
µετά τον κ. Γκιόκα και τον κ. Τατσόπουλο.

Τον λόγο έχει ο κ. Γκιόκας.

2580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εξηγήσαµε
αναλυτικά και στη συνεδρίαση των επιτροπών και στη συζήτηση
επί της αρχής τους λόγους για τους οποίους δεν µπορούµε να
ψηφίσουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Και προσπαθήσαµε να
αναδείξουµε µε επιχειρήµατα ότι το νοµοσχέδιο και κυρίως η
απόφαση-πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ενσωµατώνει,
δεν είναι ούτε κάτι αθώο ούτε κάτι ουδέτερο, το οποίο δήθεν έρ-
χεται να βελτιώσει την αντιρατσιστική νοµοθεσία.

Αντιρατσιστική νοµοθεσία υπήρχε στην Ελλάδα από το 1979
και µάλιστα πάρα πολύ αυστηρή και η οποία ουδέποτε εφαρµό-
στηκε ουσιαστικά, πέραν τεσσάρων περιπτώσεων, που και αυτές
ακόµη εκκρεµούν στα δικαστήρια.

Συνεπώς η συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση εντάσσεται στο
πλαίσιο το ευρωενωσιακό, που στο όνοµα δήθεν της αντιµετώ-
πισης του ρατσισµού και της ξενοφοβίας ποινικοποιεί τη διαφο-
ρετική άποψη, ποινικοποιεί την ιστορική και πολιτική άποψη που
είναι αντίθετη µε αυτήν που επιβάλλουν οι διεθνείς ιµπεριαλιστι-
κοί οργανισµοί, που επιβάλλουν τα διεθνή δικαστήρια που ελέγ-
χονται απ’ αυτούς, ποινικοποιεί τη ριζοσπαστική ιδεολογία, την
ίδια την ταξική πάλη καλλιεργώντας θεωρίες περί άκρων.

Βεβαίως, δεν λέµε ότι όλα αυτά συµπεριλαµβάνονται στο νο-
µοσχέδιο, πέρα από το άρθρο 2 και τον επικίνδυνο χαρακτήρα
που έχει το συγκεκριµένο άρθρο. Όµως, όλα αυτά συµπεριλαµ-
βάνονται στην απόφαση-πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
ενσωµατώνεται στην ελληνική νοµοθεσία µε το παρόν νοµοσχέ-
διο.

Και µε αυτήν έννοια, και ανεξάρτητα από προθέσεις που ενδε-
χοµένως υπάρχουν στο Υπουργείο Δικαιοσύνης ή στον Υπουργό,
ανοίγει ο δρόµος για να επιχειρηθεί και στην Ελλάδα –και λέµε
να επιχειρηθεί γιατί εµείς δεν θεωρούµε ότι αυτά θα συµβούν,
γιατί ο ίδιος ο λαός, το κίνηµα δεν θα επιτρέψει να συµβούν,
αλλά θα γίνει προσπάθεια- αυτό που έγινε και σε άλλες χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου σωµατεία, οργανώσεις, κόµµατα
αντιµετωπίζουν εµπόδια στη δράση τους, αντιµετωπίζουν δίκες,
αντιµετωπίζουν απαγορεύσεις, επειδή δήθεν προάγουν το µίσος
στην κοινωνική και πολιτική τους δράση.

Είπαµε και στην επιτροπή και αναφέραµε µια σειρά χώρες που
απαγορεύονται τέτοια κόµµατα, απαγορεύεται η δράση κοµµου-
νιστικών κοµµάτων, ενώ στέλνονται στα δικαστήρια άνθρωποι
που δεν αποδέχονται την παραχάραξη της ιστορίας, δεν αποδέ-
χονται την εξίσωση, την ταύτιση του φασισµού µε τον κοµµουνι-
σµό, δηλαδή της πιο βάρβαρης, της πιο απάνθρωπης εκδοχής
του καπιταλιστικού συστήµατος, µε τον κοµµουνισµό, που ήταν
ο πιο αδιάλλακτος αντίπαλος που κατέθεσε τον µεγαλύτερο
φόρο αίµατος στη συντριβή του φασισµού.

Δεν είναι τυχαίο ότι έχει ανοίξει η όρεξη σε πολλούς. Ακούσατε
και την τοποθέτηση του Βουλευτή της Χρυσής Αυγής, ο οποίος
µετά το ρατσιστικό παραλήρηµα είπε: «Γιατί δεν ποινικοποιείτε
και τα εγκλήµατα του κοµµουνισµού;», πατώντας βεβαίως σε µια
πραγµατικότητα σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που τέτοιες
νοµοθεσίες ήδη αρχίζουν να εφαρµόζονται. Εδώ µε το νοµοσχέ-
διο, µε το άρθρο 2, ανοίγετε τον δρόµο µε την απόφαση-πλαίσιο
στο µέλλον προς αυτήν την κατεύθυνση.

Και όλα αυτά υλοποιούνται φυσικά µε ευθύνη της Κυβέρνη-
σης, µε ευθύνη της Νέας Δηµοκρατίας, µε ευθύνη του ΠΑΣΟΚ,
µε ευθύνη της ΔΗΜΑΡ, που ψηφίζει το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο, όµως και µε την ανοχή του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ απ’ τη µια
µεριά δεν λέει κουβέντα, ούτε µια τοποθέτηση για τον επικίνδυνο
χαρακτήρα αυτής της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης και για
το πού οδηγεί και από την άλλη καλοί είναι οι λόγοι για επικίνδυ-
νες διατάξεις κλπ., όµως στο διά ταύτα, στην ψηφοφορία δηλώ-
νει «παρών». Δηλαδή, ανοχή σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο ανοίγει
πάρα πολύ επικίνδυνους δρόµους για το µέλλον. 

Το έχουµε δηλώσει εδώ και δύο χρόνια, από την πρώτη στιγµή
που ξεκίνησε όλη αυτή η ιστορία µε το λεγόµενο αντιρατσιστικό
νοµοσχέδιο και στην πρώτη του κιόλας εκδοχή, στην εκδοχή του
τότε Υπουργού Δικαιοσύνης Ρουπακιώτη, ότι εµείς δεν µπο-
ρούµε και δεν πρόκειται να στηρίξουµε νοµοσχέδιο το οποίο θα
ενσωµατώνει την επικίνδυνη απόφαση-πλαίσιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Σε σχέση µε τα άρθρα είναι προφανές ότι καταψηφίζουµε το

άρθρο 2. Για τα άρθρα 3, 4 και 5, που αφορούν την τέλεση µέσω
διαδικτύου, την ευθύνη νοµικών προσώπων και την αυτεπάγ-
γελτη δίωξη, βεβαίως δεν έχουµε αντίρρηση στο να τιµωρούνται
ρατσιστικές συµπεριφορές που τελούνται µε τέτοιον τρόπο ή να
διώκονται αυτεπάγγελτα. Όµως, από τη στιγµή που οι εν λόγω
διατάξεις συνδέονται µε το επικίνδυνο άρθρο 2, είναι σαφές ότι
δεν µπορούµε να τα ψηφίσουµε.

Βεβαίως, εδώ πρέπει να πούµε το εξής: Οι διατάξεις των άρ-
θρων 3, 4 και 5 για την τέλεση ρατσιστικών συµπεριφορών µέσω
διαδικτύου, για την αυτεπάγγελτη δίωξη και για την ευθύνη νο-
µικών προσώπων θα µπορούσαν να έχουν έλθει οποτεδήποτε
ακόµη και µε µια απλή τροπολογία στη Βουλή για ψήφιση χωρίς
να χρειάζεται να συνδεθούν µε την απόφαση πλαίσιο.

Ούτως ή άλλως η αυτεπάγγελτη δίωξη υπήρχε από το 2001
για τα αδικήµατα του ν. 927/1979. Άλλο πράγµα, βέβαια, ότι
παρά το γεγονός πως υπήρχε αυτεπάγγελτη δίωξη, οι νόµοι
αυτοί ουδέποτε εφαρµόστηκαν, γιατί πολύ απλά υπήρχε ανοχή,
γιατί υπήρχε ενθάρρυνση ρατσιστικών συµπεριφορών και πρα-
κτικών, γιατί υπήρχε όλη αυτή η θεωρία, και από τη µεριά της
Κυβέρνησης, περί εισβολέων. 

Ποιοι είναι οι εισβολείς; Όλοι εκείνοι οι απελπισµένοι, που εξαι-
τίας της φτώχειας, εξαιτίας των επεµβάσεων, στις οποίες συµ-
µετέχει και η χώρα µας στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ και της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, εξαναγκάζονται να φύγουν και να αναζητήσουν
ή µάλλον να σωθούν, όχι να αναζητήσουν καλύτερη τύχη -τι κα-
λύτερη τύχη;-, να σωθούν από τον θάνατο και την τραγωδία. Όλη
αυτή η θεωρία είναι που ενθάρρυνε και όξυνε τη ρατσιστική βία
και τις ρατσιστικές πρακτικές. 

Άρα εδώ µιλάµε για ένα ψευδεπίγραφο αντιρατσιστικό νοµο-
σχέδιο. Άλλος είναι ο πραγµατικός στόχος, πέρα από το γεγονός
ότι µια σειρά ζητήµατα που θα µπορούσαν να βελτιώσουν τη νο-
µοθεσία, όπως άδειες παραµονής, νοµική αρωγή, κοινωνική αρω-
γή, προστασία θυµάτων, θα µπορούσαν να θεσπιστούν. Με αυ-
τήν την έννοια, συµφωνούµε µε τις σχετικές τροπολογίες που
έχουν κατατεθεί και οι οποίες ρυθµίζουν τα συγκεκριµένα ζητή-
µατα, για τις άδειες παραµονής, τη νοµική αρωγή και την προ-
στασία των θυµάτων της ρατσιστικής βίας.

Τέλος, θα ήθελα να κάνω µια τοποθέτηση σε σχέση µε την τρο-
πολογία για το σύµφωνο συµβίωσης. Το ΚΚΕ θεωρεί –και το έχει
δηλώσει επανειληµµένα- ότι είναι απαράδεκτες όλες εκείνες οι
επιθέσεις αλλά και οποιεσδήποτε προσβλητικές συµπεριφορές
σε βάρος ανθρώπων που έχουν επιλέξει έναν διαφορετικό σε-
ξουαλικό προσανατολισµό και συµφωνεί αυτές οι επιθέσεις να
τιµωρούνται πάρα πολύ αυστηρά. Γι’ αυτόν τον λόγο, συµφω-
νούµε και µε την αλλαγή που έγινε στο αντιρατσιστικό νοµοσχέ-
διο. 

Επίσης θεωρούµε απαράδεκτες τις συµπεριφορές και τις δη-
λώσεις τύπου Νικολόπουλου. Βεβαίως, εδώ πρέπει να πούµε ότι
ο κ. Νικολόπουλος ήταν συνοµιλητής και φιγουράριζε συχνά-
πυκνά ως αντιµνηµονιακός στις εκδηλώσεις κοµµάτων όπως ο
ΣΥΡΙΖΑ. Συνοµιλητής του ΣΥΡΙΖΑ ήταν ο κ. Νικολόπουλος µε τις
γνωστές και καταδικαστέες συµπεριφορές.

Από εκεί και πέρα, όµως, η συζήτηση για το σύµφωνο συµβίω-
σης ή για τον θεσµό της οικογένειας, που καλό θα είναι να γίνει
κάποια στιγµή στη Βουλή, είναι τελείως διαφορετική. Η εµπειρία
από τις άλλες χώρες αποδεικνύει ότι όπου θεσµοθετήθηκε το
σύµφωνο συµβίωσης ή ο γάµος των οµοφυλοφίλων, άνοιξε ο
δρόµος και για την υιοθεσία παιδιών. Εµείς σε αυτό δεν συµφω-
νούµε. Μια σειρά ζητήµατα που ειπώθηκαν θα µπορούσαν, ενδε-
χοµένως, να λυθούν µε ιδιωτικό τρόπο. 

Βεβαίως, παρακολουθούµε τη συζήτηση που έχει ανοίξει αυτό
το θέµα στην επιστηµονική κοινότητα, από επιστήµονες διαφό-
ρων ειδικοτήτων, όπου όµως, εκτός από τις διάφορες προσεγγί-
σεις, που είναι αντικειµενικό να έχουν, στην πλειονότητά τους
δεν µπορούν να καταλήξουν και αυτές σε µία ενιαία πρόταση ή
αντίληψη για τον θετικό ή αρνητικό αντίκτυπο στα παιδιά των
συµβιούντων οµόφυλων ζευγαριών. 

Με αυτή την έννοια, είναι άλλο πράγµα η σεξουαλική επιλογή,
η συµβίωση, που είναι ατοµική, ιδιωτική υπόθεση, και είναι άλλο
πράγµα η οικογένεια ως θεσµός, που περιλαµβάνει την προστα-
σία των παιδιών τα οποία προκύπτουν από τη συµβίωση και τη
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σχέση άντρα και γυναίκας. Και αντικειµενικά, στη συµβίωση οµό-
φυλων ζευγαριών το παιδί έχει παραποιηµένη, ανορθολογική αν-
τίληψη αυτής της βιολογικής σχέσης.

Τέλος, δεν αποδεχόµαστε όλη αυτή τη φιλολογία, που µε κρι-
τήριο τη στάση στο σύµφωνο συµβίωσης κατατάσσει τις πολιτι-
κές δυνάµεις σε δήθεν συντηρητικές και δήθεν προοδευτικές και
µάλιστα πολιτικές δυνάµεις που προτάσσουν αυτό το κριτήριο
ως διαχωριστική γραµµή σε µια κοινωνία, σε βάρος του ταξικού
κριτηρίου.

Δεν είναι τυχαίο ότι υπάρχουν αντιδραστικότατες δυνάµεις σή-
µερα στην ελληνική κοινωνία, πολιτικές δυνάµεις του ακραίου νε-
οφιλελευθερισµού, οι οποίες αποδέχονται το σύµφωνο συµβίω-
σης. Άρα αυτός ο διαχωρισµός όχι µόνο είναι αποπροσανατολι-
στικός αλλά και κατά τη γνώµη µας το µόνο που πετυχαίνει είναι
να δίνει συγχωροχάρτι σε πολιτικές δυνάµεις όπως το ΠΑΣΟΚ,
που έχουν στηρίξει όλη την αντιλαϊκή λαίλαπα, µόνο και µόνο
επειδή συµφωνούν ή πιέζουν για την επέκταση του συµφώνου
συµβίωσης.

Σε σχέση, τέλος, µε τις υπουργικές τροπολογίες, θα ήθελα να
πω µια κουβέντα.

Η τροπολογία 1733 πάει να ρυθµίσει τα ζητήµατα που έχουν
να κάνουν µε την εξίσωση των πτυχίων των πτυχιούχων των νο-
µικών σχολών. Πάει να ρυθµίσει, δηλαδή, όλες εκείνες τις αρνη-
τικές συνέπειες ή µάλλον τα «απόνερα» ή να αµβλύνει κάπως τις
συνέπειες από την ευρωενωσιακή νοµοθεσία που εξισώνει τα
πτυχία. Και µε αυτή την έννοια, εµείς δεν συµφωνούµε µε τη συγ-
κεκριµένη τροπολογία, έστω και αν προσπαθεί κάπως να επιφέ-
ρει βελτιώσεις. 

Τέλος, θα πω κάτι για την προστασία των θυµάτων των εγκλη-
µάτων βίας, την κάλυψη των στεγαστικών δανείων και ούτω κα-
θεξής. Βεβαίως, δεν µπορεί να διαφωνήσει κανείς. Όµως, εδώ,
πέρα από τα εγκλήµατα βίας, µπορώ να σας πω, κύριε Υπουργέ,
ότι σε φορείς, σε επιχειρήσεις που ο έλεγχος ασκείται από το
κράτος υπάρχουν και άλλου είδους ατυχήµατα ή τέτοια αποτε-
λέσµατα, παραδείγµατος χάριν, εργατικά ατυχήµατα. Μόνο στη
ΔΕΗ τον τελευταίο χρόνο έγιναν δύο θανατηφόρα εργατικά ατυ-
χήµατα εξαιτίας των ελλείψεων σε συνθήκες ασφάλειας και
υγείας. Σε αυτά τα θέµατα δεν υπάρχει η ίδια ευαισθησία. 

Συνεπώς, βεβαίως, και συµφωνούµε µε τη συγκεκριµένη τρο-
πολογία, αλλά η ευαισθησία είναι κάπως επιλεκτική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε τον κ.
Γκιόκα.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Δηµοκρα-
τικών Βουλευτών κ. Τατσόπουλος για δέκα λεπτά. 

ΠΕΤΡΟΣ ΤΑΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φοβάµαι ότι δεν µπορούµε να συ-
νεννοηθούµε για τα απολύτως αυτονόητα. Έχουµε κάποιο πρό-
βληµα συνεννόησης. 

Θα προσπαθήσω να µην επαναλάβω αυτά που είχα πει την
πρώτη φορά, την Τρίτη, αλλά να επικεντρωθώ ευθύς εξαρχής,
κύριε Υπουργέ, στα άρθρα. Στο άρθρο 1 παραµένει το ζέον πρό-
βληµα ότι δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη –ενώ υπάρχει πρό-
βλεψη για κολασµό της ρητορικής του µίσους, και αυτό είναι το
θετικό- για τους φυσικούς αυτουργούς της ρατσιστικής βίας. Κο-
λάζεται η προτροπή προς τη ρατσιστική βία και κόβεται ο οµφά-
λιος λώρος ανάµεσα στους ηθικούς και στους φυσικούς αυτουρ-
γούς.

Κύριε Υπουργέ, δεν ζούµε σε κενό πολιτικό χρόνο. Δεν ζούµε
σε κενό ιστορικό χρόνο. Ο λόγος που το νοµοσχέδιο έφτασε
όπως έφτασε, αποσύρθηκε όπως αποσύρθηκε και ξαναήρθε
όπως ήρθε, είναι διότι αυτά τα δύο χρόνια –αν θέλετε να βάλω
ένα όριο, θα έλεγα µέχρι τη δολοφονία του Παύλου Φύσσα- η
Ελλάδα είχε καταγραφεί από όλους τους Διεθνείς Οργανισµούς
–από όλους όµως, και από το Συµβούλιο της Ευρώπης και από
την Ύπατη Αρµοστεία του ΟΗΕ- ως µία χώρα, η οποία έχει υψη-
λότατη, τη δεύτερη στην Ευρώπη, ρατσιστική βία, βία µε ρατσι-
στικό κίνητρο.

Όλους τους αυτουργούς όλων των αναρίθµητων επεισοδίων
ρατσιστικής βίας δεν µπορούµε να τους απαλλάξουµε ή να
πούµε ότι θα τους στείλουµε µε τις διατάξεις του κοινού ποινικού
δικαίου, διότι το κίνητρό τους ήταν συγκεκριµένο. Υπάρχουν

πλάνα, κύριε Υπουργέ, τα οποία ο κόσµος τα έχει ακόµα στο
µυαλό του, όπως εκείνες τις φοβερές αντισυγκεντρώσεις που κυ-
νηγούσαν µε τα µαχαίρια όποιον ήταν σκούρος. Κύριε Υπουργέ,
κυνηγούσαν όποιον ήταν σκούρος! Μπορεί να ήταν ο Εµίρης του
Κατάρ εκείνος. Μπορεί να µην ήταν κάποιος φτωχός αλλά ήταν
σκούρος. Και µπορούσαν να τον µαχαιρώσουν επειδή ήταν σκού-
ρος. 

Λοιπόν, αν εκείνους τους φυσικούς αυτουργούς τους αποµο-
νώσουµε από τους ηθικούς αυτουργούς, στην ουσία έχουµε
ανοίξει την πόρτα για την απαλλαγή της ίδιας της πράξης. Η προ-
τροπή κολάζεται και καλώς κολάζεται.

Φτάνουµε, λοιπόν, στο διαβόητο πλέον άρθρο 2. Δεν είναι µο-
νάχα αυτοί οι εκατόν τριάντα εννέα πανεπιστηµιακοί διδάσκαλοι,
οι οποίοι καλύπτουν όλο το πολιτικό φάσµα –και φιλελεύθεροι
υπάρχουν ανάµεσά σε αυτούς και σοσιαλιστές υπάρχουν- που
επιµένουν να λένε: «Εµείς δεχόµαστε να µην ποινικοποιηθεί ούτε
η άρνηση του ολοκαυτώµατος». Ούτε αυτή!

Προσέξτε: Μιλάει το άρθρο -και παραµένει- για όποιον κακό-
βουλα αρνείται. Δηλαδή, ο δικαστής παίρνει τη θέση εκείνου που
µπορεί να κρίνει την καλή ή την κακή βούληση κάποιου, ο οποίος
το Ολοκαύτωµα µπορεί να το ονοµάσει µε άλλον τρόπο.

Κάναµε και µία ολόκληρη συζήτηση για το τι είναι εθνοκά-
θαρση και τι είναι ολοκαύτωµα. Δεν θέλω να την επαναλάβω για
να µη φάω τον λίγο χρόνο που έχω.

Όµως, στην τροπολογία που περάσατε, κύριε Υπουργέ, για να
ικανοποιήσετε προφανώς τους τριάντα οκτώ Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, που είχαν την αντίστοιχη ευαισθησία, µιλάτε
για όλες τις γενοκτονίες που έχουν αναγνωριστεί από την ελλη-
νική Βουλή και από τα διεθνή δικαστήρια. Όλες; Όλες  τις γενο-
κτονίες που πέρασαν από την ελληνική Βουλή; Από ποια ελληνική
Βουλή; Από την ελληνική Βουλή των µεταπολιτευτικών χρόνων ή
όλη την ελληνική Βουλή από συστάσεως του ελληνικού κράτους;

Ξέρετε γιατί σας το λέω αυτό; Ο Τάσος Κωστόπουλος, ο δη-
µοσιογράφος, ξετρύπωσε από την ελληνική Βουλή του 1948 –
δηµοσιεύεται σήµερα στην Εφηµερίδα των Συντακτών- ένα
ψήφισµα. Ψηφίστηκε, δηλαδή, από την ελληνική Βουλή, µε πρό-
ταση του Ναπολέοντα Ζέρβα το 1948. Με επίσηµο ψήφισµα η ελ-
ληνική Βουλή αποφάσισε ότι «εφαρµόζεται…» -σας το διαβάζω
επί λέξει- «…συστηµατικώς υπό των συµµοριτών πρόγραµµα γε-
νοκτονίας διά του παιδοµαζώµατος και της οµηρίας». Την ανα-
γνωρίζουµε αυτήν την απόφαση; Να το πω διαφορετικά; Όποιος
δεν αναγνωρίζει αυτήν την απόφαση, το ψήφισµα της ελληνικής
Βουλής του 1948, διώκεται ποινικά; Δηλαδή, αυτήν τη στιγµή η
ελληνική Βουλή γίνεται µια υπερακαδηµία, η οποία αποφασίζει
µε τους εκάστοτε πολιτικούς συσχετισµούς, µε την εκάστοτε πο-
λιτική αναµόχλευση των παθών τι είναι γενοκτονία, τι είναι εθνο-
κάθαρση εις τον αιώνα τον άπαντα; Μπορεί να σταθεί αυτό σε
οποιοδήποτε δικαστήριο;

Όσον αφορά στην προστασία των θυµάτων –για να περάσω
σε ένα τρίτο σηµείο- θα ήθελα να πω το εξής: Με τον τρόπο που
γίνεται σήµερα, όπου δεν υπάρχει καµµία προστασία των θυµά-
των, παρά µόνο µε αυτήν την πολύ έωλη, όπως είπε και η κ. Κα-
τριβάνου, κοινή υπουργική απόφαση, η οποία σήµερα είναι,
αύριο δεν είναι, το θύµα βρίσκεται σε µία παράδοξη θέση.

Θα µου επιτρέψετε να σας θυµίσω -δεν ξέρω αν έχετε υπ’ όψιν
σας- το «Catch 22». Ήταν ένα µυθιστόρηµα του Τζόζεφ Χέλερ,
αλλά πριν γίνει µυθιστόρηµα, ήταν µία υποσηµείωση στον στρα-
τιωτικό κανονισµό των Ηνωµένων  Πολιτειών. O νόµος τι έλεγε;
«Απαλλάσσεται από τις στρατιωτικές του υποχρεώσεις όποιος
είναι  ψυχικά διαταραγµένος». Σε όλους τους στρατιωτικούς κα-
νονισµούς του κόσµου υπήρχε αυτή η διάταξη. Το «Catch 22»,
όµως, η µικρή εκείνη υποσηµείωση, έλεγε: «Εάν κάποιος, όµως,
ισχυρίζεται ότι είναι ψυχικά διαταραγµένος εν καιρώ πολέµου και
αναλαµβάνει µία τόσο λογική διαδικασία όσο το να προσφύγει
για να απαλλαγεί από τις στρατιωτικές του υποχρεώσεις, τότε
σίγουρα δεν είναι ψυχικά διαταραγµένος, γιατί δεν υπάρχει µε-
γαλύτερη διαταραχή από τον ίδιο τον πόλεµο και σίγουρα πραγ-
µατοποιεί, κάνει τις στρατιωτικές του υποχρεώσεις». 

Αυτό ζητάµε από τα θύµατα. Ζητάµε τα θύµατα να προσφύ-
γουν στα αστυνοµικά τµήµατα, τα θύµατα που τα ξέρουµε και
που για την κατάσταση αυτή ξέρουµε πολύ καλά και την ευθύνη
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της Ευρώπης. Στο Συµβούλιο της Ευρώπης ήµουν στην επιτροπή
µεταναστών και ατόµων ζητούντων άσυλο. Σας βεβαιώ ότι η Ευ-
ρώπη αυτήν τη στιγµή αυτό που δεν έχει πει δηµοσίως είναι ότι
την Ελλάδα την προορίζει για τον ρόλο του κακού επιστάτη. Εί-
µαστε ο Σπύρος Καλογήρου εµείς εδώ! Δεν είµαστε µονάχα
πύλη εισόδου, είµαστε και ζώνη ανάσχεσης. Αυτό δεν το λέει η
Ευρώπη. Το αφήνει σε εµάς. Εντάξει;

Αυτά, λοιπόν, τα θύµατα που ζούσαν επί δύο χρόνια µια ρα-
τσιστική βία, µε τόµους ολόκληρους του Συµβουλίου της Ευρώ-
πης – ο Επίτροπος Μούζνιεκς µας τα έδωσε πέρυσι το καλοκαίρι,
δεν πάει πολύς καιρός- τα προτρέπουµε να πάνε στο αστυνοµικό
τµήµα για να καταγγείλουν βία εναντίον τους, µε πρώτο θύµα
αυτής της πράξης για δεύτερη φορά, τα ίδια αφού αµέσως θα
υπάρξει διαδικασία για την απέλασή τους. Αµέσως, µε το που θα
πουν την καταγγελία. Θα υπάρξει προστασία µόνο αν ασκηθεί η
δίωξη, σε ένα δεύτερο στάδιο. Μέχρι τότε θα είναι ξανά πίσω, θα
έχουν φύγει. Είναι στοιχειώδη πράγµατα αυτά. 

Θεωρώ σωστή από την άλλη πλευρά τη διάταξη για το διαδί-
κτυο, κάτι που σας είπα και την προηγούµενη φορά. Οι περισσό-
τεροι οι οποίοι ασκούνται στη ρητορική του µίσους, δεν χρησιµο-
ποιούν, βεβαίως, µονάχα το διαδίκτυο. Υπάρχουν φασιστικές
φυλλάδες σαν τον «Στόχο», που εάν τις πάρετε, θα δείτε ότι συ-
νεχώς προτρέπουν «χτυπήστε, βαρέστε, σκοτώστε!». Όµως, το
διαδίκτυο το κάνει αυτό µε την υστεροβουλία και µε την κάλυψη
ότι η έδρα του διαδικτυακού τόπου είναι συνήθως στο εξωτερικό. 

Είναι σωστό, λοιπόν, που χτυπάµε τη ρητορική του µίσους µε
αυτόν τον τρόπο. 

Επίσης, είναι σωστό να µην καταβάλλει και ο παθών, που συ-
νήθως είναι ένας φτωχός γαβριάς, το παράβολο. 

Έρχοµαι στο τελευταίο –και µε αυτό κλείνω- δηλαδή στο σύµ-
φωνο συµβίωσης. Γιατί αυτή η επιµονή, θα έλεγε κανείς, να επε-
κταθεί το σύµφωνο συµβίωσης και αυτό να συµβεί σε ένα
νοµοσχέδιο που επιγράφεται «Σχέδιο καταπολέµησης του ρατσι-
σµού και της ξενοφοβίας»; Δεν είναι µονάχα επειδή έχουµε κα-
ταδικασθεί από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των. 

Πρώτα απ’ όλα και κυρίως, κύριε Υπουργέ, είναι επειδή η διά-
κριση, για πολλοστή φορά, η απόσυρση του συµφώνου συµβίω-
σης για τα οµόφυλα ζευγάρια, φέρνει τον ρατσισµό από την πίσω
πόρτα. Ανοίγει την κερκόπορτα στον ρατσισµό. Τους θεωρούµε
αυτούς πολίτες δεύτερης κατηγορίας που δεν έχουν τα ίδια
αστικά δικαιώµατα. Δεν έχουν δικαιώµατα στην οικογενειακή ζωή
όπως έχουν όλοι οι υπόλοιποι πολίτες. Και όταν είναι πολίτες
δεύτερης κατηγορίας, κλείνουµε το µάτι σε όλους εκείνους τους
«αγανακτισµένους» πολίτες, µε εκείνα τα ωραία προπολεµικά, τη
µεγάλη υπογράµµιση, να τους λοιδορούν, να τους προπηλακί-
ζουν, να τους επιτίθενται, να τους σπάνε τα πόδια, ή να τους ρί-
χνουν χλωρίνη, όπως έγινε πριν από λίγες µόλις µέρες. Είναι
κρίµα, διότι νοµίζω ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι µια µεγάλη χα-
µένη ευκαιρία. 

Το άρθρο 2 ειλικρινά θα πρέπει να διαγραφεί πλήρως όχι
επειδή το λένε εκατόν τριάντα εννέα ακαδηµαϊκοί, απλά επειδή
εµείς δεν µπορούµε να γίνουµε οι υπερ-ιστορικοί εκείνοι, οι
οποίοι σε κάθε ιστορική φάση θα υπαγορεύουµε στην ιστορική
έρευνα τι θα πει, τι δεν θα πει, πώς πρέπει να το πει. 

Είδαµε τους «λεβέντες» που θέλανε να µας πούνε τι να δούµε
– το «Corpus Christi» ήταν µια τέτοια περίπτωση- τι επιτρέπεται
να δούµε, πότε δεν πρέπει να δούµε κάτι. Ας µην πάρει και η πο-
λιτεία αυτόν τον πολύ άχαρο και θλιβερό ρόλο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε τον κ.
Τατσόπουλο. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ κ. Τριαντάφυλ-
λος για δέκα λεπτά, µε τη γνωστή ανοχή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

πριν ξεκινήσω την οµιλία µου θα ήθελα να χαιρετίσω από το
Βήµα της Βουλής τους εκπροσώπους των οργανώσεων των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων, τους προσφεύγοντες στο Ευρωπαϊκό Δι-
καστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και τους ακτιβιστές για τα

ανθρώπινα δικαιώµατα στη χώρα µας, τους εκπροσώπους των
οργανώσεων που πάλεψαν όλα αυτά τα χρόνια, για να έχουµε
σήµερα εδώ τη δυνατότητα να µιλάµε, να συζητάµε. Και ευελπι-
στώ να ψηφίσουµε στο τέλος της σηµερινής συζήτησης ένα νο-
µοσχέδιο, το οποίο θα προστατέψει την ελληνική κοινωνία από
τα φαινόµενα του ρατσισµού, της ξενοφοβίας, του λόγου του µί-
σους, ένα νοµοσχέδιο καθαρά προοδευτικό, το οποίο πραγµα-
τικά είναι ένα επόµενο βήµα στην προστασία της δηµοκρατικής,
ανοιχτής κοινωνίας, της ελληνικής κοινωνίας, σύµφωνα µε τις
αρχές της δηµοκρατίας.

Πριν ξεκινήσω, όµως, θα ήθελα να απευθυνθώ στην κ. Χρυσο-
βελώνη, η οποία έκανε µία σκαιότατη παρέµβαση άσχετη µε το
σηµερινό νοµοσχέδιο, επειδή ίσως το κόµµα της δεν το ακουµ-
πάει το σηµερινό νοµοσχέδιο. Οι αρχές και οι αξίες που πρε-
σβεύονται µέσα από εδώ, η αξιοπρέπεια του ανθρώπου ίσως δεν
αφορά τους Ανεξάρτητους Έλληνες, οι οποίοι τοποθετούνται
κάπου αλλού στον πολιτικό χάρτη της χώρας. Θα ήθελα να της
θυµίσω ότι δεν ήµουν εγώ Υπουργός στην κυβέρνηση, όταν ο κ.
Σουφλιάς υπέγραφε εκείνα τα διόδια. Επίσης, ο ρατσισµός και η
βία στην ελληνική κοινωνία δεν είναι λεπτοµέρεια και η αντιµε-
τώπισή τους µε τρόπο αποφασιστικό δεν είναι πολυτέλεια. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ακούσαµε όλο το προηγούµενο
χρονικό διάστηµα -κυρίως από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ- ότι δεν
έρχεται το νοµοσχέδιο, «δεν έρχεται το αντιρατσιστικό, παρα-
πέµπεται στις καλένδες». Υπήρξε µια συστηµατική κριτική. Όταν
εµείς πιέζαµε στην κατεύθυνση να κατατεθεί στο Β’ Θερινό
Τµήµα, υπήρχε µία απόλυτη σιωπή, δεν τοποθετούταν κανείς.
Κάποιοι δε -κάποια στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, Βουλευτές ή άλλα στε-
λέχη- έβγαιναν δηµοσίως και έλεγαν ότι ίσως πρέπει να πάει και
στην Ολοµέλεια, να πάει δηλαδή ακόµα πιο πίσω, να µη συζητη-
θεί στο Β’ Θερινό Τµήµα. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, κατήγγειλε ότι δεν ερχόταν στη Βουλή και
σήµερα δηλώνει «παρών», σήµερα δεν το ψηφίζει. Αυτό το νοµο-
σχέδιο το οποίο κατήγγειλε ότι δεν ερχόταν, σήµερα δεν το ψη-
φίζει. 

Επικαλείται πολλές φορές ο ΣΥΡΙΖΑ τον Επίτροπο Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων του Συµβουλίου της Ευρώπης, ο οποίος έχει εκδώ-
σει ειδική ανακοίνωση όταν αποφασίστηκε από τη Διάσκεψη των
Προέδρων της Βουλής ότι θα συζητηθεί αυτές τις µέρες. Και σή-
µερα ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ψηφίζει συγκεκριµένα άρθρα και δηλώνει
«παρών» επί της αρχής. 

Λέει ο ΣΥΡΙΖΑ: «Ο Μπαλτάκος επέβαλε την απόσυρση του άρ-
θρου 19». Και θυµίζω εδώ –γιατί δεν έχουν περάσει λίγοι µήνες-
ότι από αυτό εδώ το Βήµα κατήγγειλα εγώ τον κ. Μπαλτάκο ότι
διόρθωνε το άρθρο 19 και ότι το καθιστούσε ρατσιστικό, δηλαδή
ξενοφοβικό. Γι’ αυτόν τον λόγο απαιτούσαµε εµείς την από-
συρση του άρθρου 19. Εκτός εάν, όπως είχε νοµοτεχνικά τρο-
ποποιηθεί, ήθελε ο ΣΥΡΙΖΑ να µπει στην ψηφοφορία και προφα-
νώς να το ψηφίσει. 

Να θυµίσουµε τα γεγονότα όπως έγιναν: Το άρθρο 19 είχε νο-
µοτεχνικά τύχει επεξεργασίας από τον τότε Γενικό Γραµµατέα
της Κυβέρνησης, είχαµε απαιτήσει την απόσυρσή του, άλλως την
καταψήφισή του. Στην καταψήφισή του, από ό,τι γνωρίζω εγώ,
ήταν υπέρ ο ΣΥΡΙΖΑ και σήµερα λέει ότι ο Μπαλτάκος απέσυρε
το άρθρο 19. 

Τέλος πάντων, πέρα από τη νοµική ισχύ, που είναι ένα νοµικό
ζήτηµα της κοινής υπουργικής απόφασης, υπάρχει διαφωνία επί
της ουσίας; Υπάρχει διαφωνία επί της ουσίας στην κοινή υπουρ-
γική απόφαση που προστατεύει τα µέλη κατά τρόπο αρτιότερο
ακόµα και από την αρχική έκδοση του άρθρου 19 που ερχόταν
προς ψήφιση; Θυµίζω εδώ ότι δεν ήταν ένα άρθρο καινούργιο,
δεν ήταν ένα άρθρο το οποίο θα ψηφιζόταν πριν από λίγους
µήνες στη Βουλή των Ελλήνων. Ερχόταν από το 2005, 2006, είχε
µια προϊστορία και σε καµµία περίπτωση δεν είχε καµµία κατα-
στρατήγηση στο ιστορικό ως διάταξη. 

Η πραγµατικότητα είναι η εξής: Παρά τις όποιες διαφωνίες
µας τόσο µε τη ΔΗΜΑΡ όσο, όµως, και µε την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, στεκόµαστε εδώ για να ψηφί-
σουµε διατάξεις, οι οποίες δεν αφορούν κανένα πρόγραµµα και
κανένα µνηµόνιο ή αντιµνηµόνιο. Αφορούν την αξιοπρέπεια του
Έλληνα πολίτη, την αξιοπρέπεια κάθε ανθρώπου ο οποίος βρί-
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σκεται στην ελληνική επικράτεια. 
Και παρά τις σειρήνες, «ξέρετε, αυτά να τα αφήσουµε, όσο

υπάρχει κρίση µπορεί καθένας να βαράει ελεύθερα όποιον
θέλει», στεκόµαστε εδώ για να διασφαλίσουµε ότι η ισοπολιτεία,
η δηµοκρατία, η ανοχή και η δυνατότητα καθενός που βρίσκεται
στην ελληνική επικράτεια να κυκλοφορεί χωρίς να φοβάται ότι
θα δεχθεί επιθέσεις από φασίστες ή ρατσιστές, είναι υποχρέωση
κάθε δηµοκράτη Βουλευτή να τα υποστηρίζει και να τα ψηφίζει
στο τέλος της ηµέρας. 

Βρισκόµαστε εδώ για να αποτρέψουµε στο µέλλον ρατσιστικά
κηρύγµατα -από όπου και αν προέρχονται- να µην τυγχάνουν
απόλυτης καταδίκης και ποινικής –αν θέλετε- τιµωρίας από την
ελληνική πολιτεία.

Και αυτά δεν έχουν σχέση µε την ελευθερία της έκφρασης.
Αυτά έχουν σχέση µόνο µε τον φόβο, µόνο µε τη δυνατότητα της
ανοµίας, την οποία είµαστε αποφασισµένοι ότι θα τη σταµατή-
σουµε. Διότι η ανοµία έχει να κάνει µε το να έχει κάποιος τη δυ-
νατότητα να καθυβρίζει και να υποκινεί βία, µε τρόπο ο οποίος
ενέχει απειλή για την ελευθερία, τη ζωή ή τη σωµατική ακεραι-
ότητα ενός άλλου που διαφοροποιείται είτε λόγω φυλής είτε
λόγω εθνικής καταγωγής είτε λόγω σεξουαλικού προσανατολι-
σµού ή ταυτότητας φύλου. 

Αυτός ο άλλος, ναι, θα προστατευθεί. Θα προστατευθεί απ’
αυτήν εδώ την ελληνική πολιτεία µε κάθε τρόπο. Και δεν είναι πε-
ριορισµός στην ελευθερία της έκφρασης. Είναι προστασία στην
ανθρώπινη αξιοπρέπεια. Και δεν αντιλαµβάνοµαι όσους θεωρη-
τικολογούν ή νοµικολογούν όταν η διάταξη είναι συγκεκριµένη
και δεν λέει απλώς «µίσος». Λέει «µίσος κατά του διαφορετικού,
κατά της οµάδας ή του προσώπου». Όταν αυτή η συµπεριφορά
ή ο λόγος ενέχει κίνδυνο ή απειλή για τη σωµατική ακεραιότητα
και ελευθερία, αυτό πιστεύετε ότι πρέπει να το αφήσουµε να συ-
νεχίζεται στη χώρα µας; Τιµά τη χώρα, τον Έλληνα πολίτη, την
Ελληνίδα; Τιµά την ιστορία αυτής της  χώρας; 

Ακούω µια αριστεροδεξιά κριτική σε αυτό το νοµοσχέδιο. Κυ-
ρίως, όµως, ακούω µια ακροδεξιά ρητορική η οποία πρέπει να
σταµατήσει. Ως πότε εδώ µέσα θα ανεχόµαστε ανθρώπους, µε-
τανάστες ή πρόσφυγες, να τους αποκαλούν κάποιοι «σκουπίδια»
και να µη σηκώνεται κανένας; Ως πότε εδώ µέσα θα αφήνουµε
να υπάρχει ένας ακατάσχετος οχετός που να εκπέµπεται σε κάθε
γωνιά της Ελλάδας; Ε, όχι! Αυτό το δηλητήριο του µίσους κατά
του διαφορετικού πρέπει να σταµατήσει! 

Έρχοµαι στο άρθρο 2. Δεν αναφέρεται κανένας στο ζήτηµα
της κακόβουλης ή µη κακόβουλης άρνησης. Είναι τρία τα στοι-
χεία του συγκεκριµένου εγκλήµατος. Τα άλλα δύο δεν τα λέει κα-
νένας. Περιορίζεται µια κριτική στο γιατί λέτε «κακόβουλη» ή «µη
κακόβουλη» άρνηση. Όµως, δεν είναι µόνο αυτό το θέµα. Εάν
θέλετε να παρασυρθούµε στον αντισηµιτισµό, είναι πάρα πολύ
εύκολο να συµβεί αυτό, γιατί, δυστυχώς, η αντισηµιτική ρητορική
υπάρχει σε κάθε  γωνιά της Ελλάδας. Δεν είναι το πιο φιλολαϊκό
ή -αν θέλετε- φιλικό προς τον ψηφοφόρο νοµοσχέδιο. Είναι,
όµως, το αναγκαίο. Είναι η δυνατότητα του Έλληνα δηµοκράτη
Βουλευτή να αποδεικνύει στην πράξη τι πιστεύει.

Εάν, λοιπόν, θεωρείτε ότι ένας ιστορικός ακαδηµαϊκός µπορεί
να λέει «Δεν υπήρξε ποτέ το Ολοκαύτωµα και γι’ αυτόν τον λόγο
τους συγκεκριµένους Εβραίους πρέπει να τους εξαφανίσουµε
από τον χάρτη της γης» και αυτό να το καλύπτουµε και να µην
το τιµωρούµε, εγώ πιστεύω ότι αυτό προφανώς και πρέπει να το
τιµωρούµε. Εάν είναι ακαδηµαϊκός ή εργάτης, δεν θα  έχει δια-
φορά για τον Έλληνα νοµοθέτη. 

Εάν, όµως, πει, «Δεν υπήρξε το Ολοκαύτωµα», τότε δεν τυπο-
ποιείται ο νόµος. Εάν πει, «Δεν υπήρξε, ο Χίτλερ έκανε µισή δου-
λειά και αυτούς πρέπει να τους εξαφανίσουµε από τον χάρτη του
κόσµου», αυτό, ναι, θα τιµωρείται! Εάν πει, «Τους οµοφυλόφι-
λους δεν τους κυνήγησε αρκετά ο Χίτλερ, δεν τους πείραξε κα-
θόλου και πρέπει να τους εξαφανίσουµε από προσώπου γης» και
αυτό θα τιµωρείται. 

Εάν θεωρείτε ότι δεν πρέπει να τιµωρείται, καταθέστε το.
Όµως, ανοικτά, εδώ, για να ξέρει ο Έλληνας πολίτης τι ψηφίζει
ο καθένας µας. Και δεν λέω ότι αυτό που ψηφίζουµε εµείς αρέσει
στους περισσότερους. Όµως, θεωρώ ότι τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα δεν µπορούν να µπαίνουν σε δηµοψηφίσµατα. Δεν µπορούν

να µπαίνουν στην αρχή της µειοψηφίας ή της πλειοψηφίας. Η
αξιοπρέπεια του καθενός, η δυνατότητα του καθενός να κυκλο-
φορεί χωρίς  να φοβάται και χωρίς να απειλείται η ζωή του, λόγω
της φυλής ή του χρώµατός του, είναι αναγκαιότητα σε µια δη-
µοκρατική κοινωνία. Άλλως αυτή δεν υπάρχει, είτε υπάρχουν
πλειοψηφίες είτε υπάρχουν µειοψηφίες. 

Καταθέσαµε τρεις τροπολογίες και θα αναφερθώ σε αυτές
πολύ γρήγορα,  γιατί υπάρχει στενότητα χρόνου, λόγω του ότι
υπάρχει µεγάλο ενδιαφέρον –και αυτό είναι πολύ σηµαντικό-
παρ’ ότι Παρασκευή να µιλήσουν πολλοί συνάδελφοι Βουλευτές.

Η πρώτη αφορά, προφανώς, στην άµβλυνση των οικονοµικών
επιπτώσεων των οικογενειών των θυµάτων, είτε τροµοκρατίας
είτε που έπεσαν εν ώρα καθήκοντος. Είναι µια σηµαντική τροπο-
λογία. Αυτή δεν βρίσκω καµµία πτέρυγα της Αιθούσης που να
µην την ψηφίσει. 

Η δεύτερη αφορά το σύµφωνο συµβίωσης.  Ο κύριος Υπουρ-
γός γνωρίζει. Εµείς έχουµε καθαρή άποψη. Είναι θέµα ισοτιµίας
και ισοπολιτείας. Δεν είναι µόνο θέµα καταδίκης στο Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. Είναι ζήτηµα τιµής για την
ελληνική πολιτεία να αντιµετωπίζει µε τον ίδιο τρόπο στο σύµ-
φωνο συµβίωσης τα οµόφυλα και τα ετερόφυλα ζευγάρια και να
υπάρχει ένας τρόπος ενιαίος, προκειµένου να ρυθµίζει αυτά τα
ζητήµατα. Πιστεύω ότι σε όλο το πολιτικό φάσµα µπορούν να
βρεθούν άνθρωποι οι οποίοι συµφωνούν στα ελάχιστα.

Το τρίτο ζήτηµα είναι µία τροπολογία που καταθέσαµε. Δεν
έχει σχέση µε τον λόγο του µίσους. Είναι εκκρεµότητα από
παλιά. Η τροπολογία αναφέρεται στο έγκληµα που τελείται µε
ρατσιστικό κίνητρο, µε έναν τρόπο συνεκτικό, µε έναν τρόπο ορ-
θολογικό, µε έναν τρόπο συστηµατικό, που δεν πειράζει τα δογ-
µατικά ζητήµατα του Ποινικού Κώδικα, δεν τροποποιεί άλλες
διατάξεις, αλλά προβλέπει ότι ανεβαίνει το ελάχιστο της ποινής
για κάθε αδίκηµα που τελείται µε ρατσιστικό κίνητρο. Αυτό γιατί
δεν πρέπει να προσδιοριστεί, γιατί δεν πρέπει να ψηφιστεί;

Εµείς ζητάµε από τον κύριο Υπουργό αυτή η διάταξη, όπως τη
φέρνουµε, που είναι µία διάταξη πολύ προσεκτικά γραµµένη και
νοµοτεχνικά πολύ συνεκτική και άρτια από κάθε άποψη, να γίνει
δεκτή. Πιστεύουµε ότι θα τύχει υποστήριξης και από άλλες πτέ-
ρυγες, άλλα κόµµατα, άλλους Βουλευτές, άλλες Κοινοβουλευτι-
κές Οµάδες της Αίθουσας αυτής.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Τριαντάφυλλο. Τελειώσαµε µε τους εισηγητές και
τους ειδικούς αγορητές.

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ποιο είναι, κυρία συ-
νάδελφε, το προσωπικό; Πείτε το.

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Ο κύριος συνάδελφος έκανε ανα-
φορά στο όνοµά µου και βεβαίως έκανε αναφορά και στο όνοµα
του Προέδρου των Ανεξάρτητων Ελλήνων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Έκανε προσωπική
αναφορά;

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Από τη στιγµή…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τελειώστε, λοιπόν.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, από τη στιγµή που

επέλεξε να κάνει αναφορά στο όνοµά µου και µάλιστα σε στιγµή
που δεν ήµουν εδώ, σύµφωνα και µε την άποψη την οποία εσείς
ο ίδιος διατυπώσατε, τη στιγµή κατά την οποία αναφέρθηκα στον
κ. Χρυσοχοΐδη, τώρα, λοιπόν, θα µου δώσετε τον λόγο, τη στιγµή
κατά την οποία ειπώθηκαν ανακρίβειες εδώ πέρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Δεν υπάρχει προσω-
πικό, διότι δεν ήσασταν …

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Υπάρχει προσωπικό, διότι προφα-
νώς έγινε αναφορά στο όνοµά µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ακούστε µε σας πα-
ρακαλώ λίγο.

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Δεν ακούστηκε που-

θενά όνοµα ούτε κ. Χρυσοβελώνη ούτε κυρίου…
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Ακούστηκε. Οι συνάδελφοι είναι
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εδώ και το επιβεβαιώνουν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Υπάρχουν τα Πρα-

κτικά. Οι συνάδελφοι το λένε αυτό. Εσείς δεν ήσασταν εδώ.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Ακούστηκε. Όλοι οι συνάδελφοι το

λένε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Όνοµα δεν ακού-

στηκε.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Μάλλον, κύριε Πρόεδρε, δεν πα-

ρακολουθείτε τη διαδικασία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Το Προεδρείο, λοι-

πόν, κρίνει ότι δεν υπάρχει θέµα επί προσωπικού. Δείτε τα Πρα-
κτικά και θα το επιβεβαιώσετε.

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Έγινε αναφορά στο όνοµά µου!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Κουρουµπλή,

έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ: Ακούστηκε, κύριε Πρόεδρε.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Έγινε αναφορά στο όνοµά µου,

κύριε Πρόεδρε, εκτός εάν απαλείφονται πράγµατα από τα Πρα-
κτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Κουρουµπλή,
έχετε τον λόγο.

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Έγινε αναφορά και πρέπει να µου
δώσετε τον λόγο για δύο λεπτά. Δεν µπορεί να ακούγονται ανα-
κρίβειες. Δεν µπορεί να ακούγεται ότι ήταν Υπουργός ο Πρό-
εδρος των Ανεξάρτητων Ελλήνων το 2007 και…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Δεν έχετε τον λόγο.
Να µην καταγράφονται στα Πρακτικά.

ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: ….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Δεν έχετε τον λόγο.

Καθίστε κάτω.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: ….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Καθίστε κάτω.
Κύριε Κουρουµπλή,..
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: ….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Δεν καταγράφονται

στα Πρακτικά. Να κλείσουν τα µικρόφωνα. 
Κύριε Κουρουµπλή, έχετε τον λόγο -το επανέλαβα τόσες

φορές- για οκτώ λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο Βίκτωρ

Ουγκώ έλεγε: «Τα κτήνη είναι δηµιουργήµατα του θεού. Οι κτη-
νωδίες είναι δηµιουργήµατα του ανθρώπου». 

Όσοι δεν έχουν την ίδια κοινωνική και φυλετική ταυτότητα, τη
συνηθισµένη κανονικότητα και την κατεστηµένη λειτουργικότητα
είναι «οι άλλοι». Τις οµοιότητες αυτών ο ρατσισµός τις υποβαθ-
µίζει και διογκώνει τις διαφορές. 

Τίθεται, λοιπόν, το ερώτηµα αν πράγµατι ήταν αναγκαίο να
έρθει αυτό το νοµοσχέδιο στη Βουλή των Ελλήνων σήµερα ή,
τέλος πάντων, αυτόν τον καιρό, αν ενδηµούν στη χώρα φαινό-
µενα που πραγµατικά πρέπει να αντιµετωπιστούν.

Νοµίζω ότι όλες οι πτέρυγες της Βουλής έχουν κοινό τόπο ότι
ένα τέτοιο νοµοσχέδιο θα έπρεπε να έχει έρθει. Το αν υπάρχουν
ενστάσεις και διαφωνίες  είναι αποτέλεσµα έλλειψης σοβαρού
διαλόγου που δεν προκάλεσε η συγκυβέρνηση, ώστε να βρεθούν
οι κοινοί τόποι, για να µπορέσουµε πραγµατικά να έχουµε µία
οµοφωνία σε αυτό το νοµοσχέδιο. Πιστεύω ότι δεν χρειάζονται
σε αυτά τα ζητήµατα υψηλοί τόνοι. Είµαστε µία χώρα µε µακρό-
χρονο πολιτισµό, µε έναν κοσµοπολιτισµό, µία χώρα που ανέ-
δειξε τη φιλοξενία, τον σεβασµό στην αξία και στην αυταξία του
ανθρώπου. Νοµίζω ότι από τις περισσότερες πτέρυγες είναι κοι-
νός αυτός ο τόπος.

Από τη στιγµή όµως που υπάρχουν πολύ σηµαντικές διαφο-
ρές, είναι φυσικό να υπάρχουν διαφορετικές προσεγγίσεις των
κοµµάτων. 

Και πραγµατικά µου έκανε εντύπωση η τοποθέτηση του καλού
συναδέλφου, του κ. Τριαντάφυλλου. Εγώ τον παραπέµπω στην
τοποθέτηση και την οµιλία του κ. Κακλαµάνη. Πόσο απέχει η οµι-
λία του κ. Κακλαµάνη και η τοποθέτησή του από την τοποθέτηση
του κ. Τριαντάφυλλου; Για να καταλάβουµε για τι πράγµα µιλάµε,
όταν ενιστάµεθα και λέµε γιατί το ένα κόµµα έχει αυτή την άποψη
και το άλλο κόµµα έχει τη διαφορετική άποψη. 

Κύριε Πρόεδρε, όταν τιµωρούµε την παρότρυνση και δεν τι-
µωρούµε τον φυσικό αυτουργό, δεν µπορεί να βρεθεί κοινός
τόπος. Είναι µεγάλη η απόσταση που χωρίζει τις δύο έννοιες και
τις δύο πράξεις.

Ποινικοποιούµε τη γνώµη ενώ είµαστε σε περίεργες εποχές,
αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι της Βουλής. Είναι λεπτό ζή-
τηµα αυτό και χρειάζεται µία προσεκτική προσέγγιση και πολύ
περισσότερο από τον Υπουργό Δικαιοσύνης, ο οποίος είναι ένας
άνθρωπος του δικαστικού σώµατος και αντιλαµβάνεται τι εννο-
ούµε όταν λέµε ότι αυτοί οι περιορισµοί µπορεί να ερµηνευτούν
σε µία περίοδο πάρα πολύ περιέργως.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ)

Η αντιβίωση λοιπόν, όπως έλεγε ο αείµνηστος Χατζηδάκης,
απέναντι σε αυτά τα φαινόµενα, σε αυτές τις κτηνωδίες του α-
πάνθρωπου βλέµµατος του ρατσισµού ποια είναι; Η λήψη µέ-
τρων ποινικής διαδικασίας; Έχουµε δηλαδή εξαντλήσει άλλου εί-
δους παρεµβάσεις που έχουν να κάνουν µε την παιδεία, που θα
πρέπει να υπάρχει µέσα στα σχολεία, ή που έχουν να κάνουν µε
το τηλεοπτικό σύστηµα, το οποίο το µόνο που κάνει είναι να υπη-
ρετεί συγκεκριµένες πολιτικές και ουδέποτε έχει ξεκινήσει ένα
εκπαιδευτικό πρόγραµµα πάνω σε τέτοια κρίσιµα ζητήµατα που
πραγµατικά απασχολούν την κοινωνία; Είναι, λοιπόν, η παιδεία η
αντιβίωση απέναντι σε αυτά τα φαινόµενα πρωτίστως και όχι τα
µέτρα ποινικής δίωξης. 

Κύριε Πρόεδρε, ο ελληνικός λαός στήριξε µε συγκεκριµένο
τρόπο τους Εβραίους που διώχθηκαν από εκείνες τις φοβερές
θηριωδίες του ναζισµού και του χιτλερισµού. Και νοµίζω ότι δεν
υπήρξαν στην Ελλάδα φαινόµενα τέτοια τα οποία πραγµατικά
αναγκάζουν να έρθει σήµερα ένας νόµος που να λέει ότι θα πρέ-
πει να προστατευτεί η έννοια του ολοκαυτώµατος. 

Ας δεχθούµε, λοιπόν, ότι προνοιακά, εν όψει και διαφόρων φαι-
νοµένων, έρχεται αυτή η διάταξη. Από πού κι ως πού όµως; Δεν
πρέπει, όπως αναφέρεται ονοµαστικά η γενοκτονία και το ολο-
καύτωµα, να αναφέρεται και στη διάταξη που εισάγεται η υπό-
θεση της γενοκτονίας του ποντιακού ελληνισµού, των Αρµενίων,
των Μικρασιατών, των Ασσυρίων και όλων αυτών των χριστιανι-
κών λαών; Διότι και αυτή η υπόθεση ήταν γερµανική έµπνευση,
γιατί οι Γερµανοί συνέλαβαν την ιδέα του «λευκού θανάτου». Κι
όσοι θέλουν να ανατρέξουν για να καταλάβουν τι έγινε τότε µε
την πολιτική του «λευκού θανάτου», θα καταλάβουν αν αυτό το
πράγµα που έγινε στον Πόντο και τη Μικρά Ασία ήταν γενοκτο-
νία. 

Και η Βουλή των Ελλήνων το 1994, µε πρωτοβουλία του αεί-
µνηστου Πρωθυπουργού Ανδρέα Παπανδρέου και µε εµπνευ-
σµένες προσπάθειες του Μιχάλη Χαραλαµπίδη, ψήφισε οµοφώ-
νως και µε συγκεκριµένη αναφορά. 

Πείτε µου λοιπόν -σας ερωτώ καλόπιστα και δεν θέλω να ανε-
βάσω τους τόνους, θα µπορούσα να τους ανεβάσω- ειλικρινά τι
σκοπιµότητα υπηρετεί η απάλειψη των ονοµάτων.

Είναι, δηλαδή, µία επιλογή της συγκυβέρνησης; Δεν το πι-
στεύω.

ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ: Έχει φύγει ο Υπουργός, δεν είναι
εδώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Εντάξει, τι να κάνουµε; Αυτή
είναι η τιµή του Κοινοβουλίου!

Ρωτάω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, το εξής. Η Βουλή των Ελλήνων
ψήφισε οµοφώνως και µε συγκεκριµένες αναφορές. Τι έννοια
έχει, λοιπόν, αυτή η απάλειψη; Εάν, δηλαδή, σας πω ότι είναι
αποτέλεσµα εξωτερικών πιέσεων, θα µου πείτε ότι είµαι υπερβο-
λικός και εκτός τόπου και χρόνου;

Νοµίζω ότι όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι αυτή η υπόθεση υπη-
ρετεί συγκεκριµένες πιέσεις και είναι λάθος. Ξέρετε γιατί είναι
λάθος; Διότι η αναγνώριση αυτών των γενοκτονιών, αυτών των
φοβερών εγκληµάτων, δεν αποσκοπεί στην εκδίκηση του τουρ-
κικού λαού από τον ελληνικό λαό και από τους Ποντίους και τους
αδερφούς Αρµενίους. Καθόλου. Αντιθέτως, είµαστε λαοί οι
οποίοι θέλουµε να γεννηθεί και να αναπτυχθεί το δέντρο της ελ-
ληνοτουρκικής φιλίας πάνω σε υγιείς βάσεις, να αναγνωριστούν
από την πλευρά της Τουρκίας αυτά τα εγκλήµατα που υπέστη ο
Ελληνισµός τότε, για να µπορέσουµε πραγµατικά να απαλλά-
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ξουµε τις νέες γενιές απ’ αυτού του είδους τις επιδράσεις.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Αναφέροµαι σε αυτό το θέµα και ελπίζω να µην παρεξηγηθώ

από κάποιους για σοβινιστικές διαθέσεις. Το βράδυ θα παραστώ
σε µία εκδήλωση που οργανώνει η Τουρκική Πρεσβεία ανάµεσα
στους νέους, Έλληνες και Τούρκους. Το λέω γιατί, πραγµατικά,
δεν υπάρχει καµµία διάθεση εκδίκησης από καµµία πλευρά, όταν
αναφερόµαστε σε αυτά τα ζητήµατα. Αντιθέτως, οι Πόντιοι ξέρω
ότι επισκέπτονται τακτικά τις πατρίδες τους και πρέπει να οµο-
λογήσω ότι στα σπίτια τους όσα υπάρχουν και επισκέπτονται αν-
θρώπους που ζουν εκεί, Τούρκους, τους δέχονται µε µεγάλη
αγάπη και αναγνωρίζουν ότι ήταν λάθος που έφυγε ο ποντιακός
ελληνισµός από εκεί σε ό,τι αφορά την ανάπτυξη της περιοχής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Κουρουµπλή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ολοκληρώστε, παρα-

καλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι

λάθος πολύ µεγάλο. Είναι απαξίωση και παραχάραξη της ιστο-
ρίας αυτό που γίνεται, όπως και είναι πολύ µεγάλο λάθος αυτό
που έγινε πρόσφατα µε απόφαση της Κυβέρνησης, να φύγει το
Προξενείο από τη Μαριούπολη.

Κύριε Πρόεδρε, το προξενείο στη Μαριούπολη, γιατί πήγε;
Πήγε, γιατί εκεί υπάρχουν δεκάδες χιλιάδες Έλληνες. Σήµερα,
δηλαδή, αποµακρύναµε το προξενείο που έπρεπε να είναι εκεί
φύλακας, υπερασπιστής του χειµαζόµενου για άλλη µια φορά
ποντιακού ελληνισµού, ο οποίος διατήρησε την ελληνική συνεί-
δησή του και την πίστη του στην Ορθοδοξία; Σήµερα τον εγκα-
ταλείπουµε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Με όλο τον σεβασµό,
σας ζητώ να ολοκληρώσετε, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Για άλλη µία φορά, δηλαδή,
εγκαταλείπουµε αυτό τον Ελληνισµό;

Θεωρώ ότι η Κυβέρνηση διέπραξε πολύ µεγάλο λάθος πάνω
σε αυτό το ζήτηµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Κουρουµπλή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …και σε ό,τι αφορά το συγ-
κεκριµένο άρθρο, κύριε Πρόεδρε, εµείς θα το καταψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ωραία, ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει η κ. Κανελλοπούλου.
ΜΑΡΙΑ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξεκινώντας να µιλήσω για το συγ-

κεκριµένο σχέδιο νόµου, θα µπορούσα να πω «κάλλιο αργά παρά
ποτέ» και θα το έκανα, εάν πίστευα ότι το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου έρχεται να λύσει χρόνια προβλήµατα και να καταπολεµή-
σει αποτελεσµατικά το ρατσιστικό έγκληµα.

Δυστυχώς, σήµερα πια δεν το πιστεύω και αυτό, γιατί δεν µπο-
ρεί κάποιος να είναι ταυτόχρονα ρατσιστής και αντιρατσιστής.
Δεν µπορεί την ίδια στιγµή στα λόγια, αν και επιλεκτικά, να κατα-
δικάζεις τη βία, από όπου και εάν προέρχεται, και στα έργα να
την ενθαρρύνεις µε χίλιους δύο τρόπους, παραδείγµατος χάριν,
να σιωπάς συνένοχα για τα γεγονότα της Αµυγδαλέζας ή να εξα-
σφαλίζεις διαχρονική ασυλία και ατιµωρησία στους δράστες ρα-
τσιστικών εγκληµάτων.

Δεν µπορεί ο δηµόσιος λόγος σου να βρίθει ξενοφοβικών και
µισαλλόδοξων αναφορών και ξαφνικά να δεις το φως το αληθινό.
Τι να πρωτοθυµηθούµε; Να θυµηθούµε τον κ. Δένδια που κάνει
λόγο για τραγικής ποιότητας µετανάστες, τον διοικητή της ΓΑΔΑ
που ζητά να τους κάνουµε τον βίο αβίωτο, τον κ. Βορίδη που
ισχυρίζεται ότι οι ναζιστικές επιθέσεις στον Άγιο Παντελεήµονα
είναι οι εκδηλώσεις µίας κοινωνίας που αντιδρά ηθικά, τον κ.
Πλεύρη που δηλώνει «η φύλαξη των συνόρων δεν µπορεί να υφί-
σταται αν δεν υπάρχουν απώλειες και, για να γίνω πιο κατανοη-
τός, αν δεν υπάρχουν νεκροί» ή µήπως τον ίδιο τον Πρωθυπουρ-
γό µε το πολεµικού τύπου σύνθηµα για «επανακατάληψη των πό-

λεων»;
Παραλείπω τον κ. Γεωργιάδη, γιατί ο δηµόσιος λόγος του

αχρηστεύει δέκα αντιρατσιστικούς νόµους την ηµέρα.
Ύστερα απ’ όλα αυτά και πολλά άλλα ζητάτε να πειστούµε ότι

υπάρχει πολιτική βούληση για να αντιµετωπιστεί τάχα ο ρατσι-
σµός. Όσοι έχουµε την τύχη –θα µπορούσε κανείς να το πει έτσι
για ανθρώπους που λοιδορήθηκαν, που απειλήθηκαν, που συκο-
φαντήθηκαν, που προπηλακίστηκαν λεκτικά και σωµατικά- να κα-
τοικούµε στην ευρύτερη περιοχή του «αµαρτωλού» Αγίου Παντε-
λεήµονα και είδαµε µπροστά στα µάτια µας να σκάει το αυγό του
φιδιού, ξέρουµε ότι τίποτα δεν έγινε χωρίς σχέδιο και τίποτα δεν
έγινε τυχαία. 

Συγκεκριµένα κόµµατα και ΜΜΕ, ηθικοί αυτουργοί, συνήνεσαν
σ’ αυτό το έγκληµα, νανούρισαν στοργικά τον ρατσισµό, γιατί
ήταν πολύ εξυπηρετικό την ώρα που αφαιρούσαν τα πάντα από
τον ελληνικό λαό, να του στρέφουν την οργή και την προσοχή
προς έναν εύκολο ανυπεράσπιστο εχθρό. «Της γης οι κολασµέ-
νοι», «µετανάστες και πρόσφυγες», «λαθροµετανάστες», όπως
συνηθίσατε να τους αποκαλείτε είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσι-
τετράωρο υποβαθµίζοντας αυτόµατα ανθρώπινες ζωές χωρίς
χαρτιά, χωρίς όνοµα, χωρίς πατρίδα, χωρίς ελπίδα. 

Για όλα µας τα δεινά, ιδού οι ιδανικοί φταίχτες, οι δικοί µας
Εβραίοι! «Μηδενική ανοχή» ούρλιαζαν και ουρλιάζουν ακόµα.
Ποιοι; Εκείνοι που η υπογραφή τους φιγουράρει κάτω από συµ-
φωνίες που έχουν µετατρέψει τη χώρα σε αποθήκη ψυχών, σε
σκοτεινό αµπάρι της Ευρώπης. Εκείνοι που επέλεξαν ως προνο-
µιακό συνοµιλητή σε διακοµµατική επιτροπή της Βουλής για το
µεταναστευτικό τον άνθρωπο που πρωταγωνιστεί στα γεγονότα
γιαουρτώµατος του Αλαβάνου και της Πορτάλιου, γνωστό για τις
στενές του σχέσεις µε τη Χρυσή Αυγή –το 2011, παρακαλώ- από
όλους τους δηµοκράτες της περιοχής, απ’ όλες τις δηµοκρατικές
κινήσεις. Εκείνοι που δεν ντρέπονται και δεν κοκκινίζουν να δεί-
χνουν τον ΣΥΡΙΖΑ ως υπεύθυνο για την άνοδο των ποσοστών της
Χρυσής Αυγής, λες και ο ΣΥΡΙΖΑ ασκούσε όλα αυτά τα χρόνια
οικονοµική και µεταναστευτική πολιτική. Οι ίδιοι που τώρα φέρ-
νουν σχέδιο νόµου για την αντιµετώπιση του ρατσισµού!

Ακούστε. Η επένδυση στην ξενοφοβία και το µίσος, η διαπαι-
δαγώγηση του κόσµου σε ρατσιστική κατεύθυνση, η υιοθέτηση
«χρυσαυγίτικης» ατζέντας είναι πολιτική σας επιλογή. Η Νέα Δη-
µοκρατία του κ. Σαµαρά, αφού έχει περιµαζέψει τα πολιτικά παι-
διά του Καρατζαφέρη, αφού ετοιµάζεται να περιµαζέψει και τον
ίδιο, τελικά αλιεύοντας στα νερά όχι της «δεξιάς πολυκατοικίας»
αλλά της καθαρής ακροδεξιάς, τώρα καταθέτει αντιρατσιστικό
νοµοσχέδιο µετά από καθυστερήσεις, παλινωδίες, αναβολές.
Πρόκειται για ένα εντός πολλών εισαγωγικών αντιρατσιστικό νο-
µοσχέδιο, δειλό, άτολµο, σχεδόν διακοσµητικό, που δεν κατοχυ-
ρώνει και δεν προστατεύει τα θύµατα του ρατσισµού, δεν
καταστέλλει το ρατσιστικό έγκληµα και το µόνο που κάνει είναι
να περιορίζει την ελευθερία του λόγου.

Όµως, ποτέ το πρόβληµα στη δηµοκρατία δεν ήταν η ελευθε-
ρία του λόγου, ανεξαρτήτως του πόσο ακραίο είναι το εκπεµπό-
µενο µήνυµα. Αναφερθήκαµε ήδη σε παραδείγµατα ακραίου
ρατσιστικού λόγου που προέρχεται από τη δική σας παράταξη.
Το πρόβληµα είναι τι θα γίνει µε τα πογκρόµ, µε τα µαχαιρώµατα,
µε εκείνους τους δηµόσιους λειτουργούς της πολιτείας που
πράττουν ρατσιστικά, µιλάνε ρατσιστικά, ξέροντας ότι θα µείνουν
ατιµώρητοι. Αυτός πρέπει να είναι ο σκοπός ενός αντιρατσιστι-
κού νοµοσχεδίου.

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Να µην υβρίζει, κύριε Πρό-
εδρε!

ΜΑΡΙΑ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ: Από την άποψη δε του πολιτικού
φιλελευθερισµού, το ποινικό δίκαιο διώκει πράξεις και όχι φρο-
νήµατα. Όµως, το αντιρατσιστικό νοµοσχέδιο που καταθέτετε
δεν συµβαδίζει σε πολλά σηµεία ούτε µε την παράδοση του πο-
λιτικού φιλελευθερισµού.

Στο δικό µας το σχέδιο νόµου, που καταθέτουµε µε τη µορφή
τροπολογιών, υπάρχουν προτάσεις για δίωξη πράξεων και όχι
φρονήµατος, για την προστασία θυµάτων, για την ολοκληρωµένη
αντιµετώπιση του ρατσισµού µε σύσταση αρµόδιας εθνικής επι-
τροπής, καθώς και για τη διεύρυνση του συµφώνου συµβίωσης
στα οµοφυλόφιλα ζευγάρια, σύµφωνα µε την νοµολογία του Ευ-
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ρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. 
Ως προς το τελευταίο, υπενθυµίζω ότι υπήρχε σχετική δέ-

σµευση του κυρίου Υπουργού, αλλά τελικά το νοµοσχέδιο παρα-
µένει γνήσιο τέκνο του κ. Μπαλτάκου. Η κολακεία των πιο σκοτα-
διστικών, των πιο υποκριτικών αντανακλαστικών της κοινωνίας
είναι αποκλειστικότητά σας. Είστε Ευρωπαίοι σε ό,τι αφορά πλη-
ρωµές και χρέη, αλλά τριτοκοσµικοί όταν πρόκειται για ανθρώ-
πινα δικαιώµατα. Ουσιαστικά, αποκλείετε ένα µεγάλο, ένα
ζωντανό, ένα δηµιουργικό κοµµάτι της κοινωνίας. Μπορεί να είναι
παιδιά σας και αδέρφια σας. Κάνετε σαν να µην υπάρχει. Το πα-
ραδίδετε βορά στους Ταλιµπάν του µίσους. 

Η καταδίκη της χώρας από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου για την κατοχύρωση του συµφώνου συµ-
βίωσης για τα οµόφυλα ζευγάρια δεν φαίνεται να σας απασχολεί.
Δεν συνδέεται εξάλλου µε καµµία δόση. Πρόκειται µόνο για αν-
θρώπους! 

Η σηµερινή µέρα θα µπορούσε να είναι µια µεγάλη ευκαιρία
να αποκτήσουµε επιτέλους ένα σύγχρονο πλαίσιο για την πραγ-
µατική καταπολέµηση του ρατσισµού. Είχατε την ευκαιρία. Χά-
νοντάς την, µπορείτε να ψηφίσετε όσα κατ’ επίφαση αντιρατσι-
στικά νοµοσχέδια θέλετε, αλλά το µόνο που θα επιβεβαιώνετε
έτσι είναι η µηδενική σας ανοχή στη δηµοκρατία, η µηδενική σας
ανοχή στα ατοµικά δικαιώµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τον λόγο έχει ο συνά-
δελφος κ. Μίχος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
«Αλλάχ ακ µπαρ» θα φωνάζουµε σε λίγο καιρό, σε λίγα χρόνια.

Τα παιδιά που γεννιούνται τώρα, τα παιδιά που είναι δέκα ετών
τώρα, θα τα µάθουµε ότι είµαστε µια επαρχία της Τουρκίας, ένα
προτεκτοράτο. Θα προσκυνάνε τον Αλλάχ και κάθε µέρα που θα
ξυπνάνε θα φωνάζουνε «Αλλάχ ακ µπαρ». Αυτό θέλετε. Κι εσείς,
από εδώ, το προωθείτε. 

Θα ξεκινήσω µε τον κ. Βορίδη, τον κ. Γεωργιάδη και τον κ.
Πλεύρη. Κάποτε, κύριε Αθανασίου, πήγαιναν αυτοί οι κύριοι -έκα-
ναν τους επαναστάτες κατά των λαθροµεταναστών- στην πλα-
τεία του Αγίου Παντελεήµονα -συνοδηγοί σε αυτούς που τους
συνόδευαν- για να συµπαρασταθούν στους κατοίκους για τα εγ-
κλήµατα που είχαν διαπράξει εκεί οι µετανάστες –για εµάς λα-
θροµετανάστες-, οι οποίοι είχαν βιάσει µία γυναίκα ογδόντα
χρονών. Μέχρι και πριν λίγες ηµέρες -δεν ξέρω αν ενηµερώνεστε
εσείς από εδώ της Αριστεράς- πάλι βίασαν µία γυναίκα ογδόντα
χρονών. Δεν ξέρω τι βρίσκουν σε γυναίκες ογδόντα χρονών. Το
έχουν κάνει πάρα πολλοί. Και ήταν ο κ. Βορίδης εκεί, όλο το τρίο,
και φώναζαν υπέρ, αλλά τώρα έχουν αλλάξει. Φαίνεται οι υπουρ-
γικές καρέκλες και τα αξιώµατα τούς έχουν αλλάξει και τα
µυαλά, έχουν γλυκαθεί. Αυτό σηµαίνει πολιτική αξιοπρέπεια σε
όλους τους το µεγαλείο!

Οι εµπνευστές του νοµοσχεδίου για εµάς είναι µεγάλοι εγκέ-
φαλοι, δεν το συζητάµε. Δεν µου λέτε, κύριε Υπουργέ, τα παρά-
βολα οι Έλληνες θα συνεχίσουν να τα πληρώνουν όταν παρενοχ-
λούνται από τους λαθροµετανάστες. Οι άλλοι γιατί όχι; Είναι από
άλλο θεό; Είναι επάνω από τους Έλληνες; Τους χρωστάµε τί-
ποτα; Εµείς τους φέραµε εδώ; Ή εµείς πήγαµε στις πατρίδες
τους να τους πάρουµε τον πλούτο; Δεν µιλάτε για αυτά κανένας
από εδώ µέσα, ούτε για την Αφρική ούτε για τα διαµάντια ούτε
για τον χρυσό. Κανένας! Αυτοί που σας δίνουν τις εντολές, αυτοί
έχουν φέρει τον ρατσισµό. Η Χρυσή Αυγή δεν µιλάει για ρατσι-
σµό, σέβεται και τα χρώµατα, και τα πάντα. Γι’ αυτό ο θεός
έφτιαξε και πέντε πείρους. 

Ας αφήσουµε αυτούς τους ανθρώπους στην ησυχία τους να
κάνουν ό,τι θέλουν. Εµείς είµαστε κατά και των αποικιών και
όλων αυτών των ενεργειών. 

Οι µηνύσεις θα γίνονται αυτεπάγγελτα από κάποιον άγνωστο,
από κάποιον ρουφιάνο, από κάποιον καλοθελητή κάποιας ΜΚΟ;
Δεν έχουµε καταλάβει ακόµα. Θα λέει τον αντίπαλό του ή τον πο-
λιτικό του αντίπαλο ρατσιστή και θα ξεκινάει να γίνεται ποινική
δίωξη εναντίον του ή σε κάποιον ιερέα που θα κάνει µία οµιλία;
Δεν το έχουµε καταλάβει αυτό. 

Έχετε βάλει πρόστιµα από 10.000 ευρώ έως 100.000 ευρώ. Οι

µετανάστες που θα έρθουν εδώ, για τα εγκλήµατα που θα κά-
νουν, θα πληρώνουν; Γιατί µέχρι στιγµής δεν έχει πληρώσει κα-
νένας τίποτα. Μόνο χάδια τους κάνουµε, γεννοβολάνε δωρεάν,
έχουν δωρεάν περίθαλψη στα νοσοκοµεία, δωρεάν έχουν τα
πάντα, χρηµατοδότηση. Τέλος πάντων! 

Πριν από λίγες ηµέρες στη Χαλκίδα, µε τον βοµβαρδισµό στην
Παλαιστίνη που έκαναν οι Εβραίοι, κάποιος κύριος -ο οποίος δεν
ανήκε στην παράταξή µας, αλλά πήγε στα γραφεία µας, µετά
από αυτά που άκουσε- πήγε σε ένα µαγαζί των Εβραίων, γιατί οι
Εβραίοι έχουν πολλά µαγαζιά στη Χαλκίδα.

Εκεί, λοιπόν, είχαν µια συζήτηση. Όλοι αυτοί που ήταν εκεί
µέσα –και ήταν τρεις, τέσσερις νοµαταίοι- ήταν υπέρ των βοµ-
βαρδισµών. Και γύρισε ο άνθρωπος και τους είπε ότι σκοτώνον-
ται παιδάκια, ότι υπάρχουν ελεύθεροι σκοπευτές που χτυπάνε
παιδιά πέντε και έξι χρονών. Η απάντηση των Εβραίων ήταν -και
το λέω και σε εσάς, κύριε Τριαντάφυλλε- «καλά τους κάνουν»,
«όταν µεγαλώσουν, θα γίνουν αυτοί ελεύθεροι σκοπευτές». Μα,
λέει «δεν έχουν τα µέσα». «Οι άλλοι έχουν αεροπλάνα, έχουν τα
πάντα». «Έχουν κανόνια, έχουν τανκς, έχουν τα πάντα». Η απάν-
τηση ήταν «Δεν µας ενδιαφέρει. Όποιος είναι πιο δυνατός, έχει
τους άλλους υπό. Οι συγκεκριµένοι άνθρωποι εµάς µας έκαναν
καλό». Γι’ αυτόν τον ρατσισµό δεν θα µιλήσει κανένας εδώ µέσα; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Πολλές φορές τα έχουµε
πει! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Τίποτα δεν έχετε πει. Μόνο για ένα
πράγµα λέτε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Για την Παλαιστίνη τα
έχουµε πει πολλές φορές! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Τέλος πάντων. Οι περισσότεροι εδώ µέσα
φοράνε ένα καπελάκι στο κεφάλι και πάνε και κάνουνε. Δικό τους
θέµα, δεν µας πειράζει. 

Καλησπέρα σας, κύριε συνάδελφε!
Πριν από λίγο καιρό -πράγµα που δεν ακούστηκε πουθενά,

ούτε στα δηµοκρατικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης- δεν ειπώθηκε
πουθενά για τη συµφωνία που είχε κάνει ο κ. Καραµανλής µε την
κ. Μπακογιάννη, για τον λόγο που είχαν δώσει στον σουλτάνο
Ερντογάν για τα δύο τζαµιά στην Αθήνα. Γιατί δεν µιλάνε τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης; Γιατί δεν το λέτε εσείς, κύριε Υπουργέ; Η
προηγούµενη κυβέρνηση είχε κάνει αυτή τη συµφωνία. Εσείς
ήσασταν κατά τότε. Δεν ήσασταν υπέρ. Τώρα, όµως, είστε υπέρ.
Δεν πειράζει. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα σας απαντήσω µετά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Ό,τι θέλετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Μην αναφέρεστε προ-

σωπικά σε συναδέλφους, κύριε Μίχο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Όχι, εντάξει. Αναφέρθηκα προσωπικά

µιας και ήρθε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Προκαλείτε προσωπικό

ζήτηµα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Εντάξει, συγγνώµη. Εντάξει, κύριε Πρό-

εδρε. Αυτά θα µας πειράξουν! Δεν µας πειράζουν άλλα κι άλλα,
θα µας πειράξουν αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τι είπατε; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Τίποτα, κύριε Πρόεδρε. Δεν ήταν για

εσάς. Δεν είναι για εσάς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Συνεχίστε, κύριε Μίχο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Δύο τζαµιά θέλει ο Ερντογάν. Τι δύο; Σα-

ράντα δύο θα γίνουν! Θα ξυπνάµε το πρωί και θα ακούµε τους
µουφτήδες να φωνάζουν. 

Ξέρουµε ποιοι είναι πίσω από τα τζαµιά και πίσω από τους τζι-
χαντιστές και ποιοι χρηµατοδοτούν. Οι Αµερικανοί φίλοι µας, το
ΝΑΤΟ που τους προώθησε, η Κυβέρνησή σας που ψήφισε τότε
«υπέρ» για να χτυπήσουν τον Άσαντ στη Συρία, η Σαουδική Αρα-
βία που ρίχνει άπειρο χρήµα, η Τουρκία από πίσω και εµείς φτιά-
χνουµε τζαµιά, να βγάζουµε και νέους τζιχαντιστές, να µην
µπορεί να κουνηθεί κανένας στην Ελλάδα σε λίγα χρόνια. Θα
παίρνουν κεφάλια! Θα έχουµε τη σαρία και δεν θα κουνιέται κα-
νένας. Αν δεν το έχετε καταλάβει, αυτό προωθείτε. Και το προ-
ωθείτε καλά µε τους συνοδοιπόρους εδώ της Αριστεράς. Είναι
η χαρά της κ. Ρεπούση. Αν συνεχίσει έτσι, σε λίγο καιρό θα γρά-
φει και βιβλία για τον κ. Ερντογάν και για την ιστορία της Τουρ-
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κίας. Χαρά της θα είναι! 
Καταργείτε την ιστορία µας σιγά-σιγά, γιατί θα είναι ρατσι-

στική. Καταργείτε τον σταυρό από τη σηµαία, γιατί είναι ρατσι-
στικός. Καταργείτε τον εθνικό µας ύµνο, γιατί δεν πρέπει να
ακούγεται. Θα καταργήσετε τα ήθη µας, τα έθιµά µας, θα καταρ-
γήσετε τα πάντα, θα καταργήσετε ό,τι θυµίζει Ελλάδα, για να µην
παρεξηγούνται οι µετανάστες. Οι µετανάστες, αυτοί οι ταλαίπω-
ροι! Ενώ, όπως αναφέρθηκε και πριν, το 70% των εγκληµάτων
που γίνονται στην Ελλάδα, γίνεται από µετανάστες. Γι’ αυτό δεν
µιλάει κανένας. Μόνο «ταλαίπωρους» τους λέµε! Για τους ταλαί-
πωρους τους Έλληνες και για τη γενοκτονία που γίνεται σήµερα,
δεν µιλάει κανένας! Θα µιλήσει κανένας για τα επτά χιλιάδες θύ-
µατα που έχουν αυτοκτονήσει; Αυτή δεν είναι γενοκτονία; Γενο-
κτονία δεν είναι το να φορολογείτε τους πολύτεκνους, για να µη
συνεχίσουν οι νέοι άνθρωποι να κάνουν παιδιά, ενώ πληρώνετε
αδρά τους µετανάστες για να γεννοβολάνε στην πατρίδα µας;
Γενοκτονία είναι! Δεν θα υπάρχει Ελλάδα, κύριοι, σε λίγα χρόνια. 

Το νοµοσχέδιό σας είναι απαράδεκτο. Δεν το συζητάµε καθό-
λου. 

Όσο για την Αριστερά από εδώ, η ιδεολογία σας είναι πολύ
καθαρή απέναντι σε εµάς και στο Κοινοβούλιο. Είναι υπέρ του
εθνικισµού των γειτόνων µας, υπέρ των Τούρκων, υπέρ των Σκο-
πιανών, υπέρ των Βουλγάρων, υπέρ της ανεξάρτητης Θράκης.
Είναι πάρα πολύ καθαρή. Και αυτό είναι κάτι που παραδεχόµα-
στε. 

Όσο για την ψευτο-Δεξιά, τι κάνει; Τι κάνει η ψευτοπατριωτική
Δεξιά; Ακόµα υφαρπάζει ψήφους κοροϊδεύοντας τους ψηφοφό-
ρους; Όµως, τόσο µυαλό έχουν και αυτοί αν συνεχίσουν να ψη-
φίζουν τη Νέα Δηµοκρατία!

Μιλάτε για ξενοφοβία. Για ελληνοφοβία δεν έχω ακούσει κα-
νέναν να µιλάει εδώ µέσα. Ελληνόφοβοι είστε οι περισσότεροι
εδώ. Εµείς δεν έχουµε ξενοφοβία. Καµµία ξενοφοβία! Ίσα-ίσα
που είµαστε υπερήφανοι που είµαστε Έλληνες, είµαστε υπερή-
φανοι για την καταγωγή µας. Και εγώ προσωπικά είµαι πολύ υπε-
ρήφανος, όπως και οι συναγωνιστές µου, που είµαστε εκεί και
είµαστε απέναντι όλων σας. Έχουµε δηλώσει ότι εµείς δεν
έχουµε καµµία σχέση µε εσάς. Εµείς θα καταψηφίσουµε το νο-
µοσχέδιο και θα προχωρήσουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο. 
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ως Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος θα ήθελα τον λόγο επί της διαδικα-
σίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Δεν υπάρχει διαδικασία
τώρα. Ένα λεπτό, κύριε Ματθαιόπουλε. 

Πράγµατι, κύριε Γεωργιάδη, δεδοµένου ότι ο κατελθών εκ του
Βήµατος οµιλητής σάς ανέφερε ονοµαστικά, έχετε τον λόγο να
αναπτύξετε σε τι συνίσταται το προσωπικό θέµα. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. Όµως, σας παρακαλώ, να µιλήσετε
όλοι σε ήρεµους τόνους. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, σε ήρεµους τόνους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Το λέω, γιατί οι δύο τε-

λευταίοι οµιλητές σήκωσαν τους τόνους. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Η αλήθεια είναι ότι και οι

δύο οµιλητές αναφέρθηκαν σε εµένα, αλλά θα µείνω για λίγο
στον τελευταίο. Όσον αφορά τώρα την απάντησή µου στον άλλο
οµιλητή, θα την αφήσω για την κανονική µου οµιλία. 

Μάλλον ο κύριος συνάδελφος δεν έχει καλή µνήµη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Θυµάµαι πολύ καλά! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αφήστε µε να ολοκλη-

ρώσω λίγο. 
Πράγµατι πήγα στον Άγιο Παντελεήµονα και θα ξαναπάω. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Με το καλό!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είναι εκεί που µας δεί-

ρατε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Δεν σας δείραµε!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μας δείρατε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Δεν σας δείραµε. Δεν θυµάστε καλά …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σας παρακαλώ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μας δείρατε! Ήταν ο κ.

Παναγιώταρος, ο κ. Κασιδιάρης και νοµίζω και ο κ. Λαγός µαζί
µε άλλους δικούς σας και µας επιτεθήκατε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: …και διά της βίας µας εµ-

ποδίσατε να είµαστε στον Άγιο Παντελεήµονα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Μίχο, δεν σας διέ-

κοψε κανείς. Σας παρακαλώ! 
Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, µε άνεση.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ο κύριος συνάδελφος

έχει ασθενή µνήµη και καλύτερα να του τη δυναµώσουµε λίγο. 
Είναι, λοιπόν, η µέρα που έχουµε πάει στον Άγιο Παντελεή-

µονα για να υποστηρίξουµε τα δίκαια αιτήµατα των κατοίκων, οι
οποίοι τότε είχαν -µικρότερο τώρα, αλλά εξακολουθούν να
έχουν- πρόβληµα λόγω της παρουσίας των λαθροµεταναστών
και εσείς διά της βίας µας εµποδίσατε. Γιατί µας εµποδίσατε,
κύριε Μίχε; Διότι εσείς δεν ενδιαφέρεστε πραγµατικά να λυθεί
το πρόβληµα. Εσείς κάνετε εµπόριο αυτού του προβλήµατος.
Εσείς έρχεστε εδώ και κάνετε αυτή την ωραία παράσταση, γιατί
µε αυτόν τον τρόπο επιβεβαιώνετε την πολιτική σας παρουσία.
Δεν σας ενδιαφέρουν καθόλου οι κάτοικοι του Αγίου Παντελεή-
µονος. Αν σας ενδιέφεραν, αντί να είχατε τότε στενοχώρια που
τρεις Βουλευτές υποστήριζαν τα αιτήµατα και να µας καλοδεχ-
θείτε, εσείς επιτεθήκατε να µας δείρετε. 

Έρχοµαι, λοιπόν, να σας πω και κάτι ακόµα. Επειδή είπατε µε
πολύ ύφος ότι δεν έχετε καµµία σχέση µαζί µας και ότι είναι και
τιµή σας, θα έλεγα ότι µάλλον είστε λίγο µπερδεµένοι. Δική µας
τιµή είναι που δεν έχουµε σχέση µαζί σας. Είναι το ακριβώς ανά-
ποδο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Είναι αµοιβαία τα αισθήµατα! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Γιατί εµείς…
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Και γι’ αυτό µας βάλατε φυ-

λακή, ε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Παρακαλώ, κύριοι συ-

νάδελφοι! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αυτά να τα βρείτε µε τη

δικαιοσύνη, κύριε Ματθαιόπουλε, όχι µαζί µου. 
Γιατί εµείς δεν υποστηρίζουµε ιδέες για εµπόριο, όπως κάνετε

εσείς. Αυτή είναι η διαφορά µας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Εσείς ψηφίζετε νοµο-

σχέδια για τους λαθροµετανάστες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Θα σας ανακαλέσω

στην τάξη! Παρακαλώ! Ολοκληρώστε, κύριε Γεωργιάδη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πάµε, λοιπόν, τώρα µε τη

σειρά. 
Και επειδή πρέπει κάποια στιγµή να µιλήσουµε και γι’ αυτό, έρ-

χοµαι στο θέµα του τζαµιού. «Κρούω ανοικτάς θύρας»! Εγώ είµαι
αντίθετος στο ένα τζαµί. Το έχω πει και στο παρελθόν και το λέω
και τώρα. Εγώ είµαι υπέρ του αµερικάνικου µοντέλου, φυσικά µε
σεβασµό στο δικαίωµα των µουσουλµάνων να θρησκεύονται
κατά τον τρόπο που το ορίζει η δική τους θρησκεία. Τα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα στη χώρα πρέπει να είναι πάντα σεβαστά. Εµείς
είµαστε ευρωπαϊκή χώρα. Δεν χρειάζεται ποτέ να συζητάµε το
ανάποδο, γιατί θα ήταν φοβερά ανθελληνικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Γεωργιάδη, γυρί-
στε προς το Προεδρείο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, έχετε
δίκιο. 

Όµως, θα πρέπει να γίνει γνωστό στο Τµήµα κάτι, για να το
ακούν κυρίως οι ψηφοφόροι, γιατί ίσως να είναι παραπλανηµένοι. 

Πράγµατι, κύριε Πρόεδρε, ισλαµικά κράτη είχαν ζητήσει να
χρηµατοδοτήσουν αυτά τη δηµιουργία τζαµιού, ισλαµικού τεµέ-
νους, στην Ελλάδα. Και η τότε κυβέρνηση –και σωστά!- αποφά-
σισε ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει µε χρηµατοδότηση ξένου
κράτους, αλλά θα πρέπει να γίνει από την ελληνική πολιτεία, προ-
κειµένου η ελληνική πολιτεία να έχει την ευθύνη και τον έλεγχο
της λειτουργίας αυτού του χώρου. Και αυτή πράγµατι είναι η
εθνική θέση και είναι σωστή θέση. Άλλο αν δεν την καταλαβαί-
νουν κάποιοι για να φωνάζουν στο διαδίκτυο και να το παίζουν
µάγκες. Όµως, ως συνήθως, τζάµπα µάγκες! Όµως, τζάµπα µαγ-
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κιές εδώ, δεν περνάνε! 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ολοκληρώσατε, κύριε

Γεωργιάδη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ένα λεπτό, κύριε Μίχο. 
Το Προεδρείο αποφαίνεται ότι ήταν πολιτικές οι παρεµβάσεις

και των δύο συναδέλφων. Εποµένως δεν υπάρχει προσωπικό
θέµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Εγώ έχω τώρα προσωπικό θέµα, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Δεν υπάρχει προσωπικό
θέµα, κύριε Μίχο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε! Επι-
τρέψτε µου µόνο για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Γιατί; Για να δηµιουρ-
γήσετε νέο προσωπικό θέµα; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Δεν µπορεί να µε λέει ψεύτη ο κ. Γεωρ-
γιάδης! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Μα, εσείς είπατε χειρό-
τερα από εδώ. Για όνοµα της Παναγίας! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Αλήθειες είπα! 
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί της παραβιάσεως της διαδικασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Το Προεδρείο έκλεισε

το θέµα. Εσείς, κύριε Ματθαιόπουλε, επί της διαδικασίας έχετε
το δικαίωµα να µιλήσετε για ένα λεπτό για να µου πείτε σε τι συ-
νίσταται η παραβίαση της διαδικασίας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Άλλοι πήγαιναν για ψήφους, όχι εµείς!
Στον Άγιο Παντελεήµονα εµείς έχουµε τρεις µαχαιρωµένους! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ορίστε, κύριε Ματθαι-
όπουλε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Δεν θα πει ο κ. Γεωργιάδης ότι εµείς πή-
γαµε για…Αυτός είναι ψεύτης! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Καθίστε κάτω, κύριε
Μίχο. Σας παρακαλώ! 

Ορίστε, κύριε Ματθαιόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θα απαντήσω στον κ. Γεωρ-

γιάδη αργότερα ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του κόµµα-
τος, όταν έρθει η ώρα να µιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Απλώς θα µου πείτε επί
της διαδικασίας, κύριε Ματθαιόπουλε. 

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Έχουµε
καταθέσει ένα έγγραφο, βάσει του οποίου ζητείται η διενέργεια
ονοµαστικής ψηφοφορίας για τα τρία πρώτα άρθρα του νοµο-
σχεδίου, τα οποία και θεωρούµε ως τα πιο σηµαντικά από το σύ-
νολο του νοµοσχεδίου. Και επαναλαµβάνω ότι πρόκειται για ένα
νοµοσχέδιο το οποίο χαρακτηρίζουµε ως εθνοκτόνο και τροµα-
κτικό και µισελληνικό και θέτουµε όλους τους Βουλευτές προ
των ευθυνών τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Αυτό δεν είναι επί της
διαδικασίας, κύριε Ματθαιόπουλε. Θέλατε απλώς να αναφέρετε
ότι καταθέσατε πρόταση ονοµαστικής ψηφορορίας. 

Κύριε Βούτση, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε

Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, δυστυχώς συζητάµε «για ένα πουκά-
µισο αδειανό». Και αυτό γιατί αντί να υπάρχουν αυτές οι πρό-
νοιες, οι προβλέψεις και η σαφήνεια που θα εξόπλιζαν την
ελληνική κοινωνία µεν µε µια συνείδηση ενάντια στα πολλαπλά
ρατσιστικά εγκλήµατα και τη δικαιοσύνη µε ένα πλαίσιο που να
µπορεί να τιµωρεί αυτά τα εγκλήµατα, υπάρχει βεβαίως µια κα-
λοδεχούµενη καταγγελία και κατηγορία του λόγου του µίσους,
του ρατσισµού, της ξενοφοβίας, πλην όµως λείπουν τα αγκωνά-
ρια. Και τα αγκωνάρια έχουν αναδειχθεί µέσα σε αυτή τη συζή-
τηση, πιστεύω ότι και σεις τα καταλαβαίνετε. Είναι η τιµωρία της
ρατσιστικής πράξης καθ’ εαυτής ως ειδεχθαίς και µε έναν ιδιαί-
τερο τρόπο επιβαρυντικό και, βεβαίως, είναι και η έλλειψη προ-
στασίας προς τα θύµατα. Και επιτρέψτε µου επ’ αυτού να πω,
υπάρχει βεβαίως η ΚΥΑ, δεν έχει εξηγηθεί όµως το γιατί δεν περ-
νάει µέσα στο νοµοσχέδιο, µέσα στο νόµο, αυτή η προστασία.

Από αυτό το βήµα και τα δύο προηγούµενα χρόνια, εάν ανα-
τρέξετε στα Πρακτικά, θα δείτε πόσες φορές φέραµε τις εκθέ-
σεις του Παρατηρητηρίου εναντίον της βίας, είτε των φαινο-
µένων ρατσισµού κ.λπ., την έκθεση του Συνηγόρου του Πολίτη,
τις εκθέσεις ξένων οργανισµών και τι απαντήσεις πήραµε. Αυτό
έχει ενδιαφέρον.

Να σας πω την τελευταία απάντηση που θυµάµαι εγώ σε συ-
ζήτηση στην οποία είχα συµµετάσχει µε τον κ. Δένδια. Είχε πει ο
κ. Δένδιας -µετά από πίεση δική µας, µετά τον πρώτο χρόνο, το
πρώτο καλοκαίρι που ήταν η πρώτη έκθεση µε τα ογδόντα πέντε
κρούσµατα, τα οποία ύστερα έγιναν διακόσια και τετρακόσια πε-
νήντα- από του Βήµατος και το είχαµε χαιρετήσει εµείς ότι θα
κάνει το Παρατηρητήριο εναντίον των φαινοµένων των ρατσιστι-
κών στην Αστυνοµία. Και περνάνε οκτώ, δέκα µήνες, µπορεί και
ένας χρόνος, βγαίνει η δεύτερη έκθεση και ερχόµαστε εδώ, την
καταθέτουµε και λέω, πόσα από αυτά ή άλλα περιστατικά κατα-
γράφηκαν από το παρατηρητήριο σας, έτσι ώστε η Αστυνοµία
να ασχοληθεί ιδιαιτέρως; Απάντηση: Δύο είχαν καταγραφεί. 

Και, επίσης, τον είχα ενηµερώσει από αυτό το Βήµα πάλι ότι
µας βγήκε η ψυχή, δύο ώρες ψάχναµε για να έρθουµε σε επαφή
και για να διαπιστώσουµε ποιοι είναι οι επικεφαλής αυτού του
Παρατηρητηρίου, δηλαδή της ειδικής υπηρεσίας, η οποία έχει
συσταθεί. Δεν υπήρχε καµµία διάθεση -να είµαστε  ειλικρινείς-
µέχρι τη δολοφονία του Φύσσα. Καµµία διάθεση. Και ακούµε
αυτά τα περί τριάντα δύο φακέλων, οι οποίοι ήταν διασκορπισµέ-
νοι και απλώς τους µάζεψε η Κυβέρνηση κ.λπ..

Επιτρέψτε µου να πω και σε σας, κύριε Τριαντάφυλλε, διότι µε
ευαισθησία έχετε κάνει τις εισηγήσεις εδώ, εκ µέρους ενός κόµ-
µατος που παραδοσιακά είχε αντιλήψεις πάνω σε αυτά τα θέ-
µατα θετικές, ότι συγκυβερνάτε µε µια Κυβέρνηση της οποίας ο
βασικός πυρήνας επί µακρό χρονικό διάστηµα δεν είχε καµµιά
διάθεση να ανοίξει αυτά τα ζητήµατα. Δεν είχε καµµία διάθεση
παρά µόνο µετά την παρέµβαση -τώρα γίνονται αυτά- της πολι-
τικής αγωγής από δικηγόρους να ανοίξει το θέµα του ρατσιστι-
κού πογκρόµ που έγινε στο κέντρο της Αθήνας το 2011, µετά την
άγρια δολοφονία του οικογενειάρχη, του Καντάρη, στην 3ης Σε-
πτεµβρίου. Στο κέντρο της Αθήνας έγιναν. Φωτογραφίες υπήρ-
χαν παντού. Φάκελοι ολόκληροι στο εξωτερικό. Πριν από τρία
χρόνια έγινε αυτό. 

Να σας πω και πιο νωρίς; Το αντίστοιχο πογκρόµ που είχε γίνει
για τους Αλβανούς ότι µας είχαν νικήσει σε έναν ποδοσφαιρικό
αγώνα; Μέσα στην Οµόνοια έγιναν και υπήρχε και νεκρός στη
Λευκάδα. Είναι ατελείωτη η σειρά των γεγονότων και αυτών των
ρατσιστικών φαινοµένων.

Υπάρχει ή δεν υπάρχει ζήτηµα; Μόνο τον τελευταίο καιρό,
τους τελευταίους µήνες -πολλοί οµιλητές το είπαν- κατέθεσαν
για σωρεία τέτοιων ιδιαίτερων θεµάτων. Άρα, λοιπόν, θα ήταν
απολύτως απαραίτητο να έρθει η προστασία, για να µπορεί κα-
νείς µε το που υφίσταται αυτή την επίθεση να µπορεί, προστα-
τευόµενος απολύτως, να προχωρήσει στις ενέργειες που χρειά-
ζονται, όπως επίσης και η καταδίκη των συγκεκριµένων ενερ-
γειών, των συγκεκριµένων πράξεων.

Έρχοµαι στο περίφηµο άρθρο 2. Η εντύπωση που έχει δηµι-
ουργηθεί είναι ότι σε τελευταία ανάλυση αυτό το αντιρατσιστικό
νοµοσχέδιο είναι το άρθρο 2. Και αυτό αδικεί και την πρόθεση
του Υπουργείου και τον τίτλο του. Αλλά είναι έτσι. Διότι αυτό, το
οποίο µένει, αυτό το οποίο θα γίνει και στο προσεχές και στο
απώτερο µέλλον –στοιχείο αντιδικίας, ερµηνείας από τα δικαστή-
ρια, κ.λπ.- αυτό το οποίο είναι προς εφαρµογή, είναι το άρθρο 2.
Τα υπόλοιπα ήταν στη νοµοθεσία του 1979, η οποία µάλιστα σε
ορισµένα σηµεία ήταν πιο συγκεκριµένη ως προς την πράξη. Δυ-
στυχώς. Μετά από τόσες παλινωδίες, τόσους µήνες, τόσους
Υπουργούς, τόσα σχέδια, τόση συζήτηση, τόση αντιπαράθεση
και σύγκρουση δηµόσια, αυτό που έρχεται είναι απολύτως στον
αέρα.

Θα θυµίσω αυτό που είπε η κ. Παπαρήγα προχθές, την υπό-
µνηση που έκανε, µε τη βαρύτητα που έχει -και γι’ αυτό το λέω
και ονοµαστικά- στο Τµήµα της Βουλής. Αναφέρθηκε σε σχέση
µε τη συζήτηση περί εθνοκαθάρσεων, γενοκτονιών, σφαγών και
όλων των αιµατηρών στιγµών της ανθρωπότητας, της ιστορίας
και ιδιαίτερα του Ελληνισµού, τραβώντας στην άκρη µία άποψη
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για να πει πως τελικά είναι και θέµατα συσχετισµών, δυνάµεων,
κ.λπ., όταν µπαίνουν στην πολιτική ζητήµατα, τα οποία κατά τα
άλλα είναι µίας επιστηµονικής συζήτησης. Είπε, λοιπόν, το εξής:
«Ασχολήθηκε κανείς µε το να καταδικάσει το κραυγαλέο έγκληµα
εναντίον της ανθρωπότητας µε τις δύο ατοµικές βόµβες στη Χι-
ροσίµα και στο Ναγκασάκι;». Ισοπεδώθηκαν δύο πόλεις, απροει-
δοποίητα, µε άµαχο πληθυσµό. Απλά πράγµατα. Αναφέρθηκε και
σε άλλα. Δεν θέλω να την κοπιάρω, όµως. Παίρνω αυτό, το ακ-
ραίο, για να καταλάβουµε. 

Προηγουµένως ο συνάδελφος κ. Τατσόπουλος είπε ότι σή-
µερα πράγµατι στην «Εφηµερίδα των Συντακτών» ο άξιος ιστο-
ρικός κ. Τάσος Κωστόπουλος ανασύρει µέσα από τα Πρακτικά
της Βουλής ότι το 1948 είχε ψηφίσει η Βουλή για γενοκτονία, σε
σχέση µε τη µία πλευρά του Εµφυλίου. Οι συµµορίτες µε το παι-
δοµάζωµα κάνουν γενοκτονία. Και είναι ψηφισµένο από τη Βουλή
του 1948.

Πάµε, λοιπόν, όλα αυτά να τα βάλουµε µαζί και να αρχίσουµε,
ανάλογα µε τον πολιτικό συσχετισµό δυνάµεων, να τα κλωθογυρ-
νάµε. Είναι λάθος. Όπως είναι και λάθος η γνώµη, που δεν είναι
µόνο γνώµη. Βεβαίως µπορεί να ενυπάρχει παρότρυνση, κύριε
Τριαντάφυλλε. Αυτό το αντιλαµβάνεται ο καθένας, ακόµα και σε
καταστατικά κοµµάτων. Υπάρχει η υπόνοια ή η έµµεση –θα µπο-
ρούσε να θεωρηθεί- παρότρυνση, λέγοντας κανείς κάτι σκληρό
εναντίων συγκεκριµένων οµάδων, κ.λπ.. 

Ποιος, όµως, θα κρίνει τελικά πόσο υπόµνηση, πόσο λόγος,
πόσο πράξη, πόσο παρότρυνση; Πού θα κριθεί αυτό και πώς θα
κριθεί αυτό; Μόνο η οµόθυµη καταδίκη µέσα από την πρόοδο
του πολιτισµού, της ανθρωπότητας, που αποµονώνει αυτά τα
φαινόµενα, οδηγεί σε µία θετική στάση απέναντι σ’ αυτά και όχι
σε ποινικοποίηση της άποψης. 

Από την πλευρά µας, έχουµε καταθέσει αντιρατσιστικό νόµο –
το γνωρίζετε, τον είχαµε καταθέσει µήνες ολόκληρους- όπως και
από άλλες πλευρές έχουν κατατεθεί. Και σε ό,τι µας αφορά, πι-
στεύω πως όλοι θα αντιλαµβάνονται ότι αυτός ο νόµος θα απο-
τελέσει ένα από τα πρώτα νοµοθετήµατα που µε µία ευρύτατη
συµφωνία των πτερύγων της Βουλής, σε µία προσεχή και µετά
από εθνικές εκλογές διακυβέρνηση της Αριστεράς, θα έρθουν
και θα ψηφιστούν από το ελληνικό Κοινοβούλιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Γεωργοπούλου-Σαλτάρη.
ΕΥΣΤΑΘΙΑ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ-ΣΑΛΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο µετά από παλινωδίες, καθυστε-
ρήσεις, αναβολές και ισχυρές πιέσεις ήρθε όχι στην Ολοµέλεια,
αλλά σε Θερινό Τµήµα, για να καταπολεµήσει, όπως υποτίθεται
είναι ο ορισµός του, ορισµένες µορφές και εκδηλώσεις ρατσι-
σµού και ξενοφοβίας.

Όταν λέτε, κύριε Υπουργέ, «ορισµένες», εννοείτε ότι είναι ατε-
λές και ότι θα έπρεπε να έχουν συµπεριληφθεί και άλλες περισ-
σότερες περιπτώσεις; Αυτό είναι η αρχή και θα ακολουθήσουν
και άλλα συµπληρωµατικά νοµοθετήµατα ή κάνουµε αγγαρεία
για να ξεµπερδεύουµε µε την υποχρέωση να εναρµονιστεί η
χώρα µας σε µια απόφαση-πλαίσιο όπως είναι του Συµβουλίου
Ευρωπαϊκής Ένωσης του 2008;

Σε αυτήν τη χώρα οι κυβερνήσεις των δύο κοµµάτων της Συµ-
πολίτευσης αρνούνται ή παραµελούν επί χρόνια τις υποχρεώσεις
τους απέναντι στους αδύναµους, θύµατα κάθε µορφής βίας έως
και δολοφονίας αλλά από την άλλη µεριά έχουν επιδείξει απί-
στευτη προθυµία να εφαρµόσουν και τις πιο βάρβαρες πολιτικές,
ακόµα κι αν δεν τους υποχρεώνουν.

Η έκθεση του Ευρωπαίου Επιτρόπου το 2013 για τα ανθρώπινα
δικαιώµατα του Μούιζνιεκς, ο οποίος συνιστούσε στην Κυβέρ-
νηση να προχωρήσει σε αντιρατσιστικές εκστρατείες, να προ-
ωθήσει το διαπολιτισµικό διάλογο, να θεσπίσει µέτρα για τα
ανθρώπινα δικαιώµατα των µεταναστών, το άσυλο για τους πρό-
σφυγες και µια γενικότερη µεταναστευτική πολιτική, παραµένει
στα αζήτητα για τη συγκυβέρνηση.

Αντίθετα, τα παραδείγµατα συγκάλυψης εγκληµάτων ρατσι-
στικής βίας και οι δηµόσιες παρεµβάσεις µισαλλοδοξίας κυβερ-

νητικών στελεχών είναι πάρα πολλά. Οι φάκελοι που παρέµεναν
στα συρτάρια του Υπουργού Δηµοσίας Τάξεως κ. Δένδια επί µα-
κρόν, η προτροπή του Πρωθυπουργού για την ανακατάληψη των
πόλεων –αναφέρθηκε και η Μαρία Κανελλοπούλου πριν-, το πλή-
θος δηλώσεων και ενεργειών Υπουργών, µε κορυφαίο γεγονός
όµως τις συνοµιλίες του πρώην στενού συνεργάτη του Πρωθυ-
πουργού και τέως Γενικού Γραµµατέα της συγκυβέρνησης κ.
Μπαλτάκου, ο οποίος σχεδίαζε µε Βουλευτή της εθνικής ρατσι-
στικής Χρυσής Αυγής το παρόν και το µέλλον της πατρίδας µας
και τη λειτουργία της δικαιοσύνης.

Βεβαίως, για να µην αδικούµε συλλήβδην τους πάντες, όταν
είχαν ξεσπάσει τα αιµατηρά γεγονότα στη Μανωλάδα τον Απρί-
λιο του 2013, πολλοί κυβερνητικοί παράγοντες, καθώς και ο τότε
Υπουργός Δηµοσίας Τάξεως κ. Δένδιας, δήλωναν ότι στην Ελλη-
νική Δηµοκρατία σήµερα δεν µπορεί να γίνει αποδεκτή η οικονο-
µική εκµετάλλευση εκατοντάδων ή και χιλιάδων συνανθρώπων
µας, όπως και η διαβίωσή τους σε απαράδεκτες συνθήκες, πόσω
µάλλον η απόπειρα δολοφονίας τους. Τι άλλαξε για τους µετα-
νάστες εργάτες γης στη Μανωλάδα από τότε; Απολύτως τίποτα.
Το µόνο που αποδείχθηκε είναι η υποκριτική στάση των κυβερ-
νώντων. 

Η απαραίτητη προστασία της πλειονότητας των θυµάτων και
των ουσιωδών µαρτύρων ρατσιστικών εγκληµάτων –και αναφέ-
ροµαι στους µετανάστες χωρίς τα απαιτούµενα νοµιµοποιητικά
έγγραφα- ούτε µε τον προηγούµενο ν. 927/1979, ούτε µε την υφι-
στάµενη ΚΥΑ ούτε µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο κατοχυρώ-
νονται. Τα αποτελέσµατα του νοµοθετικού αυτού ελλείµµατος
καταγράφτηκαν έντονα στην περίοδο της διεξαγωγής της δίκης
στην Πάτρα για τα γεγονότα στη Μανωλάδα. Οι εκβιασµοί, οι ξυ-
λοδαρµοί που υπέστησαν τα θύµατα και οι µάρτυρες ήταν σχε-
δόν καθηµερινό φαινόµενο και επηρέασαν σηµαντικά την ισότιµη
διεξαγωγή και εντέλει την ίδια την έκβαση της δίκης. 

Η ξενοφοβία και ο ρατσισµός δεν είναι κάτι γενικό και αόριστο,
δεν είναι κάποιοι ταλαίπωροι, οικονοµικά εξαθλιωµένοι, µελαµψοί
άνθρωποι που κρύβονται σε λαγούµια και δεν τους βλέπουµε. Οι
περισσότεροι δουλεύουν σε κάποιους υπερπατριώτες, δεν πλη-
ρώνονται και απειλούνται από πάνω. Είναι ακόµα και πολλοί Έλ-
ληνες, πολίτες Ροµά που γίνονται αντικείµενο ρατσιστικής συ-
µπεριφοράς. Η ανικανότητα των µέχρι τώρα κυβερνήσεων να
υπάρχει ένα πλαίσιο προστασίας, έχει οδηγήσει σε ακραίες συµ-
περιφορές ατοµικής και συλλογικής τιµωρίας. 

Θέλω να κάνω γνωστό στο Κοινοβούλιο ότι πολύ πρόσφατα
εµπορικός σύλλογος περιοχής στην Ηλία αποφάσισε ότι τα µέλη
του πρέπει να απαγορεύουν την είσοδο Ροµά στα καταστήµατά
τους και να ψωνίζουν, για να τους τιµωρήσουν συνολικά για έγ-
κληµα που είχε διαπραχθεί την άνοιξη µε θύµα αστυνοµικό. Όλοι
καταδικάζουµε βέβαια τέτοιες αποτρόπαιες πράξεις εις βάρος
της τάξεως αλλά και οποιουδήποτε ανθρώπου και ζητούµε την
παραδειγµατική τιµωρία των ενόχων. Όµως, ουδείς νοµιµοποιεί-
ται να πάρει την υπόθεση της δικαιοσύνης και της τιµωρίας στα
χέρια του και να καταδικάζει µια ολόκληρη κατηγορία ανθρώπων.

Ανέφερα αυτό το παράδειγµα, για να καταδείξω πόσο βαθιά
έχει διεισδύσει η άποψη σε τµήµα του ελληνικού πληθυσµού ως
φυλετικά ανώτερου από κάποιον άλλον και πως αυτός που θεω-
ρείται πολίτης δεύτερης κατηγορίας ή κάθε αλλοδαπός είναι
όντα υποδεέστερης αξίας. 

Ο ρατσισµός ή «βιολογικός φυλετισµός», όπως αρχικά εµφα-
νίστηκε, σήµερα έχει µετασχηµατιστεί, επεκταθεί περαιτέρω.
Από τη φυλή στην κουλτούρα, από την ανισότητα στη διαφορά.
Στη βάση του, όµως, επιδιώκει διαχρονικά να επιβάλλει ένα
δόγµα που συµπυκνώνεται στο ότι στην κοινωνία δικαιούται να
επιβιώσει ο ισχυρότερος, σύµφωνα µε βιολογικά και άλλα κριτή-
ρια. Αυτό το δόγµα έδωσε στον επονοµαζόµενο «δυτικό» κόσµο
το αναγκαίο άλλοθι, για τον αποικιοκρατικό και ιµπεριαλιστικό
του σχεδιασµό. Η ίδια η φυλετική θεωρία έφθασε στο αποκορύ-
φωµά της µε τις πρακτικές των πιο απάνθρωπων εγκληµάτων επί
ναζισµού. 

Εποµένως, ο ρατσισµός διαχρονικά έρχεται, πέραν όλων των
άλλων, να εξυπηρετήσει πρώτα και κύρια τα οικονοµικά συµφέ-
ροντα των κυρίαρχων τάξεων και κρατών. Η παραπάνω διαπί-
στωση αποδείχθηκε µε τον πιο τραγικό τρόπο στην περίπτωση
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της Μανωλάδας. 
Θεωρούµε ότι είναι αδήριτη ανάγκη η θέσπιση ενός σύγχρο-

νου, δηµοκρατικού, προοδευτικού, αντιρατσιστικού νοµοθετικού
πλαισίου σε ευθεία συσχέτιση µε τις συνταγµατικές προβλέψεις,
το άρθρο 2 παράγραφος 1 και το άρθρο 5 παράγραφος 2. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, σε θεσµικό πλαίσιο για τη νοµοθέτηση ολοκληρω-
µένου νοµοθετικού πλαισίου, έχει καταθέσει στο πρόσφατο πα-
ρελθόν δύο προτάσεις νόµου –έχουν αναφερθεί όλοι οι συνά-
δελφοι και οι σύντροφοι Βουλευτές- και καταθέσαµε στο παρόν
σχέδιο πέντε σχετικές τροπολογίες. 

Θα ήθελα να επισηµάνω ότι, σε αντίθεση µε το ιδεολογικό
φορτίο του κατατεθέντος νοµοσχεδίου, εµείς επιδιώκουµε να τι-
µωρούνται οι πράξεις και όχι το φρόνηµα. Μια δηµοκρατική κοι-
νωνία δεν τη φοβίζει και δεν την απειλεί η ιδεολογική αντιπαρά-
θεση των προοδευτικών δυνάµεων µε τους ρατσιστές και τους
φασίστες αλλά το να µένουν ατιµώρητες οι πράξεις τους. Άλλω-
στε και στην έκθεση της δηµόσιας διαβούλευσης, πλήθος πολι-
τών και φορέων σας επεσήµαναν ότι περιορίζεται σηµαντικά η
ελεύθερη έκφραση και η επιστηµονική έρευνα. 

Μία ακόµα σοβαρότατη παράλειψη του παρόντος νοµοσχε-
δίου, είναι ότι δεν οριοθετείται µε σαφήνεια η αξιόποινη πράξη
και ο ποινικός κολασµός εγκληµάτων µε ρατσιστικά χαρακτηρι-
στικά. Έχουµε καταθέσει σχετική τροπολογία για να διασφαλι-
στούν οι ουσιαστικές και δικονοµικές εγγυήσεις, ώστε να επιτυγ-
χάνεται αποτελεσµατική δίωξη των ρατσιστικών εγκληµάτων, για
τα οποία δεν γίνεται καµµία ρητή αναφορά. 

Όσον αφορά το ζήτηµα της ευθύνης νοµικών προσώπων, ενώ-
σεων προσώπων, έχουµε καταθέσει επίσης τροπολογία, γιατί
πουθενά δεν αναφέρεται ότι η εν λόγω εφαρµογή αφορά την τέ-
λεση ρατσιστικών εγκληµάτων. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά και ως
η πρώτη  δηµοκρατική πολιτική δύναµη στη χώρα µας, επιδιώκει
την υπερψήφιση ενός πραγµατικού σύγχρονου αντιρατσιστικού
νοµοσχεδίου. Γι’ αυτόν τον λόγο, πέραν της πολιτικής κριτικής
στο υφιστάµενο σχέδιο νόµου, καταθέσαµε σχετικές τροπολο-
γίες που αφορούν –µεταξύ άλλων- το σύµφωνο συµβίωσης, τη
σύσταση επιτροπής καταπολέµησης του ρατσισµού και τη χορή-
γηση αδειών διαµονής για ανθρωπιστικούς και λοιπούς λόγους.
Ιδιαίτερα µετά την ουσιαστική ατιµωρησία των ενόχων για τα θύ-
µατα της Μανωλάδας αποκτά βαρύνουσα σηµασία. 

Ζητάµε, λοιπόν, τη υπερψήφιση αυτών των τροπολογιών και
τη στήριξή τους από όλους τους δηµοκρατικούς Βουλευτές.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε κι εµείς.
Τον λόγο έχει η συνάδελφος, κυρία Γαϊτάνη.
ΙΩΑΝΝΑ ΓΑΪΤΑΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, οι µέχρι σήµερα χειρισµοί στο όνοµα του αντιρατσιστικού
νόµου, θεωρώ ότι προσφέρουν εξαιρετικές υπηρεσίες στους ρα-
τσιστές και τους φασίστες. Το λέµε αυτό, διότι η αντιµετώπιση
του ρατσισµού και του φασισµού είναι πρωτίστως ζήτηµα του αν
η Κυβέρνηση έχει πολιτική βούληση να αντιµετωπίσει αυτά τα
φαινόµενα. 

Για το ΣΥΡΙΖΑ η προσπάθεια αυτή δεν µπορεί να περιορίζεται
µόνο σε µία νοµοθετική παρέµβαση, η οποία µάλιστα γίνεται µε
ένα άνευρο, άτολµο και τελικά αναποτελεσµατικό τρόπο και µε
τόσες καθυστερήσεις που δεν µας εκπλήσσουν. Η χώρα µας, άλ-
λωστε, έχει παράδοση σε αυτές τις καθυστερήσεις. Πάντοτε εν-
σωµάτωνε οδηγίες του ΟΗΕ και των ευρωπαϊκών επιτροπών
κάτω από ισχυρές πιέσεις ή καταδίκη σε διεθνή δικαστήρια. Για
τις δυνάµεις της συντήρησης, αυτός θα είναι πάντα ένας ανεπι-
θύµητος νόµος. 

Ουσιαστικά το σχέδιο νόµου αντιγράφει την απόφαση-πλαίσιο
του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προσθέτοντας στον
σεξουαλικό προσανατολισµό και την ταυτότητα φύλου στις πε-
ριπτώσεις των διακρίσεων. Ωστόσο, για να µετριάσει η Κυβέρ-
νηση αντιδράσεις απέναντι σε αυτό, προβλέπεται η προσθήκη
της προστασίας της µνήµης και άλλων γενοκτονιών. Το αποτέ-
λεσµα είναι να υπονοµεύεται η ουσία και να µετατίθεται η συζή-
τηση σε σοβαρές ή λιγότερο σοβαρές γενοκτονίες.

Ο νέος νόµος εναντίον του ρατσισµού και της ξενοφοβίας πρέ-
πει να στοχεύει στην αντιµετώπιση του φαινοµένου του φιλονα-

ζιστικού εξτρεµισµού. Δεν πρόκειται για ένα ξεκαθάρισµα λογα-
ριασµών µε την ιστορία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι τραγικότατη σύµπτωση το
ότι συζητάµε για έναν αντιρατσιστικό νόµο ένα χρόνο µετά τη
δολοφονία του Παύλου Φύσσα. Χρειάστηκε ένα µεγάλο χρονικό
διάστηµα έξαρσης της ακροδεξιάς βίας µε την ανοχή ή και τη
συγκάλυψη των θεσµών του κράτους. Χρειάστηκε το αίµα ενός
ανθρώπου και η συνακόλουθη εκρηκτική απάντηση του κινήµα-
τος µαζί µε τη διεθνή κατακραυγή για να φέρετε στη Βουλή ένα
αντιρατσιστικό νοµοσχέδιο. 

Τώρα ακόµα η πρόθεσή σας δεν είναι να περιορίσετε τη ρα-
τσιστική βία. Σας είναι χρήσιµη για να αντιµετωπίσετε τις µεγάλες
δυσκολίες εν όψει και των νέων µέτρων της Κυβέρνησης µέσω
της περιστολής των κοινωνικών και των δηµοκρατικών δικαιωµά-
των. 

Βρισκόµαστε σε µία συγκυρία όπου η Κυβέρνησή σας επιχει-
ρεί την ακροδεξιά ανασύνθεση και αυτό την αναγκάζει να ξεχά-
σει ακόµα και τον –ας πούµε- αντιφασισµό που επεδείξατε ένα
χρόνο πριν. Ενώ µετά τη σύλληψη της ηγεσίας της Χρυσής
Αυγής ένα χρόνο πριν, σηµειώθηκε ύφεση της δράσης των ταγ-
µάτων εφόδου, το τελευταίο διάστηµα ξαναβλέπουµε επιθέσεις,
παραδείγµατος χάριν σε γκέι στο Παγκράτι και αλλού, βανδαλι-
σµούς στο σχολείο µεταναστών του Πειραιά, καθώς και προσπά-
θειες ρατσιστικής τροµοκράτησης γειτονιών, όπως συνέβη στη
Θεσσαλονίκη. 

Ας µην ξεχνάµε ότι επίκειται η δίκη της Χρυσής Αυγής όπου
ήδη επιχειρείται αυτή «να πέσει στα µαλακά» µέσω του νέου Ποι-
νικού Κώδικα που ετοιµάζεται και µε αυτόν τον τρόπο να εκπέσει
ο κακουργηµατικός χαρακτήρας της κατηγορίας για σύσταση
εγκληµατικής οργάνωσης σε πληµµέληµα, ανοίγοντας πιθανόν
ο δρόµος για την αποφυλάκιση των στελεχών της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ έχει καταθέσει µια
σειρά τροπολογιών που, αν τις αποδεχθείτε, το σχέδιο νόµου
που συζητάµε µπορεί να γίνει «εργαλείο» στα χέρια της δικαιο-
σύνης για την αποτελεσµατικότερη υπεράσπιση των θυµάτων
ρατσιστικής βίας αλλά και για να βοηθήσει στην αποτροπή όλων
αυτών που σπέρνουν το µίσος και το φόβο στην κοινωνία. 

Μία απ’ αυτές τις τροπολογίες αφορά τους πιο καταπιεσµέ-
νους από τους καταπιεσµένους συνανθρώπους µας. Θα ήθελα
εδώ να αναφερθώ στο σύµφωνο συµβίωσης που καταθέτουµε
ως ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζουµε ότι η πρόταση για το σύµφωνο
συµβίωσης την οποία καταθέτει ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν έρχεται σε µία
στιγµή «ώριµων» συνθηκών αλλά σε µία συγκυρία όπου επιχει-
ρείται από την ακροδεξιά –και σε αρκετές περιπτώσεις µε την
ανοχή και τη συνδροµή θεσµών του κράτους- η αναβίωση βαθύ-
τατα ρατσιστικών ιδεοληψιών αναφορικά µε τα ζητήµατα των έµ-
φυλων σχέσεων. 

Η καταδίκη της Ελλάδας από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου για την επιλεκτική εφαρµογή του θε-
σµού του συµφώνου συµβίωσης ώστε να καλύπτει πλήρως µόνο
ετερόφυλα ζευγάρια, την καθιστά ουραγό των νοµικών εξελίξεων
και αποτελεί επίσης δείγµα αναγνώρισης της υποβαθµισµένης
ποιότητας της δηµοκρατίας στην Ελλάδα.

Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι δεν µπορείτε να το κάνετε διότι ανή-
κει στο οικογενειακό δίκαιο, όµως αυτό δεν είναι ακριβές διότι –
όπως καλά γνωρίζετε ως νοµικός- το σύµφωνο συµβίωσης
ρυθµίζει συνδετικές σχέσεις εκτός γάµου. Δεν ανήκει στο οικο-
γενειακό δίκαιο. Άλλωστε, αυτός ήταν ο σκοπός του και γι’ αυτό
ακριβώς το ΕΔΑ θεώρησε ότι αποτελεί διάκριση το να εξαιρούν-
ται τα ζευγάρια γκέι, λεσβιών ή τρανς από µία ρύθµιση για τις
ιδιωτικές σχέσεις και παράλληλα ότι αποτελεί παραβίαση της
ιδιωτικής και οικογενειακής ζωής. 

Παρ’ όλα αυτά, θεωρούµε σηµαντικό βήµα τη συµπερίληψη
του σεξουαλικού προσανατολισµού και της ταυτότητας φύλου
στον ορισµό της δηµόσιας υποκίνησης σε βία ή µίσος, όµως πα-
ραµένει ηµιτελές αυτό το βήµα αν δεν προστεθεί διάταξη για την
προστασία των θυµάτων ή των µαρτύρων ρατσιστικής βίας. Η
κοινή υπουργική απόφαση που εκδόθηκε σχετικά πρόσφατα είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση, ωστόσο πρέπει να ενσωµατωθεί σε
κείµενο νόµου και επιπλέον είναι απαραίτητο να προστεθεί διά-
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ταξη και για τα θύµατα βίας για λόγους σεξουαλικού προσανα-
τολισµού και ταυτότητας φύλου.

Κύριε Υπουργέ, όταν η ίδια η πολιτεία δεν αποδίδει ισότητα
και κάνει διακρίσεις, δίνει το παράδειγµα σε κάθε µισαλλόδοξο
ρατσιστή και οµοφοβικό ότι έτσι πρέπει να φέρεται κι αυτός, γι’
αυτό έχει µεγάλη σηµασία να δούµε τις τροπολογίες του ΣΥΡΙΖΑ.

Ο Συνήγορος του Πολίτη επισηµαίνει στην ειδική έκθεσή του
ότι από την ενδελεχή διερεύνηση των αναφορών που υποβλήθη-
καν σε αυτόν από την 1η Ιανουαρίου 2012 ως τις 30 Απριλίου του
2013 περιλαµβάνονται εβδοµήντα ένα περιστατικά όπου οι δρά-
στες φέρονται να έχουν σχέση µε τη Χρυσή Αυγή και σαράντα
επτά περιστατικά µε φερόµενη συµµετοχή µελών των Σωµάτων
Ασφαλείας τα οποία άσκησαν καταχρηστικά τα καθήκοντά τους.

Στις επιθέσεις, λοιπόν, αυτές µε ρατσιστικό κριτήριο καταγ-
γέλλονται κι εµπλέκονται άµεσα ως φυσικοί ή ηθικοί αυτουργοί
και δηµόσιοι λειτουργοί. Με την έννοια αυτή τα επίσηµα στοιχεία
θεωρούµε ότι δίνουν ένα µήνυµα του επείγοντος και του σοβα-
ρού. 

Σε διάστηµα τώρα ενός περίπου µήνα, είχαµε τουλάχιστον
τέσσερις καταγεγραµµένες ρατσιστικές επιθέσεις. Η µία περί-
πτωση, αφορούσε οµοφοβική επίθεση από αστυνοµικούς στο
κέντρο της Αθήνας, που αρχικά παρενόχλησαν ένα γκέι ζευγάρι
µιλώντας τους χυδαία και στη συνέχεια ένας εκ των αστυνοµικών
βιαιοπράγησε εναντίον τους.

Διαµορφώνεται, δηλαδή, µια κατάσταση όπου εκτός από τους
υπάρχοντες αποκλεισµούς -θεσµικούς, εργασιακούς- µε τους
οποίους έρχονται αντιµέτωπα τα µέλη της ΛΟΑΤ κοινότητας,
πλέον τίθεται σε κίνδυνο και η σωµατική και ψυχική τους υγεία.

Άρα, κύριε Υπουργέ, σας καλούµε να υιοθετήσετε τις τροπο-
λογίες του ΣΥΡΙΖΑ ως αφετηρία µιας πραγµατικής αντιρατσιστι-
κής νοµοθεσίας που θα προωθήσει η κυβέρνηση της Αριστεράς,
στην προσπάθεια να δηµιουργηθεί µια κοινωνία χωρίς διακρίσεις
και µισαλλοδοξία, µια κοινωνίας αλληλεγγύης και ειρηνικής συ-
νύπαρξης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τον λόγο έχει η συνά-
δελφος κ. Μπόλαρη.

ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΛΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά από απίθανες περιπλανήσεις ετών, συζητήσεων και συν-

διαλέξεων του πρώην Γενικού Γραµµατέα της Κυβέρνησης, κ.
Μπαλτάκου, κατορθώσαµε επιτέλους να συζητάµε ένα τύποις αν-
τιρατσιστικό νοµοσχέδιο, ένα ακρωτηριασµένο αντιρατσιστικό
νοµοσχέδιο κατά πώς ακρωτηριασµένα είναι τα θύµατα της ρα-
τσιστικής βίας, της ναζιστικής βίας, είτε αφορούν σε µετανάστες
είτε αφορούν σε οµοφυλόφιλους, γκέι, λεσβίες, στη ΛΟΑΤ κοι-
νότητα.

Εγώ η πρώτη ερώτηση που ήθελα να κάνω –δεν είναι εδώ και
ο κύριος Υπουργός- είναι αν ποτέ αυτή η Κυβέρνηση σκέφτεται
να ικανοποιήσει το αίτηµα του ΣΥΡΙΖΑ για την εξεταστική επι-
τροπή που αφορά στις σχέσεις του κ. Μπαλτάκου µε τη ναζιστική
Χρυσή Αυγή.

Κι επίσης θα ήθελα να ρωτήσω τον Υπουργό Δικαιοσύνης αν
ισχύουν τα δηµοσιεύµατα που είδαν το φως της δηµοσιότητας
για την αλλαγή του Ποινικού Κώδικα, όπου οι αλλαγµένες διατά-
ξεις φωτογραφίζουν δυνατότητες αποφυγής καταδικών των να-
ζιστών της Χρυσής Αυγής.

Γιατί το φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο; Το είπαν Βουλευτές και
Βουλευτίνες του ΣΥΡΙΖΑ. Από τη µια, πρέπει να δείξετε στην Ευ-
ρώπη –χαριτολογώντας το είπε η Μαρία Κανελλοπούλου- ότι εί-
σαστε ολίγον Ευρωπαίοι και από την άλλη κάπως πρέπει να
κατευνάσετε το σύµµαχό σας, το ΠΑΣΟΚ.

Φέρνετε, λοιπόν, το πλαίσιο µιας Ευρωπαϊκής Οδηγίας εξαι-
ρετικά επικίνδυνης. Εδώ θέλω να τονίσω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ και η ευ-
ρωπαϊκή Αριστερά ποτέ δεν ψήφισαν την εξοµοίωση του χιτλε-
ρισµού και του κοµµουνισµού και ούτε πρόκειται να το κάνουν
ανεξάρτητα από τις αποχρώσες διαφωνίες που µπορεί να έχουµε
εµείς οι Αριστεροί για το τι είναι σοσιαλισµός.

Έναν χρόνο, λοιπόν, µετά τη δολοφονία του Παύλου Φύσσα,
πολλά χρόνια µετά το µπλόκο της Κοκκινιάς, φασίστες χτύπησαν
το ανοιχτό σχολείο µεταναστών. Στην πλατεία Βαρνάβα, τραυ-

µάτισαν πολύ άσχηµα ένα γκέι ζευγάρι. Οι τραµπούκοι της Μα-
νωλάδας αθωώθηκαν, η υπόθεση του Φαρµακονησίου µπαίνει
στο αρχείο. Οι καραβιές των προσφύγων έρχονται σε όλα τα
νερά της Μεσογείου. Και τι είπε ο κ. Βαρβιτσιώτης; Ότι «δεν θα
επιτρέψουµε την Ευρώπη να γίνεται ξέφραγο αµπέλι». Είναι
αυτός ο λόγος ρατσιστικός; Νοµίζουµε πως ναι.

Είναι τεράστιες οι ευθύνες της συγκυβέρνησης, και του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας. Γιατί επέτρεψαν όλα αυτά τα
χρόνια όλα αυτά που επέτρεψαν να συµβαίνουν.

Ας διευκρινίσουµε κάτι. Εµείς, αυτήν τη µάχη ενάντια στο ρα-
τσισµό και το σεξισµό, δεν τη δίνουµε µόνο από την πλευρά του
αυτονόητου δικαιώµατος της ύπαρξης και του δικαιώµατος στο
διαφορετικό, τη δίνουµε για έναν άλλο επιπλέον και πολύ σηµαν-
τικό λόγο. Διότι θεωρούµε ότι οι διακρίσεις, η καταπίεση και η
εκµετάλλευση πάνε ενάντια και στους ντόπιους εργαζόµενους.
Διότι όταν τα µεροκάµατα των µεταναστών είναι εκεί που είναι,
πέφτουν και τα µεροκάµατα των ντόπιων. Όταν στοχοποιούνται
οι οµοφυλόφιλοι, στοχοποιούνται και άλλα δικαιώµατα.

Παρεµπιπτόντως, να πω ότι υπάρχουν και κάποιοι που µπορεί
να γλιτώνουν και να κρύβονται, γιατί έχουν την οικονοµική άνεση.
Υπάρχουν κάποιοι άλλοι –και το λέω και για µετανάστες και για
οµοφυλόφιλους- που δεν έχουν αυτήν τη δυνατότητα, γιατί πρέ-
πει να ζουν, πρέπει να κυκλοφορούν, πρέπει να δουλεύουν και
τους αφαιρείτε αυτό το δικαίωµα. 

Συνεχίζοντας, λοιπόν, θέλω να σταθώ στον κατ’ εξοχήν ρατσι-
στικό λόγο που έχει ακουστεί. Και αυτός ήταν από το στόµα του
κ. Σαµαρά. Θεωρώ ότι ο λόγος της Χρυσής Αυγής είναι αναµε-
νόµενος. Γι’ αυτούς κάθε τι διαφορετικό είναι «σκουλήκια», είναι
υπάνθρωποι αλλά έχει µεγάλη ευθύνη η Κυβέρνηση που επέ-
τρεψε αυτό το φαινόµενο να ενισχυθεί.

«Ξένιος Δίας», ανακατάληψη των πλατειών και –το πιο φοβερό-
ότι η Ελλάδα έχει τόσους µετανάστες όσοι είναι και οι άνεργοι.
Αλήθεια; Οι άνεργοι έχουν δηµιουργηθεί λόγω των µεταναστών
ή µήπως λόγω των µαζικών απολύσεων, των διαθεσιµοτήτων, των
κλεισιµάτων χιλιάδων µαγαζιών;

Πώς είναι δυνατόν να λέγονται όλα αυτά, να εγκαταλείπονται
γειτονιές όπως ο Άγιος Παντελεήµονας στη βρώµα και την ανα-
σφάλεια, για να έρθουν µετά οι δήθεν καλοί άνθρωποι που συ-
νοδεύουν τις γριούλες να πάρουν τη σύνταξή τους; Οι τόσο
καλοί που το κάθε διαφορετικό το µαχαιρώνουν, πετάνε αυγά,
γιαουρτώνουν -τα ζήσαµε όλα αυτά-, αυτοί οι φοβεροί Έλληνες
του υψηλού αρχαίου πνεύµατος.

Θέλω να σας πω, λοιπόν, ότι η ανακατάληψη των πλατειών στη
δική µας λογική, είναι αυτά που συνέβησαν τον τελευταίο καιρό
και στον Άγιο Παντελεήµονα και στα Εξάρχεια. Δηλαδή, είναι η
προσπάθεια να στηθούν παιδικές χαρές, να υπάρξουν βρεφονη-
πιακοί σταθµοί, να µπουν θεατρικές οµάδες. 

Εχθές στα Εξάρχεια, στη Θεµιστοκλέους, έζησα µία συγκλο-
νιστική παράσταση. Χιλιάδες άνθρωποι είχαν κατακλύσει την
πλατεία Εξαρχείων και τον πεζόδροµο της Θεµιστοκλέους για να
δουν µία θεατρική παράσταση, στα πλαίσια αυτών που εννοούν
οι δηµοκράτες άνθρωποι, οι κανονικοί άνθρωποι «ανακατάληψη
του δηµόσιου χώρου». Έτσι έχουµε φτάσει, αυτοί οι ναζιστές
που αρνούνται την ελευθερία στον λόγο, την ελευθερία στην
ύπαρξη, να µιλάνε για όλα αυτά.

Εποµένως, κύριοι της Κυβέρνησης, µας φέρνετε ένα νοµοσχέ-
διο που δεν έχει τα απαραίτητα και γι’ αυτό επιµένουµε στις τρο-
πολογίες µας. 

Θα πω µια κουβέντα για το σύµφωνο συµβίωσης. Άκουσα κι
άλλους Βουλευτές να αναφέρονται σε αυτό. Δεν θα µιλήσω για
τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Θέλω να σας πω ότι σας είχαµε
υποβάλει µία ερώτηση πριν από καιρό, γιατί δεν προχωράτε τη
διαδικασία του συµφώνου ελεύθερης συµβίωσης και στα οµό-
φυλα ζευγάρια. Μας απαντήσατε ότι υπάρχουν ρυθµοί µε τους
οποίους η Βουλή νοµοθετεί. Και ενώ κλείσατε τη Βουλή, γιατί
δήθεν δεν υπήρχαν νοµοθετήµατα, φέρνετε κάθε λογής νοµοθέ-
τηµα και πολυνοµοσχέδιο στο Α’, στο Β’ και στο Γ’ Θερινό Τµήµα.

Άρα, υποκρίνεστε και υποκλίνεστε στο ακροδεξιό δόγµα «πα-
τρίς-θρησκεία-οικογένεια».

Τελειώνοντας, λοιπόν, εµείς είµαστε µαζί µε όλους αυτούς που
παλεύουν για ίσα δικαιώµατα και αυτό θα είναι το πρώτο µέληµα
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µιας κυβέρνησης της Αριστεράς, µαζί µε τα οικονοµικά µέτρα να
φέρει και εκείνη τη θεσµική προστασία που θα καλύπτει και θα
κατοχυρώνει τη δράση όλων όσων αγωνίζονται για µια καλύτερη
κοινωνία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τον λόγο έχει η συνά-

δελφος κ. Ρεπούση. 
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στη σηµερινή µου οµιλία θα ασχοληθώ κατά βάση µε την τρο-

πολογία που έχει κατατεθεί και από τη Δηµοκρατική Αριστερά,
για την επέκταση της ισχύος του συµφώνου συµβίωσης και στα
οµόφυλα ζευγάρια.

Στο νοµοσχέδιο αυτό διαχωρίζω πλήρως τη στάση µου από τη
θέση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Αριστε-
ράς. Δηλώνω «παρών» για το όλο σχέδιο νόµου και ψηφίζω «κα-
τά» στο άρθρο 2, το οποίο κατά την άποψή µου βάλει ευθέως
κατά του δικαιώµατος της ελεύθερης έκφρασης γνώµης, που
είναι θεµέλιος λίθος του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. 

Για τον λόγο αυτό εξάλλου και παρά τα όσα νοµικίστικα ακού-
στηκαν εδώ, το Ανώτατο Συνταγµατικό Δικαστήριο της Γαλλίας
έκρινε αντισυνταγµατικό τον αντίστοιχο νόµο που είχε ψηφίσει
το γαλλικό κοινοβούλιο αναφορικά µε τη γενοκτονία των Αρµε-
νίων, που σηµειωτέον αριθµούν γύρω στις πεντακόσιες χιλιάδες
ψήφους σε όλη τη γαλλική επικράτεια.

Τον Δεκέµβριο, επίσης, του 2013, το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου του Συµβουλίου της Ευρώπης κα-
ταδίκασε την Ελβετία για παραβίαση της ελευθερίας της έκφρα-
σης, επειδή ένα ελβετικό δικαστήριο, στηριγµένο στην απόφαση
του αντίστοιχου κοινοβουλίου, είχε καταδικάσει την άρνηση της
γενοκτονίας των Αρµενίων. 

Αυτά ενδεχοµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ψιλά
γράµµατα για την Ελλάδα, που συνεχίζει να αποκλείει τα οµό-
φυλα ζευγάρια από το δικαίωµά τους να συνάπτουν αναγνωρι-
σµένη από την πολιτεία σχέση, δηµιουργώντας µε αυτόν τον
τρόπο πολίτες δεύτερης κατηγορίας. 

Μόνο δύο χώρες των κρατών-µελών του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης, η Ελλάδα κι η Λιθουανία, αρνούνται να αναγνωρίσουν τα
δικαιώµατα που προκύπτουν από την ελεύθερη επιλογή συµβίω-
σης στη βάση ενός διαφορετικού από τον κυρίαρχο σεξουαλικό
προσανατολισµό και µιας διαφορετικής έµφυλης ταυτότητας.

Εδώ θέλω να κάνω µια παρένθεση. Δεν κατάλαβα καλά τη
θέση του ΚΚΕ, αν είναι υπέρ ή κατά του συµφώνου συµβίωσης.
Αναφέρθηκε σε µια συζήτηση που γίνεται στο πλαίσιο της επι-
στηµονικής κοινότητας για το δικαίωµα των οµόφυλων ζευγα-
ριών στην υιοθεσία ή όχι. Την παρακολουθώ και εγώ αυτήν τη
συζήτηση αλλά δεν κατάλαβα αν τελικά µε βάση αυτή τη συζή-
τηση, είναι το ΚΚΕ κατά –και για ποιο λόγο- του συµφώνου συµ-
βίωσης.

Ξαναγυρίζω στο νοµοσχέδιο για να πω ότι έχουµε εδώ ένα
πάρα πολύ περίεργο νοµοσχέδιο που υποτίθεται ότι κινείται,
όπως λέει στην αιτιολογική του έκθεση, στην κατεύθυνση της
εξάλειψης των διακρίσεων –αυτός είναι ο στόχος-, στην κατεύ-
θυνση της καταπολέµησης του ρατσισµού, ενώ στην πραγµατι-
κότητα θεσπίζει έναν ιδιότυπο –θα χρησιµοποιήσω και εγώ την
έκφραση- θεσµικό ρατσισµό.

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ρατσισµός στηρίζεται
στις διακρίσεις. Η ρατσιστική βία απευθύνεται στους ανθρώπους
που είναι διαφορετικοί και είναι στο περιθώριο. Εδώ, η µη επέ-
κταση του συµφώνου συµβίωσης, η µη αναγνώρισή του στα οµό-
φυλα ζευγάρια, δηµιουργεί µια θεσµική διάκριση στη βάση της
οποίας στηρίζεται και ο ρατσιστικός λόγος και η ρατσιστική βία.
Αν οι άνθρωποι αυτοί που είναι διαφορετικοί από την πλειοψηφία
αναγνωρίζονταν ως πολίτες πρώτης κατηγορίας, όπως και οι
υπόλοιποι, τότε δεν θα µπορούσε απέναντί τους να ασκηθεί ρα-
τσιστική βία.

Η Ελλάδα έχει καταδικαστεί και θα συνεχίζει να καταδικάζεται
για παραβιάσεις του άρθρου 8, για το δικαίωµα στο σεβασµό της
ιδιωτικής και οικογενειακής ζωής, και για παραβιάσεις του άρ-
θρου 14, που απαγορεύουν τις διακρίσεις στις ευρωπαϊκές
χώρες.

Υπάρχει ένα επιχείρηµα ότι το θέµα του συµφώνου συµβίωσης

δεν απασχολεί την πλειοψηφία του ελληνικού λαού. Τι επιχείρηµα
είναι αυτό; Τι αντίληψη είναι αυτή ότι από τη στιγµή που το σύµ-
φωνο συµβίωσης δεν απασχολεί την πλειοψηφία του ελληνικού
λαού, δεν πρέπει να απασχολεί και το ελληνικό Κοινοβούλιο;

Τριακόσια σαράντα τέσσερα πρόσωπα κατέθεσαν στις 21 Ιου-
λίου 2014 προσφυγή ενώπιον του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου για
τις συνεχιζόµενες παραβιάσεις των δικαιωµάτων τους από το ελ-
ληνικό κράτος. Αυτοί άραγε δεν είναι πολίτες; Δεν έχουν υπο-
χρεώσεις απέναντι στην ελληνική πολιτεία; Δεν πληρώνουν τους
φόρους τους; Ο νόµος δεν απαιτεί απ’ αυτούς τους πολίτες τα
ίδια πράγµατα που απαιτεί και από τους υπόλοιπους, τους ετε-
ροφυλόφιλους; Γιατί αυτοί πρέπει να υφίστανται θεσµική διά-
κριση, κύριε Αθανασίου, στη βάση του σεξουαλικού τους προσα-
νατολισµού και της ταυτότητας φύλου;

Αν δεν µας ενδιαφέρουν αυτοί οι πολίτες –κατά την άποψή µου
πρέπει να µας ενδιαφέρουν εξίσου µε τους άλλους-, δεν µας εν-
διαφέρει τουλάχιστον ότι η χώρα µας καταδικάζεται για παρα-
βίαση των δικαιωµάτων συστηµατικά, δεν µας ενδιαφέρει ότι η
χώρα µας φιγουράρει στις λίστες των ρατσιστικών περιστατικών,
της ρατσιστικής βίας στη δεύτερη θέση, δεν µας ενδιαφέρουν οι
διαρκείς καταδίκες που έχει η χώρα µας για ρατσιστική βία και
κάλυψη αυτής της ρατσιστικής βίας;

Ή νοµίζετε ότι δεν έχει σχέση ο ρατσιστικός λόγος και η ρα-
τσιστική βία, για παράδειγµα, µε την άρνηση της πολιτείας να
αναγνωρίσει το δικαίωµα στην ιθαγένεια αυτών των πολιτών;
Έχει απόλυτη σχέση η θεσµική διάκριση, ο θεσµικός ρατσισµός
είτε στη βάση της φυλής και του χρώµατος είτε στη βάση του
σεξουαλικού προσανατολισµού. Είναι το έδαφος πάνω στο οποίο
στηρίζεται και ανθεί και ο ρατσιστικός λόγος και η ρατσιστική
βία. 

Εµείς έχουµε καταθέσει και άλλη µια τροπολογία ως Δηµοκρα-
τική Αριστερά –εκτός από την επέκταση του συµφώνου συµβίω-
σης- που αφορά το νόµο για την ελληνική ιθαγένεια. Επαναφέ-
ρουµε το θέµα, λοιπόν, γιατί θεωρούµε απαράδεκτο παιδιά που
γεννήθηκαν και µεγάλωσαν στην Ελλάδα ή άνθρωποι που ζουν
και εργάζονται και πληρώνουν φόρους στην Ελλάδα, να µην
έχουν το δικαίωµα στην ελληνική ιθαγένεια.

Ακόµα πρέπει να πούµε εδώ ότι ακόµα και στις περιπτώσεις
που ο νόµος τους αναγνωρίζει το δικαίωµα να αιτηθούν την ελ-
ληνική ιθαγένεια, αυτοί οι άνθρωποι, κύριε Υπουργέ, ταλαιπω-
ρούνται αφάνταστα επί χρόνια περνώντας από διάφορες επι-
τροπές και κυκλώµατα, προκειµένου τελικά να πετύχουν την ανα-
γνώριση της ελληνικής ιθαγένειας.

Πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι στην Ελλάδα
έχουµε πολύ σοβαρό πρόβληµα ρατσισµού και λόγου και πρά-
ξης. Και µ’ αυτό δεν θέλω να υποτιµήσω και το µεγάλο ποσοστό
του πληθυσµού που είναι αντίθετο σ’ αυτήν τη ρατσιστική ιδεο-
λογία και τη ρατσιστική βία.

Το παρόν σχέδιο νόµου είναι άλλη µία χαµένη ευκαιρία. Προ-
σαρµόστηκε κι αυτό στη δεξιά ατζέντα της Κυβέρνησης και στις
πελατειακές σχέσεις που προνοµιακά διατηρεί η Δεξιά µε τα οµο-
φοβικά και εθνικιστικά ακροατήρια. Είναι, λοιπόν, λυπηρό ένα αν-
τιρατσιστικό νοµοσχέδιο να ποινικοποιεί την αντίθετη άποψη, να
κάνει θεσµικές διακρίσεις απέναντι σε οµάδες πληθυσµού που
έχουν διαφορετικό, από τον κυρίαρχο σεξουαλικό, προσανατο-
λισµό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τον λόγο έχει ο συνά-

δελφος κ. Κυριακάκης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εγώ θα ξεκινήσω

από την αιτιολογική έκθεση του παρόντος σχεδίου νόµου, όπου
αφού στην πρώτη παράγραφο οµνύετε για άλλη µια φορά στο
Σύνταγµα -ειδικά στα άρθρα 2 και 5-, που κατ’ εξακολούθηση
όµως παραβιάζετε ακόµα και σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, αφού
στις επόµενες δυο παραγράφους γράφετε µια µικρή έκθεση
ιδεών για το ρατσισµό και την ξενοφοβία, στην παράγραφο 4 µας
λέτε κατά λέξη:

«Στην ελληνική έννοµη τάξη, οι συµπεριφορές που αποβλέ-
πουν σε φυλετικές διακρίσεις έχουν ποινικοποιηθεί ως ένα βαθµό
από το ν. 927/1979. Προς τούτο κρίνεται αναγκαία η συµπλή-
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ρωσή του, εν όψει των σοβαρών προκλήσεων που αντιµετωπίζει
σήµερα η χώρα µας, κατά τη µετάβασή της σε µία ανοιχτή κοι-
νωνία…» -τώρα το ανακαλύψατε- «…όπου η ισότιµη προστασία
όλων των ατόµων, ανεξάρτητα από τα φυσικά, πολιτισµικά χα-
ρακτηριστικά τους, προβάλλει ως πρωταρχική υποχρέωση του
κράτους. Η απόκτηση, συνεπώς, ενός ολοκληρωµένου, σαφούς
και αποτελεσµατικού νοµοθετήµατος…» -όπως λέτε- «…θεωρεί-
ται επιβεβληµένη, ώστε µε επάρκεια, πληρότητα και αποτελεσµα-
τικότητα να αντιµετωπιστούν οι σοβαρές µορφές εκδήλωσης
ρατσιστικών και ξενόφοβων συµπεριφορών». 

Και αντί γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, µας φέρνετε το σχέδιο νόµου
«Τροποποίηση του ν. 927/1979 και προσαρµογή του στην από το
2008 απόφαση του Συµβουλίου Ευρωπαϊκής Ένωσης, για την κα-
ταπολέµηση ορισµένων µορφών και εκδηλώσεων ρατσισµού και
ξενοφοβίας µέσω του ποινικού δικαίου». 

Οµολογείτε προφανώς –αυτό µας λέτε- ότι υπάρχουν κι άλλες
µορφές και εκδηλώσεις τις οποίες δεν καταπολεµάει το παρόν
σχέδιο νόµου. Σωστά µας λέτε. Οµολογείτε ένα µέρος της αλή-
θειας. δηλαδή ότι αυτό το σχέδιο νόµου δεν είναι αυτό που η αι-
τιολογική έκθεση λέει, ένα ολοκληρωµένο, σαφές και αποτελε-
σµατικό νοµοθέτηµα που µε επάρκεια, πληρότητα και αποτελε-
σµατικότητα αντιµετωπίζει το ρατσισµό και τη ξενοφοβία, όπως
υποκριτικά, βέβαια, λέτε. 

Αυτό το σχέδιο νόµου δεν είναι, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, αντιρατσιστικό. Και πάψτε, επιτέλους, να γκρι-
νιάζετε, νοµίζοντας ότι δήθεν µας στριµώχνετε, λέγοντας, «Ο
ΣΥΡΙΖΑ ζητούσε αντιρατσιστικό και τώρα δεν του κάνει», τάχα.
Διότι δεν νοείται σχέδιο νόµου για την καταπολέµηση του ρατσι-
σµού και της ξενοφοβίας, δεν νοείται αντιρατσιστικό νοµοσχέδιο
χωρίς τρία βασικά, δοµικά χαρακτηριστικά. Πρώτον, όταν δεν
διώκεται η ίδια η ρατσιστική πράξη, αλλά µόνο η προτροπή και η
υποκίνηση, όπως σε αυτό το σχέδιο νόµου. Δεύτερον, όταν δεν
υπάρχει προστασία των θυµάτων, όπως σε αυτό το σχέδιο νόµου
και τρίτον όταν τίποτα δεν υπάρχει για την εκπαίδευση και την
αγωγή των πολιτών κατά του ρατσισµού και της ξενοφοβίας. 

Άρα, σταµατήστε αυτήν τη φλυαρία.    
Μας είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-

κρατίας, ο κ. Γεωργιάδης, εδώ µέσα, ότι το παρόν νοµοσχέδιο
συµπληρώνει το νόµο του 1979, που γενικά όµως καλύπτει, είναι
σχεδόν πλήρης. Μας είπε ότι αυτός είναι ο βασικός αντιρατσι-
στικός νόµος. 

Για να δούµε, λοιπόν, αυτά τα τριανταπέντε χρόνια, αν δεχ-
θούµε ότι είναι έτσι, πότε, πού και πώς οι Κυβερνήσεις εξασφά-
λισαν τις προϋποθέσεις για την εφαρµογή του νόµου του 1979;
Μήπως όλα αυτά τα χρόνια, είδαµε να τιµωρείται κάποιο ρατσι-
στικό έγκληµα στη χώρα µας. Μήπως όλα αυτά τα χρόνια, πήρε
κάποια κυβέρνηση µέτρα κατά της συστηµατικής καλλιέργειας
ρατσισµού και ξενοφοβίας από µερίδα των µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης; Μήπως όλα αυτά τα χρόνια, πήρε καµµία κυβέρνηση
µέτρα για την εκρίζωση ρατσιστικών και φασιστικών θυλάκων
µέσα στα Σώµατα Ασφαλείας, που εξακολουθούν και σήµερα να
δρουν; Δείτε τα προχθεσινά δηµοσιεύµατα και περιστατικά στον
Τύπο. 

Μήπως όλα αυτά τα χρόνια, φτιάξατε κάποιον ολοκληρωµένο
νόµο για την ιθαγένεια, όταν και σήµερα ακόµη στα παιδιά των
µεταναστών που έχουν τελειώσει και το πανεπιστήµιο δεν έχετε
δώσει ολοκληρωµένα δικαιώµατα, όπως στους Έλληνες πολίτες;   

Μήπως -για να έρθουµε στο σήµερα- πήρατε κάπως υπ’ όψιν
την έκθεση Δικτύου Καταγραφής Περιστατικών Ρατσιστικής
Βίας, αλλά και άλλων θεσµικών οργάνων, για το έτος 2013, όπου
καταγράφονται εκατόν εξήντα έξι περιστατικά ρατσιστικής βίας,
µε τουλάχιστον τριακόσια είκοσι θύµατα, από τα οποία εκατόν
σαράντα τρία είναι µετανάστες, πρόσφυγες, τα είκοσι δύο άτοµα
µε διαφορετικό σεξουαλικό προσανατολισµό και µία συνήγορο
των θυµάτων; 

Τίποτα δεν έχετε κάνει συγκεκριµένα. Γιατί; Διότι απλούστατα
η αλήθεια είναι ότι τον ρατσισµό το σύστηµα το οποίο υπηρετείτε
και στηρίζετε τον έχει ανάγκη. Και τον έχει ανάγκη για να συνε-
χίζετε την άγρια εκµετάλλευση και τις συνθήκες δουλείας των
µεταναστών εργαζοµένων και ιδιαίτερα των εργατών γης, τον
αποκλεισµό των ευπαθών κοινωνικών οµάδων, τον εργασιακό µε-

σαίωνα για όλους τους εργαζόµενους, τη ραγδαία φτωχοποίηση
του ελληνικού λαού µε τα µνηµόνια, την κλοπή σήµερα της ατο-
µικής του ιδιοκτησίας µε τον ΕΝΦΙΑ, την εκποίηση του δηµόσιου
πλούτου, την καταστροφή του κοινωνικού κράτους και µέσω
αυτής την εξόντωση και γενοκτονία του ελληνικού λαού -κατά τα
άλλα σας ενδιαφέρει η γενοκτονία άλλων λαών- την καταπάτηση
στοιχειωδών δικαιωµάτων και ελευθεριών.

Και συνεχίζετε την εθελόδουλη και υποτελή στάση σας απέ-
ναντι στους δανειστές, την τρόικα, τον µερκελισµό στην Ευρώπη,
υπονοµεύοντας την ίδια την ανεξαρτησία της χώρας µας. Και την
ίδια στιγµή έχετε το θράσος να µας λέτε ότι δήθεν βάζετε κόκκι-
νες γραµµές στις σκληρές διαπραγµατεύσεις στο Παρίσι. Και
στη ΔΕΘ ο κύριος Πρωθυπουργός θα µας υποσχεθεί ότι βγαί-
νουµε από τα µνηµόνια, θα µας πει για παροχές κ.λπ..

Είναι ακριβώς αυτή η συνεχιζόµενη πολιτική σας που θεριεύει
παραπέρα τον ρατσισµό και την ξενοφοβία, τον φασισµό και
τους εκφραστές του στην κοινωνική και πολιτική ζωή. Και έπρεπε
να έρθει πέρυσι η δολοφονία Φύσσα για να αρχίσετε να σκέφτε-
στε κάπως την ανάγκη λήψης µέτρων. 

Έτσι, το παρόν νοµοσχέδιο δεν είναι τίποτα άλλο, κύριε
Υπουργέ, παρά µια προσπάθεια συγκερασµού µεταξύ του ακρο-
δεξιού σας ακροατηρίου και των διεθνών υποχρεώσεών σας,
γιατί υπάρχει ευρωπαϊκή οδηγία. 

Όπως, όµως, σας είχαµε προειδοποιήσει και πριν τις εκλογές
του 2012, ότι µε τις ρατσιστικές τότε κορώνες του Πρωθυπουρ-
γού περί επανακατάληψης των πόλεων στρώνατε τον δρόµο
στους Μπαλτάκους και τη Χρυσή Αυγή και θα θρηνούσαµε θύ-
µατα, έτσι και σήµερα ζητάµε να αντιληφθείτε την κρισιµότητα
της κοινωνικής κατάστασης την οποία ζούµε και ανάλογα να νο-
µοθετήσετε. Έχετε ακόµα τον χρόνο να διορθώσετε, έστω, αυτό
το απαράδεκτο νοµοσχέδιο.

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ, µε τις τροπολογίες που καταθέσαµε αλλά
κυρίως µε την πρόταση νόµου που έχουµε καταθέσει από τον
Ιούνιο του 2013, επιδιώκουµε την καταπολέµηση του ρατσισµού
ολοκληρωµένα από την πολιτεία, την κοινωνία, και των υποκινη-
τών και των δραστών και την έµπρακτη άρνηση της θεωρίας των
δύο άκρων. 

Δεν έχουµε, βέβαια, αυταπάτες ότι ο φασισµός, ο ρατσισµός
και η ξενοφοβία αντιµετωπίζονται µόνο µε νοµοθετικές ρυθµίσεις
που προβλέπουν τον ποινικό κολασµό του φαινοµένου. 

Είναι κατ’ εξοχήν ζήτηµα πολιτικό και κοινωνικό και ως τέτοιο
πρέπει να αντιµετωπιστεί. Και έτσι θα το αντιµετωπίσουµε, εξα-
σφαλίζοντας σύντοµα και ως κυβέρνηση πλέον όλες εκείνες τις
προϋποθέσεις, δηλαδή, την αντιµετώπιση της ανθρωπιστικής
κρίσης, της ανεργίας, την στήριξη των µισθών και των συντά-
ξεων, του κοινωνικού κράτους, της υγείας, της παιδείας, τη δη-
µοκρατία για την εξάλειψη του εδάφους στο οποίο φυτρώνει ο
ρατσισµός και η ξενοφοβία συµπεριλαµβανοµένης της νοµοθε-
τικής, θεσµικής, ολοκληρωµένης, αντιµετώπισης όλων των µορ-
φών -και όχι ορισµένων µόνο- ρατσισµού και ξενοφοβίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Παπαδηµητρίου.
ΓΕΣΘΗΜΑΝΗ (ΜΑΝΙΑ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ζούµε σε µια χώρα που

από µικρή συνήθισα να ακούω ότι στην Ελλάδα δεν υπάρχει ρα-
τσισµός. «Οι Έλληνες δεν είναι ρατσιστές. Ήταν µετανάστες και
δεν θα γίνουν ποτέ ρατσιστές» µου έλεγαν οι συνάδελφοί µου,
όταν το 1993 κάναµε µια παράσταση στην Πάτρα µε θέµα τον
ρατσισµό και τον νέο-ναζισµό που είχε αρχίσει να δηµιουργεί
προβλήµατα στην Ευρώπη και συγκεκριµένα στην Γερµανία. Και
φαινόταν ότι εξαιτίας της στάσης που κρατούσαν τα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης και η πολιτεία απέναντι στο κύµα των µετανα-
στών που ερχόντουσαν από την Αλβανία, την Ουκρανία και τη
Γεωργία θα ερχόταν και εδώ. 

«Μάνια, είσαι υπερβολική», µου έλεγαν. «Δεν υπήρξε και δεν
θα υπάρξει ποτέ τέτοιο πρόβληµα στην Ελλάδα. Οι Έλληνες δεν
είναι ρατσιστές». Η τέχνη, δυστυχώς, δείχνει µόνη της την κα-
τεύθυνση  προς την οποία οι πολίτες αρνούνται να παραδεχθούν
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ότι πηγαίνουν.
Έχουν περάσει είκοσι χρόνια από τότε και πια δεν υπάρχει

καµµιά αµφιβολία ότι και οι Έλληνες µπορούν να είναι και ρατσι-
στές και οι πρώτοι µετανάστες που ήρθαν εδώ να είναι ρατσιστές
και αυτοί µαζί τους. Ρατσιστές απέναντι σε ποιους; Απέναντι
στους άλλους µετανάστες, στους άλλους ξένους που έρχονται
από αλλού. 

Και ποιο είναι το διακριτικό γνώρισµα πάνω στο οποίο ασκείται
ο ρατσισµός και ο διαχωρισµός τους σε ανώτερους και κατώτε-
ρους; Μα βέβαια, το χρώµα, η φυλή, το έθνος, η θρησκεία, ο σε-
ξουαλικός προσδιορισµός. Αλήθεια, γιατί στις ταινίες του Χόλυ-
γουντ ο µετανάστης είναι πάντα ο πιο µελαχρινός; Γιατί, στις ται-
νίες για το Ολοκαύτωµα, οι Εβραίοι είναι µελαχρινότεροι των
Γερµανών αλλά οι Παλαιστίνιοι είναι µελαχρινότεροι των Ισραη-
λινών; Μήπως οι Ισραηλινοί είναι ξανθότεροι των Εβραίων;

Ο ρατσισµός του δυτικού ανθρώπου έχει συγκεκριµένα χαρα-
κτηριστικά και στοχοποιεί συγκεκριµένες κατηγορίες ανθρώπων
πράγµα το οποίο επιβάλλεται από τα κινηµατογραφικά και δια-
φηµιστικά πρότυπα και από τις µεγάλες εταιρείες µάρκετινγκ
συγκεκριµένα. 

Έχουν γίνει πολλές αναλύσεις πάνω σε αυτό καθόλου συνω-
µοσιολογικές, καθόλου σενάρια επιστηµονικής φαντασίας. Είναι
η απλή πραγµατικότητα ενός συστήµατος που θέλει το µοντέλο
του υγειούς δυτικού πολίτη να του µοιάζει. 

Επίσης, υπάρχει και ο θεσµικός ρατσισµός που στοχοποιεί
συγκεκριµένες κατηγορίες ανθρώπων στις «σκούπες» των εφό-
δων της ΔΙΑΣ - είχαµε πρόσφατα στην «ΞΕΝΙΟΣ ΔΙΑΣ» την ιστο-
ρία των Αφρικανών γυναικών που έκαναν πρόβες στο θέατρο και
τις συνέλαβαν γιατί ήταν µαύρες και άρα ύποπτες- ή στις «σκού-
πες» που κάνουν για να συλλάβουν νέους στις επιχειρήσεις της
αστυνοµίας στις διαδηλώσεις. Συλλαµβάνουν πάντα αυτούς που
φοράνε σκουλαρίκι, σκισµένα τζιν και έχουν σηκωµένα µε ζελέ
µαλλιά. Και σε τέτοιους µεταµορφώνονται οι γνωστοί-άγνωστοι
πληροφοριοδότες που κυκλοφορούν ανάµεσά τους. 

Δεν υπάρχει, λοιπόν, αµφιβολία ότι υπάρχει ανάγκη για ένα αν-
τιρατσιστικό νοµοσχέδιο. Όχι, όµως, αυτό. Αυτό που φέρατε δεν
είναι ένα αντιρατσιστικό νοµοσχέδιο. Αυτό είναι ένα ιδιώνυµο που
σκοπό έχει να περιορίσει τη σκέψη και την έκφραση, που µακρο-
πρόθεσµα θα ενοχοποιεί τον πολίτη για ό,τι σκέπτεται και γράφει
και στα έντυπα και στο διαδίκτυο, ακόµη και για τα κόµικς που
µπορεί να κάνει. Είναι ένα νοµοσχέδιο που ενώ ονοµάζεται «αν-
τιρατσιστικό» δεν λέει τη λέξη «ρατσισµός» παρά µόνο στην επι-
κεφαλίδα. Δεν ορίζει τι σηµαίνει πράξη ρατσιστικής βίας και δεν
επικεντρώνει στην ποινικοποίηση της πράξης αλλά στην υποκί-
νησή της,  γεγονός το οποίο, βέβαια, µπορεί να ερµηνευθεί ανά-
λογα µε την ισορροπία δυνάµεων στο ποιος θα βγει στην
κυβέρνηση. Ακόµη εξαιρεί από το είδος της ευθύνης το κράτος
και τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, δηλαδή την Αστυνο-
µία. 

Αυτές οι παραλείψεις, καθώς και ο µακρύς διάλογος που έχει
δηµιουργηθεί αυτές τις µέρες για τα εγκλήµατα και τις γενοκτο-
νίες και ο ανταγωνισµός γενοκτονιών σε σχέση µε το Ολοκαύ-
τωµα, γεννά υπόνοιες για την προσπάθεια της δηµιουργίας ενός
υποστρώµατος που κινδυνεύει ανά πάσα στιγµή να χρησιµοποι-
ηθεί για τον περιορισµό της ελευθερίας του λόγου, την ποινικο-
ποίηση της γνώµης, πράγµα που είναι από µόνο του ρατσιστικό
και δεν µπορεί να αποτελεί το σκεπτικό για ένα αντιρατσιστικό
νοµοσχέδιο.

Ο ρατσισµός είναι ένας φόβος που φωλιάζει στον άνθρωπο
για το διαφορετικό, το ξένο, το αλλότριο, που το εκλαµβάνει ως
απειλή και θέλει να το εξοντώσει. Είναι ένα αίσθηµα που υπάρχει,
ναι υπάρχει και στα ζώα. Και ο άνθρωπος, ως ζώο που ήταν κά-
ποτε, το κληρονόµησε και αυτό. Ο άνθρωπος, όµως, έχει κάτι το
διαφορετικό από τα ζώα, δηλαδή, µπορεί να το εξελίσσει, να το
µετασχηµατίζει σε λογιών-λογιών δράσεις, θεωρίες, ιδεολογίες
και να πείθει µε αυτό και τους άλλους ότι ο δικός του φόβος, ο
δικός του κίνδυνος είναι και κίνδυνος των άλλων, της χώρας ολό-
κληρης, της Ευρώπης ολόκληρης, µπορεί και της ανθρωπότητας
ολόκληρης. Έχει καταπληκτική δύναµη ο άνθρωπος να σκαρφί-
ζεται τρόπους για να δικαιολογήσει τους προσωπικούς του φό-
βους και να τους κάνει κοινωνικούς. 

Αυτό το αντιρατσιστικό νοµοσχέδιο που ήρθε στη Βουλή αλλά
και η ευρωπαϊκή οδηγία που αποτελεί το πρωτότυπο, εµφορείται,
κατά τη γνώµη µου, από αυτού του είδους τον ενσωµατωµένο
φόβο, τον ενσωµατωµένο ρατσισµό, µη τυχόν και δεν ελέγχεται
το ιδεολογικό πεδίο µέσα στο πολυπολιτισµικό πεδίο που η σύγ-
χρονοι πολίτες της Ευρώπης κατοικούµε. 

Το πρώτο και κυριότερο που αποδεικνύει του λόγου το αληθές
είναι ότι σε ένα ολόκληρο αντιρατσιστικό νοµοσχέδιο δεν υπάρ-
χει ένα άρθρο που να αναφέρεται στην παιδεία. Ένα άρθρο όχι
αποτρεπτικό του ρατσισµού αλλά προτρεπτικό του αντιρατσι-
σµού. Δηλαδή, να ενισχύει τη διδασκαλία των αντιρατσιστικών
εκπαιδευτικών µεθόδων, να εισάγει ψυχολόγους, κοινωνικούς
λειτουργούς και δασκάλους στα κέντρα όπου µένουν µετανά-
στες για να τους παρέχουν στήριξη ψυχολογική, κοινωνικοθερα-
πευτική, να µαθαίνουν γράµµατα, ελληνικά γράµµατα, ευρω-
παϊκά γράµµατα στα παιδιά τους. Αυτό θα έδινε ένα γνήσια αν-
τιρατσιστικό τόνο στο νοµοσχέδιο και ένα παράδειγµα ζωντανό
αντιρατσισµού στις κοινωνίες και στις γειτονιές που θα εφαρµο-
ζόταν ως αντίδοτο στο ρατσισµό µέσα από την παιδεία. «Το πρό-
σωπο του τέρατος», όπως είπε ο Μάνος Χατζιδάκις στο περί-
φηµο πρώιµο άρθρο του για το ρατσισµό και το ναζισµό, «δεν το
συνηθίζεις», το εκπολιτίζεις. Και αυτό είναι δύσκολο, επίπονο,
θέλει χρήµατα και πολιτική βούληση.

Θέλουµε µια τέτοια χώρα; Θέλουµε στα αλήθεια µια τέτοια
Ευρώπη; Ή θέλουµε απλώς µια οµοσπονδία ταπεινωµένων και
ιδεολογικά φιµωµένων, άνευρων, καταθλιπτικών πολιτών που θα
δέχονται να αποτελούν φρούριο ενάντια στους ξένους µετανά-
στες; Τα νοµοσχέδια αυτά δείχνουν το δεύτερο.

«Παρών» επί της αρχής, γιατί βέβαια χρειάζεται ένα αντιρατσι-
στικό νοµοσχέδιο, αλλά όχι αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ζητώ λίγο χρόνο ακόµα.
Πριν ένα χρόνο, σαν µετά από δέκα µέρες, σκοτώθηκε ένας

νέος µουσικός, ράπερ που τραγουδούσε ενάντια στο φασισµό,
το ρατσισµό και το ναζισµό αλλά και το κόµµα που τον υποστη-
ρίζει απροκάλυπτα µέσα στη Βουλή. 

Βλέπετε, η δηµοκρατία µας έχει απ’ όλα. Είναι πάρα πολύ µε-
γαλόκαρδη, έχει και δηλωµένους φασίστες µέσα της. Όµως, τα
στοιχεία που αποκαλύφθηκαν εκείνες τις ηµέρες, λόγω της δο-
λοφονίας του Φύσσα, δεν άφηναν καµµία αµφιβολία για το ποιος
ήταν πίσω από το έγκληµα και ποιες ιδέες υπηρετούσε. 

Η δολοφονία του Φύσσα δεν ήταν, βέβαια, µία ρατσιστική δο-
λοφονία. Ήταν µία πολιτική δολοφονία, αµιγώς πολιτική δολο-
φονία. Ήταν, όµως, η πράξη που πυροδότησε την έρευνα για να
αποκαλυφθούν οι ένοχοι τριάντα δύο τουλάχιστον ρατσιστικών
επιθέσεων, που τους φακέλους τούς είχε ο κ. Δένδιας στο συρ-
τάρι και δεν τους έδινε στον εισαγγελέα. 

Ο Παύλος Φύσσας βοήθησε τα πράγµατα να βγουν στο φως,
όχι µόνο γιατί πέθανε αλλά γιατί πρόλαβε να ζήσει λίγο περισ-
σότερο πριν πεθάνει και να δείξει τον δολοφόνο. Δεν µπορούσε
να κάνει τίποτα περισσότερο ένας άνθρωπος για να βοηθήσει
τους άλλους ανθρώπους να µην το ξαναπάθουν. Ανέβαλε τη
στιγµή του θανάτου του για να δείξει τον ένοχο και ο ένοχος
έδειξε τη Χρυσή Αυγή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Και άρχισαν τα µέλη της να µιλούν στην τηλεόραση και να λένε
ότι τους βάζουν να δέρνουν µετανάστες. Είχαµε πληροφορίες
ότι απείλησαν στον Κεραµεικό οµοφυλόφιλους ότι θα έρθει κι η
σειρά τους. Ένας, µάλιστα, σε συνέντευξη σε κανάλι ιδιωτικό
είπε ότι θα ήθελε να τον πληρώνουν για να δέρνει αλλά όχι να
σκοτώνει. Οι ίδιοι, δηλαδή, οι εκτελεστές διαφοροποιούν την
πράξη σε πράξεις ελαφρότερες και πράξεις βαρύτερες. Το νο-
µοσχέδιο, όµως, δεν λέει τίποτα για την πράξη, τίποτα απολύτως.
Γιατί; Πώς να το εξηγήσουµε; Θα προσπαθήσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όχι, κυρία συνάδελφε,
δεν θα προσπαθήσετε, πρέπει να ολοκληρώσετε. Ένα λεπτό σας
δίνω. 

ΓΕΣΘΗΜΑΝΗ (ΜΑΝΙΑ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Πολύ λίγο. Θα
πάρω και τον χρόνο της δευτερολογίας µου, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σε ένα λεπτό θα πρέπει
να ολοκληρώσετε. 

ΓΕΣΘΗΜΑΝΗ (ΜΑΝΙΑ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Σε ένα λεπτό τε-
λειώνω.

Πριν από µερικούς µήνες, ο Πρωθυπουργός µας είπε τη
φράση «ανακατάληψη του κέντρου των πόλεών µας από τους µε-
τανάστες». Για όνοµα του θεού, κύριε Σαµαρά! Είναι γεγονός ότι
το πλήθος των ανθρώπων δηµιουργεί νέες συνθήκες ζωής σε
εµάς τους πολίτες, είναι γεγονός ότι συνωστιζόµαστε, όπως θα
έλεγαν κάποιοι σύγχρονοι ιστορικοί, πολλές φυλές σε λίγες στε-
νωπούς. Όµως, αυτό είναι ευθύνη της Συνθήκης του Δουβλίνου
ΙΙ  και η χώρα µας παίρνει χρήµατα για τον κάθε µετανάστη χω-
ριστά από αυτήν την συνθήκη. Πρέπει να διαπραγµατευτείτε για
αυτήν τη συνθήκη. Και αν δεν µπορείτε, να φύγετε, για να δια-
πραγµατευτούν κάποιοι άλλοι. Δεν µπορείτε να µεταθέτετε το
πρόβληµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις πλάτες των Ελλήνων
και των ξένων πολιτών αυτής της χώρας, µη δίνοντας ιθαγένεια
στα παιδιά που έχουν γεννηθεί εδώ, επειδή είναι πολλοί οι ξένοι
και ενοχλούνται οι ακροδεξιοί σας ψηφοφόροι. Δεν µπορείτε να
χαϊδεύετε τους φασίστες που φωνασκούν και κραυγάζουν τις µι-
σαλλόδοξες ιδέες τους, δηµιουργώντας εθνικιστικές κορώνες
που δήθεν προστατεύουν τα ιερά και τα όσια της πατρίδας απέ-
ναντι σε ανθρώπους, που είναι παιδιά µεταναστών, µιλούν ελλη-
νικά, σπουδάζουν σε ελληνικά πανεπιστήµια, πληρώνουν φόρους
στην Ελλάδα και αρνείστε να τους δώσετε την ιθαγένεια, εκτός
αν τους ζητήσει το NBA. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ολοκληρώσατε. 
ΓΕΣΘΗΜΑΝΗ (ΜΑΝΙΑ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ο Γιάννης και ο

Θανάσης Αντετοκούνµπο, που µε τον αδελφό του πήγαν στο
ΝΒΑ και µας έκαναν περήφανους, έµαθαν τον Ελύτη και τον Σε-
φέρη από την ίδια καθηγήτρια που τους έµαθα κι εγώ. Συνταξι-
ούχος καθηγήτρια του Αρσακείου, µάζευε τα έγχρωµα παιδάκια
της γειτονιάς στην Κυψέλη για να τους µαθαίνει γράµµατα. Είναι,
όµως, το ίδιο Έλληνες όπως και όλα τα άλλα παιδιά! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρία συνάδελφε, ολο-
κληρώστε! Αγνοείτε το Προεδρείο! Τελειώσατε! 

ΓΕΣΘΗΜΑΝΗ (ΜΑΝΙΑ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Θέλω να πω ότι
είναι πάρα πολύ ρατσιστικό να µπορούν δύο παιδιά να παίρνουν
την ιθαγένεια και τα άλλα όχι. Τι λέει το αντιρατσιστικό νοµοσχέ-
διο γι’ αυτού του είδους τα ολοκαυτώµατα; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ο κ. Αηδόνης έχει τον

λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΗΔΟΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να σχολιάσω

δύο στοιχεία που είναι πάρα πολύ σηµαντικά και τρέχουν µε την
επικαιρότητα. Πιστεύω ότι η τελευταία απόφαση που ανακοινώ-
θηκε από έναν κεντρικό ευρωπαϊκό πυλώνα, την Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα, µέσα από τον Πρόεδρό της, τον κ. Ντράγκι, που
δίνει τη δυνατότητα στις οικονοµίες των χωρών να πάρουν µία
ανάσα, είναι επιτέλους µία στροφή της Ευρώπης σε µια οικονο-
µική πραγµατικότητα, µιας και οι πολιτικές που έχουν να κάνουν
µε τη δηµοσιονοµική αποστράγγιση λαµβάνουν και πρέπει να λά-
βουν τέλος. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι αυτός ο νέος ευρωπαϊκός προσανατολι-
σµός δίνει τη δυνατότητα και σε εµάς να µπορέσουµε αυτήν την
περίοδο να πιέσουµε ακόµα πιο πολύ για να εξασφαλίσουµε πο-
λιτικές τέτοιες, οι οποίες θα δώσουν τη δυνατότητα στον ελλη-
νικό λαό να µπορεί στο µέλλον να αναπνέει. 

Κι ένα κοµµάτι που έχει να κάνει µε τις αναπνοές του αφορά
τις φορολογικές βελτιώσεις τις οποίες επιχειρεί η Κυβέρνηση
στη διαδικασία της διαπραγµάτευσης το τελευταίο διάστηµα,
όπου κανείς δεν µπορεί να διαφωνήσει ότι υπάρχει ανάγκη µιας
ορθολογικής φορολογικής πολιτικής και ότι αυτό πρέπει να απο-
τελεί προτεραιότητα. 

Οι νέες πολιτικές που αναφέρονται στο κυβερνητικό σχέδιο
είναι η αναθεώρηση προηγούµενων οικονοµικών επιλογών που
κρίθηκαν και άδικες και αναποτελεσµατικές και αδιέξοδες. Μία
τέτοια επιλογή ήταν και ο ΕΝΦΙΑ, για τον οποίο είχαµε επισηµάνει
ότι απαιτεί έναν εξωφρενικό οικονοµικό στόχο που θα δηµιουρ-
γήσει µία υπερφορολόγηση δυσβάσταχτη για τον ελληνικό λαό.

Σήµερα παρακολουθώ την επικαιρότητα και χαίροµαι που έχουν
πυκνώσει οι γραµµές των κριτών της επιλογής του ΕΝΦΙΑ. 

Είχα επισηµάνει την αδυναµία των οικονοµικών παραγόντων
του Υπουργείου Οικονοµικών να εισηγηθούν ορθές επιλογές για
τη διεύρυνση των εσόδων. Σε µία αντίστοιχη συζήτηση, χρησι-
µοποίησα το παράδειγµα της επιλογής των αποδείξεων, όπου τε-
λικά το κράτος επέστρεψε ένα δισεκατοµµύριο ευρώ στους
έχοντες. 

Σήµερα, βλέπουµε πραγµατικά ποια είναι τα αποτελέσµατα
της άγνοιας, τα οποία δυστυχώς δηµιουργούν τεράστια προβλή-
µατα και στους πολίτες και στην Κυβέρνηση, η οποία καταβάλλει
µία προσπάθεια για να µπορέσει να βγει η χώρα από το αδιέ-
ξοδο. Άρα, το πρόβληµα της χώρας είναι η αποσπασµατικότητα
και η αδυναµία εφαρµογής ολοκληρωµένων πολιτικών. Νοµίζω
ότι πρέπει πια να περάσει ο χρόνος που έχει να κάνει µε αυτό το
παρελθόν, πρέπει να τελειώσει, για να µπορέσουµε επιτέλους να
παράξουµε ουσιαστικές πολιτικές που θα φέρουν αποτελέσµατα. 

Ζητάω συγγνώµη για αυτήν τη µικρή εισαγωγή και µπαίνω στο
κυρίως θέµα που αφορά το νοµοσχέδιο κατά του ρατσισµού και
της ξενοφοβίας. Η ρατσιστική βία και η ξενοφοβία γεννιούνται
και αναπαράγονται από τις εσωτερικές συνθήκες, προκύπτουν
µέσα από τις κοινωνικές και πολιτικές ανακατατάξεις και, όπως
η ιστορία απέδειξε, µε την κυριαρχία του ναζισµού συνδέθηκαν
τα µεγαλύτερα εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας. 

Το ερώτηµα που τίθεται, είναι εάν αυτό το νοµοθέτηµα δίνει
λύση στο πρόβληµα. Κατά την άποψή µου θεωρώ πως όχι. Ο
νέος αντιρατσιστικός νόµος σαφέστατα δεν θα εµποδίσει τα φαι-
νόµενα του ρατσισµού και της ξενοφοβίας, όσο δεν θα αντιµε-
τωπίζονται σε βάθος τα αίτια που την προκαλούν. 

Κρατώ, λοιπόν, τις επιφυλάξεις µου για τα προσδοκώµενα
αποτελέσµατα και θεωρώ ότι απλά αποτελεί µία επιλογή εναρ-
µόνισης µε την αντίστοιχη ευρωπαϊκή οδηγία που την ανακαλύ-
πταµε και την χάναµε όλοι εµείς που έχουµε ένα παρελθόν στο
ελληνικό Κοινοβούλιο από το 2008 ανάλογα µε την κυρίαρχη
σκοπιµότητα. 

Διατηρώ, επίσης, τις επιφυλάξεις µου για τη δηµοκρατικότητα
της επιλογής. Σε µία χώρα στην οποία ο Ηράκλειτος θεµελίωσε
την αντίθεση ως βασικό κανόνα που διέπει τη ζωή και το σύµπαν,
µου είναι δύσκολο να αντιληφθώ τη σκοπιµότητα της ποινικοποί-
ησης, όπως αυτή περιγράφεται στο άρθρο 2 του νοµοσχεδίου.
Η δηµοκρατία δεν µπορεί µε καµµία δικαιολογία να φιµώνει και
να φιµώνεται αλλά αποδεικνύει την υπεροχή της χωρίς περιορι-
σµούς. 

Μόνο όταν έχουµε περιπτώσεις που αφορούν την υποκίνηση
εγκληµατικών πράξεων πρέπει να υπάρχει επέµβαση, κάνοντας
εφαρµογή της ποινικής δικαιοσύνης. Κανένας δεν απαγόρευε
στον Αριστοφάνη να ξεθεµελιώνει κυριολεκτικά τις κρατούσες
αντιλήψεις που βόλευαν την αθηναϊκή κοινωνία και να αποσπά
παράλληλα βραβεία και διακρίσεις. 

Ο αντιρατσιστικός νόµος, θα πρέπει να είναι νόµος κατά των
πράξεων και όχι κατά του λόγου, όταν ο λόγος αυτός για το πα-
ρελθόν, το παρόν ή το µέλλον δεν προτρέπει σε πράξεις βίας
οποιασδήποτε µορφής, προέλευσης ή αιτιολογίας.

Και για να µην υπάρχουν παρερµηνείες καλοθελητών, θα
ήθελα να πω στον επίλογο αυτού του σκέλους της παρέµβασής
µου, όπως και αρχικά ανέφερα, ότι το Ολοκαύτωµα ήταν ένα από
τα µεγαλύτερα εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας αλλά δεν
µπορώ να αρνηθώ και µία σταθερή δηµοκρατική µου θεώρηση,
το δικαίωµα της υπεράσπισης της διαφορετικής άποψης. 

Τώρα, στο κοµµάτι που αφορά ένα επιµέρους σηµείο της
συζήτησής µας, για την πρόταση που κατατέθηκε σε σχέση µε
το σύµφωνο συµβίωσης, άκουσα τον κύριο Υπουργό στην δευ-
τερολογία του στη συζήτηση της Τρίτης να αναφέρει ότι συζη-
τάµε σήµερα ένα ποινικό νοµοθέτηµα, το οποίο ρυθµίζει ειδικά
θέµατα, ενσωµατώνοντας µία απόφαση-πλαίσιο και για αυτόν τον
λόγο, είπε, δεν µπορεί να ενταχθεί στο παρόν νοµοσχέδιο η αν-
τίστοιχη τροπολογία. Είναι ένα ζήτηµα που πρέπει να ενταχθεί
στο Αστικό και Οικογενειακό Δίκαιο, ανέφερε ο Υπουργός, και
θέλει µελέτη. 

Η άρνηση στο δικαίωµα επιλογής είναι µία ρατσιστική συµπε-
ριφορά, κύριε Υπουργέ, και η παρούσα τροπολογία είναι απολύ-
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τως συναφής µε αυτό που συζητάµε σήµερα. Άρα, δικαιολογίες
και υπεκφυγές µπορεί να βρίσκουµε και να ανακαλύπτουµε πάρα
πολύ εύκολα, όταν υπάρχει πάντα η σκοπιµότητα πίσω από
αυτές.  

Και αναφέροµαι και σε ένα κοµµάτι µίας δικής σας τροπολο-
γίας, η οποία δεν έχει καµµία συνάφεια µε το συγκεκριµένο αν-
τικείµενο. Όµως, βρίσκετε την αντίστοιχη συνάφεια και έρχεστε
µε την τροπολογία σας να εκχωρήσετε ένα δικαίωµα εξουσίας
µέσα από την αναγνώριση επαγγελµατικών προσόντων σε µία
επιτροπή των δικηγορικών συλλόγων. 

Κι επειδή εγώ κι εσείς ξέρουµε καλά το πρόβληµα και γνωρί-
ζουµε και λεπτοµέρειες, οι οποίες δεν είναι γνωστές, ξέρουµε,
λοιπόν, ότι αυτή η τροπολογία έχει µία ολόκληρη ιστορία, έχει
ένα παρελθόν. Πολλές φορές ήρθε και πολλές φορές έφυγε. 

Τώρα συνεχίζει να υπάρχει η ίδια εµµονή και εκείνο το οποίο
µπορώ να ρωτήσω εγώ σήµερα, κύριε Υπουργέ, είναι το εξής.
Αυτή η τροπολογία, που φέρνετε σήµερα, διαµορφώνει ασφαλι-
στικές δικλίδες, έτσι ώστε να µην υπάρχει ασυδοσία, αυθαιρεσία
και στο µέλλον παράθυρο στη διαπλοκή; Εγώ, λοιπόν, λέω όχι. 

Πώς είναι δυνατόν να δεχθούµε να νοµοθετούµε πράγµατα,
τα οποία δεν επιβάλλουν τις αρχές του δικαίου, ιδιαίτερα από
εκείνους, οι οποίοι είναι οι βασικοί εκφραστές του; Μιλάω για
τους δικηγορικούς συλλόγους, οι οποίοι ζητούν την εκχώρηση
ενός δικαιώµατος για να το χρησιµοποιήσουν κατά το δοκούν,
όταν δεν υπάρχει πλαίσιο και κανονισµός πάνω στο οποίο αυτοί
θα κινηθούν.

Για να καταλάβουν οι αγαπητοί συνάδελφοι και ο κόσµος, γιατί
κάποιοι µπορεί να µην καταλαβαίνουν τι ακριβώς λέω, σας ανα-
φέρω ένα παράδειγµα. Είναι δυνατόν ένας απόφοιτος της Σορ-
βόννης, του Χάρβαρντ, του USL ή οποιουδήποτε άλλου ευρω-
παϊκού πανεπιστηµίου, από το οποίο έχει αποφοιτήσει χθες, να
πάει στον Δικηγορικό Σύλλογο Αθηνών αύριο και να του πει µία
επιτροπή. «Θα σε κρίνω»; Αυτά είναι αδιανόητα πράγµατα. Δεν
µπορεί να συµβαίνουν. Αυτό είναι, δηλαδή, εκχώρηση του δικαιώ-
µατος της πολιτείας από ένα θεσµικό φορέα, τον οποίον έχει κα-
τοχυρώσει και λέγεται ΔΟΑΤΑΠ για την ακαδηµαϊκή ισοτιµία σ’
έναν δικηγορικό σύλλογο, σε µία επιτροπή ενός δικηγορικού
συλλόγου.

Συζητάµε σοβαρά στο ελληνικό Κοινοβούλιο; Δεν είµαστε εδώ
για να κάνουµε ρουσφέτια. Το παρελθόν που έχει να κάνει µε την
πολιτική και τις επιλογές οι οποίες µας οδήγησαν σε µία πελατο-
κρατία πρέπει να λάβει τέλος. Αν δεν λάβει τέλος, καταλαβαίνετε
ότι εδώ αναπαράγουµε ένα παρελθόν, το οποίο δεν βοηθάει για
να αντιµετωπίσουµε το µέλλον.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε µισό λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή λένε, λοιπόν, στον αντίλογο που υπάρχει ότι γίνεται µία

προσπάθεια να υπάρξει µία φραγή απ’ όλους αυτούς οι οποίοι
δεν έχουν τα προσόντα, εγώ συµφωνώ -γιατί άκουσα κάτι φωνές
περί προσωπικών κατηγοριών, δεν θέλω να τις αναφέρω- να
υπάρχει η φραγή σε όλους αυτούς που δεν έχουν τα απαιτού-
µενα προσόντα για να ασκήσουν το επάγγελµα του δικηγόρου.
Βρείτε, όµως, µία σωστή λύση που να µη δηµιουργεί προβλή-
µατα. Τόσο δύσκολο είναι;

Επί της αρχής, λοιπόν, αυτής, όπως τη θέτουν οι δικηγορικοί
σύλλογοι, που θέλουν να υπάρξει µία φραγή, είµαι απολύτως
σύµφωνος. Δεν έχω καµµία αντίρρηση. Όµως, πρέπει να δοθεί
µία λύση τέτοια, που να µην ανοίγει το παράθυρο στο µέλλον σε
έναν οποιονδήποτε. Μπορεί ο σηµερινός πρόεδρος ενός δικηγο-
ρικού συλλόγου να είναι ο πλέον έντιµος και αξιοπρεπής άνθρω-
πος. Ποιος µου εγγυάται ότι αυτός ο οποίος θα τον αντικατα-
στήσει µετά από τρία χρόνια θα είναι το ίδιο; Γι’ αυτό είµαστε
εδώ, λοιπόν, για να βάλουµε αυτούς τους κανόνες και να µην
υπάρχει πρόβληµα.

Πιστεύω, λοιπόν, ότι υπάρχει περιθώριο να υπάρξει εκείνη η
προσθήκη που θα δίνει τη δυνατότητα και το δικαίωµα να πούµε
ότι δεν νοµοθετούµε κατά το δοκούν και σεβόµαστε τους κανό-
νες δικαίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Νεράντζης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

χρειάστηκαν περίπου τρία χρόνια για να έλθει αυτό το νοµοσχέ-
διο και είναι ο τρίτος Υπουργός στα χέρια του οποίου προωθεί-
ται. Το φαινόµενο ξενίζει και «ξινίζει». Είναι το µόνο σηµείο στο
οποίο έχει δίκιο η Αντιπολίτευση, αλλά η παρατήρησή της είναι
σηµειολογικού χαρακτήρα χωρίς ουσιαστικές επιπτώσεις.

Για να δούµε τα πράγµατα από την αρχή. Αυτή η άπρακτη πά-
ροδος σχεδόν τριών ετών είχε και τα καλά της. Αχρείαστα θα µου
πείτε µπορεί να ήσαν αλλά είχε και τα καλά της. Πρώτα-πρώτα,
κατερρίφθησαν ορισµένες αιτιολογίες, οι οποίες εισκοµίσθηκαν
από διαφόρους παράγοντες της πολιτικής.

Ο πρώτος Υπουργός που έφερε το σχέδιο νόµου, το σχετικό
για το λεγόµενο ρατσιστικό, ο Μιλτιάδης Παπαϊωάννου, αρθρο-
γραφώντας στα «ΝΕΑ» είπε: «Είναι µικροπολιτική, νοµικίστικη η
τακτική της Νέας Δηµοκρατίας να το εµφανίζει ως τροποποίηση
της κείµενης νοµοθεσίας, διότι από εκείνον το νόµο δεν έµεινε
τίποτα». Λάθος. Κατ’ αρχάς, δεν είχε να καλύψει τίποτα η Νέα
Δηµοκρατία, διότι στη συζήτηση επί της αρχής –µιλάω για το
2011- η Νέα Δηµοκρατία επιφυλάχθηκε απλώς.

Δεύτερον και σπουδαιότερον, τα άρθρα 1 και 4 του αρχικού
νόµου, δηλαδή του ν. 927, παραµένουν. Εποµένως, δεν είχε κα-
νένα λόγο η Νέα Δηµοκρατία να προσφύγει σε τέτοια µέσα.

Για να µη σας πω ότι µε το σχέδιο νόµου που συζητούµε σή-
µερα είναι δυσκολότερη η τιµωρία, αφού εκτός από το ότι πρέπει
να υποκινεί κανείς σε ρατσισµό, πρέπει να συντρέχει και µια επι-
πλέον προϋπόθεση, δηλαδή να κινδυνεύει η δηµόσια τάξη, η
ελευθερία κ.λπ. είναι ακριβές. 

Επίσης, δεν είναι ακριβές και εκείνο το οποίο ελέχθη µεταξύ
των άλλων από πλευράς ΣΥΡΙΖΑ, ότι δηλαδή δήθεν αποτελεί ανα-
µόχλευση –επαναλαµβάνω τη φράση που χρησιµοποιήθηκε- ενός
παλαιού νόµου, ηλικίας τριάντα πέντε ετών. Η ηλικία ενός νόµου
δεν λειτουργεί αναγκαία εναντίον της ουσιαστικής και επιτυχούς
ρυθµίσεώς του. Για να µη σας πω ότι συµβαίνει το αντίθετο, δη-
λαδή νόµοι ανθεκτικοί στο χρόνο σηµαίνει ότι έχουν µεγαλύτερη
αξία. 

Κάποιοι άλλοι επικαλέστηκαν ότι πολύ λίγα –µετρώµενα στα
δάχτυλα περιστατικά- κρίθηκαν από τη νοµολογία. Πρέπει να
υπενθυµίσω και για να γνωρίσω στους µη νοµικούς ότι ένα, δύο,
το πολύ τρία περιοδικά ασχολούνται ακραιφνώς µε τη δηµοσί-
ευση ποινικών αποφάσεων. Τα υπόλοιπα, που έχουν ποικίλη ύλη,
έχουν µια δύο ποινικές αποφάσεις.

Το σπουδαιότερο όµως είναι ότι δεν είχαµε πολλές υποθέσεις
όχι λόγω ανεπάρκειας του νόµου αλλά γιατί το αδίκηµα διωκόταν
µέχρι και σήµερα µόνο κατ’ έγκληση. Ποιός θα πήγαινε από αυ-
τούς τους ατυχείς µετανάστες, που ήταν εκτεθειµένοι, όσον
αφορά τα δικαιολογητικά τους και που παρανόµως εισήλθαν
κατά το Ελληνικό Δίκαιο, να πάει να καταγγείλει; Αυτό θα σήµαινε
ταυτοχρόνως και την απέλασή του. Ούτε και αυτό το επιχείρηµα
λοιπόν είναι σωστό. Αυτά, λοιπόν, κατερρίφθησαν ευθύς ως ήρθε
επιτέλους το νοµοσχέδιο αυτό προς συζήτηση. 

Προχωρώντας παρακάτω, εκείνο που θέλω να τονίσω ευθύς
εξαρχής είναι ότι ο θόρυβος που δηµιουργήθηκε ίσως οφείλεται
σε πληµµελή ανάγνωση ή σε ιδεοληψίες. Εγώ, λοιπόν, συµφωνώ
πρώτον µε την προσθήκη του «σεξουαλικού προσανατολισµού»
και της «ταυτότητας των φύλων» που ετέθη. Δεύτερον, προτείνω
να αλλάξει ο τίτλος του νοµοσχεδίου.

Κύριε Υπουργέ, αντικείµενο του νοµοσχεδίου δεν είναι η τρο-
ποποίηση. Η τροποποίηση έρχεται µοιραία, ως παρεπόµενο της
παρεµβάσεώς σας. Πώς αλλιώς θα νοµοθετούσατε; Νοµίζω ότι
πρέπει να µπει ο τίτλος: «Εναρµόνιση της κείµενης νοµοθεσίας
–ν. 927- µε την εν τω µεταξύ εκδοθείσα απόφαση-πλαίσιο…».
Αυτό είναι το αντικείµενο του νόµου και όχι η τροποποίηση. Η
τροποποίηση ούτως ή άλλως θα επέλθει, αφού συµπληρώνετε
έναν νόµο. 

Τρίτο θεωρώ ότι ορθώς, ορθότατα απορρίψατε το σύµφωνο
της ελεύθερης συµβιώσεως. Και θα το αναλύσω µε µια άλλη αι-
τιολογία από αυτήν που έχει εισφερθεί. Κατ’ αρχήν, πρέπει να
πούµε ότι όποιος θέλει να ζήσει άντρας µε άντρα και γυναίκα µε
γυναίκα, το κάνει και σήµερα. Όποιος θέλει να επιλέξει κοινότητα
κοίτης και τραπέζης (άντρας µε άντρα και γυναίκα µε γυναίκα),
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το κάνει και σήµερα. Δυστυχώς για µένα αλλά δεν έχει σηµασία.
Όποιος θέλει να δώσει την περιουσία του ή τµήµα αυτής στο
σύντροφό του -συζητώ για οµοφύλους- ή στη σύντροφό της,
µπορεί να το κάνει σήµερα, µε µια πράξη επαχθή ή χαριστική.
Όποιος θέλει µετά θάνατον να διαθέσει ένα κοµµάτι από την πε-
ριουσία του στο σύντροφο ή στη σύντροφό του, µπορεί να το
κάνει πάλι µε διάταξη τελευταίας βουλήσεως. 

Άρα, λοιπόν, τι είναι αυτό που ζητάµε τώρα; Εσείς ζητάτε ου-
σιαστικά να εξοµοιωθεί το σύµφωνο της ελεύθερης συµβιώσεως
µε το γάµο. Να έρθει δηλαδή, κατ’ αποτέλεσµα, το jus cogens –
το αναγκαστικό δίκαιο του γάµου- να προσαρµοστεί προς το συ-
ναινετικό δίκαιο το οποίο υπάρχει σε αυτά τα σύµφωνα συµβιώ-
σεως. 

Ζητάτε να ανατραπεί ένας ορισµός του Μοδεστίνου –µαθητή
του Ουλπιανού- ο οποίος ισχύει από τον τρίτο αιώνα και µιλάει
για «ανδρός και γυναικός συνάφεια». Ζητάτε να ξεθεµελιωθεί η
ανθρωποκεντρική και φυσιολογική αντίληψη περί γάµου, η οποία
είναι το υλικό µε το οποίο ανοικοδοµήθηκε ολόκληρο το κοινω-
νικό οικοδόµηµα του κόσµου, όχι µόνο της Ελλάδος. 

Να σας πω και κάτι; Υπάρχουν κράτη, προηγµένα στην Ευ-
ρώπη που αναγνωρίζουν την παιδοφιλία. Η Ολλανδία. Τι θα κά-
νουµε δηλαδή; Το επόµενο βήµα θα είναι να αναγνωρίσουµε και
εµείς την παιδοφιλία;

Υπάρχουν κράτη –αυτό δεν ξέρω αν είναι πολύ γνωστό- στα
οποία βρίσκει κανείς οίκους ανοχής – προσέξτε- για κτηνοβασία. 

Το ξέρετε αυτό, κυρία συνάδελφε;
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Γιατί τα εξισώνετε; Γιατί τα εξισώ-

νετε αυτά µε το σύµφωνο συµβίωσης;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Δεν σας αφορά η κτηνοβασία. 
Γιατί µε διακόπτετε; Ως συνήθως, δεν αντιλαµβάνεστε τι λέω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Παρακαλώ, γιατί διακό-

πτετε;  
Εσείς ακουστήκατε ελεύθερα όλοι. Παρακαλώ, σεβαστείτε τον

οµιλητή. 
Συνεχίστε, κύριε Νεράντζη. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Άρα, λοιπόν, πού θα πάµε εν ονό-

µατι της προόδου; Αρκετά! Ας σταµατήσουµε εδώ! 
Το σύµφωνο συµβιώσεως, πέραν του ότι αυτό το νοµοσχέδιο

δεν ταιριάζει καθόλου µε την καθ’ ύλην ρύθµιση, δεν νοµίζω ότι
µπορεί να βρει θέση σε µας. 

Προχωρούµε στις γενοκτονίες. Κατ’ αρχάς, πρέπει να πω µία
κουβέντα για το διάβηµα των τριάντα οκτώ. Δεν κρίνω πρόσωπα,
κρίνω πολιτικές πράξεις. Όποιος είχε αυτήν την πρωτοβουλία
του διαβήµατος των τριάντα οκτώ προσέφερε κακή υπηρεσία
στο αντικείµενο. Γιατί µόνο τριάντα οχτώ και όχι περισσότεροι; 

Εγώ συµπτωµατικά, κύριε Υπουργέ, είµαι ο εισηγητής των
προτάσεων της Νέας Δηµοκρατίας και για την αναγνώριση της
γενοκτονίας των Αρµενίων και για την αναγνώριση της γενοκτο-
νίας των Ποντίων και των Μικρασιατών. Ουδέποτε εκλήθην. Εγώ
περιδιαβαίνω την Ελλάδα µιλώντας για αυτό που λέµε «γενοκτο-
νία» και πιστεύοντας σε αυτό. Κατάγοµαι από εκεί και καθόλου
δεν εκλήθην. Ούτε ο Παυλόπουλος εκλήθη, ο οποίος σας είπε
στην επιτροπή «εγώ δεν πρόκειται να το υπογράψω, εάν δεν πε-
ριλάβετε και αυτές». Άρα, λοιπόν, είναι κακή υπηρεσία!

Πάµε τώρα στον όρο γενοκτονία. 
Μήπως αισθάνεστε άσχηµα –έτσι θέλουν να το εµφανίσουν-

που εισάγετε αυτήν την ποινικοποίηση; Ακούστε, λοιπόν, ποιες
χώρες έχουν ποινικοποίηση. Γαλλία, Γερµανία, Ελβετία, Κανα-
δάς, Βέλγιο, Ολλανδία, Λουξεµβούργο, Τσεχία, Ρουµανία κ.α..
Όλοι αυτοί είναι αντιδηµοκράτες; Όλοι αυτοί δεν έχουν ευαισθη-
σίες; Εδώ περίσσεψε πια η ευαισθησία; Εδώ µόνο; 

Δεύτερον -για να δούµε την ουσία- εκείνο το «όποιος αρνείται
τη σοβαρότητα», κύριε Υπουργέ, τι το θέλατε; Υπάρχουν γενο-
κτονίες µη σοβαρές; Τι θα πει «όποιος αρνείται τη σοβαρότητα
της γενοκτονίας»; «Όποιος αρνείται τη γενοκτονία» είναι το
σωστό, όχι «τη σοβαρότητα». Εκ προοιµίου υπάρχει η σοβαρό-
τητα. 

Θέλω να ρωτήσω όλους αυτούς που µαίνονται και λένε τα διά-
φορα που λένε: Δεν παρακολουθούν την εξέλιξη; Δεν ξέρουν την
περίπτωση Γκαροντί; Δεν γνωρίζουν την καταδίκη του Λιούις -
που ήταν εναντίον του Ολοκαυτώµατος- από γαλλικά δικαστήρια;

Δεν γνωρίζουν τους τουρκολόγους των Ηνωµένων Πολιτειών, τον
Λιούις, το Μακάρθουρ, το Σό, οι οποίοι όχι µόνο αρνούνται τις
γενοκτονίες και τις σφαγές και τα ολοκαυτώµατα, αλλά αποδί-
δουν στους Αρµενίους ότι έσφαξαν τους Τούρκους; Αυτά δεν τα
γνωρίζετε; Δεν αντιλαµβάνεστε τη σηµαντική απόφαση που
έλαβε το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο που είπε –προσέξτε- «αυτή καθ’
εαυτή η άρνηση των ολοκαυτωµάτων και των εγκληµάτων κατά
της ανθρωπότητος συνιστά ρατσιστικό λόγο και προτρέπει προς
το µίσος». 

Ε, λοιπόν, εµείς σας λέµε ότι γενοκτονία υπήρξε είτε το θέλετε
είτε όχι. 

Ας αφήσει η κ. Ρεπούση –δικαιούµαι να τα πω διότι τα είπε δη-
µόσια- αυτά που λέει, ότι εµείς παίζουµε το παιχνίδι της Χρυσής
Αυγής, ότι είµαστε πατριδοκάπηλοι, είµαστε δηµαγωγοί. Επικα-
λέστηκε προχθές εδώ «εργολάβους της µνήµης». Την πληρο-
φορώ ότι η αλήθεια είναι µνήµη, διότι η λέξις αλήθεια αποτελείται
από το στερητικό α και τη λήθη. Αλήθεια είναι ό,τι δεν λησµονιέ-
ται. Άρα, ό,τι είναι µνήµη. Η µνήµη είναι καθήκον και εµείς δεν
εκδικούµεθα, αλλά θυµόµαστε. Εκείνη και όποιος άλλος έχει την
ίδια άποψη, ας ξεχνά. 

Με βάση αυτές τις παρατηρήσεις και υπό αυτήν την επιφύλαξη
προτείνω να γίνει δεκτό το νοµοσχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Νεράντζη. 
Υπήρξε µία ανοχή ως προς τον χρόνο της οµιλίας του κύριου

συνάδελφου για ευνόητους λόγους. 
Θα ήθελα να ανακοινώσω στο Τµήµα ότι έχει υποβληθεί αίτηση

διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας για τα άρθρα 1, 2 και 3
του σχεδίου νόµου από πέντε Βουλευτές της Χρυσής Αυγής. 

Προτείνω η ψηφοφορία να γίνει την Τρίτη στις 19.00’ για τα
συγκεκριµένα άρθρα. Τα υπόλοιπα άρθρα θα ψηφιστούν σή-
µερα. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ζερδελής. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΕΡΔΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, σήµερα συζητάµε το αντιρατσιστικό νοµοσχέδιο. 
Και µόνο η κατάθεση αυτού του αντιρατσιστικού νοµοσχεδίου

και η αναγκαιότητά του να ψηφιστεί, όπως επιχειρηµατολόγησαν
πολλοί εκ των συναδέλφων µου που µίλησαν προηγουµένως,
είναι η απόδειξη ότι ο ρατσισµός στη δική µας την πατρίδα είναι
ένα φαινόµενο, το οποίο έχει εγκατασταθεί, είναι ένα φαινόµενο
το οποίο έχει αυξηθεί και δεν ξέρουµε εάν αυτή η αύξηση οφεί-
λεται σε έναν ελλοχεύοντα ρατσισµό που λόγω της κρίσης βγήκε
στο προσκήνιο ή έχουν αυξηθεί τα πραγµατικά περιστατικά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής των Ελλήνων κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑ-
ΡΟΥΧΑ.)

Πιθανώς, κατά τη δική µου άποψη, να συµβαίνουν και τα δύο.
Είναι, όµως, µία διαπίστωση ότι στη χώρα, η οποία έχει θεότητα
προστασίας των ξένων, τον Ξένιο Δία, δεν δηµιουργήσαµε
επαρκή κοινωνικά αντισώµατα απέναντι στη ξενοφοβία, το ρα-
τσισµό και τη µισαλλοδοξία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Σήµερα, τα κρούσµατα πραγµατικά έχουν αυξηθεί. Δεν θα
αναφερθώ σε αυτά. Θα ήθελα, όµως, να πω ότι πριν από πενήντα
χρόνια ο Μάρτιν Λούθερ Κινγκ, κύριοι συνάδελφοι, έλεγε στην
περίφηµη οµιλία του «I have a dream» -«Έχω ένα όνειρο»- ότι «τα
τέσσερα µικρά παιδιά µου θα ζήσουν σε µία χώρα όπου δεν θα
κρίνονται από το χρώµα τους αλλά από το περιεχόµενο του χα-
ρακτήρα τους».

Ποιος από εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που νοµοθε-
τούµε σήµερα, µπορεί να ισχυριστεί ότι µία τέτοια χώρα είναι και
η δική µας; Πώς µπορούµε να το ισχυριστούµε, όταν στην Αί-
θουσα αυτήν, στο ναό της δηµοκρατίας, από αυτό ακριβώς εδώ
το Βήµα, Βουλευτές της Χρυσής Αυγής αναφέρθηκαν σε µετα-
νάστες –κυρίως από χώρες της Ασίας και της Αφρικής- µε το χα-
ρακτηρισµό «υπάνθρωποι»;

Πώς µπορούµε, λοιπόν, να ισχυριστούµε αυτά τα πράγµατα,
όταν τα θύµατα της ρατσιστικής βίας, σωµατικής, αλλά και λε-
κτικής, πληθαίνουν; Οι ρατσιστές θέλουν τον άλλο όχι µόνο δια-
φορετικό –µιλάµε για διακρίσεις- αλλά και κατώτερο και αναγνω-
ρίζουν στον εαυτό τους µία εγγενή ανωτερότητα που δικαιολογεί
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τα πάντα, από την εκµετάλλευση µέχρι και τη φυσική εξόντωση
του άλλου. Ας γνωρίζουν, λοιπόν, όλοι όσοι µε ακούν αυτήν τη
στιγµή ότι όλοι οι άνθρωποι έχουν κοινό πρόγονο από την Αφρική
και όλες οι φυλές των ανθρώπων έχουν ακριβώς τα ίδια γονίδια.
Η επιστήµη ευτυχώς δεν είναι σύµµαχος των ρατσιστών. Γνωρί-
ζουν, δε, αλλά θέλουν να ξεχνούν ότι ένας µαύρος αθλητής ο
Τζέσε Όουενς διέλυσε το µύθο της υπεροχής της αρίας φυλής
στην Ολυµπιάδα του 1936 στο Βερολίνο µπροστά στον Αδόλφο
Χίτλερ, τον αρχηγό των ναζιστών, που µετέτρεψαν το ρατσισµό
σε ιδεολόγηµα και την εθνοκάθαρση και τη γενοκτονία Εβραίων
και τσιγγάνων σε εθνικό στρατηγικό στόχο. Να που ο ρατσισµός
και ο εθνικισµός πάνε χέρι-χέρι. 

Γνωρίζουν δε ότι ένας άλλος µαύρος, ο Νέλσον Μαντέλα, δί-
δαξε την ισότητα και έστειλε το φυλετικό µίσος και την πολιτική
του έκφραση, το απαρτχάιντ, στο ιστορικό παρελθόν και στις µε-
λανές του σελίδες. 

Οι ρατσιστές επιδιώκουν να επαναφέρουν το φυλετικό µίσος,
τις διακρίσεις και τη στοχοποίηση του ξένου ως πηγή κάθε δει-
νού και να δηλητηριάσουν την κοινωνία. 

Μπορεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας νόµος να τους εµ-
ποδίσει; Προσωπικά, πιστεύω ότι δεν είναι από µόνος του αρκε-
τός. Χρειάζεται παιδεία και συλλογική προσπάθεια για να
θωρακιστεί η κοινωνία και να σφυρηλατήσει αξίες, που είναι τα
αντισώµατα κατά του ρατσισµού και του φασισµού. Αυτά, όµως,
δεν είναι θέµατα του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Διαπιστώνω µε λύπη µου ότι κυβερνητικά στελέχη, µηδέ του
Πρωθυπουργού εξαιρουµένου, σε δηµόσιες δηλώσεις τους δεν
προσφέρουν καµµία βοήθεια στο θέµα αυτό. Είναι γνωστή δε η
ρήση ότι «ο φασισµός πολεµιέται µε το διάβασµα και ο ρατσι-
σµός µε το ταξίδι».

Στο ερώτηµα, εάν µετά την ψήφιση του παρόντος νοµοσχε-
δίου παραµένει νοµοθετικό έλλειµµα για την αντιµετώπιση του
ρατσισµού, οι τοποθετήσεις πολλών εκ των Βουλευτών που µί-
λησαν προηγουµένως απέδειξαν ότι υπάρχει και είναι και µεγάλο
και σοβαρό. 

Όσον αφορά το άρθρο 2, επειδή αναφέρθηκαν αρκετοί συνά-
δελφοι στην επιστολή των εκατόν τριάντα εννιά πνευµατικών αν-
θρώπων που ζητούν την απόσυρση του άρθρου, να πω ότι αυτό
µου θυµίζει µία ινδική παροιµία, η οποία λέει: «Οι πνευµατικοί άν-
θρωποι είναι σαν τα κουνούπια που χαλάν τον ύπνο των καλών
νοικοκυραίων». Εγώ θα έλεγα και των καλών Υπουργών και Βου-
λευτών.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε
και εµείς.

Η κ. Άννα Χατζησοφιά έχει τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΧΑΤΖΗΣΟΦΙΑ: Στρίβειν δια του αρραβώνος, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι. Αυτή η φράση µου ήρθε αυθόρµητα στο
µυαλό, διαβάζοντας το σχέδιο νόµου που αποκαλείτε αντιρατσι-
στικό. Γιατί αυτό κάνει η Κυβέρνηση, στρίβει δια του νοµοσχε-
δίου, κάτω από την πίεση της κοινωνίας, της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, του αντιφασιστικού και αντιρατσιστικού κινήµατος
όταν µετά από αλλεπάλληλα µπρος πίσω, φέρνει προς ψήφιση
στη Βουλή ένα νοµοσχέδιο που µόνο το όνοµα φέρει.

Κι αυτό γίνεται εµφανές ήδη από την ανάγνωση της βασικής
διάταξης του σχεδίου νόµου, το οποίο δεν αποτελεί τροποποί-
ηση, όπως ισχυρίζεται, αλλά copy-paste ενός νόµου, που παρα-
µένει ουσιαστικά ανενεργός εδώ και δεκαετίες.

Λέει ο νοµοθέτης, κύριε Υπουργέ, το 1979: «Όστις δηµοσίως
εκ προθέσεως προτρέπει εις πράξεις δυνάµενας να προκαλέ-
σουν διακρίσεις, µίσος ή βία, τιµωρείται». Λέτε σήµερα εσείς:
«Όποιος µε πρόθεση δηµόσια προτρέπει σε πράξεις που µπο-
ρούν να προκαλέσουν διακρίσεις, µίσος ή βία, τιµωρείται. Για να
µην αδικώ τον κύριο Υπουργό, δεν έκανε απλώς αντιγραφή-επι-
κόλληση, το έφερε και στη γλώσσα του σήµερα. 

Κατά τα άλλα, κύριε Υπουργέ, τριάντα πέντε χρόνια µετά, σαν
να µην πέρασε µία µέρα. Λες και δεν κύλησε πολύ, όχι νερό, αλλά
αίµα στο αυλάκι. Γιατί µιλάµε για ανθρώπινο αίµα, κύριε Υπουρ-
γέ, που ρέει άφθονο τα τελευταία χρόνια. Οι νεοναζιστές και φα-
σίστες δολοφονούν, ξυλοκοπούν και απειλούν µετανάστες, οµο-

φυλόφιλους και «τρανς» και αριστερούς, όπως απέδειξε η περί-
πτωση του αριστερού καλλιτέχνη ράπερ Παύλου Φύσσα. 

Τα έτη 2011, 2012 και 2013 το Δίκτυο Καταγραφής Περιστατι-
κών Ρατσιστικής Βίας έχει σηµειώσει πάνω από τετρακόσια εγ-
κλήµατα, τα οποία και αποτελούν µόνο την κορυφή του παγό-
βουνου, καθώς ο συνολικός αριθµός των θυµάτων είναι πάντα
πολλαπλάσιος των καταγγελθέντων. Και αυτό γιατί οι µάρτυρες
δεν προστατεύονται.

Γιατί δεν προβλέπεται η προστασία θυµάτων και µαρτύρων;
Μήπως γιατί ο κ. Μπαλτάκος είναι προνοµιακός συνοµιλητής των
θυτών; Αν όχι, ιδού η Ρόδος.  Ας ψηφίσει η Κυβέρνηση την τρο-
πολογία του ΣΥΡΙΖΑ. Αρνείται να προβλέψει τον κολασµό της ρα-
τσιστικής πράξης και εµµένει στη λογική της διατύπωσης αόρι-
στων και γενικόλογων διατάξεων, παρότι ή ακριβώς επειδή η
ιστορική πείρα µάς έχει δείξει ότι αυτές παραµένουν κενό
γράµµα. Στα τριάντα πέντε χρόνια έχουν γίνει µόνο τέσσερις διώ-
ξεις. 

Αντίθετα, δεν διστάζει να ποινικοποιήσει µε το άρθρο 2 την έκ-
φραση γνώµης επί ιστορικών θεµάτων. Η Αριστερά, όπως όλοι
γνωρίζετε, έχει διαρκές πολιτικό, ιδεολογικό και ηθικό µέτωπο
τόσο µε την άρνηση του ολοκαυτώµατος όσο και µε κάθε άλλη
θεωρία που περιφρονεί την ανθρώπινη ζωή και αξιοπρέπεια.

Πιστεύουµε όµως ότι απέναντι ακόµη και στον απεχθέστερο
και τον πιο προσβλητικό λόγο δεν αντιπαραθέτουµε κανένα άλλο
όπλο πέρα από τον αντίλογο. Γιατί η απαγόρευση κάθε άλλης
άποψης νοθεύει το δηµοκρατικό χαρακτήρα του πολιτεύµατος,
οδηγεί στην ενιαία σκέψη και στρώνει τον δρόµο στον αυταρχι-
σµό.

Αντιτάσσει η Κυβέρνηση ότι δεν ποινικοποιεί την άποψη, παρά
µόνο αν έχει προσβλητικό χαρακτήρα. Και ποιος ορίζει τι είναι
προσβολή; Ενώ οι Χρυσαυγίτες χυδαιολογούσαν έξω από το θέ-
ατρο «ΧΥΤΗΡΙΟ» και απειλούσαν ηθοποιούς και κοινό, συνελή-
φθησαν οι ηθοποιοί και οι συντελεστές της παράστασης «Corpus
Christi» και επιπλέον, διετάχθη και κατεπείγουσα προκαταρκτική
εξέταση γιατί προσέβαλαν� όχι οι Χρυσαυγίτες, οι ηθοποιοί προ-
σέβαλαν. Έλεος!

Προσέξτε, κύριε Υπουργέ –δεν έχει σηµασία που λείπετε, και
το νοµοσχέδιο µία κενή καρέκλα είναι- γιατί σε µία διολίσθηση
της ιστορίας µπορεί να θεωρηθεί ότι εµείς σήµερα εδώ προσβάλ-
λουµε. 

Μπορεί αύριο να µπουν στο κάδρο των ρατσιστικών επιθέσεων
οι ΑΜΕΑ, οι παχύσαρκοι, οι διαβητικοί, οι καρκινοπαθείς, οι φτω-
χοί που πάσχουν από ανίατα νοσήµατα και χρειάζονται ευθανα-
σία, όπως µας είπε η Υπουργός Υγείας της Λιθουανίας. 

Μπορεί σε έναν καινούργιο διαχωρισµό να είµαστε εµείς, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτοί που δεν αξίζουµε να µας χορη-
γηθεί η δόση της ινσουλίνης. 

Δεν παραθέτουµε εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ έναν στείρο αρνητισµό.
Γι’ αυτό καταθέσαµε τροπολογίες που προβλέπουν τον ορισµό
της ρατσιστικής βίας, την αυστηρή τιµωρία των φυσικών αυτουρ-
γών και την προστασία των θυµάτων. 

Κι επειδή ο ρατσισµός δεν πολεµάται µόνο θεσµικά αλλά και
ιδεολογικά, καταθέσαµε µια τροπολογία, την οποία ο κύριος
Υπουργός προχθές χαρακτήρισε άσχετη µε το νοµοσχέδιο� την
επέκταση του συµφώνου συµβίωσης στα οµόφυλα ζευγάρια. 

Με τον τρόπο αυτό δεν επιδιώξαµε να συµβάλουµε µόνο στην
επίλυση πρακτικών προβληµάτων που αντιµετωπίζει η συγκεκρι-
µένη κοινωνική οµάδα, αλλά να καταστήσουµε σαφές ότι πρέπει
επιτέλους να γίνουν αποδεκτοί ως ισότιµα µέλη της κοινωνίας
µας οι πολίτες εκείνοι που βιώνουν καθηµερινά τον αποκλεισµό,
την περιφρόνηση ή και τη βία από ακραίες οµάδες, όπως συνέβη
την προηγούµενη εβδοµάδα στην πλατεία Βαρνάβα.

Έτσι χτυπιέται στη ρίζα του ο κάθε είδους ρατσισµός, µε τη
διαπαιδαγώγηση µιας κουλτούρας και την οικοδόµηση µιας κοι-
νωνίας όχι ανεκτικής στη διαφορετικότητα, αλλά που δεν θα ορί-
ζει καν την προσωπική επιλογή σαν διαφορετικότητα. Το µόνο
βέβαιο είναι ότι η κοινωνία µας δύσκολα θα αλλάξει στάση, όταν
ακούει τον Πρωθυπουργό της χώρας προεκλογικά να λέει:
«Έχουν γεµίσει µετανάστες τα νηπιαγωγεία και τα Ελληνόπουλα
δεν µπορούν να µπουν στον παιδικό σταθµό». Αυτό. Τέρµα. Στην
εκποµπή «e-Nikos».
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Στο ιδεολογικό πεδίο καµώνεστε τους αντιρατσιστές την ίδια
στιγµή που καλλιεργείτε συστηµατικά την ξενοφοβία και στο θε-
σµικό βαφτίζετε «αντιρατσιστικό» ένα νοµοσχέδιο από τις διατά-
ξεις του οποίου το πιθανότερο είναι να εφαρµοστούν εκείνες
µόνο του άρθρου 2 που ποινικοποιούν την άποψη.

Ισχυρίζεστε, βέβαια, ότι η άποψη πρέπει να συνδέεται µε πρά-
ξεις που υποκινούν βία, καλλιεργούν το µίσος ή έχουν προσβλη-
τικό χαρακτήρα. Τότε, σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο, θα κινδύνευε
να διωχθεί ο δηµόσιος λειτουργός που µε το λόγια του, που είχαν
σαφώς προσβλητικό χαρακτήρα, στοχοποίησε µια οµάδα µετα-
ναστριών. Διαβάζω: «Η πλειοψηφία των οροθετικών γυναικών εκ-
δίδεται. Υπάρχει ανάγκη συναγερµού, τον οποίο έχουµε σηµάνει
πάρα πολλές φορές και στα αρµόδια όργανα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, τονίζοντας ότι οι άνθρωποι αυτοί προέρχονται κυρίως
από την υποσαχάρια Αφρική. Αυτά υφιστάµεθα από την παρά-
νοµη µετανάστευση. Εάν αυτό δεν προσεχθεί, ο ιός του AIDS θα
µεταφερθεί στην ελληνική οικογένεια». Αναφέροµαι στον σηµε-
ρινό Υπουργό Παιδείας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ο κ. Γεώργιος
Κασαπίδης έχει τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, και το παράλογο γίνεται λογικό και το

παρά φύσιν γίνεται φυσιολογικό και αυτά µε τις ευλογίες και µε
τη δύναµη της συγκυβερνήσεως, η οποία, αφού παραπλάνησε
τον ελληνικό λαό, υποσχόµενη ότι θα δώσει λύση µε την επανα-
διαπραγµάτευση στα αδιέξοδα που προκαλεί αυτή η µνηµονιακή
πολιτική, φέρνει προς ψήφιση θέµατα τα οποία ούτε κατά διάνοια
περνούσαν από όλους εµάς που τότε στηρίζαµε τον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως.

Τώρα κυριολεκτικά αναγουλιάζουµε µε αυτά που βλέπουµε και
έρχονται εδώ πέρα, κύριε Υπουργέ.

Θα ήθελα να κάνω και µία φιλική παρατήρηση προς τον αγα-
πητό συνάδελφο κ. Νεράντζη, ο οποίος µε κάλυψε απόλυτα στην
ανάλυσή του και για τα θέµατα των οµοφυλοφίλων, όπως τα θέ-
τετε στο νοµοσχέδιο, αλλά και για τα θέµατα των γενοκτονιών.
Περίµενα να ακούσει τη φωνή της συνειδήσεώς του και όχι οτι-
δήποτε άλλο που φοβικά τον οδηγεί να πει «µε αυτές τις παρα-
τηρήσεις υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο».

Κύριε Υπουργέ, άραγε αυτά τα λέγαµε πριν τις εκλογές στον
κόσµο που µας εµπιστεύτηκε και έφερε µπροστά τη Νέα Δηµο-
κρατία; Είχαµε τέτοιες αναφορές; Θα ξεκινήσω µε τις αναφορές
που λείπουν της γενοκτονίας των Ελλήνων Ορθοδόξων της Ανα-
τολής, των Ποντίων, των Μικρασιατών -επιτρέψτε µου να µιλήσω
και ως ποντιακής καταγωγής, µε θύµατα παππούδες µου από
σφαγές των φανατικών ισλαµιστών. Σήµερα καταδικάζουµε υπο-
κριτικά αυτά που κάνουν οι τζιχαντιστές και εδώ φοβόµαστε να
καταγράψουµε και να αναφέρουµε τις γενοκτονίες.

Προς τι αυτός ο φαρισαϊκός ελληνοπρεπισµός; Ή είναι αλή-
θεια ότι υπάρχει γενοκτονία των Ποντίων και θα πρέπει και αυτή
να τεθεί στο πνεύµα του νόµου, όπως του Ολοκαυτώµατος των
Εβραίων ή τότε υπάρχουν δύο µέτρα και δύο σταθµά. Άλλωστε,
οι µάσκες έχουν πέσει στον ελληνικό λαό.

Κύριε Υπουργέ, λυπάµαι ειλικρινά, γιατί είστε άνθρωπος της
δικαιοσύνης. Ορκιζόσασταν και ορκίζατε τους ανθρώπους που
έρχονταν στα δικαστήρια στο όνοµα του Ιερού Ευαγγελίου προς
υπηρεσία της αλήθειας και του δικαίου. Πιστεύετε ότι υπηρετείτε
µ’ αυτό το νοµοσχέδιο το αληθινό και το δίκαιο της ιστορικής και
της εθνικής µνήµης των Ελλήνων; 

Ορκίζατε τους ανθρώπους στα δικαστήρια στο όνοµα του
Ιερού Ευαγγελίου. Ξέρετε τι λέει ο Απόστολος Παύλος για την
οµοφυλοφιλία; Αν πιστεύουµε εµείς ότι αγωνιζόµαστε για την ου-
ράνια βασιλεία, λέει µεταξύ άλλων ότι αυτή τη βασιλεία δεν θα
την αποκτήσουν ούτε οι πόρνοι ούτε οι ειδωλολάτρες ούτε οι µοι-
χοί ούτε οι µαλακοί ούτε οι αρσενοκοίται, δηλαδή αυτοί που
όντας άντρες πλαγιάζουν µε άντρα.

Άρα, πιστεύατε τότε αυτό που κάνατε στις αίθουσες των δικα-
στηρίων; Αν ναι, γιατί αναιρείτε την ίδια σας την παρουσία ως
εξέχουσα προσωπικότητα στα θέµατα της δικαιοσύνης;

Μ’ αυτό το νοµοσχέδιο, δυστυχώς, εισάγετε και καθιερώνετε

στην έννοµη τάξη της πατρίδας µας, όπως τη γνωρίσαµε µέχρι
σήµερα γιατί δυστυχώς αλλάζει βιαίως, βάναυσα και υιοθετεί και
ανώµαλες συµπεριφορές –γι’ αυτό είπα και στην αρχή ότι το πα-
ράλογο γίνεται και λογικό- την ταυτότητα ενός άλλου φύλου,
ενός τρίτου φύλου. Την ταυτότητα που επιστηµονικά εξηγείται
ως «ψυχοπαθολογική κατάσταση», εσείς την προστατεύετε.

Άραγε, κύριε Υπουργέ, προστατεύετε τους Έλληνες πολίτες
από όλες αυτές τις ενέργειες που αλλάζουν τον τρόπο ζωής από
εδώ και πέρα σ’ αυτήν τη χώρα, περιορίζουν τους βαθµούς ελευ-
θερίας ως προς τον τρόπο έκφρασης, αλλά δηµιουργούν και αλ-
λότρια πρότυπα στα µικρά παιδιά; Κανένας δεν έχει το δικαίωµα
να βιάσει βάναυσα την αθώα σκέψη των παιδιών που βλέπουν τη
µαµά και τον µπαµπά –άντρα και γυναίκα- και αύριο θα βλέπουν
τον µπαµπά και τον µπαµπά ή τη µαµά και τη µαµά και θα ανα-
ρωτιούνται «ποιοι είναι οι σωστοί» ή «ποιοι είναι οι µη σωστοί».
Αυτό πράττετε, κύριε Υπουργέ.

Όµως, θα ήθελα να επεκταθώ, γιατί αντιλαµβάνοµαι ότι έχει
χαθεί το µέτρο της λογικής και της αληθινής πολιτικής σ’ αυτήν
τη χώρα. Αυτά που λέγαµε προεκλογικά τα έχουµε αναιρέσει και
ρίχνουµε νερό στο µύλο του ΠΑΣΟΚ. Ποιου ΠΑΣΟΚ; Εχθές εί-
δαµε τον Αντιπρόεδρο της Κυβερνήσεως, τον Πρόεδρο του
ΠΑΣΟΚ, να µιλά και να λέει αυτά που λέει στους οπαδούς του –
ό,τι θέλει λέει, δικαίωµά του είναι- παρόντος του κ. Τσουκάτου. 

Πριν από δεκαπέντε χρόνια, κύριε Υπουργέ, είχε απασχολήσει
το πανελλήνιο ο κ. Τσουκάτος µε τις δηλώσεις του. Άραγε, έχει
ξεκαθαρίσει αυτή η υπόθεση; Τον καλύπτει ο κ. Βενιζέλος τον κ.
Τσουκάτο, όταν είναι στο ακροατήριό του και εσείς δέχεστε να
συγκυβερνάτε µε τέτοιους ανθρώπους που προκλητικά δήλωσαν
ότι πήραν ένα εκατοµµύριο ευρώ, τα έδωσαν στα ταµεία του
ΠΑΣΟΚ και κανείς δεν ξέρει πού πήγαν; Το µόνο σίγουρο είναι
ότι πήγαν στις πλάτες του ελληνικού λαού.

Προστατεύετε, λοιπόν, τους Έλληνες πολίτες µ’ αυτό το νο-
µοσχέδιο από τους ψεύτες και τους κλέφτες; Όταν νοµοθετείτε
σε τροπολογίες ντροπής την απαλλαγή των ευθυνών των τραπε-
ζιτών που έδωσαν «θαλασσοδάνεια» και δεν τα πήραν ποτέ πίσω
–γιατί αν είχαν ευθύνες, θα έλεγαν και ποιοι τους τα έλεγαν από
πάνω- το κάνετε προς όφελος των Ελλήνων πολιτών; Προστα-
τεύετε τους Έλληνες πολίτες; 

Σαφώς φορτώνετε µε χρέη τον ελληνικό λαό, ο οποίος πλέον
δεν έχει πρόσβαση σε θέµατα υγείας, παιδείας, ασφάλειας,
όπως δικαιούµαστε όλοι, γιατί ως νοµοταγείς πολίτες βοηθάµε
µε τους φόρους µας. Όµως, δεν µπορείτε να καλύπτετε τους
ψεύτες και τους κλέφτες. 

Όταν ψηφίζετε ρύθµιση οφειλών µεγάλων οφειλετών προς τις
ΔΕΚΟ, τη ΔΕΠΑ ή ΔΕΗ, ενώ στους απλούς πολίτες κόβετε το
ρεύµα και δεν έχουν δικαίωµα να έχουν πρόσβαση σε φορολο-
γική ή ασφαλιστική ενηµερότητα, προστατεύετε τους Έλληνες
πολίτες;

Ενώ θα έπρεπε να ελέγξετε τις τρεις χιλιάδες «offshore» για
να πάρουµε αυτά τα χρήµατα προκειµένου να δοθούν για το
χρέος, δεν κάνετε τίποτα απ’ όλα αυτά. Αυτό είναι προστασία
των Ελλήνων πολιτών;

Εδώ και δέκα χρόνια, από τον Υπουργό Αλογοσκούφη ακόµα,
ακούµε ότι η φοροδιαφυγή στα καύσιµα είναι 1,5 δισεκατοµµύριο
ευρώ. Ακόµα και τώρα δεν έχει γίνει τίποτα για να ελέγξουµε τη
φοροδιαφυγή στα καύσιµα στα διυλιστήρια δύο οικογενειών.
Αυτή είναι η προστασία των Ελλήνων πολιτών; Αυτή είναι η προ-
στασία των Ελλήνων πολιτών;

Όταν ξεπουλάτε τη φέτα, το µεγαλύτερο brand name στον
κόσµο, εναντίον των Ελλήνων κτηνοτρόφων, που θα δουν να κα-
τακρηµνίζονται οι τιµές µετά το 2015, προς όφελος των πολυε-
θνικών, αυτό προστατεύει τα συµφέροντα των Ελλήνων κτη-
νοτρόφων; 

Όταν ξεπουλάτε το αγελαδινό γάλα στους εισαγωγείς µε –
τάχα µου- διεύρυνση των ηµερών κυκλοφορίας στις δέκα µέρες,
για να πέσει η τιµή και η τιµή έχει εκτιναχθεί κατά δέκα λεπτά,
προς όφελος όλων αυτών που είπα των συµφερόντων που στη-
ρίζουν αυτήν την Κυβέρνηση, προστατεύετε τους Έλληνες πο-
λίτες;

Αν αυτό δεν είναι ρατσιστική συµπεριφορά, µέσα από αυτή τη
ρατσιστική πολιτική που εφαρµόζετε εις βάρος των φτωχών και

2600 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



των αδυνάµων Ελλήνων πολιτών, τότε τι είναι; Όλα αυτά λοιπόν
που πράττετε είναι εντελώς αντίθετα µε αυτά που φέρνετε να
ψηφίζετε, κατά το πνεύµα σας. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, και σε τέτοιους παραλογισµούς δεν θέλω να
συµµετέχω ούτε κατά το ελάχιστο, γι’ αυτό και καταψηφίζω το
παρόν σχέδιο νόµου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Κασαπίδη.

Η κ. Μαρία Διακάκη έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ –απών απ’ ό,τι βλέπω ο κύριος Υπουργός-, κυ-

ρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο
που στην κοινή γνώµη έχει περάσει µε τον όρο «αντιρατσιστικό»,
που πολύ φοβούµαι ότι, αν και µε καθυστέρηση δεκαετιών, ενώ
έρχεται να επιλύσει ένα φλέγον ζήτηµα για την ελληνική κοινω-
νία, δεδοµένης µάλιστα και της συγκυρίας, θα δηµιουργήσει πε-
ρισσότερα προβλήµατα από όσα υποτίθεται ότι θα επιλύσει. 

Για ενάµιση χρόνο περίπου η Κυβέρνησή σας, έβαζε και
έβγαζε από την «κατάψυξη» το σηµερινό νοµοθέτηµα, ανάλογα
µε τις κατά καιρούς εκτιµήσεις για τα µικροπολιτικά ωφελήµατα
που θα είχε, αγνοώντας την πραγµατική κατάσταση στη χώρα,
αγνοώντας τα εκατοντάδες κρούσµατα ρατσιστικής βίας, που
µόνο τον τελευταίο χρόνο, σύµφωνα µε το δίκτυο Καταγραφής
Περιστατικών Ρατσιστικής Βίας, ανήλθαν σε εκατόν εξήντα έξι,
µε τουλάχιστον τριακόσια είκοσι θύµατα.

Το πρόβληµα, όπως η ίδια η ζωή έχει δείξει, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, δεν είναι η υπερψήφιση ενός νόµου που τυπικά εν-
σωµατώνεται στο ελληνικό δίκαιο, µια οδηγία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ή ο εκσυγχρονισµός του ν. 927/1979 «περί κολασµού
πράξεων ή ενεργειών αποσκοπουσών εις φυλετικάς διακρίσεις»,
που αντικαθιστά, ο οποίος ουσιαστικά έµεινε ανεφάρµοστος. Το
πρόβληµα βρίσκεται στον ίδιο τον πυρήνα του σχεδιασµού του
νοµοθετήµατος, το οποίο ενώ υποτίθεται ότι ρυθµίζει θέµατα που
άπτονται ρατσιστικών φαινοµένων, δεν αντιµετωπίζει την πράξη
αυτή καθ’ αυτήν. Με αυτήν την έννοια, όπως πολύ καλά καταλα-
βαίνουµε όλοι, οι δράστες αποτρόπαιων εγκληµάτων, όπως αυτό
της Μανωλάδας, µπορούν ανενόχλητοι να συνεχίσουν το έργο
τους.

Αλήθεια, θα µπορούσε ο κύριος Υπουργός να µας απαντήσει,
γιατί δεν προβλέπεται ρύθµιση για την προστασία των θυµάτων
από ρατσιστικές επιθέσεις; Πώς θα καταγγείλει το θύµα ρατσι-
στικής επίθεσης το συµβάν, όταν γνωρίζει ότι δεν θα προστατευ-
θεί µετά την καταγγελία του; Το ίδιο, βέβαια, ισχύει και για τους
µάρτυρες. 

Θυµίζω ότι δεν είναι µακριά ο καιρός, τον Νοέµβριο του 2012,
που ο κ. Σαµαράς δήλωνε ότι οι πόλεις πρέπει να ανακαταλη-
φθούν από τους µετανάστες. Κι ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
για τη λίστα Λαγκάρντ δήλωνε µε λόγο που προάγει τις θρησκευ-
τικές διακρίσεις ότι υπάρχουν καταθέτες οι οποίοι είναι συγκε-
κριµένου θρησκεύµατος, λες και το πρόβληµα είναι το θρήσκευ-
µα και όχι το µεγάλο οικονοµικό σκάνδαλο της συγκάλυψης.

Όµως, υπάρχει και µια σειρά από άλλα στοιχεία που µε σαφή-
νεια δείχνουν τη βαριά σκιά των συντηρητικών και βαθιά ξενόφο-
βων αντανακλαστικών που διέπουν το σώµα του κειµένου, θυµί-
ζοντας εποχές Μπαλτάκου.

Με τις διατάξεις του δευτέρου άρθρου ουσιαστικά ποινικοποι-
είται η συνταγµατικά κατοχυρωµένη ελευθερία του δικαιώµατος
της έκφρασης. Είναι προφανές ότι η Αριστερά δεν δείχνει ανοχή
στους αρνητές των πιο ειδεχθών εγκληµάτων στην ιστορία της
ανθρωπότητας, όπως το Ολοκαύτωµα. Και η αντίθεσή µας αυτή
εκπορεύεται από την διαχρονικά πάγια θέση µας ότι τέτοιου εί-
δους διατάξεις πλήττουν καίρια το δικαίωµα της ελεύθερης έκ-
φρασης, ενώ παράλληλα η πρόσφατη διεθνής εµπειρία έχει
δείξει ότι δεν αποτελούν λυσιτελείς τρόπους για την καταπολέ-
µηση ξενόφοβων και ρατσιστικών αντιλήψεων και µορφωµάτων.
Σε πολλές περιπτώσεις µάλιστα, οδήγησαν στο αντίθετο αποτέ-
λεσµα, παρουσιάζοντας τους αρνητές της δηµοκρατίας ως θύ-
µατα αυταρχικών πρακτικών και λογοκρισίας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ρατσιστική βία δεν αποτελεί
περιθωριακό κοινωνικό φαινόµενο, αλλά πολλές φορές θύµατά
της πέφτουν «οι άλλοι» ακόµα και από τα όργανα της πολιτείας. 

Έχω δύο παραδείγµατα να σας δώσω, τα οποία βέβαια είναι
σταγόνα στον ωκεανό των όσων συµβαίνουν. Πρόσφατα στο Η-
ράκλειο κρατήθηκε στο αεροδρόµιο ένας διερχόµενος Σύριος,
µόνιµος κάτοικος Σουηδίας, ο οποίος ενώ είχε όλα του τα έγ-
γραφα νόµιµα, µε ταυτότητα και διαβατήριο σουηδικά, κρατή-
θηκε, έχασε την πτήση του και έµεινε στο αεροδρόµιο λόγω
χρώµατος και καταγωγής. 

Επίσης, ένα άλλο παράδειγµα είναι το πρόσφατο περιστατικό
µε θύτες όργανα της τάξης και θύµατα τρεις γυναίκες ηθοποιούς
από την Αφρική, µέλη της ακτιβιστικής οµάδας «Θεάτρου του
Καταπιεσµένου» και της Ένωσης Αφρικανών Γυναικών, οι οποίες
–αν και είχαν επίσης όλα τα απαραίτητα έγγραφα- προσήχθησαν
στην Διεύθυνση Αλλοδαπών, όπου κρατήθηκαν για δύο ώρες σε
δωµάτιο κράτησης µε άλλους τριάντα πέντε άνδρες, στερούµε-
νες δικηγορικής εκπροσώπησης και δεχόµενες πρωτοφανή λε-
κτική βία, µε µόνο κριτήριο το χρώµα του δέρµατος. 

Κύριοι Βουλευτές, να σας πω ότι ο ρατσισµός και η ξενοφοβία
δεν είναι ένα καινούργιο φαινόµενο στη χώρα µας, αλλά ήρθε έν-
τονα στο προσκήνιο τον τελευταίο καιρό λόγω βεβαίως και των
συγκυριών. Αυτό είναι πολύ άσχηµο. Όµως, το λυπηρό είναι ότι
αυτή η κατάσταση εκτρέφεται από την Κυβέρνηση, καλλιεργείται
και προσπαθούν µε κάθε τρόπο να τη διοχετεύσουν µέσα στην
κοινωνία. Παράδειγµα σε αυτό είναι η ανεργία. Γιατί ακούµε και
µας λένε ότι εάν δεν είχαµε µετανάστες δεν θα είχαµε και ανερ-
γία. Το πιστεύουµε πραγµατικά αυτό; 

Μιλώντας, λοιπόν, για την αντιµετώπιση του ρατσισµού και της
ξενοφοβίας θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι οι Έλληνες που αναγ-
κάστηκαν για οικονοµικούς λόγους να εγκαταλείψουν τη χώρα –
και είναι πάρα πολλοί αυτοί-, διαχρονικά έχουν πέσει και οι ίδιοι
θύµατα ρατσιστικών επιθέσεων στις χώρες υποδοχής και ως εκ
τούτου δεν µπορεί να υπάρξει καµµία υπαναχώρηση στο πεδίο
της καταδίκης των ρατσιστικών φαινοµένων. 

Τέλος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να επισηµάνω
ότι η καταπολέµηση αυτών των ακραίων φαινοµένων που αρ-
νούνται τις βασικές αξιακές αρχές µιας ευνοµούµενης πολιτείας
δεν αποτελούν αντικείµενο απλών και άτολµων νοµοτεχνηµάτων,
αλλά αποτελούν βαθύτατα πολιτικό ζήτηµα που απαιτεί τολµη-
ρές, ριζοσπαστικές πρωτοβουλίες και δράσεις µέσα στην κοινω-
νία, ώστε το «αυγό του φιδιού» να µην χρειαστεί να εκκολαφτεί
ποτέ ξανά. Η ουσιαστική και όχι τυπική και επιδερµική αντιµετώ-
πιση του ρατσισµού από την πολιτεία είναι εκτός των άλλων και
δείγµα παιδείας και πολιτισµού. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Μπαρµπαρούσης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε. 
Πάντως, θα ήθελα να συµπληρώσω, µιας και αναφερθήκατε,

κυρία συνάδελφε, για τη Μανωλάδα ότι εκεί κάτω δεν ήταν χρυ-
σαυγίτες, πασοκτζήδες ήταν που τουφέκισαν τον κόσµο. Οπότε
είναι δύσκολο, δεν το βλέπω να τιµωρούνται.

Θα συνεχίσω µε το ΣΥΡΙΖΑ, γιατί θέλω να µου λύσετε µία απο-
ρία. Θα σκάσω, εάν δεν σας ρωτήσω το εξής: Τελικά ο Αρχηγός
σας πιστεύει ή δεν πιστεύει στον Θεό; Τον είδα στο Άγιο Όρος
και πραγµατικά έπεσα από τα σύννεφα. Γιατί απ’ ό,τι θυµάµαι,
όταν ορκιζόµασταν εδώ µέσα ο κ. Τσίπρας δεν ορκίστηκε. Μή-
πως έγινε κάτι σηµαντικό στη ζωή του, που τον έκανε τελικά να
πιστεύει πραγµατικά; 

Πάντως, αν όντως πιστεύει, µπράβο του! Ποτέ δεν είναι αργά.
Αν, όµως, πήγε σε αυτόν τον άγιο τόπο µόνο και µόνο για ψηφο-
θηρικούς λόγους σαν τουρίστας, ένα έχω να πω: Μπορείτε να
κοροϊδέψετε όλους τους ανθρώπους, τους καλόγερους, τους
πάντες, αλλά τον Θεό, κύριε Τσίπρα, δεν µπορείς να τον κοροϊ-
δέψεις!

Έρχοµαι τώρα στα του νοµοσχεδίου. Θέλω να ρωτήσω τον
Υπουργό κ. Αθανασίου.  Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, ποια  είναι η
µεγαλύτερή σας επιτυχία; Αυτό το ανθελληνικό νοµοσχέδιο ή ότι
κλείσατε ένα ολόκληρο κοινοβουλευτικό κόµµα στη φυλακή;
Είµαι σίγουρος ότι οι αµερικανοσιωνιστές θα είναι πολύ περήφα-
νοι για εσάς. Δεν ξέρω, όµως, αν ο ελληνικός λαός  θα είναι πε-
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ρήφανος. Θα το δούµε στις επικείµενες εκλογές. 
Έχετε φέρει και έχετε ψηφίσει εδώ µέσα πάρα πολλά αντι-

λαϊκά και αντεθνικά νοµοσχέδια. Όµως, αυτό εδώ είναι ό,τι χει-
ρότερο έχει έρθει προς ψήφιση στη Βουλή. Είναι ένα νοµοσχέδιο
καθαρά ρατσιστικό εναντίον των Ελλήνων. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, µε την ψήφιση του εν λόγω νοµοσχε-
δίου ο «Δωδεκάλογος του Γύφτου» του Παλαµά θα διώκεται; Το
τραγούδι του Ζαµπέτα «Ο µαύρος, ο αράπης, ο ταµ, ταµ, ταµ»
θα διώκεται; Κάποια άλλα παραδοσιακά δηµοτικά τραγούδια θα
διώκονται; 

Να συνεχίσω; Γιατί σας ρωτάω τώρα και θέλω να µου απαντή-
σετε. 

Οι ψαλµοί και οι ύµνοι της Μεγάλης Εβδοµάδας θα διώκονται
και αυτοί; Τι να πω; Ό,τι και να πω είναι λίγο. Να σας χαίρονται
οι ψηφοφόροι σας. Θα πρέπει να είναι πάρα πολύ περήφανοι για
την επιλογή τους. Δεν υπάρχει πλέον δικαιολογία. Δεν µπορούν
να πουν ότι δεν ήξεραν ποιους ψήφιζαν. 

Αυτοί που σας ψήφισαν ας αναλογιστούν τις ευθύνες τους
απέναντι στο έθνος και απέναντι στα παιδιά τους. Έδωσαν πάλι
23% στη Νέα Δηµοκρατία, λες και είδαν όλοι το πρωτογενές πλε-
όνασµα! Μόνο εγώ δεν το είδα. Ψηφίστε το και αυτό! Έτσι και
αλλιώς δεν θα ισχύσει για πολύ. 

Θέλω να πιστεύω ότι σύντοµα ο ελληνικός λαός θα ξυπνήσει
και θα καταλάβει το συµφέρον του. Θα σας στείλει στο χρονον-
τούλαπο της ιστορίας και όταν µε τη σειρά µας γίνουµε κυβέρ-
νηση, θα στείλουµε νοµοσχέδια σαν το σηµερινό στον κάλαθο
των αχρήστων. 

Έλληνες, που µε ακούτε αυτήν τη στιγµή, θα είδατε όλοι τον
τάφο της Αµφίπολης. Αναρωτηθείτε ποιοι ήταν οι πρόγονοί σας.
Σκάβουµε µετά από δυόµισι χιλιάδες χρόνια και ακόµη βρί-
σκουµε αριστουργήµατα των προγόνων µας. Αλήθεια, οι απόγο-
νοί µας τι θα βρουν από εµάς; Το πολύ-πολύ να βρουν τοκο-
χρεολύσια, χρέη από χαράτσια και κανένα, µα κανένα ίχνος πο-
λιτισµού, εάν βέβαια έχουµε αποµείνει Έλληνες σε αυτόν τον
τόπο. Σοβαρευτείτε πριν να είναι αργά! Γιατί –µη φαντάζεστε-
δεν θα αργήσουµε και εµείς να δούµε κανένα ψυχοπαθή ισλαµι-
στή στην Οµόνοια  να κυκλοφορεί µε κανένα κοµµένο κεφάλι στα
χέρια και να φωνάζει «Αλλάχ ακµπάρ, Αλλάχ ακµπάρ!» Έρχεται
και η σειρά µας. 

Εµείς, η Χρυσή Αυγή, θα είµαστε πάντα εδώ, δίπλα στον Έλ-
ληνα, να του λέµε την αλήθεια µε όποιο κόστος και όταν κλη-
θούµε να βγάλουµε τα κάστανα από τη φωτιά, θα το κάνουµε µε
όλες µας τις δυνάµεις. Γιατί εµάς δεν µπορεί να µας υπαγορεύ-
σει και να µας υποχρεώσει κανένας ξένος ή και ντόπιος παρά-
γοντας να ψηφίσουµε κάτι ενάντια στα συµφέροντα του ελ-
ληνικού λαού. Γιατί εµάς δεν µας κρατάει κανείς από πουθενά. 

Όσο για εσάς, ψηφίστε το! Ψηφίστε το και αυτό! Αν πεθυµή-
σατε το Σουλτάνο, ψηφίστε το! Διαπράττετε ύβρη, κύριοι, απέ-
ναντι στην ελληνική ιστορία, στον ελληνικό πολιτισµό και στον
ελληνικό λαό. Να θυµάστε, όµως, ότι πάντοτε, µα πάντοτε την
ύβρη διαδέχεται η τιµωρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Μπαρµπαρούση.

Η κ. Φωτεινή Αραµπατζή έχει τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν πολυα-

ναµενόµενο και επικρινόµενο, τόσο εντός όσο και εκτός της Αί-
θουσας Εθνικής Αντιπροσωπείας σχέδιο νόµου αποτελεί ύστερα
από συγκερασµό και καταστάλαγµα απόψεων την αντανάκλαση
της απαρέγκλιτης επιλογής της ελληνικής δηµοκρατικής πολι-
τείας για ουσιαστική προώθηση της ισότητας ενώπιον του νόµου
και εξάλειψης κάθε µορφής διακρίσεων.

Η χώρα µας µε τη γενεσιουργό και µακραίωνη δηµοκρατική
παράδοση δεν θα µπορούσε να απόσχει από τις προσπάθειες
της διεθνούς κοινότητας για την καταπολέµηση του ρατσισµού
και της ξενοφοβίας, έννοιες που αντίκεινται ευθέως στις αρχές
της ελευθερίας, της δηµοκρατίας, του σεβασµού των δικαιωµά-
των του ανθρώπου και των θεµελιωδών ελευθεριών, αλλά και του
κράτους δικαίου.

Ως γνωστόν, στην ελληνική έννοµη τάξη συµπεριφορές που
αποβλέπουν σε φυλετικές διακρίσεις έχουν βεβαίως ποινικοποι-

ηθεί ως ένα βαθµό από το ν.927/1979 και µε το παρόν νοµοσχέ-
διο επιχειρείται ο αναγκαίος εκσυγχρονισµός της ισχύουσας νο-
µοθεσίας µας µέσω της ενσωµάτωσης στην ελληνική έννοµη
τάξη της απόφασης-πλαίσιο 913/2008.

Επειδή πολύς, οξύς και άδικος λόγος έγινε και εντός του Κοι-
νοβουλίου και εκτός για τις γενοκτονίες ότι τάχα δεν έχουν
σχέση µε το ρατσισµό, άρα ο προσδιορισµός και η αναφορά
τους δεν χωρά στο παρόν νοµοσχέδιο και επειδή ανήκω στους
τριάντα οκτώ Βουλευτές που συνυπέγραψαν τη σχετική επιστολή
προς τον Πρωθυπουργό για τη συµπερίληψη στο παρόν νοµο-
σχέδιο της Γενοκτονίας των Ορθοδόξων Χριστιανών της Ανατο-
λής, Ποντίων, Μικρασιατών, Θρακών, Αρµενίων, Ασσυρίων και
επειδή θεωρώ το λιγότερο απαξιωτικό και προσβλητικό να λέγε-
ται από Βουλευτές εντός της Αιθούσης ότι η κίνηση αυτή είχε
ψηφοθηρικό χαρακτήρα, θα ήθελα να πω ότι µε τέτοιες λεκτικές
και ιστορικές ακροβασίες δεν προσβάλλετε εµάς, τους συντάσ-
σοντας την επιστολή και όσους την υποστηρίξαµε βεβαίως –η
κριτική άλλωστε οποιασδήποτε µορφής είναι αναφαίρετο δι-
καίωµα, ιδίως εντός του ελληνικού Κοινοβουλίου-, αλλά υποτι-
µάτε τους Έλληνες πολίτες, απογόνους των χριστιανικών ορθο-
δόξων πληθυσµών της Ανατολής, που τολµάτε να υποστηρίζετε
ότι ο αυτονόητος και επιβεβληµένος σεβασµός τους στις ιστορι-
κές καταβολές και θύµησές τους είναι στοιχείο πολιτικής τους
χειραγώγησης από όσους Βουλευτές λέµε τα αυτονόητα.

Και ποια είναι τα αυτονόητα; Αυτονόητο είναι ότι οι γενοκτο-
νίες, σύµφωνα και µε το ν.3003/2002, είναι οποιαδήποτε από τις
ακόλουθες πράξεις, οι οποίες διαπράττονται µε την προώθηση
καταστροφής εν όλω ή εν µέρει µιας εθνικής, εθνοτικής, φυλετι-
κής ή θρησκευτικής οµάδας, άρα απολύτως αλληλένδετες έν-
νοιες µε την ξενοφοβία και το ρατσισµό, για τις οποίες νοµο-
θετούµε σήµερα.

Αυτονόητο είναι ότι η ελληνική Βουλή µε τη νοµοτεχνική βελ-
τίωση του Υπουργού για τη συµπερίληψη στο κείµενο του άρ-
θρου 2 όλων των γενοκτονιών που έχουν αναγνωριστεί µε απο-
φάσεις της Βουλής των Ελλήνων και διεθνών δικαστηρίων, δεί-
χνει αφ’ ενός σεβασµό της νοµοθετικής συνέχειας της ελληνικής
Βουλής που τα έτη 1994, 1996 και 1998 αναγνώρισε οµόφωνα
τις εν λόγω γενοκτονίες, αφ’ ετέρου αποδίδει οφειλόµενο ουσια-
στικό σεβασµό της ιστορίας του προσφυγικού µας ελληνισµού,
απότιση φόρου τιµής στους νεκρούς και άνοιγµα του δρόµου για
την επίλυση εκκρεµών διπλωµατικών υποθέσεων µε τη γείτονα
χώρα.

Είναι αδιανόητο, ιδίως για µια χώρα που διεκδικεί και πρέπει
να µάχεται για τη διεθνή αναγνώριση των γενοκτονιών που υπέ-
στη ο χριστιανικός της πληθυσµός, που έχει ζήσει στο πετσί της
τη γερµανική κατοχή και τις θηριωδίες του ναζισµού, την προ-
σφυγιά, µια χώρα η οποία κυριολεκτικά αναστήθηκε και µεγα-
λούργησε χάρη στη δηµιουργικότητα, τη φιλοπατρία και τη
σκληρή δουλειά των ελληνικών προσφυγικών πληθυσµών του
Πόντου, της Θράκης και της Μικράς Ασίας, που έχτισαν σπιθαµή
προς σπιθαµή τις νέες τους πατρίδες στην Ελλάδα, να µην ανα-
γνωρίζει ως αδίκηµα την άρνηση και τη δηµόσια επιδοκιµασία
της γενοκτονίας των χριστιανικών πληθυσµών της Ανατολής.

Πότε όµως τις ποινικοποιεί, για να καµφθούν και τα όποια επι-
χειρήµατα και όσα ευφυολογήµατα διατυπώνονται περί λογοκρι-
σίας; Τις ποινικοποιεί όταν η επιδοκιµασία, ο ευτελισµός ή η
κακόβουλη άρνηση θεωρούνται πράξεις πρόσφορες να οδηγή-
σουν στη θυµατοποίηση οµάδων ή προσώπων. 

Δεν είναι, λοιπόν, µόνο ο λόγος που εκφέρεται. Θέλει και την
πράξη, θέλει και τη βία.

Εποµένως, η αναγκαία νοµοτεχνική βελτίωση, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, δεν αποτελεί µια τυπική δικαίωση ή υπαναχώ-
ρηση, ένα «χατιράκι» µπροστά στη δικαιολογηµένη πίεση που
ασκήθηκε από Βουλευτές και φορείς, αλλά αποτελεί ουσιαστική
αναγνώριση της ιστορικής µνήµης ενός καλά µελετηµένου και
προσχεδιασµένου εγκλήµατος της γενοκτονίας.

Άλλωστε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ευπρόσδεκτο πνεύ-
µα της παγκοσµιοποίησης, της αντιµετώπισης της ξενοφοβίας
και του ρατσισµού δεν µπορεί να εδράζεται στην «πολτοποίηση»
των ιστορικών και εθνικών µας συνειδήσεων, αλλά στην αναγνώ-
ριση και το σεβασµό τους, που είναι αναγκαίες συνθήκες για την
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αµφίδροµη ιστορική και εθνική υπέρβαση της µισαλλοδοξίας από
ώριµους και συνειδητοποιηµένους λαούς για χάρη της παγκό-
σµιας κοινωνικής ειρήνης. 

Η παράλειψη, λοιπόν, από τούτο το νοµοθέτηµα της αναφοράς
της Γενοκτονίας του Πόντου, της Θράκης και της Μικράς Ασίας
θα εξυπηρετούσε θαυµάσια το συµφέρον των γενοκτόνων, αφού
είναι σα να θεωρούµε ότι η αναφορά τους είναι ασήµαντη, άρα
δεν υπήρξε ποτέ και θα διευκόλυνε το έργο της αλλοιωµένης
ιστορικής αλήθειας.

Θα σήµαινε τη γενοκτονία της µνήµης –δανείζοµαι τον όρο
από τον έγκριτο Νίκο Λυγερό- και άρνηση της αξίας του αγώνα
των αγωνιστών που δεν συνωστίζονταν τυχαία, όπως απαραδέ-
κτως διατυπώθηκε και µάλιστα και σε σχολικά εγχειρίδια, αλλά
υπέστησαν εθνοτική και θρησκευτική θηριωδία. Πρόκειται, δη-
λαδή, για χρέος µας απέναντι σε ολόκληρη την ανθρωπότητα.

Σε ό,τι αφορά τις ενστάσεις περί νοµοθετήµατος που φαλκι-
δεύει την ελευθερία της σκέψης, του λόγου και της έκφρασης,
σας οµιλεί ένας άνθρωπος που ως δηµοσιογράφος έχει συρθεί
επανειληµµένως στα δικαστήρια από πολιτικούς για υποτιθέµε-
νες συκοφαντικές δυσφηµίσεις.

Μην παραβλέπετε, λοιπόν, ότι για να πληρωθεί η αντικειµενική
υπόσταση του αδικήµατος που νοµοθετούµε, είναι αναγκαίο –το
επαναλαµβάνω- οι συµπεριφορές να είναι πρόσφορες και ικανές
να οδηγούν και να προτρέπουν σε πράξεις βίας. Η ποινική απαξία
των συγκεκριµένων συµπεριφορών συνίσταται στην κακόβουλη
άρνηση, στον ευτελισµό ιστορικών γεγονότων και όχι στην όποια
ιδεολογική χειραγώγηση της επιστηµονικής έρευνας.

Είναι επίσης ευχάριστο το ότι η Εκκλησία, µε την πρόσφατη
απόφαση της Διαρκούς Ιεράς Συνόδου, συνηγόρησε υπέρ του
νοµοσχεδίου, υποστηρίζοντας ότι µε αυτό επιδιώκεται η προστα-
σία της κοινωνικής ειρήνης όλων των προσώπων και οµάδων,
αδιακρίτως των ιδιαίτερων χαρακτηριστικών τους και άρα το νο-
µοσχέδιο συντάσσεται µε τις αξίες που η Εκκλησία έχει ταχθεί
να υπηρετεί. 

Και λέω «ευχάριστο» όχι γιατί κάποιοι από µας είµαστε επιλε-
κτικά ή ψηφοθηρικά θρησκόληπτοι, όπως άλλωστε κατηγορηθή-
καµε εντός του Κοινοβουλίου για το νοµοσχέδιο των Κυριακών,
αλλά γιατί η Εκκλησία µας –που προσφάτως βρήκε και όψιµους
επισκέπτες-υποστηρικτές- ειδικά στην παρούσα κοινωνικοοικο-
νοµική και αξιακή κρίση, αποτελεί αδιαµφισβήτητο πυλώνα της
δοκιµαζόµενης κοινωνικής συνοχής, η οποία είναι απαραίτητη
για τη συντεταγµένη έξοδο της χώρας µας από την κρίση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ο κ. Δηµήτριος
Κουκούτσης έχει τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Είναι αλήθεια και πρέπει να λεχθεί ξεκάθαρα από µας ότι

ποσώς µας ενδιαφέρει τι κάνει ο καθένας στο σπίτι του, στον
ιδιωτικό του χώρο, στη σεξουαλική του ζωή και στην κρεβατοκά-
µαρά του. Είναι δικαίωµα του καθενός να πράττει αυτά που νο-
µίζει ότι είναι σωστά.

Από κει και έπειτα όµως, µη ζητάτε από µας να πούµε ότι πρέ-
πει να παρελαύνουµε για να δείξουµε την κάποια ιδιαιτερότητά
µας, να την έχουµε κάνει «σηµαία» και ότι σε τελική ανάλυση ας
προσέχουν λίγο και αυτοί που είναι στρέιτ. Αυτή είναι η ειδοποιός
διαφορά.

Όσο δε για την Αριστερά, που µας έχει ζαλίσει όλα αυτά τα
χρόνια µε τη µεγάλη της αγάπη για όλες τις κοινότητες οι οποίες
εµφανίστηκαν τα τελευταία χρόνια σε αυτήν τη χώρα, ότι είναι
υπέρ των οµοφυλόφιλων, ότι είναι υπέρ της ανθρωπιάς, ότι είναι
υπέρ του ενός ή του αλλουνού και θεωρεί εµάς τους εθνικιστές
ότι είµαστε απάνθρωποι, ότι λέµε βαριά λόγια κ.λπ., ένα έχω να
δηλώσω:

Ας διαβάσουµε µια επιστολή του Ένγκελς στον Μαρξ. Οι πνευ-
µατικοί τους πατέρες τα λένε αυτά, δεν τα λέµε εµείς.

«Μάντσεστερ Αγγλίας, 28 Ιούνη του 1869.
«Τελικά, οι παιδόφιλοι έχουν αρχίσει την καταµέτρηση και

έχουν ανακαλύψει ότι αποτελούν µεγάλη δύναµη µέσα στο κρά-
τος. Τούς λείπει βέβαια η οργάνωση, αλλά θα γίνει και αυτό. Στην
αρχή µε την απαιτούµενη µυστικότητα και µετά, σιγά σιγά, ολο-

φάνερα. Και σίγουρα θα καταφέρουν να νικήσουν, αφού έχουν
µέλη σε όλα τα κόµµατα, παλιά και νέα από τον Ρόσινγκ ως τον
Σβάιτσερ! Το σλόγκαν που θα κάνει πάταγο θα είναι» –συγχωρέ-
στε µε, δεν ξέρω Γαλλικά- «Guerre aux cons, paix aus trous
ducul.»

Δεν µπορώ να το πω στα ελληνικά, θα µε πάνε µέσα.
«Ευτυχώς που τόσο εσύ όσο και εγώ, είµαστε πια αρκετά ηλι-

κιωµένοι ώστε να πληρώσουµε «σε είδος» τους νικητές!!! Αλλά
η νεολαία! Μόνο η Γερµανία έχει τόσο πολύ εκτραχηλιστεί, ώστε
ένας παιδεραστής θα µπορούσε να έχει δηµόσιες εµφανίσεις, να
κάνει όλα αυτά τα αίσχη και να του πουν «ας περάσει».

«Βέβαια είναι ακόµα νωρίς και δεν έχει το κουράγιο να δηλώσει
δηµόσια την οµοφυλοφιλία του. Για τον κόσµο, θα πρέπει να λει-
τουργεί «από µπροστά» και όχι να «µπαίνει από µπροστά» όπως
είπε κάποτε κατά λάθος.

«Όταν θα ισχύσει ο νέος Ποινικός Κώδικας στη βόρεια Γερµα-
νία, που θα αναγνωρίζει τα “droits du cul”, σίγουρα θα εκδηλωθεί
ελεύθερα! Και δυστυχώς τότε τα πράγµατα θα δυσκολέψουν για
µας τους φουκαράδες» – ο Ενγελς το λέει αυτό- «που επιµένουµε
«από µπροστά» και έχουµε µια παιδική λατρεία και προσήλωση
για το γυναικείο φύλο.» 

Ο Ένγκελς δύο φορές καταπιάνεται µε το πρόβληµα της οµο-
φυλοφιλίας στο µεγάλο και χαοτικό συγγραφικό του έργο. Και
τις δύο φορές στο περίφηµο «Η καταγωγή της οικογένειας, της
ατοµικής ιδιοκτησίας και του κράτους», χρησιµοποιώντας ιδιαί-
τερα απαξιωτικούς χαρακτηρισµούς προκειµένου να προσδιορί-
σει την οµοφυλοφιλία και τους οµοφυλόφιλους. Ηθικά έκφυλους
τους ονοµάζει, ανώµαλους, αποκρουστικούς και σιχαµένους,
υπάνθρωπους - αναδεικνύεται σε µέγα οµοφοβικό!

Και ο Μαρξ όµως δεν πάει πίσω. Θεωρεί και αυτός µε τη σειρά
του ως τη µόνη φυσιολογική ανθρώπινη σχέση τη µονογαµική
σχέση άντρα και γυναίκας και χαρακτηρίζει την οµοφυλοφιλία
ως παράξενη και ακατανόητη εµµονή – αγκύλωση την έλεγε. Στη
µελλοντική κοινωνία του κοµµουνισµού θα ανθίσει η χωρίς κατα-
ναγκασµό και περιορισµούς µονογαµική ετεροφυλόφιλη σχέση
και η οµοφυλοφιλία –έλεγε- απλά θα εκλείψει. 

Ο γερο-Μπέµπελ, ο ιδρυτής του γερµανικού σοσιαλδηµοκρα-
τικού κόµµατος, ακολουθώντας την ίδια φιλοσοφία, θα προειδο-
ποιήσει τους σοσιαλδηµοκράτες για τον κίνδυνο της οµοφυλο-
φιλίας, της διαστροφής –λέει- αυτής της ανθρώπινης φύσης.
Αναφέρει τη σεξουαλική αυτή συµπεριφορά ως «έγκληµα ενάν-
τια στους φυσικούς νόµους, ιδιαίτερα συχνό στις ανώτερες τά-
ξεις, στους κοσµοπολίτες και στους ξένους εγκληµατίες!»

Να µην µας λένε, λοιπόν, κούφια λόγια. Αυτά είναι λόγια των
πνευµατικών τους πατέρων. Δεν ξέρω αν τα ακολουθούν ή όχι.
Θα το καταθέσω και στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κουκούτσης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εµάς τώρα, µας κατηγορούν σαν ρατσιστές χωρίς να διευκρι-
νίζουν τι είναι ρατσισµός και σε ποιο ρατσισµό επιτέλους εµείς
πιστεύουµε. Γιατί αν ρατσισµός είναι η δυσµενής διάκριση, η πε-
ριφρόνηση, η χλεύη και το ασίγαστο µίσος εναντίον κάποιων,
τότε σίγουρα ρατσιστές µε όλη τη σηµασία της λέξης είναι το
πολιτικό κατεστηµένο αυτής της χώρα, σύµφωνα µε τον τρόπο
τον οποίο συµπεριφέρεται και κατά της Χρυσής Αυγής.

Βέβαια, για εµάς, παρ’ όλο αυτό το κυνήγι των µαγισσών, έρ-
χονται ωραίες µέρες. Έρχονται µεγάλες µέρες για την Χρυσή
Αυγή των Ελλήνων και η δικαίωσή µας δεν θα είναι µια απλή πο-
λιτική νίκη. Θα είναι µια νίκη απέναντι στην κόκκινη τροµοκρατία
των σαράντα χρόνων που κυριαρχεί στη χώρα και η οποία µισεί
όσο τίποτα άλλο τους εθνικιστές. Θα είναι επιπλέον µια µεγάλη
νίκη κατά της χούντας των τηλεπαραθύρων, µια νίκη ενάντια στο
big brother, ο οποίος έχει ηττηθεί κατά κράτος από τη Χρυσή
Αυγή. 

Επίσης, θα ήθελα να θέσω ένα ερώτηµα. Όταν εισέβαλαν στην
κατοικία του Αρχηγού µας Νικολάου Μιχαλολιάκου στις 28 Σε-
πτεµβρίου του 2013 τα ξηµερώµατα, βρήκαν ένα ποσό 43.000
ευρώ. Το ίδιο βράδυ ο κ. Πρετεντέρης του «MEGA» –κύριος-
είπε: «Μάλλον θα είναι η είσπραξη της προηγούµενης νύχτας».
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Οι µήνες πέρασαν και µε επίσηµη δικαστική απόφαση τα χρή-
µατα επιστρέφονται, γιατί ασφαλώς δεν έχουν καµµία σχέση µε
την εγκληµατική δραστηριότητα.

Κανένας δεν βγήκε να ζητήσει µία συγγνώµη.
Δοθείσης της ευκαιρίας, θα ήθελα να πω το εξής: Κατά όπως

φαίνεται και ο κ. Καρατζαφέρης οδεύει για το µεγάλο «µαντρί».
Τώρα, δεν ξέρω κατά πόσον η διαδικασία θα είναι η ίδια, όπως
ήταν παραδείγµατος χάριν µε τον κ. Γεωργιάδη, ο οποίος είναι
εδώ, και µε τον κ. Βορίδη. Δηλαδή, δεν ξέρω αν θα πάρει µήνυµα
στο κινητό από την κ. Τζαβέλα που θα λέει «Ελάτε στο σπίτι το
βράδυ, χωρίς συζύγους, γιατί δεν έχουµε χώρο» και αν εκεί θα
είναι ξανά και για τον κ. Καρατζαφέρη, όπως ήταν στους προ-
ηγούµενους κυρίους, ο κ. Κόκκαλης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, πρέπει να

απαντήσω επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Πρέπει να

απαντήσετε; Ας µιλήσει ο κύριος Υπουργός.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Τι να πεις;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πρέπει να απαντήσω επί

προσωπικού, γιατί νοµίζουν ότι κοροϊδεύουν.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Άστο, ρε Άδωνι, τώρα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ένα παρά-

δειγµα ήταν, αλλά ορίστε, πείτε µία κουβέντα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Στα πολιτικά θέµατα θα

κάνουµε την κανονική κουβέντα, ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι.

Δεν µου λέτε, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, έχετε καµµία από-
δειξη ότι εγώ πήγα στη Νέα Δηµοκρατία όντας πρώτα σε κανένα
σπίτι µε τον κ. Κόκκαλη;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ορίστε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Έχετε καµµία απόδειξη

ότι εγώ πριν πάω στη Νέα Δηµοκρατία πήγα σε κάποιο σπίτι µε
τον κ. Κόκκαλη;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Δεν ξέρω, η κ. Τζαβέλα ξέρει. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Έτσι είπατε. Εδώ το εί-

πατε, τώρα, πριν λίγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Δεν ξέρω.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αφού δεν ξέρετε, γιατί το

είπατε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Έτσι ακούστηκε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Άµα σας πω το τι ακούγε-

ται.
Μια και είπατε, όµως, για τις 43.000 –και σας ευχαριστώ που

το είπατε- οφείλω µία εξήγηση. Όταν ανέφερα στην εκποµπή µου
ότι οι κύριοι της Χρυσής Αυγής, που έλεγαν ότι θα έπρεπε να
παίρνουµε όλοι το µισθό του εφέδρου ανθυπολοχαγού και όταν
τους έπιασαν είχαν στο σπίτι τους σαράντα και πενήντα χιλιά-
ρικα, ο κ. Κασιδιάρης ανακοίνωσε ότι θα µου κάνει µήνυση και
αγωγή, λέγοντας ότι για τον κ. Κασιδιάρη είναι συκοφαντία να
έχει σαράντα και πενήντα χιλιάδες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Γεωρ-
γιάδη, προς τα εδώ θα κοιτάτε, όχι εκεί.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Έχει κάνει κάτι µεµπτό
που είχε 43.000 στο σπίτι του;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Γεωρ-
γιάδη, προς τον Πρόεδρο µιλάτε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Δικά του δεν είναι; Ό,τι θέλει δεν τα κάνει;
Τα έκλεψε;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εγώ συµφωνώ. Εγώ ξέ-
ρετε πως είµαι φιλελεύθερος και θέλω οι άνθρωποι να έχουν
λεφτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Γεωρ-
γιάδη, παρακαλώ κοιτάτε προς τα εδώ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εγώ καταγγέλλω τις θέ-
σεις σας, που λέγατε ότι δεν θα πάρετε βουλευτικά αυτοκίνητα
και πήρατε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Όσοι δεν είχαµε, πήραµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: …που λέγατε ότι θα παίρ-

νετε 750 ευρώ το µήνα και παίρνετε κανονικά τη βουλευτική απο-
ζηµίωση και µου το παίζετε, κύριοι, προστάτες των φτωχών και

το είπα και πριν! Τζάµπα µαγκιές αλλού! Ο κ. Κουκούτσης, αφού
είπε τη συκοφαντία από πάνω, τώρα µας λέει ότι δεν ξέρει και
καλώς το είπε γιατί αυτό είναι και για µήνυση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Κάντε µου µήνυση.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ήδη είπατε ότι δεν το ξέ-

ρετε, άρα ήδη είπατε ότι από Βήµατος Βουλής διακινήσατε µία
συκοφαντία. Αυτές δεν είναι πράξεις κυρίων, κύριε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Γεωργιάδη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Κάντε µου µήνυση. Απαιτώ να
µου κάνετε µήνυση!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αυτές δεν είναι πράξεις
κυρίων, καταλάβατε; Και επειδή το παίζετε και εθνικιστές του
γλυκού νερού, οι εθνικιστές είναι πρώτα κύριοι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Γεωργιάδη, φθάνει. Φθάνει!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Άρα, ζήτα συγγνώµη τώρα
από το Βήµα της Βουλής για συκοφαντία και µετά τα υπόλοιπα,
αγαπητέ συκοφάντη!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Ψευτοπατριώτες είστε εσείς!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σας είπα, για µένα να µι-

λάτε διαφορετικά. Τζάµπα µαγκιές αλλού!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Κάντε µου µήνυση!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι, δεν χρειάζεται. Εξευ-

τελίστηκες ήδη που είπες από το Βήµα της Βουλής τέτοια ψέ-
µατα. Είναι αρκετή η χλεύη για τους πατριώτες να ανεβαίνεις
πάνω και να λες ψέµατα, αγαπητέ! Καταλάβατε; Καταλάβατε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Φθάνει, φθάνει,
κύριε Γεωργιάδη. Ευχαριστούµε πολύ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Καταλάβατε; Λοιπόν,
άλλες φορές ψέµατα αλλού, όχι σε µένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε.
Τα προσωπικά εκτός Αιθούσης!

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ήσασταν στην προοδευ-
τική κυβέρνηση Παπαδήµου. Θα έπρεπε να ντρέπεσε, κύριε Γε-
ωργιάδη! Απάντησε, λοιπόν, σε µένα για την κυβέρνηση Παπα-
δήµου, που τολµάς να υψώνεις τον τόνο της φωνής σου!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Αρβα-
νίτη, δεν έχετε τον λόγο, πρώτα από όλα που σηκώνεστε και φω-
νασκείτε. Δεν έχετε τον λόγο!

ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Όχι συγγνώµη!

Με µία συγγνώµη δεν τελειώνει τίποτα. Και φθάνει, λοιπόν, µε τα
προσωπικά σε αυτήν την Αίθουσα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Μην µας κάνει τώρα τον πατριώτη! Προς
Θεού!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ο ελληνικός
λαός αυτά τα ακούει και ξέρει ποιος είναι πατριώτης και ποιος
δεν είναι.

Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Εν όψει του ότι έχουν ακουστεί πολλά σχετικά µε το γιατί κα-
θυστέρησε το νοµοσχέδιο και ότι ενδεχοµένως ακούστηκαν ότι
µπορεί να είχαµε και πιέσεις από άλλη χώρα, είµαι υποχρεωµέ-
νος να δηλώσω ότι οι ρυθµίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου δεν
αναφέρονται σε καµµία γειτονική χώρα, ούτε αφορούν τις σχέ-
σεις µας µε την Τουρκία.

Και βέβαια δεν συνιστούν πράξη εξωτερικής πολιτικής. Για να
τα ξεκαθαρίζουµε: Αποτελούν πράξεις σεβασµού της ιστορικής
µνήµης και της µνήµης των θυµάτων. Εξ άλλου, η χώρα µας
πάντα ενεργεί µε σεβασµό στις διεθνείς της υποχρεώσεις.

ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ: Αυτό σηµαίνει ότι θα γίνει ονοµαστική;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τώρα ως προς τις δια-
τάξεις του νοµοσχεδίου, τις ανέλυσα στη συνεδρίαση της Τρίτης
και δεν θεωρώ σκόπιµο να επανέλθω. Θα κάνω απλώς µερικές
διευκρινίσεις. 

Καλό θα ήταν να ασχολούµαστε –και δεν αναφέροµαι σε
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όλους, αλλά σε µερικούς εισηγητές του ΣΥΡΙΖΑ- στην ουσία των
διατάξεων και όχι στο τι είπε ή τι έκανε ο Μπαλτάκος. Αυτό είναι
ένα είδος αποπροσανατολισµού που πάτε να κάνετε. Το νοµο-
σχέδιο είναι σαφές. Όταν ανέλαβα το Υπουργείο Δικαιοσύνης το
έφερα αµέσως µε το πνεύµα το οποίο έχει κατατεθεί εδώ σήµερα
–µε το πνεύµα των διατάξεων εννοώ- και βεβαίως ό,τι ειπώθηκε
και για το οποίο έγινε η κατάλληλη επεξεργασία στην αρµόδια
επιτροπή της Βουλής. Συνεπώς µακριά από εµένα τέτοιες σκέ-
ψεις και δεσµεύσεις τύπου «Μπαλτάκος», όπως είπατε.

Τώρα, όσον αφορά την επίκληση που κάνετε διάφορων διατά-
ξεων ή αποφάσεων του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, βλέπω ότι κά-
νετε µια επιλεκτική αναφορά. Τις θέλετε όλες ή µόνο όποιες
νοµίζετε ότι βολεύουν τις θέσεις σας; Για να ξεκαθαρίσουµε.
Γιατί αν τις θέλετε όλες και ειδικά στο νοµοσχέδιο, στην από-
φαση-πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα πρέπει να τις δε-
χτείτε όλες.

Βεβαίως δεν είναι κανονισµός, είναι απόφαση-πλαίσιο όπου
µπορεί να υπάρχει ένα περιθώριο επαύξησης των διατάξεων,
όσον αφορά τις κυρώσεις ή και περιορισµός, όσον αφορά ειδι-
κότερα τα θέµατα της έκφρασης. Διότι υπάρχει και ρητή ανα-
φορά µέσα στην απόφαση-πλαίσιο, που λέει ότι οι συνταγµατικές
διατάξεις δεν αναιρούνται εκ τους γεγονότος ότι θα τίθενται πε-
ριορισµοί κ.λπ..

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ, το είπα και θα το επα-
ναλάβω: Το νοµοσχέδιο σας, κυρία Κατριβάνου, δεν είναι αντι-
ρατσιστικό. Δεν θέλω να επανέλθω στην επιχειρηµατολογία την
οποία ανέπτυξα προχθές. Απλώς αυστηροποιείτε τις διατάξεις
που ρυθµίζουν αδικήµατα του κοινού Ποινικού Δικαίου που έχουν
ως κίνητρο το ρατσισµό. Αυτό αυστηροποιείτε. Τέτοια διάταξη
όµως –όπως σας είπα- υπάρχει στο άρθρο 79, στο τρίτο εδάφιο,
του Ποινικού Κώδικα όπου λέει ότι όταν υπάρχουν τα κίνητρα και
είναι αντιρατσιστικά έχουµε µια επιµέτρηση της ποινής προς τα
πάνω.

Κατετέθη, όµως, µια τροπολογία, την οποία έφερε ο κ. Τριαν-
τάφυλλος και άλλοι συνάδελφοι, όπου προβλέπεται επαύξηση
των ποινών. Δεν έχει µεγάλη σηµασία για µένα αυτό, αλλά επειδή
το επικαλεστήκατε κι εσείς και άλλοι συνάδελφοι, το ρυθµίζουµε
το θέµα αυτό σε µια τροπολογία, η οποία σας έχει παραδοθεί και
είναι η µε αριθµό 1798/105.

Θα ήθελα βεβαίως να δω ποια θα είναι η θέση του ΣΥΡΙΖΑ. Θα
ψηφίσετε το νοµοσχέδιο ή τουλάχιστον τις διατάξεις αυτές;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Θα την κάνετε
δεκτή, κύριε Υπουργέ, αυτήν;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Πείτε το ρητά,
σας παρακαλώ, για να καταγραφεί.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Είναι η τροπολογία µε
γενικό αριθµό 1798 και ειδικό 105, 5-9-14.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Κύριε Υπουργέ, την κάνετε δεκτή
όπως την κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ; Με αυτήν τη µορφή;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ναι. Γίνεται δεκτή.

Όπως σας είπα και προχθές –µιας και συζητάµε τώρα- γίνεται
δεκτή και η 1718/90, 6-8-14 που αφορά τα θύµατα τροµοκρατι-
κών ή βίαιων ενεργειών, όπως είναι η περίπτωση µε το φύλακά
µας που δολοφονήθηκε στη φυλακή του Μαλανδρίνου, για τη
ρύθµιση των δανείων τους. Το είπα προχτές ότι γίνεται και αυτή
δεκτή.

Επίσης, γίνεται δεκτή και η βουλευτική τροπολογία µε αριθµό
1792/103, 4-9-14, η οποία έχει σχέση µε το Υπουργείο Εσωτερι-
κών. Συγκεκριµένα, δίδεται µια παράταση στην κινητικότητα, για
να µπορέσουν να δηλώσουν κάποιοι υπάλληλοι οι οποίοι δεν
πρόλαβαν. Θα την έχετε δει, φαντάζοµαι. Αν θέλετε κάποια δι-
ευκρίνιση, στη συνέχεια µπορώ να την κάνω. Είναι µερικές µέρες
παράταση για να µπορούν οι υπάλληλοι του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών να έχουν την ευχέρεια να κάνουν αιτήσεις.

Σας εξήγησα, λοιπόν, ότι µε τις ρυθµίσεις που κάνουµε εµείς,
τιµωρούµε το µισαλλόδοξο λόγο, πράγµα το οποίο δεν το έχετε
κάνει εσείς. Για να µην επαναλάβω τα επιχειρήµατα που είπα

πριν, εµείς τιµωρούµε και τον αντιρατσιστικό λόγο και την πράξη
βίας, η οποία έχει συνέπεια τον αντιρατσιστικό λόγο. Δηλαδή,
δεν τιµωρείται µόνο ο φυσικός αυτουργός, όπως λέτε, µίας πρά-
ξης, η οποία έχει ρατσιστικά κριτήρια -εκεί βεβαίως τιµωρείται
και ο υποκινών την πράξη αυτή ως ηθικός αυτουργός- αλλά τι-
µωρείται επιπλέον -πράγµα που δεν το προβλέπετε εσείς, γιατί
δεν είναι αντιρατσιστικό το νοµοσχέδιό σας- και ο µισαλλόδοξος
λόγος, όταν βεβαίως προκαλεί την πράξη βίας. Δηλαδή, έχουµε
µία  φαινοµένη συρροή αδικηµάτων, όπως ανέπτυξα προχθές και
δεν χρειάζεται να το ξαναπώ. 

Μερικοί συνάδελφοι είπαν ότι είναι επαρκές το άρθρο 1 του ν.
927 και έθεσαν το ερώτηµα σε τι χρειαζόταν ο νόµος ο δεύτερος.
Τώρα που ψηφίζουµε, δηλαδή, το νοµοσχέδιο στο αντίστοιχο
άρθρο 1. Διαλέξτε. Ήταν ή δεν ήταν; Χρειαζόταν ή δεν χρειαζό-
ταν; Όµως, για να δούµε, τι έλεγε το άρθρο 1 και ποια είναι η
διαφορά σας: 

Τι έλεγε το άρθρο 1 του ν. 927; Προσέξτε τις εκφράσεις.
«Όστις δηµοσίως, είτε προφορικώς είτε διά του τύπου ή διά γρα-
πτών κειµένων ή εικονογραφήσεων ή παντός ετέρου µέσου εκ
προθέσεως προτρέπει εις πράξεις ή ενεργείας δυναµένας να
προκαλέσουν διακρίσεις, µίσος ή βίαν κατά προσώπων ή οµά-
δες που έχουν τα φυλετικά χαρακτηριστικά, τη θρησκεία…»
κ.λπ.. Λέτε, λοιπόν, ότι το νοµοσχέδιο, όσον αφορά το άρθρο 1,
δεν προσφέρει τίποτα και δεν είναι αντιρατσιστικό. 

Τι λέει η διάταξη του άρθρου 1; Να τη διαβάσουµε για να
δούµε πού διαφέρουν. Διότι εγώ δεν βλέπω να διαφέρουν σε τί-
ποτα στην αντικειµενική υπόσταση των αδικηµάτων. Επεκτείνει,
όµως, περιπτώσεις που δεν τιµωρούνταν παλιά, όπως είναι οι γε-
νεαλογικές διαφορές, η αλλαγή φύλου κ.λπ.. Αυτό έκανε. Γι’
αυτό λέµε «εν τροποποιήσει του νόµου».

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Μπαίνει και η δηµόσια τάξη, κύριε Υ-
πουργέ. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ακούστε κι εσείς, κύριε
Γκιόκα. Διάβασα και πριν τι λέει ο ν.927. Για πείτε µου πού δια-
φέρει το άρθρο 1 του νοµοσχεδίου… 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: «Κατά τρόπο που εκθέτει σε κίνδυνο τη
δηµόσια τάξη».

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): …εκτός του ότι βάζει
και άλλες κατηγορίες όπως είναι η αναπηρία, οι γενεαλογικές
διαφορές, η αλλαγή του φύλου και επαυξάνει την ποινή. 

«Όποιος µε πρόθεση, δηµόσια, προφορικά ή διά του τύπου,
µέσω του διαδικτύου ή µε οποιοδήποτε άλλο µέσο ή τρόπο διε-
γείρει ή προτρέπει σε πράξεις, ενέργειες που µπορούν να προ-
καλέσουν…». Το λέει απλά στην καθαρεύουσα, «…δυναµένες να
προκαλέσουν». Ποια είναι η διαφορά;

Επικαλεστήκατε ότι παλιά είχα πει ότι ήταν επαρκής ο νόµος.
Δεν είπατε όλη τη θέση µου. Είπα: «Είναι επαρκής ο νόµος όσον
αφορά την αντικειµενική υπόσταση του εγκλήµατος, όµως χρει-
άζεται να συµπληρώσεις για να µπουν και άλλες περιπτώσεις οι
οποίες χρήζουν προστασίας». Αυτό είπα και αυτό είναι καταγε-
γραµµένο και αυτό γίνεται τώρα. 

Τώρα, για την ελευθερία της σκέψης: Έχω την εντύπωση ότι
δεν έχετε διαβάσει το νοµοσχέδιο ή οµιλείτε µόνο και µόνο για
να εντυπωσιάσετε. Μπορείτε να µου πείτε από ποια διάταξη προ-
κύπτει ότι δεν προστατεύεται η ελευθερία της σκέψης, το δια-
νόηµα; Είναι σαφέστατο. Διότι δεν τιµωρείται η άρνηση, δεν
τιµωρείται ο συγγραφέας που θέλει να αναθεωρήσει την ιστορία,
που θέλει να αναθεωρήσει ένα παγκόσµιο γεγονός, µία πράξη,
αν θέλετε, αλλά τιµωρείται όταν µε τον λόγο αυτόν εξωθούνται
συνάνθρωποί µας σε πράξεις βίας κατά αυτών. Είναι συµπλε-
κτικά. Είναι και λίγο νοµικά. Να µην σας µπλέξω µε εξωτερικούς
όρους του αξιοποίνου κ.λπ.. Γίνεται, όµως, αντιληπτό ότι πρέπει
να υπάρχει και πράξη βίας. Αυτό προκύπτει σαφέστατα από τις
διατάξεις. 

Να σας διαβάσω λίγο και την εισηγητική έκθεση για να µην
υπάρχει παρερµηνεία, γιατί και αυτό προσπαθήσατε να το υπο-
βαθµίσετε. Ακούστε: «Η ποινική απαξία των συγκεκριµένων συµ-
περιφορών συνίσταται στην κακόβουλη άρνηση ή ευτελισµό
ιστορικών γεγονότων, χωρίς, σε καµµία περίπτωση, να επιδιώκε-
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ται η απαγόρευση ή η ιδεολογική χειραγώγηση της επιστηµονι-
κής έρευνας…» κ.λπ.. 

Συνεπώς το τι είναι γενοκτονίες, τι είναι εγκλήµατα πολέµου
και τι είναι εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας αναφέρεται εν-
δεικτικά στο κείµενο του νόµου αυτού. Συνεπώς και από αυτήν
την πλευρά δεν υπάρχει πρόβληµα.

Όσον αφορά το γιατί µπήκαν οι γενοκτονίες και τα εγκλήµατα
πολέµου, δεν θα µείνω στο τυπικό ή στην υποχρέωση την οποία
έχει η απόφαση-πλαίσιο που µας λέει ότι πρέπει να τα βάλουµε.
Διότι απλούστατα και αυτές οι γενοκτονίες στρέφονται κατά συ-
νανθρώπων µας που έχουν αυτά τα χαρακτηριστικά, δηλαδή δια-
φορετική φυλή, διαφορετική θρησκεία, διαφορετικές γενεαλο-
γικές καταβολές, κ.λπ., όλα τα στοιχεία τα οποία έχει η αντικει-
µενική υπόσταση ενός αδικήµατος. 

Άρα, δεν είναι άλλο. Δεν είναι κάτι διαφορετικό. Είναι σαφέ-
στατα προκαθορισµένο. Βεβαίως, υπάρχει και η προσφορότητα
των πράξεων αυτών για να γίνει µια πράξη βίας. 

Στην εισηγητική έκθεση -για να µην υπάρχει καµµία παρερµη-
νεία- αναφέρεται ρητά -γι’ αυτό η άποψή µου ήταν ότι αρκούσε
η πρώτη διατύπωση του κειµένου- το εξής: «Όλες αδιακρίτως οι
γενοκτονίες που έχουν αναγνωριστεί από διεθνή δικαστήρια ή τη
Βουλή των Ελλήνων». 

Όσον αφορά τη λέξη ρατσισµός. Λέτε –και απευθύνοµαι στο
ΣΥΡΙΖΑ- ότι δεν υπάρχει ο ορισµός του ρατσισµού. Ακούστε:
Εκτός του ότι αναλύεται, στην εισηγητική έκθεση ο ρατσισµός
και η ξενοφοβία αναφέρονται δεκαπέντε φορές. Τι λέτε; «Έγ-
κληµα µε ρατσιστικά χαρακτηριστικά..» -ούτε εσείς λέτε ρατσι-
σµός- «…είναι κάθε αξιόποινη πράξη που έχει σχέση µε τη φυλή,
το χρώµα…» κ.λπ.. Τι λέει το νοµοσχέδιο το δικό µας; Τι έλεγε ο
ν. 927/1979; Τα ίδια ακριβώς. Συνεπώς δεν βλέπω γιατί έχετε εν-
δοιασµούς και σε αυτό το θέµα. 

Σχετικά µε την προστασία των µαρτύρων: Να µην επικαλού-
µεθα εκφράσεις που µπορεί να εντυπωσιάσουν το κοινό που δεν
ξέρει νοµικά. Η προστασία των θυµάτων και των µαρτύρων εισά-
γεται στη νοµοθεσία µας από το 2005 µε το ν.3386/2005. Με την
τελευταία ΚΥΑ, την κοινή υπουργική απόφαση, ρυθµίζεται ειδι-
κότερα -αν και δεν θα χρειαζόταν- η προστασία µαρτύρων και
θυµάτων από ρατσιστικές ενέργειες. 

Γιατί είναι κακό που ρυθµίστηκε µε ΚΥΑ; Δηλαδή, η κοινή
υπουργική απόφαση παύει…

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Σας το είπατε. Γιατί δεν είναι νόµος.
Κάντε το νόµο. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Όπως ξέρετε, οι
υπουργικές αποφάσεις χωρίς εξουσιοδότηση νόµου δεν µπορεί
να υπάρξουν. 

Είπατε ότι µπορεί να αλλάξει η ΚΥΑ. Για να αλλάξει η ΚΥΑ αυτή
θέλει τρεις Υπουργούς. Γιατί, δεν µπορεί να αλλάξει η διάταξη
του νόµου; Δεν κατάλαβα. Ποιο είναι το πρόβληµα; Εγώ δεν
µπορώ να καταλάβω το πρόβληµα. Μιλάµε για να εντυπωσιά-
ζουµε; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Ο νόµος δεν µπορεί να αλλάξει;
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Η ΚΥΑ δεν καλύπτει το πρώτο στά-

διο προστασίας που είναι να πάει το θύµα να καταγγείλει, κύριε
Υπουργέ. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Είπε παλιά και ο αξιό-
τιµος πρώην Πρόεδρος της Βουλής ο κ. Κακλαµάνης, ότι εδώ
οφείλουµε να είµαστε ακριβείς, βεβαίως, στις εκφράσεις και να
µην εντυπωσιάζουµε. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Δεν καλύπτει το πρώτο στάδιο, της
καταγγελίας. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σχετικά µε τις γενο-
κτονίες, για τις οποίες µίλησαν τριάντα οκτώ Βουλευτές, θα
ήθελα να πω το εξής σαν µια τοποθέτηση δική µου: Μα, στην επι-
τροπή της Βουλής πριν µερικούς µήνες είχα δεσµευτεί και είχα
πει ότι θα µπουν οι γενοκτονίες που έχει αναγνωρίσει η ελληνική
Βουλή. Τι το νέο προστέθηκε; 

Βεβαίως, καταλαβαίνω την ευαισθησία των συναδέλφων Βου-
λευτών. Καταλαβαίνω την αγωνία τους να µπει το εδάφιο αυτό

µέσα στο κείµενο του νόµου, αλλά, όµως, ήταν µια ειληµµένη
απόφαση της Κυβέρνησης για να διευκρινιστούν και αυτές οι γε-
νοκτονίες. 

Σχετικά µε το σύµφωνο συµβίωσης: Είπα και ξαναείπα ότι είναι
θέµα Οικογενειακού Δικαίου, είναι θέµα του Αστικού Δικαίου.
Έχει πολλές παραµέτρους. Δεν είναι µόνο το να συµβιώσουν δύο
άνθρωποι, που είναι µια πραγµατικότητα. Έχει ζητήµατα οικογε-
νειακά, ασφαλιστικά, συνταξιοδοτικά. Αν γίνει το σύµφωνο συµ-
βίωσης όπως το λέτε, όπως, δηλαδή, το φαντάζεστε, θα έχει τις
συνέπειες του γάµου, δηλαδή αναγκαστικού δικαίου, ius cogens
για τους νοµικούς. 

Αυτό θέλουµε ή µέχρι πού θέλουµε να πάµε; Υπάρχουν θρη-
σκευτικά ζητήµατα, πολιτικά ζητήµατα, κοινωνικά ζητήµατα. Δεν
είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο πρέπει να αποτελέσει ιδιαίτερης
επεξεργασίας και ευαισθησίας; 

Βεβαίως, δεν παραγνωρίζει κανείς την καταδίκη της χώρας
µας από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. Αυτός είναι ένας λόγος πα-
ραπάνω, λοιπόν, να το µελετήσουµε µε µεγαλύτερη προσοχή και
υπευθυνότητα. 

Τέθηκε το ερώτηµα γιατί αναφέρονται στο νοµοσχέδιο ορισµέ-
νες µορφές ρατσισµού. 

Δηµιουργείται η εύλογη απορία: Υπάρχουν και άλλες µορφές
ρατσισµού; Γιατί ο τίτλος του νοµοσχεδίου λέει «Προσαρµογή
και τροποποίηση του νόµου σύµφωνα µε την απόφαση πλαίσιο
για την καταπολέµηση ορισµένων µορφών και εκδηλώσεων ρα-
τσισµού». Δηµιουργείται, λοιπόν, η εντύπωση ότι υπάρχουν και
άλλες µορφές ρατσισµού οι οποίες δεν θα τιµωρούνται; Μα,
αυτό µας το λέει η απόφαση πλαίσιο. 

Τι µας λέει η απόφαση πλαίσιο; Η απόφαση πλαίσιο αφήνει
στον εθνικό νοµοθέτη να καθορίσει το εύρος της προστασίας.
Δεν το εξαιρεί, αλλά λέει, «Ρυθµίζω αυτές τις περιπτώσεις ρα-
τσισµού, αλλά υπάρχουν και άλλες, κοινωνικές, πολιτικές», που
τις αφήνει στον εθνικό νοµοθέτη για να δει αν πρέπει να τις βάλει
ή όχι. 

Συνεπώς να γιατί είναι ορισµένες µορφές, γιατί δεν είναι όλες
οι µορφές. Γι’ αυτό ακριβώς αναφέρεται ως «ορισµένες µορφές». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ολοκληρώστε,
κύριε Υπουργέ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τελειώνω, κυρία Πρό-
εδρε. Ετέθησαν αυτά τα θέµατα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ποιες είναι οι άλλες µορφές; Μας
λέτε µερικά παραδείγµατα; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αναφέρεται. Μπορεί
να είναι κοινωνικές. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δηλαδή;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Παραδείγµατος χάριν,
κάποιος έχει µία καλύτερη κοινωνική θέση ή οικονοµική θέση. Να
στραφούµε εναντίον του γιατί είναι, ας πούµε, πλουτοκράτης ή
γιατί είναι φτωχός. Μπορεί να είναι πολιτική. Είναι δυνατόν να
διωχθεί σήµερα άνθρωπος για τα πολιτικά του φρονήµατα ή να
πει αν είναι αριστερός, δεξιός ή κεντρώος, για την ελευθερία της
βούλησης; 

Άλλο είναι το θέµα, κύριε συνάδελφε, εάν ωθώ τον άλλον σε
πράξεις βίας εναντίον αυτού, οπότε θα τιµωρηθώ σύµφωνα µε
τις διατάξεις του κοινού Ποινικού Δικαίου. Αν, όµως, στο κείµενο
βάλω και το ρατσιστικό κίνητρο, τότε θα έχω επαυξηµένη ποινή.
Απλώς, η απόφαση πλαίσιο το αφήνει στην διακριτική ευχέρεια
του εθνικού νοµοθέτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ολοκληρώστε,
κύριε Υπουργέ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εγώ δεν θεωρώ ότι
πρέπει να µπουν αυτά τα πράγµατα τώρα εδώ. Δεν ξέρω. Δεν θα
είναι και σωστό, γιατί είµαστε και λίγο πιο φιλελεύθερη κοινωνία
και δεν νοµίζω ότι θα µπορούσε να µπει κάτι τέτοιο. 

Να αναφερθώ και σ’ ένα τελευταίο θέµα, για την ιθαγένεια,
επειδή το είπαν δύο συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Σας παρακαλώ
πολύ αυτά που είπατε σήµερα, να µην τα ξεχάσετε, όταν θα έρθει
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ο κώδικας για την ιθαγένεια. Τι είπατε δηλαδή; Είπατε: Πώς είναι
δυνατόν σε ένα παιδί το οποίο µιλάει ελληνικά, σπουδάζει στη
χώρα -δηλαδή θίξατε την παιδεία- έχει µεγαλώσει, µπαίνει στο
πανεπιστήµιο, είναι στρατιώτης, να µη του δίνουµε την ελληνική
ιθαγένεια; 

Σας πληροφορώ, λοιπόν, ότι ο κώδικας, µετά την απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας -τον οποία είχα την τιµή να επεξερ-
γαστώ στο Υπουργείο Εσωτερικών και κακώς δεν ήρθε ακόµη
προς ψήφιση- αυτά ακριβώς λέει. Απλώς το ΣτΕ λέει ότι δεν µπο-
ρεί µόνο η γέννηση ως φυσικό γεγονός να σου προσδώσει την
ιδιότητα του Έλληνα. Θα έρθει η ώρα να τα αναλύσουµε αυτά.
Και κακώς ο νοµοθέτης ταύτισε την υπηκοότητα µε την ιθαγέ-
νεια. Γιατί η ιθαγένεια είναι ένα φυσικό γεγονός, ενώ η υπηκοό-
τητα είναι µία πολιτική απόφαση, είναι κάτι το διαφορετικό. Δεν
είναι, όµως, του παρόντος.

Να, γιατί λέµε ότι µόνο το φυσικό γεγονός της γέννησης δεν
επαρκεί. Εξάλλου, το είπε και το Συµβούλιο της Επικρατείας. Και
να µην επικαλούµαστε τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας κατά το δοκούν, αν µας αρέσουν ή δεν µας αρέσουν. 

Όµως, για τα παιδιά που πηγαίνουν στο σχολείο, µεγαλώνουν
εδώ, πηγαίνουν στο πανεπιστήµιο, έχουµε ειδικές διατάξεις µε
τις οποίες αποκτούν την ιθαγένεια. Και να µην µπερδεύουµε την
απόκτηση της ιθαγένειας µε τη γέννηση, µε την πολιτογράφηση. 

Θα παρακαλούσα, λοιπόν, πριν να αναφερόµαστε σε νοµοθε-
τήµατα, να µελετάµε το σύνολο των διατάξεων, για να έχουµε
µία εποπτεία του δικαίου. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, σε σχέση µε την

τροπολογία των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ που θα γίνει δεκτή,
δώστε µου ένα λεπτό να υποβάλω ένα ερώτηµα, µέχρι να έρθει

η ώρα των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, µήπως το τροποποι-
ήσει ο κύριος Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Έχετε ένα
µόνο λεπτό, κύριε Καπερνάρο. Στο επόµενο λεπτό θα κλείσει το
µικρόφωνο. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρία Πρόεδρε, θα
ήθελα να κάνω δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Καταθέστε τις,
κύριε Υπουργέ. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εν όψει του ότι µε τις
τροπολογίες µπήκαν και άλλες διατάξεις στο νοµοσχέδιο, στον
τίτλο του θα προστεθεί η φράση «και άλλες διατάξεις». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Να κατατεθεί
στα Πρακτικά. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Όσον αφορά την τροπολο-
γία µε γενικό αριθµό 1733 και ειδικό 96, η οποία αφορά τα πτυχία
των σπουδαστών µας που έρχονται από το εξωτερικό, προστίθε-
ται το εξής εδάφιο στο τέλος της περιπτώσεως α’, της παραγρά-
φου 4, για να υπάρχει µια διευκρίνιση: «Με απόφαση του
Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των καθορίζεται ο τρόπος ο τρόπος λειτουργίας της ως άνω Επι-
τροπής και κάθε άλλο σχετικό θέµα.» 

Τις καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-

θρωπίνων Δικαιωµάτων κ.  Χαράλαµπος Αθανασίου καταθέτει για
τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής:
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Πρό-
εδρε, θα σας δώσω τον λόγο αµέσως µετά τον κ. Καπερνάρο.

Κύριε Καπερνάρο έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, επειδή τώρα δη-

λώσατε ότι κάνατε δεκτή την τροπολογία των τριών Βουλευτών
του ΠΑΣΟΚ, θέλω να σας υποβάλω το εξής ερώτηµα: Λένε.
«Προσθήκη-τροπολογία, σε σχέση µε το ν. 927/1979». Πρώτον,
στην προτεινόµενη προσθήκη-τροπολογία µιλάνε για το τελευ-
ταίο εδάφιο της παραγράφου 3, του άρθρου 79 και προστίθεται
–λέει- στο άρθρο 81Α του Ποινικού Κώδικα. 

Άρα, µιλάµε για τα δύο αυτά άρθρα του Ποινικού Κώδικα και
µιλάµε µε το ν.927. Ερώτηµα: Στην τροποποίησή τους λέει: «Σε
περίπτωση κακουργήµατος, που το προβλεπόµενο όριο ποινής
ορίζεται σε πέντε έως δέκα έτη κάθειρξης, το κατώτερο όριο ποι-
νής αυξάνεται κατά δύο έτη». Ποιο κακούργηµα; Έχουµε στο ν.
927 κακούργηµα; Τα άρθρα 79 και 81 µιλάνε για κακούργηµα; Οι
άνθρωποι φέρνουν τροποποίηση και µιλάνε για κακούργηµα. Μι-
λάνε για ποινές επί κακουργήµατος. Ποιο είναι το κακούργηµα; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Να σας πω…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Οποιοδήποτε κακούργηµα. Για να
µπερδεύονται οι δικαστές δηλαδή; Βγάλτε το αυτό, διότι δεν συ-
νάδει. Είναι άτοπο. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εξήγησα ότι µε το 79 -θα
το πω για τους µη νοµικούς- είχαµε επιµέτρηση της ποινής. Επι-
µέτρηση της ποινής σηµαίνει ότι δεν µπορώ να ξεπεράσω το
ανώτατο προβλεπόµενο όριο από το νόµο. Η επαύξηση, όµως,
σηµαίνει ότι µπορώ να το ξεπεράσω. Αλλά µε ποιο όριο; Το κα-
θορίζει η διάταξη αυτή. Αυτή είναι η διαφορά του άρθρου 79. Το
άρθρο 79 είχε µπει το 2008 και τροποποιήθηκε νοµίζω επί υπουρ-
γίας του κ. Ρουπακιώτη ή του κ Παπαϊωάννου...

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Περί προσωπικού. Το λένε «κα-
κούργηµα» όµως.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αν η πράξη είναι αποτέλε-
σµα του ρατσιστικού λόγου, τότε τιµωρείται µε το κακούργηµα. 

Επειδή, όµως, είναι βουλευτική η τροπολογία, θα το κοιτάξω
και αν είναι έτσι, κύριε Καπερνάρο, θα το διορθώσουµε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Εντάξει, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ο πρώην Πρό-

εδρος της Βουλής κ. Απόστολος Κακλαµάνης έχει τον λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, άκουσε µε

προσοχή τον κύριο Υπουργό. Μάλιστα, ήµουν εκτός της Αιθού-
σης όταν άκουσα να λέει –και σωστά το είπε- ότι αυτό το νοµο-
σχέδιο δεν αφορά ούτε ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής, ούτε την
οποιαδήποτε άλλη χώρα. 

Βέβαια, αυτά που νοµοθετούµε αφορούν ολόκληρη την αν-
θρωπότητα. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έκανα δήλωση γι’ αυτό,
κύριε Πρόεδρε. Δεν ήσασταν εδώ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Νοµοθετούµε για ζητήµατα
που δεν αφορούν µόνο τις δικές µας κοινωνικές αντιλήψεις.
Απλώς νοµοθετώντας λαµβάνουµε υπ’ όψιν ότι θα νοµοθετή-
σουµε για µία συγκεκριµένη κοινωνία που είναι η ελληνική κοι-
νωνία. Και εκεί πρέπει, πράγµατι, να µας απασχολεί µέχρι πού
φτάνουµε σε κάποιο ζήτηµα, αν σήµερα µπορούµε να είµεθα πιο
ανοιχτοί ή πιο συγκρατηµένοι κ.λπ.. 

Kι εγώ αισθάνοµαι κάπως άσχηµα, όπως σας είπα την πρώτη
µέρα. Ογδόντα σχεδόν χρόνια το ελληνικό κράτος εφοβείτο να
πει ότι εδώ για ένα κοµµάτι του ελληνισµού στην Οθωµανική Αυ-
τοκρατορία, υπό το καθεστώς των Νεοτούρκων, µε την καθοδή-
γηση των Γερµανών οργανωτών του στρατού και των µεθόδων
που εν συνεχεία εφήρµοσε ο Χίτλερ -αυτό που λέµε για το Ολο-
καύτωµα υπήρξε η δοκιµή, όπως στον εµφύλιο πόλεµο της Ισπα-
νίας υπήρξε η δοκιµή µεθόδων που εφάρµοσαν µετά οι χώρες
του Άξονα στον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο- υπήρξαν οι σφαγές των
Ποντίων, των Αρµενίων, των Ασσυρίων και µετά την παρουσία

µας στην Ιωνία ακολούθησαν οι σφαγές στους Έλληνες της Μι-
κράς Ασίας.

Η Βουλή οµοφώνως ψήφισε. Κάποιος είπε µάλιστα για το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα. Όχι, και το Κοµµουνιστικό κόµµα ψήφισε. Η
Βουλή ψήφισε οµοφώνως. Αισθάνθηκε ότι δεν µπορεί να αγνοή-
σει το γεγονός ότι σχεδόν τετρακόσιες χιλιάδες Πόντιοι σφαγιά-
στηκαν, ένα εκατοµµύριο Αρµένιοι εξολοθρεύθηκαν και ότι δεν
υπάρχει στο χάρτη έθνος, λαός Ασσυρίων. Έχουµε, όµως, εδώ
χριστιανούς Ασσύριους οι οποίοι προσέφυγαν στην Ελλάδα. Νο-
µίζω ότι µειώνει τη Βουλή και µάλιστα όχι την Ολοµέλεια, αλλά
το Τµήµα. Έχει γίνει και µε άλλα νοµοθετήµατα, να µην επανέρ-
χοµαι. Στο νόµο για τον έλεγχο του «πόθεν έσχες» ήρθε το Τµήµα
µε τροπολογίες και κακοποίησε το νόµο για χάρη κάποιων προ-
σώπων που δεν θέλουν να ελεγχθούν –κύριε Δρίτσα, είστε στην
αρµόδια επιτροπή τώρα- πριν γίνουν Υπουργοί. 

Σήµερα έγινες Υπουργός, έχεις αυτήν την περιουσία και ελέγ-
χεσαι αναδροµικά από τότε, από το ’74, όπως είπε ο κ. Σαµαράς
-και πριν το πει ο κ. Σαµαράς, έκανε νόµο και τον ψήφισε οµο-
φώνως η Βουλή πριν διαλυθεί το 2012- και δεν θέλεις να µας πεις
ή να δούµε τι είχες ένα, δύο χρόνια πριν. Για ποιο λόγο; 

Σήµερα µε ειδοποίησαν από την Εθνική Τράπεζα, διότι τους
έκανα και δεύτερη και προειδοποιητική και πιεστική αίτηση. Μου
έλεγαν «Δεν µπορούµε να βρούµε από τη δεκαετία του ’80 τους
λογαριασµούς σας». Και εκεί όλοι ή οι περισσότεροι, όσοι δεν
θέλουν να πιέσουν να ανοίξουν οι λογαριασµοί τους σας στέλ-
νουν απλώς µια βεβαίωση ότι κατέθεσαν την αίτηση στην τρά-
πεζα. Και η τράπεζα λέει ότι επειδή τότε τα έγραφαν µε το χέρι
κ.λπ., δεν µπορεί να τα βρει. Τα έχουν όλα! Και ευτυχώς σήµερα
εµένα –µε είχαν ειδοποιήσει µάλιστα- µου έστειλαν το ψηφιακό
αρχείο, που µου τα λένε ακριβώς, και το κατέβασα από το site.
Και θα φέρω και το χαρτί στην επιτροπή σας, κύριε Δρίτσα. Να
µην σταθώ, όµως, αυτά.

Δεν µπορεί το Τµήµα να αγνοήσει ότι η Βουλή των Ελλήνων,
εν ολοµελεία και οµοφώνως, ονοµαστικά ψήφισε νόµο το ’94 για
τους Πόντιους, το ’96 για τους Αρµένιους και το ’98 για τους Μι-
κρασιάτες. 

Με τη γειτονική χώρα εµείς δεν θέλουµε καµµία αντιπαλότητα.
Όλη όµως η πολιτισµένη ανθρωπότητα τους λέει, αν θέλουν να
είναι διάδοχος –όπως λέει ο κ. Νταβούτογλου, θέλει να αναθεω-
ρήσει και τη Συνθήκη της Λωζάνης- ότι πρέπει να αναπτυχθούν
νέες σχέσεις µεταξύ της Τουρκίας και των χωρών που προέρ-
χονται από την Οθωµανική Αυτοκρατορία.

Τι είδους σχέσεις; Κανονικά, αυτές τις σχέσεις κατά το Διεθνές
Δίκαιο γιατί να µην τις έχουµε; Γιατί ειδικές σχέσεις; 

Είναι αυτό που σας έλεγα προχθές για την τάση αναθεώρησης
που τη βλέπουµε και στην Ευρώπη. Πάµε σε νέο ψυχρό πόλεµο,
διότι οι Αµερικανοί πιέζουν τους Ευρωπαίους να αναθεωρηθούν
οι συµφωνίες και της Γιάλτας και του Πότσδαµ. Και ο Πούτιν σου
λέει «Τι µου βάζεις την Πολωνία από κάτω; Τώρα θέλεις να βά-
λεις στο ΝΑΤΟ την Ουκρανία. Αυτά είχαµε συµφωνήσει τρεις µε-
γάλοι, ότι έχουµε τους ζωτικούς µας χώρους, και εγώ είµαι ο
διάδοχος της Σοβιετικής Ένωσης». Εµένα δεν µου αρέσουν οι
χώροι, αλλά δεν είµαι σε θέση να τα ανατρέψω εγώ όλα αυτά.
Και όσοι θέλουν να τα ανατρέψουν, να µην τα ανατρέψουν σε
βάρος της ειρήνης του κόσµου και των λαών ιδιαίτερα, που εµείς
υποφέρουµε τόσα προβλήµατα και έχουµε και τις συνέπειες
αυτού του «σκυλοκαβγά» που γίνεται για την κυριαρχία του Κιέ-
βου και της Ουκρανίας.

Οφείλετε, κύριε Υπουργέ, να σεβαστείτε. Είστε µέλος πια του
Κοινοβουλίου. Δεν είστε κατ’ απονοµήν Υπουργός, φιλοξενούµε-
νος, όπως είχα πει κάποτε σε έναν Υπουργό που χτύπαγε το χέρι
του µιλώντας στο µακαρίτη τον Έβερτ. Του είπα «Ε! Τι το πέρα-
σες εδώ; Φιλοξενούµενος είσαι. Εδώ είναι οι εκπρόσωποι του
λαού». Λοιπόν, είστε εκπρόσωπος του λαού και η Ολοµέλεια της
Βουλής δεν είπε γενικά και αόριστα και «ψάξτε µετά ποιος ήταν
ο νόµος και τι έλεγε». Είπε για τους συγκεκριµένους πληθυ-
σµούς. 

Έκανα µία δήλωση, όταν πήρατε πίσω το νοµοσχέδιο. Είπα  ότι
ελπίζω να µην έχουµε επανάληψη από τη γνωστή πλευρά των
πιέσεων, που το 1994 η τότε Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και ο Αν-
δρέας Παπανδρέου ως Πρωθυπουργός, εγώ ως Πρόεδρος της
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Βουλής, όλα τα κόµµατα είπαµε «Όχι, και να κάνετε ό,τι νοµί-
ζετε». Και ήταν πρόταση νόµου που έπρεπε να περιµένουµε και
την πέµπτη του εποµένου µηνός. Και αρκετοί έλεγαν «Μα, µήπως
στο διάστηµα αυτό αυτοί µας δηµιουργήσουν τίποτα;». Εκβιά-
ζουν, απειλούν και µόνο αν είναι κανείς σταθερός απέναντί τους,
µόνο τότε σταµατάνε. Αυτά τουλάχιστον έχω καταλάβει εγώ.

Άρα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πρέπει όπως λέµε για το Ολοκαύ-
τωµα του εβραϊκού έθνους να πούµε και των Ποντίων, των Αρ-
µενίων, των Μικρασιατών Ελλήνων, των Ασσυρίων. Αν µη τι άλλο,
γι’ αυτούς συνεχίζουν τώρα οι τζιχαντιστές και σφάζουν. Όλους
τους λαούς της Μεσοποταµίας, της Συρίας που είναι χριστιανοί
τούς περνάνε δια στόµατος ροµφαίας.

Σε ό,τι αφορά αυτήν τη µεγάλη συζήτηση που έχει γίνει για τα
ετερόφυλα ζεύγη, εµείς ως ΠΑΣΟΚ σας προτείνουµε µια χρυσή
τοµή. Δεν είµεθα µε εκείνους που το εκµεταλλεύονται είτε ιδιαι-
τερότητα έχουν κάποιοι άνθρωποι είτε έτσι είναι τα γονίδιά τους.
Δεν µπαίνω εγώ σε αυτά ούτε βιολόγος είµαι ούτε ιατρός ούτε
κοινωνιολόγος. Δεν λέω γάµο. Ο γάµος σηµαίνει πάρα πολλά
πράγµατα. Γάµος σηµαίνει αµέσως και ό,τι κατά την αστική νο-
µοθεσία δικαιούται ένα ανδρόγυνο. Δηλαδή, να υιοθετήσει, κλη-
ρονοµικά δικαιώµατα και της µιας ή της άλλης ρίζας. Αυτά,
σωστά, να τα δούµε, να τα µελετήσουµε. Αλλά το να µην στιγµα-
τίζονται δύο φίλοι που µπορεί να µην είναι καν οµοφυλόφιλοι,
αλλά ζουν ως φίλοι µαζί, για ποιο λόγο; Αν αυτοί οι δύο άνθρωποι
θέλουν να κανονίσουν ακόµα και τα στενά οικονοµικά τους: «Εσύ
τσοντάρεις εκεί, εγώ εκεί. Αν συµβεί κάτι σε εµένα, έχεις αυτήν
την υποχρέωση», εγώ δεν βρίσκω σε αυτό τίποτε που να δικαιο-
λογεί αυτή την υπερπροστασία ορισµένων.

Έτσι, κατά τη γνώµη µου, ορισµένοι -και βλέπω ιδιαίτερα κά-
ποιον, που επί χρόνια στα κανάλια το κάνει αυτό- εκµεταλλεύον-
ται αυτό το πρόβληµα, είτε είναι ατοµικό είτε γενικότερο. 

Είναι, λοιπόν, από τη µια αυτοί που υπερακοντίζουν και που
µπορεί να ψάχνουν και ανθρώπους και να τους λένε «Έλα δω,
σκέφτεσαι έτσι, αισθάνεσαι έτσι; Έλα να σε υπερασπιστούµε».
Και υπάρχει και η άλλη άποψη, η σωστή, ότι ελεύθεροι είναι δύο
άνθρωποι, αλλά όχι να κάνουν γάµο. Πώς να το κάνουµε; Και πι-
στεύω ότι και στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο δεν θα έχουµε αυτά τα
προβλήµατα, αν έχουµε λογικούς θεσµούς, που να είναι εκ των
πραγµάτων πρόσφοροι και κατανοητοί, ότι αυτή η κοινωνία αυτό
µπορεί τώρα να κάνει. Έτσι είναι, κύριε Υπουργέ.

Ωραία, εδώ κάποιοι θέλουν το µείζον, κάποιοι δεν θέλουν τί-
ποτα. Ας κάνουµε αυτό το βήµα, ώστε να µη γίνονται κι αυτοί οι
διασυρµοί και οι επιθέσεις σε ανθρώπους αξιοπρεπέστατους,
που δεν θέλουν να δίνουν δικαιώµατα για το πώς ζουν και τι κά-
νουν. Και πολλοί, αναδεικνύοντας τάχα ως ενδιαφερόµενοι το
πρόβληµα των οµοφυλοφίλων, περισσότερο κακό κάνουν, παρά
καλό στην κοινωνία. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ακριβώς αυτά τα προ-
βλήµατα θέλουµε να µελετήσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Πρόεδρε. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Θεόδωρος
Δρίτσας έχει τον λόγο για οκτώ λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Η συζήτηση φτάνει στο τέλος της για αυτό το πολύπαθο νο-

µοσχέδιο, αλλά µάλλον η συζήτηση αναδεικνύει ότι πολλά θέ-
µατα τίθενται εξ αρχής. Γιατί ακριβώς το ζήτηµα της καταπο-
λέµησης του ρατσισµού όχι µόνο δεν είναι απλώς ζήτηµα νόµων,
αλλά είναι και ζήτηµα -και στο πεδίο των νοµοθετικών ρυθµίσεων-
πολλαπλών προσεγγίσεων και προσεγγίσεων τέτοιων που ακρι-
βώς απαιτείται µια σχολαστική εξάντληση όλων εκείνων των δυ-
νατοτήτων, που να συνδέουν το ρατσιστικό λόγο, το έγκληµα µε
ρατσιστικά κίνητρα, την προστασία των θυµάτων και τη συνολι-
κότερη κατοχύρωση των εγγυήσεων εκείνων που οι αρχές ανα-
λαµβάνουν την ευθύνη να διεκπεραιώνουν κάθε στιγµή και κάθε
µέρα. 

Αυτή είναι, ίσως, µία από τις πολύ σηµαντικές παραµέτρους,
που σε αυτό το διήµερο της συζήτησης ελάχιστα αναφέρθηκε,
ο ρατσισµός δηλαδή του κράτους και των υπηρεσιών και κυρίως
των κατασταλτικών µηχανισµών ή και της δικαιοσύνης πολλές

φορές. Αλλά όπως και σε όλες τις πτυχές και εκεί, ναι µεν και το
νοµοσχέδιο κάνει αναφορά για λειτουργούς κ.λπ., αλλά είναι
πάρα πολύ λίγο µπροστά στο πραγµατικό ζήτηµα. Για παρά-
δειγµα, πώς είναι δυνατόν η δηµοσιογραφική παρουσίαση -και
οι πληροφορίες αυτό λένε- όταν την Τρίτη συζητούσαµε εδώ
αυτό το νοµοσχέδιο και µιλούσαµε για τον ρατσισµό και λίγο-
πολύ όλες οι πτέρυγες της Βουλής -όχι όλες- οµνύουν εναντίον
του ρατσισµού, στην Αµυγδαλέζα είχαµε µία συµπεριφορά αστυ-
νοµικών, όπου επειδή ήθελαν, λέει, να κάνουν καταµέτρηση δεν
σεβάστηκαν εκείνη την ώρα κρατούµενους αλλοδαπούς µετανά-
στες που έκαναν την προσευχή τους. 

Σύµφωνα µε όλα τα καταγγελλόµενα, τους έβρισαν, γιατί έπ-
ρεπε να κάνουν καταµέτρηση. Διότι η θρησκεία του καταγγελλό-
µενου δεν είναι σεβαστή, διότι δεν είναι σεβαστός ο ίδιος ο αλ-
λοδαπός και πολλά άλλα «διότι». 

Και καλά, οι συγκεκριµένοι αστυνοµικοί χρειάζεται να δει κα-
νείς ποια είναι τα κίνητρά τους, ποια είναι η παιδεία τους, ποια
είναι η συνείδησή τους, ποια είναι η ευθύνη τους, ποια είναι η
πειθαρχία τους και πολλά άλλα. Η καταγγελία, όµως, έµεινε µε-
τέωρη. Δεν υπήρχε από πουθενά -δεν λέω κατ’ ανάγκη στο
υπουργικό επίπεδο- κάποιος σε ανώτερο βαθµό είτε της αστυ-
νοµίας είτε από οπουδήποτε, που να παρέµβει σε αυτό. Θεωρεί-
ται φυσιολογικό µε λίγα λόγια. Θεωρείται κάτι που το ξέρουµε.
Γινόταν και χθες και προχθές. 

Άρα, το ζήτηµα δεν είναι να νοµοθετήσουµε για να έχουµε το
«φύλλο συκής», που γι’ αυτό µίλησα και στην πρωτοµιλία µου στη
συνεδρίαση της Τρίτης. Το ζήτηµα είναι να δράσουµε, όχι επειδή
υπάρχει η ευρωπαϊκή οδηγία, αλλά επειδή το πρόβληµα είναι
οξύτατο, απειλητικό και πολύπλευρο. 

Κι όταν λέµε για ρατσιστικό λόγο, και εφόσον συνδέεται µε
όσα προβλέπει το άρθρο 1, να θυµίσω και σε όσους συναδέλ-
φους Βουλευτές έχουν λιγότερα χρόνια θητείας -αν και εδώ στην
Αίθουσα τώρα οι περισσότεροι έχουµε µία θητεία κάποιων ετών
και υπάρχουν και πολύ παλαιότεροι- ότι µέχρι το 2007-2008 στο
Ελληνικό Κοινοβούλιο δεν γινόταν παραδεκτός ο όρος «λαθρο-
µετανάστης». Και πρωτεργάτης -προς τιµήν της- σε αυτή τη µη
πραδοχή ήταν η κ. Μαριέττα Γιαννάκου-Κουτσίκου, που είχε
θέσει το θέµα και είχε συνοµολογήσει όλο το Κοινοβούλιο επ’
αυτού. 

Διότι είναι ή δεν είναι ρατσιστικό λόγος η έκφραση «λαθροµε-
τανάστης», η οποία µάλιστα χρησιµοποιείται στην καθηµερινό-
τητα από κρατικούς υπαλλήλους, από Υπουργούς, από Βου-
λευτές, από δηµοσιογράφους, από τους πάντες; Είναι στοχοποί-
ηση ή δεν είναι; Είναι προτροπή σε εγκληµατική δράση ή δεν
είναι; 

Εµείς, όµως, δεν ζητούµε όποιος λέει «λαθροµετανάστης» να
διώκεται ποινικά. Προφανώς! Θα ήµασταν τρελοί. Και αυτή είναι
η λογική του ΣΥΡΙΖΑ, ότι πρέπει να προστατέψουµε τα θύµατα
του ρατσισµού, πρέπει να εξουθενώσουµε το ρατσισµό διά της
ελευθερίας και της δηµοκρατίας. Και εδώ είναι ακριβώς η δια-
φορετική προσέγγιση , αλλά έχουµε ιστορικά…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ακριβώς τα ίδια λέµε!
Ακριβώς!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν λέµε τα ίδια. Έχουµε ιστορικά δε-
δοµένα. Ο φασισµός στη Γερµανία δεν θα µπορούσε να αναπτυχ-
θεί και µε όλες του τις εκφράσεις -τον ναζισµό, το ρατσισµό, την
καταστροφική του ιδεολογία- παρά στη συγκεκριµένη ιστορική
περίοδο. 

Κάποιος είχε πει ότι ο ρατσισµός είναι η ιδεολογία των ηλιθίων.
Έχει µία βάση αυτό, γιατί είναι ακριβώς η ιδεολογία του πλήρους
ανορθολογισµού. Και υπάρχουν πολλές εκφράσεις τέτοιου εί-
δους, που επιβεβαιώνουν αυτόν τον ορισµό. Έχουµε πάρα πολ-
λές. Μόνο που αυτή η ιδεολογία των ηλιθίων γίνεται σε συγκε-
κριµένες ιστορικές περιόδους εξαιρετικά επικίνδυνη.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρίαρχη!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Γίνεται και κυρίαρχη. Στην Γερµανία,

λοιπόν, δεν θα µπορούσε να αναπτυχθεί ο χιτλερισµός και ο φα-
σισµός, αν προηγουµένως δεν είχε ηττηθεί το εργατικό κίνηµα,
το δηµοκρατικό κίνηµα και το κίνηµα των κατακτήσεων του ευ-
ρωπαϊκού πολιτισµού.
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Είναι γι’ αυτό που στις συνθήκες της οικονοµικής κρίσης και
των εφαρµοζοµένων πολιτικών σε βάρος των λαϊκών στρωµάτων
υπάρχει τεράστια ευθύνη για όσες κυβερνήσεις υλοποιούν τέ-
τοιες πολιτικές και για την άνοδο του ρατσισµού και του ναζι-
σµού. Πραγµατικά, η υπέρβαση αυτής της απειλής είναι οι
πολιτικές που ενώνουν. Και οι πολιτικές που ενώνουν στρέφονται
πραγµατικά πάντα απέναντι στους ισχυρούς. Οι ισχυροί φοβούν-
ται την ενότητα των ανθρώπων, ανεξαρτήτως φύλου, θρησκείας,
κοινωνικής τάξης, οικονοµικής κατηγορίας και κάθε είδους
άλλων διακρίσεων. Οι ισχυροί και αυτοί που λειτουργούν, που
αποµυζούν τον µεγάλο πλούτο κάθε κοινωνίας είναι αυτοί που
θέλουν να διαιρούν.

Ο ρατσισµός, λοιπόν, έχει και κοινωνικά και ταξικά και πολιτικά
και ιδεολογικά χαρακτηριστικά, αλλά και χαρακτηριστικά εξου-
σίας και ας καµώνονται οι ρατσιστές, οι εθνικιστές ότι είναι αντι-
συστηµικοί.

Είναι πολλά τα ζητήµατα που άνοιξε αυτή η συζήτηση. Εµείς
δεχόµαστε θετικά την τροπολογία των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ,
αναφορικά µε την επιµέτρηση ποινών για το ρατσιστικό έγκληµα.
Δεν εξαντλείται εκεί, αλλά, εν πάση περιπτώσει, είναι µία θετική
συµβολή που αναβαθµίζει και τις άλλες διατάξεις αυτού του νο-
µοσχεδίου.

Για το άρθρο 2 αυτή η συζήτηση φαίνεται ότι δεν θα τελειώσει
εύκολα. Δεν µπορεί να συµφωνήσουµε σ’ ένα άρθρο, που επιχει-
ρεί να ποινικοποιήσει τη στάση απέναντι στο Ολοκαύτωµα ή σε
ο,τιδήποτε άλλο, στη γενοκτονία -όπως την ονοµάσει κανείς- των
Ποντίων, των χριστιανικών πληθυσµών του Πόντου ή ακόµα-
ακόµα -γιατί όχι;- στα ολοκαυτώµατα των µαρτυρικών πόλεων
της Κοκκινιάς, της Κανδάνου, του Διστόµου, των Καλαβρύτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Των Κερδυλ-
λίων.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Για όλα αυτά –τελείωσα, κυρία Πρό-
εδρε- είναι αδιανόητο η τιµή και η ανοιχτή προοπτική ειρήνευσης
και δικαίωσης όλων αυτών των θυσιών να τίθεται στην αδιαµφι-
σβήτητη απειλή της κατάργησης βασικών ελευθεριών και δικαιω-
µάτων ή ακόµα-ακόµα και της φαλκίδευσης της επιστηµονικής
έρευνας. Για το άρθρο 2 εµείς θα επιµείνουµε ότι δεν πρέπει να
ψηφιστεί.

Σας δίνω, κυρία Πρόεδρε, και αίτηση ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας για το άρθρο 2 από την πλευρά των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε.
Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω να κάνω

ένα σχόλιο γι’ αυτό που διανεµήθη τώρα. Στην τροπολογία που
αφορά τα πτυχία των νοµικών σχολών των πανεπιστηµίων, στην
απόφαση προστίθεται ότι «θα καθορίζεται ο τρόπος λειτουργίας
της ως άνω επιτροπής και κάθε άλλο σχετικό θέµα». Ο τρόπος ή
και το αντικείµενο; Κάτι πρέπει να πείτε εδώ. Δηλαδή, ο τρόπος
µπορεί να είναι πώς συγκαλείται, πού εδρεύει κ.λπ.. Όµως, αυτό
που έχει ζητηθεί, νοµίζω, είναι να παρασχεθεί η δυνατότητα, όταν
µιλάµε για πανεπιστήµια γνωστά, γιατί έχουµε και διάφορα µι-
κροµάγαζα. 

Επειδή πολλή συζήτηση γίνεται για το πανεπιστήµιο, κυρίως
αυτό που µας ενδιαφέρει, της Κύπρου, δεν ξέρω µε ποιον τρόπο
µπορεί εδώ να διευκρινιστεί. Φεύγοντας από τον άλλοτε ΔΙΚΑ-
ΤΣΑ, εκεί που σταµατούσαν τα περίφηµα κολλέγια, τώρα νοµίζω
ότι είναι ελεύθερο το πεδίο. Άρα, πρέπει κάπως να διευκρινιστεί
τι θα ελέγχει αυτή η επιτροπή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Πρόεδρε. 

Ο κ. Γεωργιάδης έχει τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, προσπαθούµε τώρα, στη λήξη και της δεύτερης συνε-
δρίασης, να συνοψίσουµε τι ακριβώς συµβαίνει και γιατί η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν θέλει να υποστηρίξει το παρόν νο-
µοσχέδιο. 

Η πρώτη ένσταση που θέσατε κατά τη συζήτηση της Τρίτης
ήταν ότι δεν υπάρχει προστασία των θυµάτων και των µαρτύρων.
Παρουσιάσαµε και καταθέσαµε στη Βουλή τη σχετική υπουργική
απόφαση, όπου προβλέπεται αυτό το οποίο ζητούσατε και τώρα

προσέξτε ποια είναι η δικαιολογία του, γιατί δεν ψηφίζετε: ότι
δεν θέλετε να είναι διά υπουργικής αποφάσεως, αλλά θέλετε να
είναι διά νόµου. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Και γιατί δεν καλύπτει το πρώτο
στάδιο µε τις καταγγελίες, κύριε Γεωργιάδη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ας το δούµε λίγο ψύ-
χραιµα και λογικά. Ένας νόµος έχει δώσει µια νοµοθετική εξου-
σιοδότηση –έτσι λέγεται- σε τρεις Υπουργούς, να εκδώσουν µια
υπουργική απόφαση. Αφ’ ης στιγµής εκδίδεται αυτή η υπουργική
απόφαση και δηµοσιεύεται στο Φύλλο Εφηµερίδας της Κυβερ-
νήσεως δεν έχει καµµία απολύτως διαφορά από το νόµο. Είναι
νόµος. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Δεν καλύπτει το πρώτο στάδιο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα τα δούµε µε τη σειρά,

µην µε διακόπτετε. Είναι νόµος. 
Γράψτε µας τώρα σε ένα χαρτί ποια λέξη θέλετε να προστεθεί

στη σχετική υπουργική απόφαση και είµαι βέβαιος ότι δεν θα έχει
καµµία αντίρρηση ο κύριος Υπουργός να την συµπεριλάβει. Εγώ
σας διαβεβαιώνω -και αποδεικνύεται από το ότι φύγατε από το
ότι «δεν το προβλέπει ο νόµος» και πήγατε στο «θέλουµε να γίνει
η υπουργική απόφαση, νόµος»- ότι η ένσταση στο άρθρο 1 είναι
παντελώς για αντιπολιτευτικούς λόγους. 

Επικουρικά, λέµε το εξής: Σχετικά µε το δεύτερο επιχείρηµά
σας για το άρθρο 1, επαναλαµβάνοντας ότι υπουργική απόφαση
και νόµος είναι το ίδιο πράγµα και όπως µπορεί να αλλάξει η
υπουργική απόφαση, µπορεί να αλλάξει και ο νόµος, είπατε ότι
δεν ψηφίζετε το άρθρο 1, διότι δεν έχει επαύξηση της ποινής.
Είπε προχθές ο κύριος Υπουργός «Μα, προβλέπεται από το νόµο
του 1979 η επαύξηση της ποινής». Αλλά, εν πάση περιπτώσει, για
να αρθεί και η σχετική αµφιβολία, ότι δήθεν η πολιτική µας βού-
ληση είναι να µην τιµωρηθεί το ρατσιστικό έγκληµα, γίνεται δεκτή
και η τροπολογία του ΠΑΣΟΚ την οποία υποστηρίξατε, που δη-
µιουργεί και αυτή την επαύξηση την οποία θέλατε. 

Άρα, οι δύο βασικές ενστάσεις σας για το άρθρο 1, στην πραγ-
µατικότητα δεν υπάρχουν. Τώρα, το γιατί λέτε «παρών» και δεν
ψηφίζετε «ναι», αυτό µόνο εσείς το ξέρετε. Πάντως, αυτά που
θέσατε εδώ ως τις αιτιάσεις γιατί δεν ψηφίζετε, έχουν και τα δύο
απαντηθεί από την Κυβέρνηση. Και θέτω την πολιτική σας στάση
στην κρίση του ελληνικού λαού. 

Πάµε στο άρθρο 2. Ποιο είναι το βασικό σας επιχείρηµα για το
οποίο αντιδράτε σ’ αυτό; Το βασικό σας επιχείρηµα είναι –και το
αναµασάτε διαρκώς, το είπε και η κ. Ρεπούση στο σχετικό διά-
λογο της Τρίτης- ότι πλήττεται η ελευθερία του λόγου. 

Μα, σας διάβασε πριν ο κύριος Υπουργός, τη διατύπωση του
νόµου που είχα διαβάσει και εγώ την Τρίτη και είναι απολύτως
σαφής. Το λέω, όχι τόσο για σας, εσείς το ξέρετε, άλλο εάν υπο-
κρίνεστε, αλλά για να το ακούσουν κυρίως οι τηλεθεατές και οι
Έλληνες πολίτες. Το άρθρο 2 δεν πλήττει την ελευθερία του
λόγου, δεν τιµωρεί κάποιον που θα πει «δεν πιστεύω ότι έγινε η
Γενοκτονία των Ποντίων» - λέω ως παράδειγµα. 

Το άρθρο 2 τιµωρεί κάποιον που θα συνδυάσει αυτή την πράξη
µε προτροπή, µε άσκηση βίας, µε δηµιουργία ενός βίαιου γεγο-
νότος. Γι’ αυτό έχει τις φράσεις «κακόβουλο», «άσκηση βίας» και
όλα τα υπόλοιπα. Για να µπορέσει, δηλαδή, να υπάρξει καταδίκη,
πρέπει να συντρέχουν όλες οι προϋποθέσεις, όχι απλώς να
υπάρχει άρνηση του γεγονότος. 

Άρα, δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα ρητώς στο νόµο και ακόµα
πιο ρητώς στην αιτιολογική έκθεση. Δηλαδή, δεν µπορείτε να
εξακολουθείτε να λέτε αυτό το πράγµα, διότι είναι τόσο ξεκά-
θαρα γραµµένο και στο νόµο και στην αιτιολογική έκθεση και έχει
απαντηθεί τόσες φορές από τον ίδιο τον Υπουργό µέσα στη
Βουλή, που είναι απολύτως σαφές ότι το άρθρο 2 δεν ποινικο-
ποιεί τη γνώµη, δεν είναι έγκληµα γνώµης. 

Παρ’ όλο που έχει γίνει τόσο σαφές, εσείς εξακολουθείτε να
λέτε «όχι» µε το ίδιο ακριβώς επιχείρηµα. Το γιατί, ειλικρινά δεν
το γνωρίζω. Πιστεύω –και επαναλαµβάνω- ότι είναι στη γενική
σας αντιπολιτευτική διάθεση. Δεν θα κάνω φθηνή αντιπολίτευση,
να σας πω ότι τα ίδια επιχειρήµατα ακούσαµε και από άλλη
πλευρά της Αίθουσας. Θα το αφήσω. Κρίνετέ το µόνοι σας. Πάν-
τως, ακούστηκαν τα ίδια ακριβώς, καρµπόν. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Εντελώς αντίθετα!

2612 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Επί της ουσίας, τώρα τι γί-
νεται; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Γεωργιάδη, να είστε προσεκτι-
κός εδώ. Είναι επικίνδυνο αυτό που κάνετε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ακούστε, κύριε Δρίτσα. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Είναι το εντελώς αντίθετο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σέβοµαι πάρα πολύ τα

χρόνια σας και την εµπειρία σας στο Κοινοβούλιο. Σήµερα ειδικά,
το να λέτε εσείς σε εµένα να είµαι προσεκτικός είναι λίγο πε-
ρίεργο. Θα σας υπενθυµίσω ότι δεν έχουν περάσει είκοσι τέσσε-
ρις ώρες που διαψεύσατε τον κ. Παφίλη –έλειπε από την Αίθουσα
για να σας απαντήσει ο ίδιος χθες- όταν είπατε ότι ουδέποτε ο
Αρχηγός σας έχει πει αυτά τα περί ΝΑΤΟ. 

Σήµερα το πρωί που άκουσα την εκποµπή του κ. Χατζηνικο-
λάου έπαιξε τέσσερις ή πέντε φορές το σχετικό ηχητικό απόσπα-
σµα, όπου ο κ. Τσίπρας είπε ότι όχι µόνο δεν θέτετε ζήτηµα εξό-
δου από το ΝΑΤΟ, αλλά –ακούστε τι είπε που δεν το ξέρετε- ότι
θα ήταν και επιπόλαιο να έλεγε κάποιος κάτι τέτοιο. 

Δηλαδή ο Αρχηγός σας χθες σας είπε επιπόλαιο. Ε, τώρα, να
σας λέει επιπόλαιο ο Αρχηγός σας και να µου κάνετε και υποδεί-
ξεις, πάει πολύ! 

Επίσης, θέλω να σας πω ότι µεταξύ µας υπάρχουν και ορισµέ-
νες διαφορές. Μιλήσατε για την ιδεολογία των ηλιθίων και είπατε
ότι είναι αυτή που δεν έχει επαφή µε την πραγµατικότητα. Μη
λέτε τέτοια τώρα εδώ ότι η ιδεολογία των ηλιθίων είναι απλώς
αυτή που δεν έχει επαφή µε την πραγµατικότητα. Εδώ θεωρούµε
ότι οι προτάσεις που κάνετε κατά καιρούς εδώ έχουν κάποια –
οποιαδήποτε- επαφή µε την πραγµατικότητα. 

Για να καταλάβετε τι κόµµα είστε –εµένα µου είστε πολύ συµ-
παθείς, αλλά επαφή µε την πραγµατικότητα δεν έχετε- διαβάζω
σήµερα το εξής αµίµητο, κυρίες και κύριοι, ότι στο ΣΥΡΙΖΑ η αρι-
στερή πτέρυγα και ο κ. Λαφαζάνης υβρίζουν τον κ. Τσίπρα που
προτίµησε να πάει στη Λίµνη Κόµο στο συνέδριο στην Ιταλία, αντί
να πάει στη διαδήλωση της ΔΕΘ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πείτε µου ένα λογικό άνθρωπο
που θα είχε την επιλογή να πάει ένα τριήµερο στη Λίµνη Κόµο
στο πολυτελέστατο ξενοδοχείο του πλανήτη µε τραπεζίτες, εφο-
πλιστές και δισεκατοµµυριούχους και την άλλη επιλογή να πάει
µε τον κ. Στρατούλη –τον συµπαθώ ιδιαιτέρως- στη ΔΕΘ και να
φωνάζει και θα επέλεγε το δεύτερο. Ποιος θα επέλεγε τη διαδή-
λωση αντί για τη Λίµνη Κόµο; Προφανώς και ο κ. Τσίπρας δικαίως
και σωστά και λογικά επέλεξε τη Λίµνη Κόµο και έρχεστε εσείς
και τον κατηγορείτε τον άνθρωπο. Μα, γιατί τον κατηγορείτε;
Έκανε µία λογική επιλογή. 

Εσείς, κύριε Πανούση, τι θα επιλέγατε; Θα επιλέγατε τη δια-
δήλωση ή τη Λίµνη Κόµο; Μα, ποιος θα επέλεγε τη διαδήλωση; 

Άρα, εσείς δεν έχετε καµµία επαφή µε την πραγµατικότητα,
για να έχετε τέτοια επιχειρήµατα. 

Έρχοµαι τώρα και στο κρίσιµο, το τελευταίο θέµα, για να πάµε
και στην ιδεολογική συζήτηση, που εγώ θέλω να την κάνω, δεν
θέλω να την αποφύγω καθόλου. Κάνατε ολόκληρο λογύδριο για
το θέµα του λαθροµετανάστη. Η γλώσσα είναι πολύ συγκεκρι-
µένο πράγµα και δεν µπορούµε να την κόβουµε και να τη ρά-
βουµε αναλόγως των πολιτικών απόψεων ενός εκάστου. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ζήτηµα ετυµολογίας!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τη γλώσσα τη σεβόµαστε

ως έχει. 
Σας λέγω, λοιπόν –και το λέω για να ακουστεί και στο Τµήµα-

ότι πράγµατι στην ελληνική γλώσσα ο παρανόµως εισελθών µε-
τανάστης, δηλαδή αυτός που έχει έρθει χωρίς να σεβαστεί τη
νόµιµη διαδικασία, είναι λαθροµετανάστης. Δεν είναι λαθροµε-
τανάστης, γιατί εγώ θέλω να τον πω έτσι, είναι λαθροµετανάστης
γιατί έτσι τον ορίζει η ελληνική γλώσσα, όπως αυτόν που θα µπει
σε ένα πλοίο χωρίς εισιτήριο θα τον ονοµάσει λαθρεπιβάτη,
όπως αυτόν που θα πάει να κυνηγήσει χωρίς να είναι η εποχή
του κυνηγιού και να έχει άδεια θήρας θα τον πει λαθροκυνηγό,
λαθροθήρα και ούτω καθεξής. 

Τώρα, αν εσείς έχετε αντίρρηση και θέλετε να πάτε και να ψέ-
ξετε για ρατσισµό το δηµιουργό της ελληνικής γλώσσας, τι να
σας πω; Ψάξτε τον, βρείτε τον και κάντε του µήνυση! Όµως,
αυτό λέει η ελληνική γλώσσα. Δεν θα µας αλλάξετε εσείς τα ελ-

ληνικά τώρα, απλώς και µόνο για τους πολιτικούς σας λόγους.
Λαθροµετανάστες είναι, λοιπόν!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Αλίµονο!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και θα το πω και αυτό, για

να γίνει σαφές το κλείσιµο της οµιλίας µου. Όταν λέµε ότι είµα-
στε αντίθετοι στο ρατσισµό και ψηφίζουµε νοµοσχέδιο αντί του
ρατσισµού και όλα τα άλλα που λέµε, δεν σηµαίνει κατά κεραία
ότι δεν αναγνωρίζουµε ότι υπάρχει µεταναστευτικό πρόβληµα
στη χώρα και πρέπει το κράτος να αναλάβει τις ευθύνες του και
πρέπει να αντιµετωπιστούν οι µεταναστευτικές ροές. Άλλο είναι
το ένα, άλλο είναι το άλλο. Απλώς λέµε ότι αυτό δεν µπορεί να
γίνεται σε επίπεδο πεζοδροµίου από ανθρώπους οι οποίοι το κά-
νουν για να βγάλουν τα εσώψυχά τους και να βγάλουν τα όποια
συµπλέγµατα έχουν, αλλά πρέπει να γίνεται οργανωµένα και
σωστά από µία ευνοµούµενη πολιτεία, σεβόµενη τα δικαιώµατα
και αυτών των ανθρώπων. Το πρόβληµα υπάρχει και βεβαίως, το
αντιµετωπίζουµε κατά τον τρόπο που µπορούµε –όσο µπορούµε
καλύτερα- σε µία εποχή που το πρόβληµα, όπως ξέρετε, είναι
εξαιρετικά οξυµµένο και αποτελεί πρόβληµα όχι µόνο της Ελλά-
δος, αλλά και πολλών άλλων χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Άρα, λοιπόν -για να κλείσω- τα πράγµατα είναι πάρα πολύ
απλά. Δεν έχετε κανένα πραγµατικό λόγο για να µην υποστηρί-
ξετε το παρόν νοµοσχέδιο, παρά µόνο, ως συνήθως, να κάνετε
ανέξοδη, φθηνή αντιπολίτευση. Δεν µπορέσατε να ξεπεράσετε
τον εαυτό σας ούτε σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Επί προσωπι-

κού, προφανώς. Έχετε δύο λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τι «επιπόλαιο» ακούσαµε! Πολλά ακού-

σαµε!
Χθες κλήθηκα να αναφερθώ στη θέση του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτήν εξέ-

θεσα µε παρρησία διά του Κοινοβουλίου στον ελληνικό λαό, για
ακόµη µία φορά. Αυτήν τη θέση ακριβώς υπερασπίζεται και ο
Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ. Προφανώς, και εγώ, αν εκαλούµην να
απαντήσω αν αύριο το πρωί θα έθετα τέτοιο θέµα, την ίδια απάν-
τηση θα έδινα. Οι φτήνιες ξεπερνιούνται. Δεν είναι µόνο για το
εφήµερο, αλλά είναι και για την επικινδυνότητα που δηµιουργεί-
ται γύρω από πολύ σοβαρά ζητήµατα και µάλιστα σε κρίσιµες
περιόδους. Αρκεί αυτό και δεν χρειάζεται να αντιδικήσω άλλο µε
τον κ. Γεωργιάδη.

Όσο για τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ έχει συµµετάσχει σε πάρα
πολλές διαδηλώσεις και πορείες και δεν προτιµά τη λίµνη Κόµο.
Έχει υποχρεώσεις να συµµετάσχει σε διεθνή φόρουµ, γιατί προ-
φανώς αυτό επιτάσσει η ιδιότητά του ως Προέδρου της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, που διεκδικεί µάλιστα και τη διακυβέρνηση
της χώρας. Είναι αγωνιστής και στους δρόµους και εκεί που πρέ-
πει πραγµατικά για να επιτελέσει το έργο του και το καθήκον του.

Ευχαριστώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Και στα σαλόνια!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε Δρίτσα.
Τον λόγο έχει η κ. Ασηµίνα Ξηροτύρη-Αικατερινάρη.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Εµείς, πάντως, θα ανανεώσουµε το ραντεβού µας για αύριο

στις διαδηλώσεις στη Θεσσαλονίκη!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Χωρίς τον κ. Τσίπρα, πάν-

τως. Αυτός θα κάνει µπάνιο στη λίµνη Κόµο!
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Δεν έχει σηµασία.

Καθένας κουβαλάει τη δική του ταυτότητα και τη δική του βού-
ληση.

Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι, όπως είπα και
στην πρωτολογία µου, καθυστέρησε γενικότερα να έρθει ένα τέ-
τοιο νοµοσχέδιο καταπολέµησης του ρατσισµού και της ξενοφο-
βίας µέσω του Ποινικού Δικαίου ή να αλλάξει, να βελτιωθεί ο ν.
927/1979. Καθυστέρησε αυτό το νοµοσχέδιο που έφερε πρώτα
ο κ. Ρουπακιώτης. 

Τελικά, όµως, µέσα από όλη αυτήν τη συζήτηση η οποία έγινε
και στην επιτροπή, αλλά και σ’ αυτήν την Αίθουσα, νοµίζω ότι έγι-
ναν όλες οι απαραίτητες συγκλίσεις και ακούστηκαν πολλά πράγ-
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µατα. Πολλές φορές, κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι κανένα νοµο-
σχέδιο, δεν µπορεί να αποτυπώσει αυτά τα οποία έχει στο µυαλό
της η κάθε παράταξη, το κάθε Κόµµα. Επί της γενικής αρχής,
όµως, αυτού του νοµοσχεδίου νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε ότι
είναι ανάγκη να υπάρχει.

Τώρα, το πόσο πρέπει και σε ποιο βαθµό πρέπει να διορθωθεί
αυτό το νοµοσχέδιο, θεωρώ ότι υπάρχει ένα ζήτηµα όσον αφορά
το να σιγουρεύεται κανείς ότι όντως ποινικοποιείται ο ρατσιστι-
κός λόγος, ο οποίος µπορεί να οδηγήσει σε εγκληµατικές ενέρ-
γειες. Και βέβαια, το έγκληµα που προκύπτει από εκεί ούτως ή
άλλως και το Ποινικό Δίκαιο το αντιµετωπίζει, αλλά και οι διατά-
ξεις και οι αιτιάσεις που έχει ο ΣΥΡΙΖΑ νοµίζω ότι θα µπορούσαν
-τουλάχιστον η τροπολογία που έχει φέρει και για την προστασία
των ουσιωδών µαρτύρων κ.λπ.- να κάνουν πιο άρτια τη διαδικα-
σία της τιµωρίας των πράξεων που προκύπτουν από το ρατσισµό
και την ξενοφοβία.

Νοµίζω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι κάνατε ένα σηµαντικό βή-
µα µε το να δεχθείτε –και είναι σε αυτήν την κατεύθυνση- την
τροπολογία των συναδέλφων του ΠΑΣΟΚ για τα θέµατα του κα-
θορισµού και της αυστηροποίησης των ποινών. 

Στο νοµοσχέδιο Ρουπακιώτη και στη δική µας πρόταση οι ποι-
νές ήταν µεγαλύτερες και ήταν σε αυτό το πνεύµα. Και η τροπο-
λογία του ΣΥΡΙΖΑ είναι σε αυτό το πνεύµα. Θα µπορούσαν να
γίνουν και περαιτέρω διορθώσεις για να υπάρξει µία καλύτερη
σύγκλιση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΙΒΕΛΕΓΚΑΣ.)

Ένα δεύτερο θέµα, το οποίο έχουµε ζητήσει οι περισσότεροι
σε αυτή την Αίθουσα, είναι ότι εµείς θεωρούµε πως θα µπορούσε
σήµερα να ενσωµατωθεί στο νοµοσχέδιο η ρύθµιση για το σύµ-
φωνο συµβίωσης. Άκουσα µε προσοχή αυτό που είπατε, ότι είναι
δηλαδή θέµα Οικογενειακού Δικαίου και ότι εµπλέκονται, πράγ-
µατι, πάρα πολλά πράγµατα. 

Θα ήθελα, αν στο τέλος κάνετε τριτολογία, να µας βάλετε γι’
αυτό ένα χρονοδιάγραµµα, να µην το αφήσετε δηλαδή αόριστο.
Τώρα έχει ωριµάσει το θέµα. Έχουµε και την καταδίκη από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, έχουµε συζητήσει πάρα πολύ και νοµίζω
ότι οι συνεργάτες σας έχουν όλα τα στοιχεία.

Άρα, πείτε µας ότι αυτό το θέµα, σε ρυθµίσεις Οικογενειακού
Δικαίου και αφού έχετε όλα τα στοιχεία τα οποία θέλετε, θα µας
το φέρετε, σε ένα εύλογο χρονικό διάστηµα, για να ξέρουµε κι
εµείς ότι αυτό το ζήτηµα θα προχωρήσει. Είναι σοβαρό το θέµα.

Η όλη συζήτηση, βέβαια, στρέφεται –και είναι σηµαντικό- στο
άρθρο 2. Εδώ υπάρχει όντως µία αντίφαση. Από τη µία πλευρά,
όλοι θεωρούµε ότι το Ολοκαύτωµα, οι γενοκτονίες κ.λπ. είναι θέ-
µατα, για τα οποία δεν µπορεί κάποιος ούτε να προπαγανδίζει
ούτε να τα εγκωµιάζει ούτε να προσβάλλει αυτούς τους ανθρώ-
πους, οι οποίοι τα έχουν υποστεί είτε οι ίδιοι είτε οι οικογένειές
τους.

Συνδέεται, όπως πολύ καλά είπατε, µε το όλο θέµα και των µε-
ταναστών και του ρατσισµού, γιατί οι περισσότεροι άνθρωποι
που έχουν υποστεί αυτές τις διώξεις και κυρίως τις γενοκτονίες,
έχουν καταντήσει πολιτικοί µετανάστες αλλού, όπως στη χώρα
µας, πέρα από τις δικές µας µνήµες και την ιστορία για τις γενο-
κτονίες, που έγιναν σε βάρος του ελληνικού λαού.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι ήταν παρόµοια η διατύπωση στο σχέδιο
νόµου που καταθέσαµε εµείς, ως Δηµοκρατική Αριστερά και ως
ΠΑΣΟΚ. Είναι παρόµοια η διατύπωση, έτσι όπως την κάνατε κι
εσείς τώρα. Όλοι τότε οι Βουλευτές της ΔΗΜΑΡ –το τονίζω, όλοι-
είχαµε υπογράψει και την αιτιολογική έκθεση και την πρόταση
νόµου γι’ αυτό το θέµα.

Πιστεύω ότι τα θέµατα της προάσπισης της ελευθερίας του
λόγου και τα λοιπά είναι θέµατα διαρκούς πάλης, κύριε Δρίτσα
και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, που σέβοµαι πάρα πολύ τις αιτιάσεις σας,
όπως και αυτές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, ίσως
µέσα από αυτή τη διαδικασία του άρθρου 2. Όπως για εµάς διαρ-
κής πάλη ήταν να πατάξουµε τον ρατσισµό και τη ξενοφοβία.
Αυτή, ενδεχοµένως, τη χρυσή τοµή σε αυτή τη φάση να µην τη
βρήκαµε. Θα το προχωρήσουµε περισσότερο, αλλά αυτό είναι –
θα έλεγα εγώ- ένα πρώτο βήµα. 

Έρχοµαι τώρα στις τροπολογίες, πέρα από αυτή που κάνατε

δεκτή και έκανε δεκτή και ο ΣΥΡΙΖΑ, για τα θέµατα των τροπο-
ποιήσεων στο γενικό µέρος του Ποινικού Κώδικα, µε στόχο την
επιβολή επαρκώς αποτρεπτικών κυρώσεων στην περίπτωση εγ-
κληµάτων, που τελούνται µε ρατσιστικά κίνητρα. Αυτή είναι στη
σωστή κατεύθυνση. 

Εγώ ήθελα να σας επαναλάβω τα εξής: Απαντήσατε στο θέµα
της ελληνικής ιθαγένειας για τα παιδιά αυτών που νόµιµα διαµέ-
νουν στην Ελλάδα κι έχουν σπουδάσει κ.λπ.. Νοµίζω ότι η τρο-
πολογία που σας καταθέσαµε διακρίνεται από µία πληρότητα και
µπορούσε να ενσωµατωθεί αυτή τη στιγµή στο νοµοσχέδιο που
συζητάµε.

Πέρα από το σύµφωνο συµβίωσης για το οποίο µίλησα και την
τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ για τα θέµατα προστασίας και συνδρο-
µής των θυµάτων µαρτύρων, που θεωρώ ότι είναι πολύ καλή, θα
ήθελα να πάω σε δυο τροπολογίες που συνδέονται µε το Υπουρ-
γείο σας. Δεν συνδέονται ακριβώς µε αυτό εδώ το θέµα που συ-
ζητάµε σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αυτές, όταν τις είχαµε καταθέσει, είχατε πει ότι θα τις κάνετε

αποδεκτές. Η µια τροπολογία αφορά στην αξιοποίηση των δε-
σµευµένων καταθέσεων. Είναι µια τροπολογία της οποίας την
αποδοχή και ο προκάτοχός σας κ. Ρουπακιώτης είχε σχεδόν προ-
ετοιµάσει και εσείς δύο φορές µας είχατε πει ότι θα την κάνετε
αποδεκτή.

Κάντε την αποδεκτή. Είναι πάρα πολύ σωστό αυτό το οποίο
λέµε. Πλησιάζουν τα 2 δισεκατοµµύρια οι δεσµευµένες καταθέ-
σεις στις τράπεζες. Είναι θέµα δικό σας και του Υπουργείου Οι-
κονοµικών, το οποίο το έχει αποδεχθεί, να αξιοποιήσουµε 2
δισεκατοµµύρια δεσµευµένες καταθέσεις. Και µέχρι να ζητηθούν
και όποτε εκδικαστούν οι υποθέσεις και αν από αυτά πάρουν µε-
ρικά, εν τω µεταξύ το ελληνικό δηµόσιο µπορεί να τα χρησιµο-
ποιήσει και να απαλύνει πολλά πράγµατα.

Εδώ µιλάµε για πρωτογενές πλεόνασµα 500 ή 700 εκατοµµύ-
ρια να το µοιράσουµε για κοινωνικούς λόγους κ.λπ., όχι για 2 δι-
σεκατοµµύρια! Αυτά είναι αυτή τη στιγµή στις τράπεζες και
καταλαβαίνετε ότι οι τράπεζες δεν θέλουν να το κάνουν αυτό και
γι’ αυτό υπάρχει η κωλυσιεργία.

Θα σας παρακαλούσα, κύριε Υπουργέ, µέχρι την Τρίτη που θα
ψηφιστεί να κάνετε αποδεκτή αυτή την τροπολογία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Εµείς ευχαριστούµε

την κυρία Ξηροτύρη.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να έχω τον λόγο για δευτερόλεπτα να απαντήσω στην κ.
Ξηροτύρη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρία Ξηροτύρη, έχε-
τε δίκιο. Πράγµατι, έτσι είναι και είχα δεσµευθεί µάλιστα και σε
µια σχετική ερώτηση του κ. Τσούκαλη ότι θα ερχόταν τον Αύγου-
στο. Δεν σας κρύβω ότι έχει ανακύψει ένα τεχνικό θέµα µε το
Υπουργείο Οικονοµικών, δηλαδή, τι θα γίνεται σε περίπτωση που
οι δεσµευµένες καταθέσεις εισέρχονται στο ταµείο του δηµοσίου
-το λέω εγώ χοντρικά- µε την απαλλαγή του κατηγορουµένου και
στη συνέχεια πρέπει να επιστραφούν τα χρήµατα, αν απαλλαγεί.
Τι θα γίνει, δηλαδή, όταν ανακύψει θέµα διοικητικής δίκης, έχουν
ασκηθεί ανακοπές, κατέστη αµετάκλητη απόφαση και το ένα δι-
καστήριο λέει ότι απορρίπτονται οι ανακοπές του οφειλέτη που
είχε τα χρήµατα κατασχεµένα µε µια ενδεχόµενη απαλλακτική
απόφαση. Είναι ζήτηµα τεχνικό, γι’ αυτό καθυστερήσαµε, για να
είναι πλήρες το νοµοθέτηµα. Αυτός είναι ο λόγος και κανένας
άλλος.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Εγώ είµαι τεχνικός
και θέλω την ανάπτυξη. Εσείς είστε νοµικός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία Ξηροτύρη,
σας παρακαλώ.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Αφήστε τους τεχνι-
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κούς των τραπεζών. Δεν πρόκειται να µας αφήσουν ποτέ τα χρή-
µατά τους. Αφήστε τους και αφήστε τα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία Ξηροτύρη, δεν
έχετε τον λόγο. Σας παρακαλώ.

Κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο για οχτώ λεπτά, µε τη γνω-
στή ανοχή.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνοντας τη διαδικασία επί της συζήτησης, νοµίζω ότι το

θέµα έχει φωτιστεί από όλες τις πλευρές. Ακούστηκαν απόψεις
που έκαναν µια κριτική στο νοµοθέτηµα από µια δηµοκρατική
προοδευτική κατεύθυνση -να την αναγνωρίσω- µε σοβαρότητα,
που θεωρούν ότι δεν είναι επαρκές, ακούστηκαν απόψεις συνω-
µοσιολογικού χαρακτήρα, ότι δηλαδή αυτό γίνεται επειδή κά-
ποιοι µας το επέβαλαν και ακούστηκαν και απόψεις γνωστές,
ολοκληρωτικού ακροδεξιού φασιστικού χαρακτήρα και αντιλή-
ψεων.

Κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι νοµίζω -το είπα και
στην οµιλία µου επί της αρχής- ότι ο εισηγητής µας κ. Τριαντά-
φυλλος που έχει ασχοληθεί ειδικά µε αυτό το θέµα και θέλω να
το τονίσω και στο Συµβούλιο της Ευρώπης ότι υπερασπίζεται τα
ανθρώπινα δικαιώµατα µε τον καλύτερο τρόπο, έχει κάνει µια
πλήρη και ολοκληρωµένη ανάλυση.

Έχουµε ανάγκη πρώτα-πρώτα ως κοινωνία να διαµορφώσουµε
ένα δηµοκρατικό περιβάλλον, γιατί η προάσπιση των δηµοκρα-
τικών δικαιωµάτων, των δικαιωµάτων των ανθρώπων, που έχουν
διαφορετική αντίληψη και συµπεριφορά από εµάς είναι κατ’
αρχάς θέµα κουλτούρας, αντίληψης, καθηµερινής πράξης και
µετά είναι νόµων.

Εµείς, λοιπόν, πρέπει σήµερα να εκπέµψουµε ένα µήνυµα στην
ελληνική κοινωνία και µετά έχουµε ανάγκη να κάνουµε και ορι-
σµένες νοµοθετικές ρυθµίσεις τιµωρητικού χαρακτήρα για όποι-
ους, τους συνανθρώπους µας που έχουν ένα διαφορετικό
χρώµα, µια διαφορετική εθνοτική προέλευση, σεξουαλική προ-
τίµηση, θρησκευτική αναφορά, τους αντιµετωπίζουν σαν όντα
υποδεέστερα, σαν αντικείµενα και θέλουν να τους εκδικηθούν.

Νοµίζω ότι παρά το γεγονός ότι έγινε µία κριτική που έλεγε ότι
το άρθρο 1 δεν καλύπτει –είναι πάρα πολύ συγκεκριµένες οι δια-
τυπώσεις του- ο κύριος Υπουργός εξάντλησε µε την επιχειρηµα-
τολογία του το θέµα. 

Επίσης, επειδή αυτός ο τόπος έχει περάσει πολλά, όπως έχει
περάσει πολλά και η προοδευτική παράταξη, θέλω να τονίσω για
άλλη µία φορά ότι µπορώ να αντιληφθώ κάποιους φόβους, αλλά
δεν τους συµµερίζοµαι. Το άρθρο 2 δεν τιµωρεί την πολιτική
άποψη ούτε τη γνώµη. Δεν τιµωρεί καν αυτόν που υποστηρίζει
το αντίθετο από εµένα, που θεωρώ ότι υπήρξε Ολοκαύτωµα και
ότι αυτό ήταν ένα έγκληµα κατά της ανθρωπότητας. Τιµωρεί
αυτόν που σωρευτικά το εγκωµιάζει και προτρέπει σε βία κατά
συγκεκριµένης οµάδας. Όλα αυτά πρέπει να συντρέχουν σωρευ-
τικά. 

Μάλιστα, θέλω να αντιδιαστείλω αυτήν την άποψη µε εκείνους
που λένε ότι το άρθρο 1 είναι µίας χαλαρής αντιµετώπισης. Δεν
µπορεί το άρθρο 1 να είναι χαλαρής αντιµετώπισης και το άρθρο
2 που έχει µία σειρά σωρευτικών προϋποθέσεων για να τιµωρη-
θεί κάποιος, να µην υποστηρίζεται. 

Εγώ δεν θέλω να ταυτίσω την άποψη που εξέφρασε η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση και η πλευρά του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
για το άρθρο 2 µε την άποψη που έχει εκφράσει η Χρυσή Αυγή.
Όµως, δείτε την Τρίτη ποιο θα είναι το πρακτικό αποτέλεσµα. Το
πρακτικό αποτέλεσµα την Τρίτη θα είναι, και οι δύο αυτές δυνά-
µεις να καταψηφίσουν αυτό το άρθρο. Δεν θέλω ούτε να τους
ταυτίσω ούτε να κυνηγήσω δαίµονες και φαντάσµατα, αλλά η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση πρέπει να βρει έναν τρόπο να διαφο-
ροποιήσει τη στάση της, επειδή εµείς κάναµε µία προσπάθεια να
βελτιώσουµε το νοµοσχέδιο µε την αύξηση των ποινών και µε αρ-
κετές νοµοτεχνικές παρεµβάσεις που κάναµε. 

Εγώ καταλαβαίνω τη σκοπιµότητα. Είχα πει σε µία τοποθέτησή
µου «Θεού θέλοντος» και µε διόρθωσε ο κ. Λαφαζάνης λέγοντάς
µου «λαού θέλοντος». Τώρα λέµε «και Θεού θέλοντος», µετά την
επίσκεψη του κ. Τσίπρα στο Άγιον Όρος. Αν Θεού θέλοντος γί-
νουν κυβέρνηση, ας φέρουν ένα καλύτερο αντιρατσιστικό νοµο-
σχέδιο. 

Όµως, αυτή τη στιγµή είναι δυνατόν να αναζητούνται µία σειρά
προσχήµατα και λόγοι για να µην ψηφιστεί ένα νοµοθέτηµα, για
το οποίο βοήθησε και η κ. Ξηροτύρη, που µίλησε νωρίτερα. Το
είχαµε επεξεργαστεί και ήταν αντικείµενο πρότασης και των δύο
κοµµάτων. Από τη σπουδή που είχε ο ΣΥΡΙΖΑ και καλούσε την
Κυβέρνηση να το καταθέσει στη Βουλή, νόµιζα ότι δεν θα είχε
µεγάλες αντιρρήσεις. Σήµερα αναζητά διάφορα προσχήµατα,
για να µην το ψηφίσει.

Εν πάση περιπτώσει, ας καθορίσει µε έναν άλλο τρόπο τη
στάση της. Νοµίζω ότι δεν τιµά την προοδευτική και γενικότερα
τη δηµοκρατική παράταξη µία τέτοια αντιµετώπιση αυτού του νο-
µοσχεδίου, την ώρα που υπάρχουν ζητήµατα, τα οποία πρέπει
να τα εκπέµψουµε ως µήνυµα, υπερασπιζόµενοι τους συνανθρώ-
πους µας, που έχουν µία διαφορετικότητα, άλλη εθνοτική κατα-
γωγή ή θρησκευτική αντίληψη. Πρέπει, δηλαδή, να δώσουµε το
δείγµα της δηµοκρατίας που µας διαπερνά, του σεβασµού των
δικαιωµάτων των ανθρώπων και δεν πρέπει αυτό να µας χωρίσει.

Θα ολοκληρώσω την οµιλία µου µε το εξής: Αυτό το νοµοσχέ-
διο ήταν µία ευκαιρία για να δείξουµε ότι οι άνθρωποι που έχουν
µία προοδευτική αντίληψη και µία δηµοκρατική παιδεία µπορούν
να συνεννοούνται. Κοιτάξτε τι έχει συµβεί όλο το προηγούµενο
διάστηµα. Τα µνηµόνια και η αντιµνηµονιακή ρητορική ισοπέδω-
σαν τις ιδεολογικές και πολιτικές αντιλήψεις είτε είσαι αντιµνη-
µονιακός, είτε είσαι ακροδεξιός είτε είσαι αναρχικός, γιατί θεω-
ρείς ότι αυτό ήταν η καταστροφή της χώρας. Δηλαδή, δεν υπάρ-
χουν ιδεολογικές διαφορές ούτε ιδεολογικές αντιλήψεις ούτε πο-
λιτικές στοχεύσεις. Σήµερα που µιλάµε για ανθρώπινα δικαιώ-
µατα και δηµοκρατία, σήµερα που µιλάµε γι’ αυτά που ήταν καί-
ρια σηµεία της δηµοκρατικής και της προοδευτικής παράταξης,
θα βρούµε προσχήµατα νοµικίστικου χαρακτήρα για να διαχωρι-
στούµε; 

Νοµίζω ότι όλα αυτά έχουν διευκρινιστεί µε τον πιο καλό
τρόπο, ακόµα και εκείνα που θα µπορούσε κανένας να θεωρήσει
ότι θα έπρεπε να τα αντιµετωπίσουµε µε έναν άλλο τρόπο. Πρέ-
πει να ξέρουµε ότι είναι άλλο πράγµα ο κυβερνητικός συσχετι-
σµός, ο συσχετισµός των δυνάµεων και άλλο πράγµα ο συσχε-
τισµός των πολιτικών δυνάµεων στη Βουλή. Δυστυχώς, δεν νο-
µοθετεί µε τον τρόπο που θα θέλαµε ο πολιτικός συσχετισµός
των δυνάµεων της Βουλής. Νοµοθετεί ένας άλλος συσχετισµός
δυνάµεων, που έχει συγκροτηθεί σε µία συµµαχία ορισµένου
χρόνου και συγκεκριµένου στόχου για να υπηρετήσει το στόχο
της εξόδου της Ελλάδας από την κρίση, κάτω από τις συγκεκρι-
µένες συνθήκες.

Άρα, είναι πεπερασµένα και τα όριά του. Αυτό πρέπει να γίνει
αντιληπτό, όπως και ότι σε αυτήν την προσπάθεια, σε αυτήν την
συνεργασία το ΠΑΣΟΚ προσπαθεί –λέω προσπαθεί, γιατί δεν
ξέρω αν το καταφέρνει πάντα αυτό, ο λαός µας κρίνει- και το έχει
κάνει πράξη πάρα πολλές φορές µε πρωτοβουλίες, να είναι ο
προοδευτικός πώλος αυτής της συνεργασίας και αυτής της συµ-
µαχίας.

Κατά συνέπεια, εγώ θα έλεγα ότι µέχρι την Τρίτη οι συνάδελ-
φοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης έχουν χρόνο να σκεφτούν,
για να αποφύγουν να ταυτιστούν µε κάτι που ενδεχόµενα µπορεί
να τους στιγµατίσει για το µέλλον.

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Κουτσούκο, που ήταν και συνεπής στην τήρηση του χρό-
νου.

Τον λόγο έχει ο κ. Αβραµίδης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος των Ανεξάρτητων Ελλήνων, για οκτώ λεπτά.

ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, µε την
ανοχή σας –υποθέτω- για το χρόνο. 

Θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µπω στο θέµα,
να αναφέρω ότι σήµερα έγινε µια µικρή συγκέντρωση διαµαρτυ-
ρίας πολιτών και φορέων Αττικής στην είσοδο της Βουλής, στη
Λεωφόρο Αµαλίας, για την πολιτική των κυρώσεων, την οποία
εφαρµόζει η ελληνική Κυβέρνηση, µαζί µε άλλες ευρωπαϊκές
χώρες, σε σχέση µε την Ρωσία και τα αποτελέσµατα των αντιµέ-
τρων του εµπάργκο στην ελληνική πλευρά, τα οποία τελικά πλη-
ρώνει ο Έλληνας αγρότης και δεν είναι µόνο για τώρα, αφού θα
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υπάρχει συνέχεια για αυτό. Γι’ αυτό και όταν βγεις από τις αγο-
ρές, δεν µπαίνεις εύκολα. Είναι µεγάλο ζήτηµα, όπως επίσης και
το ζήτηµα των τουριστικών συνεπειών. 

Επίσης, θέλω απλά να πω ότι σήµερα είχα την ευκαιρία να µι-
λήσω µε τον Πρόξενό µας στη Μαριούπολη, τον κ. Δηµήτρη Πα-
πανδρέου, ο οποίος έχει µεταφερθεί όντως εκεί –το λέω γιατί
ειπώθηκαν κάποια πράγµατα εδώ- έχει πάει στο Ντινοπετρόφσκ.
Πρέπει να πω ότι είναι ο τελευταίος από τις ευρωπαϊκές χώρες
που έχει φύγει από την περιοχή. Πρόκειται για εµπόλεµη ζώνη
και πρέπει να έχουµε κατανόηση. 

Είµαι από αυτούς που κάνουν σκληρή –σκληρότατη- πολιτική
κριτική στον κ. Βενιζέλο. Όµως, εδώ, για να υπάρξει µια εκδοχή
της αλήθειας, πρέπει να πω ότι αυτό ζητήθηκε από τον ίδιο, για
λόγους ασφαλείας, διότι πραγµατικά υπάρχουν κίνδυνοι και για
τους υπαλλήλους στο Προξενείο, αλλά βεβαίως και για την ελ-
ληνική κοινότητα, επειδή εκεί γίνονται συγκρούσεις αυτή τη
στιγµή, ίσως να έχουν τελειώσει.

Πρέπει να πω ότι η ελληνική Κυβέρνηση µέχρι τώρα και διά
του Βενιζέλου έχει υποστηρίξει και έχει δώσει το χέρι στους νε-
οναζί. Εκεί στη Μαριούπολη αυτοί πολεµούν το τάγµα του Αζόφ
από τους νεοναζί του Πράβι Σέκτορ, του Δεξιού Τοµέα. 

Το ερώτηµα –και κλείνω µε αυτή την σύντοµη παρέµβαση-
στον κ. Πρωθυπουργό τον κ. Σαµαρά, είναι τι σηµαίνει αυτό που
είπε στις Βρυξέλλες στη δήλωσή του σχετικά µε την αναταραχή
στην Ουκρανία, ότι δηλαδή θα πρέπει να είµαστε αποφασιστικοί,
προσεκτικοί, εάν θα υπάρχει συνέχιση των κυρώσεων –τις οποίες
πληρώνουµε, όχι µόνο σε οικονοµικό, αλλά και σε αµυντικό επί-
πεδο, λόγω των κυρώσεων που υπάρχουν στην εταιρεία ΑΝΤΕY,
που καλύπτει τα ανταλλακτικά και για τους S-300 και για τα TOR-
M1, τη στιγµή που άλλες χώρες, όπως η Φινλανδία, η Σλοβακία,
αλλά και χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως η Σερβία,
έχουν αρνηθεί να µπουν σε αυτό τη λογική των κυρώσεων.

Θεωρώ ότι είναι ακατανόητο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
ότι ο Υπουργός δεν έχει δεχθεί να περιλάβει ονοµαστικά τις γε-
νοκτονίες, τις οποίες αναγνώρισε η Βουλή των Ελλήνων. Δεν
γνωρίζω αν αυτό είναι µια δική του εµµονή ή αν τελικά ο κ. Σα-
µαράς του το ζήτησε ή ο κ. Βενιζέλος. Δεν µπορώ να θεωρήσω
ότι για κάτι τέτοιο ζητήθηκε ή ασκήθηκε πίεση από την τουρκική
κυβέρνηση. Δεν θεωρώ θα υπάρξει Έλληνας Υπουργός ή κυβέρ-
νηση που θα υποχωρεί σε πίεση της τουρκικής Κυβέρνησης για
το θέµα αυτό.

Βεβαίως, στην οµιλία του ο κ. Κακλαµάνης, ο πρώην Πρόεδρος
της Βουλής, ανέφερε την ιστορία για το 1994, όταν ο αείµνηστος
Ανδρέας Παπανδρέου προχώρησε στην αναγνώριση της γενο-
κτονίας και την καθιέρωσε ως ηµέρα µνήµης, παρ’ όλες τις πιέ-
σεις που ασκήθηκαν τότε από την Τουρκία και διαµέσου των
Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής, όπως τουλάχιστον ενηµερώθηκα
εγώ από τον πρώην συνάδελφο Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ, τον Λευ-
τέρη Κωνσταντινίδη. 

Και λέω ότι δεν θα υπήρχαν πιέσεις από την Τουρκία, διότι του-
λάχιστον η κυβέρνηση των ισλαµιστών, αυτών των «λάιτ» ισλαµι-
στών του Ερντογάν, ασκούν κριτική προς τους κεµαλικούς και
τον κεµαλισµό. Μάλιστα, για την περίοδο αυτή ανέφερα και σε
προηγούµενη οµιλία εδώ ότι θεωρούν –και θεώρησε και ο κ. Ερν-
τογάν- ότι οι διωγµοί κατά των µειονοτήτων ήταν αποτέλεσµα
φασιστοειδούς αντίληψης.

Θα περιµέναµε, λοιπόν, τη στιγµή που γίνεται ρητή αναφορά
–ενδεικτικά είπε ο κύριος Υπουργός και για τα εγκλήµατα του
Ναζισµού- στη γενοκτονία του Ολοκαυτώµατος, που πολύ ορθώς
γίνεται, θα έπρεπε να συµπεριλάβουµε ρητά και τις γενοκτονίες
των Ελλήνων της Ανατολής, αλλά και των άλλων χριστιανικών
λαών, όπως των Αρµενίων και των Ασσυρίων, για τους οποίους
υπάρχει µια εκκρεµότητα. Και στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να
απαντήσω ότι Ασσύριοι συνεχίζουν να υπάρχουν και σήµερα και
είναι αυτοί που σφάζουν οι τζιχαντιστές στο Ιράκ. Απλά εξοντώ-
θηκαν από την περιοχή της Ανατολίας.

Σαφώς και είµαστε αντίθετοι στην ποινικοποίηση της άποψης,
αλλά συµφωνούµε µε την αυστηροποίηση του πλαισίου των ποι-
νών. Η αυστηροποίηση εντός του συντεταγµένου νοµικού πλαι-
σίου της θα πρέπει να ειδωθεί ως ευθύνη της πολιτείας για την
προάσπιση, όχι µόνο της διαφορετικότητας, αλλά και της ιστο-

ρικής µνήµης των γεγονότων που διέπονται από επίσηµη ανα-
γνώριση, διεθνή ή εθνική.

Δεν υπάρχουν, λοιπόν, όπως ειπώθηκε, εργολάβοι της µνήµης,
εκτός αν είναι εργολάβος της µνήµης η Βουλή των Ελλήνων, η
οποία εξέδωσε µε το Ίδρυµα της Βουλής τα Πρακτικά της Γενο-
κτονίας των Ελλήνων του Πόντου.

Σήµερα άκουσα µε εξαιρετική χαρά το σεβαστό συνάδελφο κ.
Παναγιώτη Κουρουµπλή, ο οποίος επίσης υποστήριξε αυτό το
ζήτηµα, που ακούγεται και από όλες τις πτέρυγες. Βεβαίως, δεν
είναι η κυρίαρχη θέση στο κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, αλλά εν πάση περιπτώσει, είναι µια θέση που εκφράζει την
πλειοψηφία της κοινωνίας, ώστε να υπάρξει η ονοµαστική ανα-
φορά.

Ο τρόπος τελικά µε τον οποίο ήρθε, αναλύθηκε και συζητή-
θηκε στη Βουλή ένα τόσο κρίσιµο νοµοσχέδιο, όπως το θεω-
ρούµε, εν µέσω της αύξησης της ρατσιστικής βίας, λεκτικής και
µη, θεωρώ ότι θα πρέπει να µας κάνει πιο προσεκτικούς, για τους
λόγους οι οποίοι δηµιουργούν αυτά τα χαρακτηριστικά, αυτές
τις συµπεριφορές. Όπως ειπώθηκε και από άλλους συναδέλ-
φους, αν δεν εξαλείψεις τις κοινωνικές αιτίες, δεν θα εξαλείψεις
το πρόβληµα µε κανένα ποινικό οπλοστάσιο. 

Θέλω να τοποθετηθώ λίγο στο τι ψηφίζουµε, προκειµένου να
έχω τον υπόλοιπο χρόνο για να κάτω τοποθέτηση, επειδή ούτως
ή άλλως θα υπάρξει η ονοµαστική ψηφοφορία για τα άρθρα 1, 2
και 3 την ερχόµενη Τρίτη.

Στα άρθρα 4 και 5 ψηφίζουµε «ναι», δηλαδή τα υπερψηφί-
ζουµε, όπως υπερψηφίζουµε και τις δύο υπουργικές τροπολο-
γίες. Επίσης, υπερψηφίζουµε την τροπολογία µε γενικό αριθµό
1718 και ειδικό 90, που αφορά τα δάνεια των θανόντων αστυνο-
µικών. 

Όσον αφορά την εκπρόθεσµη τροπολογία, για την οποία ο συ-
νάδελφος κ. Καπερνάρος ανέφερε ότι δεν είναι ακριβή τα γρα-
φόµενα εκεί και δεδοµένου ότι δεν ξέρω τι θα γίνει τελικά και αν
ισχύει, ψηφίζουµε «παρών» διά παν ενδεχόµενο. Επίσης το ίδιο,
«παρών», ψηφίζουµε και για την τροπολογία µε γενικό αριθµό
1792 και ειδικό 103.

Θέλω, στον λίγο χρόνο που έχω, να πω το εξής, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, επειδή ειπώθηκαν πάρα πολλά αυτές τις µέρες
και είναι σηµαντικά και είναι µια συζήτηση την οποία παρακολου-
θεί ένα µεγάλο κοµµάτι του ελληνικού λαού:

Επειδή µιλάµε για ρατσισµό και επειδή επίσης ειπώθηκε–δεν
χρειάζεται να αναφέρω το όνοµα συναδέλφου- ότι για την ανα-
φορά ή, αν θέλετε, για τη συµπερίληψη των γενοκτονιών τις
οποίες αναγνώρισε η ελληνική Βουλή δεν υπάρχει πρόβληµα ρα-
τσισµού ή πρόβληµα βίας, θα ήθελα να θυµίσω –γιατί συµµετείχα
από τις αρχές της δεκαετίας του ’80 σ’ αυτό το κίνηµα των Ελ-
λήνων του Πόντου που διαµόρφωσε και τελικά επέβαλε την ανα-
γνώριση της Γενοκτονίας- ότι όταν εµφανίστηκε η κίνηση για την
αναγνώριση της Γενοκτονίας των Ελλήνων του Πόντου –που κά-
ποια στιγµή θα πρέπει να ενοποιηθεί για όλη την Ανατολή- τότε
εµφανίστηκαν και τα γνωστά αντιποντιακά, ρατσιστικά ανέκδοτα.
Να, λοιπόν, ένα πλήγµα, το οποίο συνδέεται µε εκείνη την πε-
ρίοδο.

Και κλείνω µε το εξής: Εύχοµαι, τη στιγµή που ο κεµαλισµός
καταρρέει ως ιδεολογία στην Τουρκία και έχει ηττηθεί ως πολι-
τικό σύστηµα, να µην έχουµε περισσότερους φιλοκεµαλιστές
στην Ελλάδα απ’ ότι στην Τουρκία.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή κ. Ματθαιόπουλος. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά. 
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Καθαρά για την οικονοµία του

χρόνου θα ζητήσω ευγενικά από το Προεδρείο να µην µε διακό-
ψει. Ασφαλώς και θα τοποθετηθώ επί του σηµερινού νοµοσχε-
δίου, αλλά θα ήθελα αρχικά να θίξω κάποια άλλα εξίσου σηµα-
ντικά θέµατα, θέµατα τα οποία εν πολλοίς συγγενεύουν µε την
σηµερινή συζήτηση για το λεγόµενο αντιρατσιστικό νοµοσχέδιο.

Να µην ξεχάσω να συγχαρώ τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος µε ειλικρίνεια παραδέχτηκε από
αυτό εδώ το Βήµα προ ολίγου ότι ένας εχέφρων πολιτικός ανά-

2616 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



µεσα σε διακοπές στο εξωτερικό και σε µια διαδήλωση στη Θεσ-
σαλονίκη θα επέλεγε την πρώτη περίπτωση.

Δυστυχώς, έτσι ακριβώς έχει η κατάσταση στη χώρα. Οι πολι-
τικοί επιλέγουν να κάνουν χλιδάτες διακοπές στο εξωτερικό µε
χρήµατα του ελληνικού λαού, τη στιγµή που ο λαός εδώ πεθαίνει,
αυτοκτονεί, βασανίζεται από τα µνηµονιακά µέτρα που του επι-
βάλλονται. 

Θα ήθελα όµως να απαντήσω και σε κάποιες εξωφρενικές κα-
τηγορίες που αποδόθηκαν στην Χρυσή Αυγή, ότι οι Χρυσαυγίτες
είναι εθνικιστές «του γλυκού νερού». Για να ξεµπερδεύουµε µε
τη λεγόµενη Δεξιά και τη δήθεν συγγένεια της µε τη Χρυσή Αυγή,
εµείς λέµε ότι η Χρυσή Αυγή για τις ιδέες της έχει κάνει και φυ-
λακή παράνοµα, αντισυνταγµατικά, κατόπιν παρέµβασης του πα-
ρόντος Υπουργού, του Πρωθυπουργού και άλλων στελεχών της
Κυβέρνησης.

Και δεν είµαστε εµείς αυτοί οι οποίοι καπηλευόµαστε και κά-
νουµε εµπόριο πατριωτικών ιδεών. Το µεγαλύτερο εµπόριο πα-
τριωτισµού το έκανε προ ολίγων ηµερών ο Σαµαράς στην Αµ-
φίπολη, παριστάνοντας τον Μακεδονοµάχο, ενώ µόλις εχθές, σε
αυτήν την µεγάλη εθνική ταπείνωση και ξεφτίλα κατά τη Συνδιά-
σκεψη του ΝΑΤΟ, όταν δηλαδή ο τελετάρχης αποκάλεσε τα Σκό-
πια ως Μακεδονία απλώς χαµογέλασε ειρωνικά, αµήχανα και δεν
αποχώρησε από την αίθουσα. Αυτό αποδεικνύει ποιοι είναι οι πα-
τριδοκάπηλοι, ποιοι, στο όνοµα του πατριωτισµού, καταστρέ-
φουν τους Έλληνες και την Ελλάδα.

Έρχοµαι τώρα σε κάτι άλλο. Δεν θα αναφερθώ ούτε σε εικα-
σίες ούτε σε φήµες, θα αναφερθώ σε πραγµατικά γεγονότα, σε
καταγεγραµµένα περιστατικά, σε κρατικά επίσηµα έγγραφα και
πιο συγκεκριµένα σε Πρακτικά της Βουλής, που έχουν να κάνουν
για συζητήσεις άλλων νοµοσχεδίων, που άπτονται όµως του ρα-
τσισµού, της ιθαγένειας, του αντιρατσισµού και ούτω καθεξής.

Θα διαβάσω µερικά αποσπάσµατα εν τάχει δύο συγκεκριµέ-
νων προσώπων, που είναι σήµερα µέλη της δηµοκρατίας, εξέ-
χοντα στελέχη της, για να δείτε την υποκρισία των ανθρώπων,
που στο όνοµα του πατριωτισµού άλλα έλεγαν το 2010 ή το 2011
και άλλα λένε σήµερα.

Ιδού ένα απόσπασµα, αναφέρθηκα στο συγκεκριµένο και το
ξαναδιαβάζω: «Κατά τη διάρκεια της προστασίας ή αρωγής, οι
αλλοδαποί θύµατα κατά την έννοια του παρόντος δεν απελαύ-
νονται. Απόφαση απέλασης που έχει εκδοθεί, αλλά δεν έχει ακό-
µα εκτελεσθεί, ανακαλείται. Και για να το ξεκαθαρίσω, η ποινική
δίωξη που τους αφορά δευτερευόντως µας ενδιαφέρει. Εµένα
προσωπικά σχεδόν καθόλου. Εµένα δεν ενδιαφέρει να πάνε φυ-
λακή, µε ενδιαφέρει να φύγουν».

Κακόβουλη δήλωση, του κ. Γεωργιάδη. Δεν έχω την ηµεροµη-
νία, µπορείτε να το επιβεβαιώσετε, εάν όντως εσείς έχετε µνήµη,
µιας και µας κατηγορήσατε προηγουµένως ότι έχουµε ασθενή
µνήµη. Είναι κακόβουλη διαδήλωση, που ο κ. Γεωργιάδης ….

ΣΠΥΡΙΔΩΝ- AΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Καλόβουλη είναι, δεν
είναι κακόβουλη.

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: …λέει ότι δεν µπορεί ένας µε-
τανάστης για οποιοδήποτε έγκληµα φυλακίζεται, να απελαθεί κα-
τευθείαν. Και άµα το πει η Χρυσή Αυγή εδώ πέρα, είναι κάτι το
διαφορετικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Ματθαι-
όπουλε, κάνετε προσωπικές αναφορές και µετά, µε όλο το δίκιο,
θα ζητήσει τον λόγο επί προσωπικού. Σας το έχω πει πολλές
φορές να το αποφεύγετε. Να αποφεύγετε προσωπικές αναφο-
ρές.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-AΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα απαντήσω.
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, αλλά εδώ πέρα θέλω να

καταδείξω την υποκρισία όχι τυχαίων ανθρώπων, ανθρώπων οι
οποίοι σήµερα είναι και Υπουργοί της Κυβέρνησης, οι οποίοι
άλλα λέγανε και άλλα λένε σήµερα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-AΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα µιλήσω στη συνέχεια.
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Εν πάση περιπτώσει, κλείνω

µε αυτό του κ. Βορίδη που λέει: «Η διάκριση ηµεδαπού και αλ-
λοδαπού είναι ρατσιστική; Είναι τυπική διάκριση, η οποία υπάρχει
µέσα στο νόµο». Και σήµερα, το νόµο αυτό που ελέγχει τη δια-
φοροποίηση ανάµεσα σε αλλοδαπό και ηµεδαπό θέλετε να την
άρετε µε ένα αντιρατσιστικό νοµοσχέδιο, όπου εξισώνονται οι

µεν τους δε.
Και το ακόµη χειρότερο, οι δε που είναι και παράνοµοι –ξέρετε

πολύ καλά τι λέω- θα έχουν δικαίωµα να κατακρίνουν τον οποι-
οδήποτε κάνει το έργο του, για παράδειγµα οι αστυνοµικές αρ-
χές, διότι θα επικαλούνται πως είναι θύµατα ρατσιστικής βίας.

Επαναφέρω και λέω ότι ο µόνος ρατσισµός που υφίσταται
στην Ελλάδα είναι ο ρατσισµός εις βάρος των Ελλήνων. Αυτό
αποδεικνύεται από όλα τα στατιστικά στοιχεία από ανεξάρτητες
αρχές, οι οποίες δείχνουν ότι η εγκληµατικότητα στην Ελλάδα
έχει έρθει σε εφιαλτικά ύψη, διότι ότι έχουµε αθρόα είσοδο λα-
θροµεταναστών.

Και ιδού, για του λόγου το αληθές, δήλωση του Υπουργού
Ναυτιλίας, που λέει ότι έχουµε αύξηση 835% στις εισροές µετα-
ναστών στο Αιγαίο. Πώς θα αντιµετωπιστεί αυτό το πρόβληµα;
Θα επικαλεστώ µια πολύ καλώς ενθυµούµενη ρήση του Πρωθυ-
πουργού πριν από δυόµισι χρόνια που έλεγε: «Θα επανακαταλά-
βουµε τις πόλεις και τα χωριά».

Ερώτηση – µιας και απευθύνοµαι σε δηµοκρατικό κοινό: Τι
τύπου ορολογία είναι η «επανακατάληψη»; Είναι δηµοκρατική;
Με επιτροπές κατοίκων θα γίνει επανακατάληψη; Είναι στρατιω-
τικού τύπου ορολογία.

Γιατί ο Σαµαράς έλεγε δυόµισι χρόνια πριν ότι θα επανακατα-
λάβει πόλεις και χωριά από τους λαθροµετανάστες; Πολύ απλά,
γιατί ήξερε ότι έπρεπε να κάνει ένα άνοιγµα στο πατριωτικό
κοινό, στο «δεξιό», όπως αποκαλείται, κοινό, για να βγει Πρωθυ-
πουργός. Και σήµερα, έρχεται να ψηφίσει ένα αισχρό νοµοσχέ-
διο, που καθιερώνει το ρατσισµό εις βάρος των Ελλήνων. 

Επανέρχοµαι σε κάτι άλλο εξίσου σηµαντικό. Σε ό,τι αφορά τις
γενοκτονίες, πολύς λόγος έγινε εδώ πέρα για το Ολοκαύτωµα
των Εβραίων. Έχω ξαναπεί σε προηγούµενη συζήτηση, ως Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος, ότι για εµάς οποιεσδήποτε γενο-
κτονίες -όποιο και αν είναι το ολοκαύτωµα, εναντίον των µεν ή
των δε- είναι κατακριτέες, όπως και να έχει. Η µονοπώληση όµως
και η µνηµόνευση ενός εξ αυτών και η προσβολή όλων των υπο-
λοίπων είναι για εµάς, όχι µόνο κατακριτέα, αλλά είναι κατάπτυ-
στη και έχει ανθελληνικό δόλο.

Συγκεκριµένα, το γεγονός ότι η Ελληνική Βουλή µόλις το 1994
θέσπισε τη Γενοκτονία των Ποντίων, ενώ δεν έχει ακόµη θεσπίσει
διά νόµου να αναγνωριστεί η γενοκτονία των Μικρασιατών, δεί-
χνει και ποιες είναι οι προτεραιότητες της εκάστοτε κυβέρνησης.

Επίσης, µιλάτε συνέχεια για τον αντισηµιτισµό. Η Ελλάδα είναι
αντισηµιτική χώρα; Δεν νοµίζω. Όσες έρευνες έχουν έρθει για
το ζήτηµα, αυτό είναι προϊόν χαλκευµένων στοιχείων. Έχουν γίνει
έρευνες, για να αποδειχθεί ότι όλα όσα λέγονται γίνονται από
συγκεκριµένα ξένα κέντρα εξουσίας, για να χτυπηθεί η Χρυσή
Αυγή ως δήθεν ρατσιστική, ως δήθεν αντισηµιτική.

Σας ενοχλεί ο υποτιθέµενος αντισηµιτισµός, αλλά για τον αν-
θελληνισµό ούτε λέξη. Ούτε λέξη για τον ανθελληνισµό των
Βουλγάρων ούτε λέξη για τον ανθελληνισµό των Τούρκων ούτε
λέξη για τον ανθελληνισµό των Αλβανών, των Σκοπιανών και των
ίδιων των Ελλήνων, οι οποίοι µπορούν πλέον ελεύθερα µε το νο-
µοσχέδιο αυτό, εάν δεν το λένε κακόβουλα, να προσβάλουν τη
µνήµη των Ποντίων, λέγοντας: «Εγώ το λέω καλοπροαίρετα. Δεν
σφαγιάστηκαν τριακόσιες πενήντα τρεις χιλιάδες Πόντιοι.», «Εγώ
το λέω καλοπροαίρετα και όχι κακόβουλα. Δεν σφαγιάστηκαν
στην Ιωνία ή στη Μικρά Ασία Έλληνες.» Αυτή, λοιπόν, η διάκριση
εις βάρος των Ελλήνων δείχνει και τη ρατσιστική φιλοσοφία, που
διέπει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Επιπλέον, ο αντιρατσισµός σας έχει καταντήσει ανθελληνι-
σµός. Άκουσα σήµερα το εξής εξωφρενικό: Δεν µπορεί πλέον,
λέει, κάποιος να αποκαλεί τον οποιονδήποτε λαθροµετανάστη ή
τον οποιονδήποτε, τέλος πάντων, µε χαρακτηρισµούς που προ-
σβάλλουν την προσωπικότητά του. Δηλαδή τον βιαστή της
Πάρου, που παραλίγο να δολοφονήσει ένα δεκαπεντάχρονο κο-
ρίτσι, δεν έχω το δικαίωµα να τον αποκαλέσω «σκουπίδι» - όχι
επειδή είναι Πακιστανός, αλλά επειδή διέπραξε ένα ειδεχθές έγ-
κληµα. Εάν το έκανε Έλληνας, την ίδια άποψη θα είχα.

Δεν µου δίνει πλέον ο νοµοθέτης τη δυνατότητα να εκφράζο-
µαι, όπως εγώ πιστεύω, σε τέτοια εγκλήµατα. Πρέπει να µείνω
στα πλαίσια του πολιτικώς ορθού λόγου, για να µην προσβληθεί
ένας δράστης, ο οποίος έχει διαπράξει παρόµοια ειδεχθή εγκλή-
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µατα. Και δεν είναι µοναδική η περίπτωση του βιαστή της Πάρου.
Σε όλη την ελληνική επικράτεια οι Έλληνες αντιµετωπίζουν πα-
ρόµοια ειδεχθή προβλήµατα.

Στο λίγο χρόνο που µου αποµένει, επαναφέρω το ρατσισµό
που βιώνει η Χρυσή Αυγή και οι ψηφοφόροι της. Θα αναφέρω
δύο συγκεκριµένα περιστατικά. Ξέρετε πολύ καλά ότι την κρα-
τική χρηµατοδότηση τη µετατρέψαµε σε τρόφιµα προς αναξιο-
παθούντες πολίτες. Είχαµε περιπτώσεις ανθρώπων, στους
οποίους δεν ζητάµε καν την κοµµατική τους ταυτότητα, όταν έρ-
χονται να πάρουν µια σακούλα µε τρόφιµα, όπως γίνεται σε
άλλες διανοµές τροφίµων «ρατσιστικές», για να µην τους δοθεί
βοήθεια, ακριβώς γιατί τους είδαν να συµµετέχουν σε συσσίτια
της Χρυσής Αυγής. Για το γεγονός δηλαδή ότι οι άνθρωποι ευ-
ρισκόµενοι σε µια δύσκολη κατάσταση ζήτησαν χέρι βοηθείας
από τη Χρυσή Αυγή για κάποιους ήταν καταδικαστικό και τους
είπαν «Καλύτερα να πεθάνεις από την πείνα, παρά να πάρεις µια
σακούλα τρόφιµα, για να σε βοηθήσω.» Τόσο ανθρωπιστικό!

Παρόµοιες συµπεριφορές είχαµε και για τους ανθρώπους που
ήθελαν να δώσουν αίµα σε νοσοκοµεία, που τους έλεγαν: «Το
αίµα των φασιστών και των ναζιστών δεν γίνεται αποδεκτό στο
νοσοκοµείο µας.»

Κλείνω –και ευχαριστώ για την ανοχή- µε το περίφηµο «τζαµί».
Ξέρετε πολύ καλά ότι µε την ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου
οποιοσδήποτε πλέον είναι αντίθετος στην ανέγερση ισλαµικού
τεµένους µπορεί να χαρακτηριστεί ρατσιστής από τον οποιονδή-
ποτε µουσουλµάνο, ο οποίος θα επικαλεστεί ότι δεν µπορώ
πλέον να ασκώ ελεύθερα τα θρησκευτικά µου καθήκοντα, γιατί
ο Έλληνας χριστιανός δεν µε αφήνει να έχω ένα χώρο λατρείας.

Έχετε δει τι γίνεται στην Ευρώπη τις τελευταίες δεκαετίες µε
την ανέγερση τζαµιών και τι προβλήµατα αντιµετωπίζουν στο
Λονδίνο, στο Παρίσι και σε άλλες µεγάλες ευρωπαϊκές χώρες;
Θέλετε να έχουµε αντίστοιχα φαινόµενα και εδώ, στην Ελλάδα;
Μόλις χθες, για το χθεσινό νοµοσχέδιο ανέφερα τι συµβαίνει στα
νότια σύνορά µας µε τους τζιχαντιστές, που είναι έτοιµοι να επε-
λάσουν σε όλη την Ευρώπη. Θέλετε να έχουµε αντίστοιχα φαι-
νόµενα;

Στο όνοµα του ψευτοανθρωπισµού θα ανεγείρουµε τζαµιά; Και
τι θα γίνει στη Θράκη για παράδειγµα, όπου υπάρχουν Βουλευ-
τές µέσα σε αυτό το Κοινοβούλιο που λένε ανοικτά µαζί µε πα-
ράγοντες των Γκρίζων Λύκων ότι η Θράκη πρέπει να γίνει
ανεξάρτητη και αργότερα να ενσωµατωθεί στην αγκαλιά της
Τουρκίας;

Τι θα πούµε για όλα αυτά; Ότι πρέπει να µείνουµε αντιρατσι-
στές, ότι πρέπει να µείνουµε φιλάνθρωποι, για να αναγνωρί-
σουµε το δικαίωµα σε όλους τους άλλους εκτός από τους
Έλληνες, οι οποίοι δεν έχουν δικαίωµα λόγου; 

Γιατί –και κλείνω µε αυτό- το να είσαι Έλληνας, σήµερα στην
Ελλάδα, είναι µια µεγάλη κατάρα. Πληρώνεις φόρους για τα αυ-
τοκίνητα, φόρους για τα ακίνητα, φόρους ιδιοκτησίας, φόρους
κληρονοµιάς, φόρους για οτιδήποτε κατέχεις ή δεν κατέχεις.
Αλλά, εάν είσαι αλλοδαπός, µπορείς να πηγαίνεις στο νοσοκο-
µείο και να έχεις δωρεάν παροχές υγείας, να µην πληρώνεις φό-
ρους, να δολοφονείς και να µην καταδικάζεσαι. 

Αυτό, λοιπόν, αποδεικνύει ότι το να είσαι Έλληνας είναι µια µε-
γάλη κατάρα, γιατί υπάρχει ρατσισµός εις βάρος των Ελλήνων.

Εµείς ζητήσαµε να γίνει ονοµαστική ψηφοφορία –αν δεν κάνω
λάθος, θα γίνει την ερχόµενη Τρίτη- για να τεθούν όλοι οι Βου-
λευτές προ των ευθυνών τους και να δούµε και τους περίφηµους
«αντάρτες», που έστελναν επιστολές και έλεγαν «καταψηφί-
ζουµε». Να τεθούν προ των ευθυνών τους, για να δούµε ποιοι
στηρίζουν τις ιδέες τους και ποιοι για να κρατηθούν στις καρέ-
κλες τους, ψηφίζουν ό,τι τους επιβάλλουν ξένα κέντρα εξουσίας.

Ευχαριστώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Γεωργιάδη,

προφανώς θέλετε τον λόγο επί προσωπικού.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΓΙΑΔΗΣ: Για δύο λεπτά µόνο, όχι πα-

ραπάνω.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μα, πώς γίνεται;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΓΙΑΔΗΣ: Έκανε ονοµαστική ανα-

φορά σε µένα. Δύο λεπτά, κύριε Παφίλη.

Ακούστε, κύριε συνάδελφε, τι συµβαίνει. Τα πράγµατα άλλα-
ξαν. Η εποχή που µιλούσατε µόνοι σας και δεν σας απαντού-
σαµε, έχει παρέλθει. Εγώ θα σας απαντάω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Γεωργιάδη,
εδώ θα απευθύνεστε.

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΓΙΑΔΗΣ: Εγώ θα σας απαντάω! Και

επειδή…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Γεωργιάδη!

Παρακαλώ, να απευθύνεστε στο Προεδρείο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΓΙΑΔΗΣ: Σωστά.
Να αναφέρω στο Προεδρείο ότι πιθανόν να τα έχω πει αυτά –

δεν τα αρνούµαι καθόλου- και πολλά περισσότερα.
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Είπατε…(Δεν ακούστηκε)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΓΙΑΔΗΣ: Και όσα έχω πει κατά το πα-

ρελθόν για την αντιµετώπιση του λαθροµεταναστευτικού ζητή-
µατα, τα επαναλαµβάνω και τώρα εις το ακέραιον. Δεν αλλάζω
ούτε µια λέξη.

Ακούστε, όµως, κύριε Ματθαιόπουλε, γιατί είστε εθνικιστές
«του γλυκού νερού» και εθίγητε από αυτό. Είστε εθνικιστές «του
γλυκού νερού», γιατί δεν αναλαµβάνετε τις ευθύνες σας. Όταν
πήραµε τα βουλευτικά αυτοκίνητα, κύριε Πρόεδρε, πριν από τρία
χρόνια, βγήκαν οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής και είπαν εις το
πανελλήνιον ότι δεν θα τα παραλάβουν. Θα τα έδιναν λέει, στους
φτωχούς. Τους αποθέωσαν στο διαδίκτυο οι επισκέπτες του δια-
δικτυακού τους τόπου και αλλού. Εµένα µε εξύβριζαν, γιατί όταν
ρωτήθηκα σε εκποµπή, είπα ότι το πήρα γιατί το χρειάζοµαι και
άκουσα τα µύρια όσα από τους ψηφοφόρους της Χρυσής Αυγής
και από άλλους. Φανταστείτε πώς αισθανόµουν κάθε φορά που
στάθµευα το βουλευτικό µου αυτοκίνητό δίπλα σε Βουλευτή της
Χρυσής Αυγής που στάθµευε το δικό του.

Μωρέ, δείτε κάτι εθνικιστές «του γλυκού νερού»! Αντί να πάνε
να πουν στους ψηφοφόρους τους ότι το πήρανε το βουλευτικό
αυτοκίνητο, τους πουλούσαν φούµαρα για µεταξωτές κορδέλες,
για να το παίξουν δήθεν ήρωες.

Ακούστε, όµως, κύριε Ματθαιόπουλε, εσείς προσωπικά γιατί
πρέπει να είστε λίγο πιο προσεκτικός. Εγώ είµαι εκλεγµένος Βου-
λευτής του Ελληνικού Κοινοβουλίου. Εσείς είστε διορισµένος.

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κάνετε λάθος.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΓΙΑΔΗΣ: Διορισµένος!
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κάνετε λάθος!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΓΙΑΔΗΣ: Για να είστε εσείς Βουλευ-

τής, ο Αρχηγός σας επίεσε σε παραίτηση τον εκλεγµένο Βου-
λευτή, ο οποίος ισχυρίστηκε ότι έχει εργασία και µετά από µια
εβδοµάδα διορίστηκε υπάλληλος της Βουλής. 

Έχει κάνει πολλά ρουσφέτια η Μεταπολίτευση και όντως
έχουν κάνει πάρα πολλά λάθη τα κόµµατα που κυβερνήσαν αυτά
τα σαράντα χρόνια, αναµφίβολα. Αλλά η δική σας περίπτωση
διεκδικεί το βραβείο του µεγαλύτερου ρουσφετιού αυτών των
τελευταίων σαράντα ετών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κύριε
Γεωργιάδη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΓΙΑΔΗΣ: Άρα, κύριε Ματθαιόπουλε,
όταν εµφανίζεστε στην Αίθουσα ενώπιόν µου, θα είστε τριπλά
προσεκτικός. Τέλος! Μην κλαίγεστε διαρκώς για την προφυλά-
κισή σας.

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν κλάφτηκα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΓΙΑΔΗΣ: Δεν σας προφυλακίσαµε

εµείς. Εµείς είµαστε πολιτικοί σας αντίπαλοι. Ούτε ο κ. Αθανα-
σίου, όπως διαρκώς νοµίζετε ότι θέλει να κάνει αυτό το πράγµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Ο Μπαλτάκος… (Δεν
ακούστηκε)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΓΙΑΔΗΣ: Σας άσκησε δίωξη η δικαιο-
σύνη και όσοι έχετε προφυλακιστεί, έχετε προφυλακιστεί µε από-
φαση της δικαιοσύνης. Και εσείς που βγήκατε από τη φυλακή,
έχετε βγει µε απόφαση της δικαιοσύνης. Θα έχετε µια δίκαιη
δίκη, όπως συµβαίνει σε όλες τις δηµοκρατικές χώρες. Και εγώ
προσωπικά, εύχοµαι να είστε και αθώοι, γιατί δεν µου αρέσει κα-
νένας να καταδικάζεται. Αλλά αυτό δεν θα το κρίνω εγώ, θα το
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κρίνει η δικαιοσύνη.
Όχι κλάψα, λοιπόν, εδώ πέρα µέσα. Θα αναλαµβάνετε τις ευ-

θύνες σας, γιατί όσο δεν τις αναλαµβάνετε, ναι, είστε εθνικιστές
«του γλυκού νερού» ή µάλλον µόνο «του γλυκού νερού» και κα-
θόλου εθνικιστές.

Ευχαριστώ πολύ.
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Παφίλη, έχετε

τον λόγο.
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, θέλω να απαντήσω για

ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας είχα προειδοποι-

ήσει, κύριε Ματθαιόπουλε, να µην κάνετε προσωπικές αναφορές.
Έχω δώσει τον λόγο στον κ. Παφίλη.

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Έχω δικαίωµα να υπερασπι-
στώ την τιµή µου και την πολιτική µου υπόληψη, για ένα λεπτό,
κόσµια!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας τα έχω πει δεκά-
δες φορές, όσο είµαι στην Έδρα ότι οποιαδήποτε προσωπική
αναφορά δηµιουργεί αυτό το σκηνικό.

Με συγχωρείτε, κύριε Παφίλη.
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θα κλείσει η σηµερινή τοπο-

θέτηση µε ένα πολύ σύντοµα σχόλιο, καλοπροαίρετο, στον κ. Γε-
ωργιάδη. Εάν ο εθνικισµός του κ. Γεωργιάδη προσµετράται µε
το τι αυτοκίνητο οδηγεί ο καθένας, ασφαλώς είστε πολύ περισ-
σότερο εθνικιστής από µένα και δεν το αµφιβάλλω ούτε το αµ-
φισβητώ.

Δεύτερον, δεν κλάφτηκα για την προφυλάκισή µου. Είµαι πολύ
υπερήφανος για το γεγονός ότι έτυχα µιας αντισυνταγµατικής
µεταχείρισης, διότι κατόπιν οµολογίας του κ. Μπαλτάκου –γεγο-
νός για το οποίο µάλλον δεν έχει γίνει ακόµα συζήτηση µέσα στη
Βουλή- ασκήθηκαν συγκεκριµένες πολιτικές πιέσεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε.
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Επαναλαµβάνω, πολιτικές

πιέσεις από τον κ. Αθανασίου, τον κ. Δένδια, τον κ. Σαµαρά, ο
οποίος έλεγε: «Με τη Χρυσή Αυγή πρέπει να τελειώνουµε. Έχω
δώσει υπόσχεση στο σιωνιστικό λόµπι. Τους κλείνω φυλακή».
Μην µεταφέρετε την ευθύνη σε δικαστικούς κύκλους.

Τέλος, µία τοποθέτηση για τους δικαστικούς. Το γεγονός ότι
αποφυλακίστηκα, δεν σας δίνει το δικαίωµα να λέτε ότι η δικαιο-
σύνη είναι ανεξάρτητη. Διότι αν ήταν ανεξάρτητη, όπως επικα-
λείστε, θα έπρεπε να αποφυλακίσει και τους άλλους υπόδικους
που κατηγορούνται, µε την ίδια κατηγορία µε µένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε, κύριε
Ματθαιόπουλε. 

Παρακαλώ, στο Βήµα ο κ. Παφίλης. 
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όσον αφορά στο διορισµό

µου -και κλείνω- στη Νέα Δηµοκρατία έγιναν διορισµοί κι όχι στη
Χρυσή Αυγή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κάλεσα τον κ. Πα-
φίλη στο Βήµα!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Νοµίζουµε ότι έγινε µεγάλη συζήτηση. Εγώ θα επανέλθω στο

χθεσινό, διότι η επανάληψη είναι µήτηρ της µαθήσεως, αλλά δεν
είναι µόνο γι’ αυτό τον λόγο. Εδώ υπάρχει ένα ευρωενωσιακό
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τι λέει ο τίτλος του νοµοσχε-
δίου; «Προσαρµογή της Ελληνικής Νοµοθεσίας στο ευρωπαϊκό
πλαίσιο». Αυτό δεν λέει; Το καινούριο, δηλαδή, που έρχεται, πέρα
από τις βελτιώσεις που υπάρχουν -όντως υπάρχουν βελτιώσουν,
δεν µπορούµε να τις παραγνωρίσουµε- αναφέρεται στον τίτλο.
Θα µιλήσει και ο Γιάννης Γκιόκας. Και την τροπολογία του
ΠΑΣΟΚ εµείς την υποστηρίζουµε, δεν έχουµε κανένα πρόβληµα.
Τα άλλα θα µπορούσαν να γίνουν χωρίς τίποτα άλλο. Άρα, το και-
νούργιο είναι η προσαρµογή στο ευρωπαϊκό πλαίσιο. 

Σε αυτήν την Αίθουσα τα πολιτικά κόµµατα συνολικά δεν µπο-
ρούµε να κρυβόµαστε πίσω από το δάκτυλό µας. Εµείς δεν κρυ-
βόµαστε. Δεν δρούµε σε κενό αέρος ούτε σε φράσεις µόνο. Εδώ
υπάρχει ένα ευρωπαϊκό πλαίσιο, ένα πλαίσιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, το οποίο έχει βαθύτερη στρατηγική και δεν είναι στη
σφαίρα της εξαγγελίας. Έχουµε γεγονότα πια. Θα µπορούσε να
πει κανείς -όπως λέει ο κ. Κουτσούκος που βγήκε έξω και να

έλθει εδώ, διότι θα ακούσει τον εξάψαλµο για πολλά πράγµατα,
γιατί υπάρχουν και όρια, ότι εµείς ταυτιζόµαστε µε τη Χρυσή
Αυγή, επειδή ψηφίζουµε σε ένα νοµοσχέδιο από αντίθετη εντε-
λώς φιλοσοφία ο καθένας «κατά»…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είπε ότι δεν ταυτίζεστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είπε, «Το πρακτικό αποτέλεσµα θα

είναι ότι και οι δύο θα ταυτιστούν στη ψήφο. Και αυτό δεν πρέπει
να γίνει».

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Το πρακτικό είναι άλλο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ράβδος στη γωνία, άρα βρέχει! Μην

τον υπερασπίζεστε. Υπερασπιστείτε εσάς. Αφήστε τον κ. Κου-
τσούκο να τα υπερασπιστεί. 

Λέω, λοιπόν, ότι εδώ δεν είµαστε στο κενό. Εδώ υπάρχει µία
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχει στρατηγική. Υπάρ-
χουν γεγονότα που αποδεικνύουν -σε εκείνους που θέλουν να
καταλάβουν και έχουν λογική και όχι σε εκείνους που κρύβονται
πίσω από το δάκτυλό τους, ξαναλέω- το πού το πάει η Ευρω-
παϊκή Ένωση µε όλα αυτά τα θέµατα του ρατσισµού κ.λπ.. Μά-
λιστα, ο κύριος Υπουργός βοήθησε όταν τον ρώτησα τι εννοεί
λέγοντας «κοινωνικές», απαντώντας -και σωστά- «να µη στρέφε-
ται κατά κοινωνικών οµάδων που έχουν άλλη οικονοµική…» κ.λπ.. 

Εντάξει, εµείς λέµε να καταργηθεί το καπιταλιστικό σύστηµα
και να ανατραπεί. Δείτε, όµως, κύριε Υπουργέ, το εξής: Η κοµ-
µουνιστική νεολαία της Τσεχίας τέθηκε εκτός νόµου για ποιον
λόγο; Διότι έχει στο πρόγραµµά της την κοινωνικοποίηση των
µέσων παραγωγής και χαιρετίστηκε από όλους τους Ευρωπαί-
ους παράγοντες, µε πρώτο και προεξάρχοντα τον κ. Μούιζνιεκς,
τον οποίο κι εσείς επικαλείστε, ο οποίος είναι Επίτροπος Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων. Μα, καλά, τέτοιο αίσχος; Το 40% των πολι-
τών της χώρας στην οποία ήταν πρωθυπουργός ο Μούιζνιεκς,
της Λετονίας, δεν έχει δικαίωµα ψήφου. Και τολµάει αυτός να µι-
λάει για ανθρώπινα δικαιώµατα; Σοβαρολογούµε; Και το χρησι-
µοποιείτε κιόλας; Να πού το πάει η Ευρωπαϊκή Ένωση! Σε έξι
χώρες έχουν υιοθετηθεί τα εγκλήµατα του φασισµού και του
κοµµουνισµού, όπως λένε. 

Αναµένουµε, λοιπόν, το επόµενο βήµα που θα λέει: Και τα εγ-
κλήµατα της Γαλλικής Επανάστασης και τα εγκλήµατα της εξέ-
γερσης του Σπάρτακου και όλων των κοινωνικών επαναστάσεων
της ιστορίας. Μα, καλά, σοβαρολογείτε; Τι νοµίζετε ότι είµαστε;
Αφελείς ή χαζοί; Δηλαδή, κοινωνικές επαναστάσεις και ιστορικά
θα κριθούν ποινικά και θα τις αποφασίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση;
Για ποιον λόγο το κάνει, πέραν της συκοφαντίας; Ποιον ταυτίζει
άραγε; Εσείς τι λέτε για όλα αυτά; Δεν είναι στη λογική αυτής
της οδηγίας για αργότερα, όταν ο άλλος βγαίνει εκτός νόµου,
επειδή λέει, «ναι, εγώ πιστεύω σε ένα σύστηµα που πρέπει να
κοινωνικοποιηθούν τα µέσα παραγωγής και να είναι κοινωνική
ιδιοκτησία».

Τι είναι αυτό; Η πράξη τιµωρείται, δηλαδή γιατί πήρε τα όπλα
η Κοµµουνιστική Νεολαία της Τσεχίας για να το επιβάλει; Όχι.
Είναι το πρόγραµµά της και προσπαθεί να πείσει τον κόσµο µ’
αυτήν τη θεωρία κι όµως βγήκε εκτός νόµου. Αυτή είναι η στό-
χευση συνολικά, η ποινικοποίηση των ιδεών που δεν χωράνε στο
καπιταλιστικό σύστηµα. Το λέω έτσι απλά, για να καταλαβαίνει ο
κόσµος. Όποιος, λοιπόν, παλεύει να το ανατρέψει, εκείνος θα θε-
ωρείται ότι είναι και ρατσιστής σε τελευταία ανάλυση ή θα εν-
τάσσεται σ’ αυτόν τον νόµο. Αυτά δεν είναι φαντασίες.

Δεύτερον, δεν άκουσα κουβέντα από κανένα κόµµα για την
αναβίωση του φασισµού. Δεν το περιµένουµε βέβαια απ’ αυτούς
που υποστηρίζουν την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά τουλάχιστον να
πουν µία λέξη για την αναβίωση του φασισµού σ’ όλη την Ευ-
ρώπη, για τις βαλτικές χώρες. 

Ποιοι µιλάνε σήµερα για ανθρώπινα δικαιώµατα; Τα Waffen SS;
Ξέρετε τι έκαναν; Θα το ξαναπώ. Έξω από τη Ρίγα υπάρχει το
στρατόπεδο Σαλασπίλς. Εκεί πέθαναν εκατό χιλιάδες άνθρωποι.
Δεν ήταν µόνο κοµµουνιστές. Μπορεί να ήταν και Ρώσοι αιχµά-
λωτοι, αλλά κυρίως ήταν Τσιγγάνοι και Εβραίοι. Ξέρετε πώς πέ-
θαναν; Τους άφησαν στους -40 βαθµούς. Υπάρχουν εικόνες
όπου τους βλέπουµε να σκάβουν µε τα χέρια τους για να χωθούν
κάπου και να γλιτώσουν από το κρύο. Πέθαναν εφτά χιλιάδες
παιδιά στο Σαλασπίλς, γιατί κάθε πρωί τούς έπαιρναν αίµα και
το έστελναν στα γερµανικά νοσοκοµεία για τους τραυµατίες του
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Ανατολικού Μετώπου. 
Κυρίες και κύριοι, που δεν µιλάτε, αυτοί που έπαιρναν το αίµα

και σκότωσαν τις εφτά χιλιάδες παιδιά, σήµερα παίρνουν συντά-
ξεις µε αποφάσεις της Λετονίας. Γιατί δεν µιλάτε γι’ αυτά; Να πω
κι άλλα παραδείγµατα; Είχαµε κάνει τόσες ερωτήσεις στο Ευρω-
κοινοβούλιο. Κουβέντα η Ευρωπαϊκή Ένωση για όλα αυτά. Γιατί,
λοιπόν, όταν µιλάτε για ρατσισµό και ναζισµό, δεν τολµάτε να
πείτε τίποτα; Τόσο πολύ προσκυνάτε, δηλαδή; Τόση υποκρισία
για την Ευρωπαϊκή Ένωση;

Το 2006 γιορτάστηκαν τα πενηντάχρονα από τα γεγονότα της
Ουγγαρίας. Υπήρχε ένα κλίµα διέγερσης στο Ευρωκοινοβούλιο.
Όλοι «ζήτω» εκεί, ολοκληρωτισµός, κοµµουνισµός κ.λπ., Επι-
τροπή, Μπαρόζο, αξιωµατούχοι όλης της οικουµένης. Ποιος
ήταν επικεφαλής σ’ αυτήν την Επιτροπή; Ακούστε. Ούγγρος
στρατηγός των SS. Αυτός, λοιπόν, που είχε δολοφονήσει ή είχε
δώσει εντολή για να πεθάνουν δεκάδες ή και εκατοµµύρια άν-
θρωποι, βρέθηκε να πανηγυρίζει για την ελευθερία. Γι’ αυτά δεν
θα πει κουβέντα κανένας; 

Να γιατί λέµε πού στοχεύει στην πραγµατικότητα η όλη στρα-
τηγική, η οποία δεν θα περάσει. Σας υποσχόµαστε ότι στη χώρα
µας δεν πρόκειται να περάσει. Υπάρχει και παράδοση. 

Θα πω στη Βουλή ότι ευτυχώς και κάτω από το πολιτικό κλίµα
που υπάρχει εδώ –δεν θέλω να κάνω µεγάλες αναφορές- Έλλη-
νες Βουλευτές και άλλων κοµµάτων –δεν θέλω να πω ονόµατα
τώρα- καταψήφισαν στη συντριπτική τους πλειοψηφία αυτήν τη
γραµµή της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την παραχάραξη της ιστο-
ρίας. 

Μάλιστα, κορυφαίο και παραδοσιακό δικό σας στέλεχος, κύριε
Γεωργιάδη, είπε: «Αδυνατώ να αντιληφθώ ότι ένα Ευρωκοινοβού-
λιο θα πάρει αποφάσεις για την ιστορία. Αυτό είναι δουλειά των
ιστορικών». Αυτή, όµως, είναι η στόχευση και γι’ αυτό εµείς εί-
µαστε ριζικά αντίθετοι και δεν δεχόµαστε να ψηφίσουµε το νο-
µοσχέδιο αυτό. 

Εσείς του ΣΥΡΙΖΑ που καταγγέλλετε, γιατί ψηφίζετε «παρών»,
αφού το άρθρο 2 είναι στρατηγικό; Στα υπόλοιπα δεν υπάρχουν
πολύ µεγάλες διαφορές. Όταν έχετε τέτοια δεδοµένα σ’ όλη την
Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί ψηφίζετε «παρών» και όχι κατά; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν είναι έτσι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν λέτε «παρών» στο νοµοσχέδιο;

Έκανα λάθος; Γιατί δεν λέτε κατά; Το στρατηγικό είναι το άρθρο
2, δεν είναι όλα τα υπόλοιπα. «Και µε τον αστυφύλαξ και µε τον
χωροφύλαξ».

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Αυτό είναι δική σας εκτίµηση.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Δρίτσα, σας χρωστάω µία απάν-

τηση, γιατί δεν πρόσεξα ότι είπατε χθες ότι είπα ψέµατα για τις
δηλώσεις του κ. Τσίπρα. Θα σας το πω: Είπα ανακρίβεια, ναι,
διότι το είπε στον «ΑΝΤΕΝΝΑ», όχι στο «REUTERS». Για να δούµε
ποιος λέει ψέµατα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Για να δω. Θέλω να ακού-
σω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: «Διότι ισχυρίζοµαι -και το λέω µε όλη
τη δύναµη της φωνής µου- ότι η χώρα πράγµατι είναι µια χώρα
που ανήκει στο δυτικό πλαίσιο, ανήκει στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
στο ΝΑΤΟ. Αυτό δεν αµφισβητείται.» Δεν το έχει ο «ΡΙΖΟΣΠΑ-
ΣΤΗΣ», το έχει το «LEFT.gr». Σας το κάνω δώρο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Διαβάζετε απόσπασµα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα το συνεχίσω, αφού µε προκαλείτε.

Κάνετε λάθος. Θα πάθετε ό,τι έπαθε και ο Στρατούλης, που είπε
ότι λέµε ψέµατα και βγήκε ο Παπαδηµούλης µετά και είπε, «ναι,
ψήφισα λευκό». 

Συνεχίζω: «Όµως δεν µπορεί να είναι µια χώρα ασήµαντη της
Δύσης, που θα ακολουθεί άκριτα τις επιλογές των ισχυρών της
Δύσης.». 

Αυτό είναι ολοκληρωµένο το κείµενο. Πάρτε το. Σας το κάνω
δώρο να το θυµάστε, για να δούµε ποιος λέει ψέµατα. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ολοκληρωµένο απόσπασµα διαβά-
σατε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μα τα είπε ο Χατζηνικολάου. Τώρα
θέλετε να κάνουµε διαφήµιση; Ακούστε «Ελληνοφρένεια», που
το έχει ζωντανό. Μπείτε στο ίντερνετ -η ΚΝΕ το είχε βγάλει αυτό
το κοµµάτι- και ακούστε το από το ίδιο το στόµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Παφίλης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Μα έχουµε εµπειρία. Απόσπασµα δια-
βάζετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Συνεχίστε, κύριε Πα-
φίλη. Ολοκληρώστε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα φύγω από αυτό που σας ενοχλεί
πολύ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Δρίτσα, σας

παρακαλώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα συνεχίσω. Από όλα έχει ο µπα-

χτσές. Και εµείς δεν γλύφουµε το δάχτυλό µας. Και το συνέδριο
λέει «έξω από το ΝΑΤΟ», αλλά εσείς λέτε «διάλυση του ΝΑΤΟ». 

Καλά, ξέρετε κανέναν ιµπεριαλιστικό οργανισµό να διαλύεται;
Πώς θα διαλυθεί το ΝΑΤΟ; Θα πάρουν απόφαση οι Αµερικάνοι
και οι άλλοι; Θα διαλυθεί αν φύγουν οι χώρες, κάθε χώρα, από
το ΝΑΤΟ και αν ηττηθεί στρατηγικά. Αυτό δεν το λέτε. 

Τι λέτε ακόµα; Ότι όποιος σήµερα θέτει θέµα αποχώρησης της
Ελλάδας από το ΝΑΤΟ είναι τι;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Επιπόλαιος. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Επιπόλαιος. Κοµψό είναι αυτό, για να

µην ειπωθεί κάτι βαρύτερο. 
Άρα, «και µε τον αστυφύλαξ και µε τον χωροφύλαξ». Αυτά δεν

χωράνε. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Μη συνεχίζετε. Δίνετε επιχειρήµατα

στον κ. Γεωργιάδη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Δρίτσα, σας

παρακαλώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν δίνω κανένα επιχείρηµα.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Παίζετε µπάλα µε τον κ. Γεωργιάδη.

Αν είναι δυνατόν!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Δρίτσα, σας

παρακαλώ.
Κύριε Παφίλη, ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ξέρετε, εµείς το έχουµε ξαναζήσει µε

το ΠΑΣΟΚ αυτό και δεν µασάµε. Όταν εµείς κάναµε κριτική στην
κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, το ΠΑΣΟΚ µάς έλεγε αριστερό ψάλτη
της Δεξιάς. Όταν κάναµε κριτική στη Νέα Δηµοκρατία µετά, το
ΠΑΣΟΚ µάς έλεγε ότι συµπλέουµε µε τη Δεξιά. Μα, δεν συµπλέ-
ουµε µε κανέναν! 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Είναι κριτική σε αποσπάσµατα. Δεν
είναι κριτική σε θέση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γιατί ενοχλείστε τόσο πολύ; 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κάνετε δηµοσιογραφική κριτική.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Επειδή αποκαλύπτονται αυτά στον ελ-

ληνικό λαό; Μα, δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα. Γιατί κάνετε έτσι; 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Μα, χρησιµοποιείτε τώρα αποσπά-

σµατα για να κάνετε κριτική;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λέω, λοιπόν, ότι αυτές είναι δηλώσεις. 
Να έχετε την πολιτική ευθύτητα και να πείτε ότι, όπως είναι τα

πράγµατα, δεν φεύγουµε από το ΝΑΤΟ. Και να το πείτε στον ελ-
ληνικό λαό. Όχι να παίζουµε τον παπά. «Τότε και αλλιώς και αρ-
γότερα». «Το λέµε στο συνέδριο». Εντάξει. Και το ΠΑΣΟΚ το
έλεγε. «ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο». Αυτό δεν έλεγε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Παφίλη, µε
αυτά και µε εκείνα φτάσαµε στα δεκατρία λεπτά από τα οκτώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και ήρθε ο κ. Κακλαµάνης χθες να
µας δώσει εξήγηση τι εννοούσε. Εγώ δεν έχω ξανακούσει, είµαι
από µικρό παιδί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ζήτησε τον λόγο
ήδη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να µας δώσει εξήγηση τι εννοούσε
µε το σύνθηµα «ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο». Έλεος, δη-
λαδή! Ας πάρει ο καθένας τις πολιτικές του ευθύνες και ας κρι-
θεί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Για αυτό µείναµε και στα
δύο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Για αυτό µείναµε και στα δύο,
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επειδή είναι το ίδιο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λέω, λοιπόν, ότι επειδή έχουµε αυτήν

την εµπειρία, εγώ χρωστούσα αυτήν την απάντηση. Δεν θα το
έλεγα ούτε θα το ανέφερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Τελειώσατε, κύριε
Παφίλη;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αφήστε µε να τελειώσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μα, πήγαµε στα δε-

κατέσσερα λεπτά από τα οκτώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τα τέσσερα λεπτά ήταν διακοπές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Εσείς προκαλέσατε,

µε προσωπικές αναφορές. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λέω, λοιπόν, για να τελειώσω µε αυτό,

ότι εγώ δεν θα έδινα τέτοια διάσταση, εάν δεν λέγατε ότι λέµε
ψέµατα. Σας διάβασα τη δήλωση και ο νοών νοείτω. Και δεν είναι
η µοναδική. Υπάρχουν και άλλες δηλώσεις κατά καιρούς και κά-
νουµε µια πολιτική εκτίµηση για το τι λέει ο καθένας. Αυτό που
λέµε είναι να ξεκαθαρίζει ο καθένας τη θέση του, για να ξέρει ο
κόσµος τι λέµε στην πραγµατικότητα και όχι να πατάει σε δύο
βάρκες, για να µιλάει ανάλογα µε το τι θέλουν να ακούσουν διά-
φορα αυτιά. 

Όσο για τον κ. Κουτσούκο, που είπε για το πού ταυτιζόµαστε
και αν ταυτιζόµαστε µε τη Χρυσή Αυγή, έδωσα πολλές απαντή-
σεις. Αλλά ξέρετε; Λέγεται και πολιτικό θράσος αυτό, να κυβερ-
νάτε µε την επάρατη µαζί. 

Αν θυµηθείτε το τι λέγατε προηγούµενα, αν τα φέρουµε εδώ,
αυτά που ακούγονται εδώ τώρα είναι του νηπιαγωγείου µπροστά
σε αυτά που ακούγονταν το ’81 και πριν από το ’81 ή και µετά. 

Το να έχετε, λοιπόν, ψηφίσει ό,τι πιο αντιδραστικό κι αντιλαϊκό
υπάρχει, το να έχετε τεράστια ευθύνη γιατί υπηρετείτε ένα σύ-
στηµα –δεν είναι θέµα µνηµονίων µόνο- το οποίο έχει φέρει την
Ελλάδα πενήντα χρόνια πίσω και τον κόσµο σε αδιέξοδα και να
µας λέτε κι από πάνω ότι έχουµε ευθύνη, γιατί από εντελώς δια-
φορετική οπτική γωνία ψηφίζουµε εµείς ένα νοµοσχέδιο µε τους
άλλους, ε, χρειάζεται και λίγο σεµνότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Παφίλη.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μισό λεπτό, κύριε
Καπερνάρο, έχει ζητήσει τον λόγο επί προσωπικού ο κ. Δρίτσας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια παρέµβαση θα
ήθελα να κάνω και δεν είναι ακριβώς επί προσωπικού, γιατί ανα-
γνωρίζω ότι έχει ευρύτερη πολιτική σηµασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Έχετε δύο λεπτά στη
διάθεσή σας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Και λιγότερο θα χρειαστώ.
Απορώ, βέβαια, πώς είναι δυνατόν να αναζητούµε αυτά που

µας χωρίζουν στην προοπτική µιας µεγάλης αλλαγής των δεδο-
µένων που κυβερνούν τη χώρα µας, την Ευρώπη κ.λπ., για να µην
υπάρξει πουθενά ενότητα του λαού, να µην υπάρξει πουθενά
ενότητα των εργατικών δυνάµεων. Ρόλο τέτοιον της Αριστεράς
και του Κοµµουνιστικού Κόµµατος δεν µπορώ να καταλάβω.

Δεύτερον, δεν υπάρχει πιο σοβαρή, πιο συνεπής και θα έλεγα
και πιο επαναστατική στάση ενός κόµµατος από το να θέτει τις
βασικές του συντεταγµένες -κι αυτές µαζί µε τον λαό και µέσα
από τις διεργασίες των κοινωνικών και πολιτικών συσχετισµών-
και να αναζητά την προοπτική για την υλοποίησή τους. Αυτό είναι
το «άλφα» και το «ωµέγα» και δεν είναι αντισταθµιστικό ωφέληµα.
Είναι µια πραγµατική βάση για να πάει µπροστά κάθε λαϊκό κί-
νηµα, κάθε χώρα, κάθε κοινωνία.

Ευχαριστώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για δέκα δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μα, κύριε Παφίλη,

σας παρακαλώ! Δεκαέξι λεπτά είχατε στη διάθεσή σας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σας ζητώ µόνο δέκα δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Με την ανοχή του κ.

Καπερνάρου µόνο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ορίστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τώρα, επειδή δεν είναι ώρα να ανοί-
ξουµε µεγάλη συζήτηση, θα ήθελα να πω ότι, δυστυχώς, κύριε
Δρίτσα, αυτά που µας χωρίζουν είναι αυτά που σας ενώνουν µε
τους υπόλοιπους, Ευρωπαϊκή Ένωση, ΝΑΤΟ κ.λπ.. Τουλάχιστον
λέω γι’ αυτήν την ηγεσία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστώ.
Κύριε Καπερνάρο, είστε ο τελευταίος οµιλητής, εποµένως επι-

λέξτε εσείς τη διάρκεια του χρόνου οµιλίας σας. Είναι στην ευ-
χέρειά σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Όχι. Θα είµαι µέσα στο χρονικό
πλαίσιο κι αν χρειαστεί θα δανειστώ και από τον χρόνο της δευ-
τερολογίας µου. 

Θα αναφερθώ σε κάποια θέµατα επί τροχάδην. Κατ’ αρχάς, να
βάλουµε ορισµένα πράγµατα στη σειρά τους.

Κύριε Δρίτσα, είστε από τους ανθρώπους που εκτιµώ. Εδώ,
όµως, νοµοθετούµε και νοµοθετούµε ποινικούς νόµους. Πολιτι-
κολογούµε, βεβαίως, και κατά κάποιον τρόπο έχουν µια περισ-
σότερη ευχέρεια οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι από τους
ειδικούς αγορητές. Το θέµα, όµως, είναι το εξής: Άνθρωποι της
δικής σας πολιτικής ποιότητας περνάνε µηνύµατα ότι δεν υπάρ-
χει ο όρος λαθροµετανάστης. Είναι µέγα λάθος αυτό. Υπάρχει
λαθροµετανάστης, όπως υπάρχει και λαθροθήρας, όπως υπάρ-
χει και λαθρέµπορας, όπως υπάρχει και λαθρεπιβάτης. Είναι ει-
δικοί ποινικοί νόµοι. 

Όπου ακούτε «λαθροι» σηµαίνει παρανοµία ως προς αυτά τα
αδικήµατα, που τα πραγµατικά τους περιστατικά υπάγονται σε
κάποιον προσήκοντα κανόνα δικαίου, δηλαδή σε έναν αριθµη-
µένο, ειδικό ποινικό νόµο. Μια λαθρεµπορία είναι µέσα στον Ποι-
νικό Κώδικα: Αν κάποιος βάζει κάποια λαθραία πράγµατα µέσα
στο πλοίο, κινδυνεύει το πλοίο να δηµευθεί επειδή κουβαλάει, εν
αγνοία του πλοιάρχου, λαθραία πράγµατα. Όλα τα άλλα είναι ει-
δικοί ποινικοί νόµοι και προβλέπονται ποινές.

Μη λέτε, λοιπόν, ότι δεν υπάρχουν λαθροµετανάστες. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ο κυνηγηµένος πρόσφυγας χωρίς

χαρτιά είναι λαθροµετανάστης; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Θα φτάσουµε και στον κυνηγη-

µένο πρόσφυγα. Όπως γνωρίζετε,…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Έτσι θα έρθουν όλοι. Πώς αλλιώς θα

έρθουν;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Ακούστε µε, λοιπόν, που θα σας

τα αναλύσω. Να τα πούµε νοµικά τα πράγµατα, για να τελει-
ώνουµε, γιατί νοµοθετούµε ποινικούς νόµους µε τους οποίους
κάποιοι θα καθίσουν κατηγορούµενοι και θα υποστούν ποινές.

Λέµε, λοιπόν, το εξής: Αυτός ο οποίος είναι από χώρα του Ιράκ
και της Συρίας. Βεβαίως. Μπορεί να το αποδείξει στα σύνορα;
Μάλιστα. Δεκτό. Είναι από εµπόλεµη χώρα. Βάλ’ το στην άκρη
και θα δούµε τι λένε οι διεθνείς συνθήκες. Ο Πακιστανός που έρ-
χεται κι εκ των υστέρων διαπιστώνεται ότι έχει πει ότι είναι από
εµπόλεµη χώρα και είναι λαθροµετανάστης και είναι και λαθρο-
εργαζόµενος στην Πάρο και σκοτώνει το κοριτσάκι κι έχει δηλώ-
σει ότι είναι και ανήλικος για να πάει µε τον νόµο περί ανηλίκων
για να έχει ευµενέστερη ποινή, αυτός τι είναι; Από εµπόλεµη πε-
ριοχή;

Δεν είναι λαθροµετανάστης που δήλωσε ψέµατα; Άλλωστε, ξέ-
ρετε, ο µουσαφίρης στο σπίτι σας έρχεται από την πόρτα, δεν
µπαίνει από το παράθυρο. Να το ξεκαθαρίσουµε αυτό και να
πάµε στο άλλο. 

Υπάρχουν διακρατικές συµφωνίες που καθορίζουν τους µετα-
νάστες, τους οικονοµικούς µετανάστες. Αυτοί οι µετανάστες
ήρθαν στην Ελλάδα για τους Ολυµπιακούς Αγώνες, κυρία µου,
µε διακρατικές συµφωνίες, ήρθαν και Πακιστανοί και Ινδοί. Τε-
λείωσε η δουλειά τους στα ολυµπιακά έργα, επέστρεψαν, πήραν
την αµοιβή τους. Από αυτούς, αυτός ο οποίος έµεινε παρανόµως
λέγεται παράνοµος µετανάστης. Δεν µπήκε ως λαθροµετανά-
στης, γιατί µπήκε µε διακρατική συµφωνία για να δουλέψει,
έπρεπε να φύγει στο εξάµηνο, δεν έφυγε και είναι παράνοµος
µετανάστης. 

Να πιάσουµε τώρα αυτό που είπατε προηγουµένως για τους
εργάτες της Ελλάδας στη Γερµανία. Διακρατική συµφωνία, κυρία
συνάδελφε, Ελλάδος– Γερµανίας. 

ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΛΑΡΗ: Δεν το είπα εγώ. Τα έχετε µπερδέψει. 
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Μία άλλη κυρία, συνάδελφός σας. 
ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΛΑΡΗ: Ό,τι είπε η κ. Διακάκη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Πώς παίρνετε τον

λόγο; 
ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΛΑΡΗ: Γιατί µου απευθύνεται, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Καθίστε κάτω! Σηκω-

θήκατε αµέσως. Είναι δυνατόν; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Έτσι κάνουν οι δηµοκράτες, νταϊ-

λίδικα. 
ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΛΑΡΗ: Μου απευθύνεται συνέχεια!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θα ζητήσετε τον

λόγο µετά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Λέµε, λοιπόν, για να αποσαφηνί-

σουµε. Αν δεν το είπατε εσείς, δεν έχει σηµασία. Τι ειπώθηκε από
την παράταξή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε συνάδελφε,
µην κάνετε προσωπικές αναφορές. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Δεν έκανα προσωπική αναφορά.
Είπα «η κυρία συνάδελφος». Δεν ξέρω το επώνυµο της κυρίας.
Ζητώ συγγνώµη. 

Ειπώθηκε όµως και υπάρχει σύγκριση των Ελλήνων µετανα-
στών µε αυτούς του µετανάστες. Τότε πήγαιναν στη Γερµανία µε
διακρατικές συµφωνίες. Τους περίµεναν σε συγκεκριµένες βιο-
µηχανίες και σε συγκεκριµένες πόλεις. Πήγαιναν στη «MER-
CEDES» στη Στουτγάρδη µε πρόσκληση και µε διαβατήριο. Μέ-
σα στο διαβατήριο έλεγε για τη διακρατική συµφωνία. Έπρεπε
να έχουν και αντίγραφο ποινικού µητρώου, που έγραφε µηδέν.
Έτσι πήγαν οι Έλληνες. Τους θεωρείτε το ίδιο; Να τελειώνουµε
επιτέλους µε τους λαθροµετανάστες. Είναι λαθροµετανάστες. 

Τι κάνουµε όµως µε αυτό; Εκµεταλλευόµαστε το γεγονός της
πολιτικής, του πολιτικού εξωραϊσµού και λέµε να µεγαλώσουµε
τις ποινές, να αυξήσουµε τις ποινές. Να µη γίνει αυτό, εάν προ-
ηγουµένως δεν δείτε τη νοµική µορφή, τη νοµοτυπική µορφή.
Διότι αυτή η τροπολογία που έκανε δεκτή ο κύριος Υπουργός να
µη θεωρηθεί παγίδα για τους δικαστές που ψάχνουν να βρουν
τα κακουργήµατα. Το 927, µε το οποίο εισάγεται τυπικά, δεν µι-
λάει για κακουργήµατα, µιλάει µόνο για πληµµελήµατα. Τώρα,
σε ποια κακουργήµατα αναφέρεται ο κ. Τριαντάφυλλος ας έχει
την καλοσύνη να µου εξηγήσει, αλλά εδώ δεν έχουµε συγκεκρι-
µένα. 

Τι λέει ο κ. Τριαντάφυλλος; Ακούστε τι γίνεται. Αν ένας δηµο-
σιογράφος υποκινεί, µε την έννοια του νοµοσχεδίου -γι’ αυτό αν-
τιτασσόµαστε-, γράφει ένα άρθρο και φανατίζει και πάει κάποιος
υποκινηθείς και σκοτώνει έναν µετανάστη -όπως τον θέλετε,
κύριε Δρίτσα, να µη σας χαλάσουµε το χατίρι-, τότε όλα τα πα-
ρεµφερή, ό,τι άλλο είναι σε βαθµό κακουργήµατος, τα πέντε να
γίνουν επτά και τα δέκα να γίνουν δώδεκα. Άκουσον-άκουσον! 

Δηλαδή, ποια κακουργήµατα; Γνωρίζουµε τα κακουργήµατα.
Δεν πρέπει να πούµε: «Εάν κλέψει έναν µετανάστη τα πέντε,
δέκα, να γίνουν επτά, δώδεκα. Εάν κάνει υπεξαίρεση σε έναν µε-
τανάστη τα πέντε, επτά να γίνουν δώδεκα. Εξαπάτησε µε απάτη;
Τα πέντε, επτά να γίνουν δώδεκα.»; Έχουµε τέτοιο θέµα; Για
όνοµα του Θεού!

Άρα, λοιπόν, κοιτάξτε το αυτό. Μη δηµιουργούµε πρόσθετα
προβλήµατα στους δικαστές. Υπάρχει ένας που τίµησε το σώµα,
κόσµηµα ήταν, που απολείπεται. Έχει συµβούλους ο κύριος
Υπουργός, εξαιρετικούς πρώην δικαστές, που αυτά τα γνωρίζουν
πάρα πολύ καλά. Είπαµε, µε καθαρούς νόµους, µε διαυγείς νό-
µους, γλιτώνουµε τη µισή δικαστική ύλη. 

Πάµε στο 1 και το 2. Εγώ θεωρώ ότι είναι εδώ ο κύριος Υπουρ-
γός. Έχουµε το υπ’ αριθµόν 1 άρθρο και το υπ’ αριθµόν 2. Πάµε
στο υπ’ αριθµόν 2. Είναι δυνατόν ποτέ να µη βάλουµε χαρακτη-
ριστικά, ονοµαστικά για τη γενοκτονία των Ποντίων, των Μικρα-
σιατών, των Θρακών και των Αρµενίων; Εάν δεν υπέστη πίεση η
Κυβέρνηση και το κράτος µας, για ποιον λόγο να µην πει ονοµα-
στικά; 

Λείπει ο κύριος Υπουργός και στενοχωρούµαι γι’ αυτό, γιατί
θα υποβάλω το ρητορικό ερώτηµα. Είπαµε ότι όπου υπάρχει
Ολοκαύτωµα είναι συνδεδεµένο µε τους Εβραίους. Γιατί; Διότι
το Ολοκαύτωµα είναι γενοκτονία. Δεν αφίσταται νοηµατικά από
τις άλλες γενοκτονίες. Πλην, όµως, αυτή η γενοκτονία αναφέρε-

ται ρητά στις διεθνείς συµβάσεις, στα φόρα, αλλά και σε όσες
χώρες το έχουν αποδεχθεί, όπως η Γαλλία για τους Αρµενίους.
Θεωρείται το Ολοκαύτωµα γι’ αυτούς οι οποίοι υπέστησαν γενο-
κτονία κατά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Άρα, ποιους εννοούµε;
Τους Εβραίους. Να µπει µέσα; Να µπει! Γιατί να µην µπει για τους
Ποντίους; 

Απευθύνοµαι στον κ. Κανελλόπουλο. Είναι δυνατόν να µην έχει
νοµική θωράκιση; Δηλαδή, θα πάµε να πούµε ότι «εγώ φανατί-
στηκα και πήγα και έκανα αυτό το έκτροπο εναντίον κάποιου».
Είναι δυνατόν να µην υπάρχει νοµική θωράκιση όσον αφορά το
ότι αδίκησα κάποιον και ευτέλισα, κατά την ορολογία, τη γενο-
κτονία των Ποντίων; Εδώ ψηφίζετε νόµο. 

Οι Εβραίοι θα πάνε να πούνε ότι «κοιτάξτε τι λέει η ελληνική
νοµοθεσία, αυτός ο νόµος λέει «Ολοκαύτωµα», δηλαδή εµάς».
Ένας Πόντιος πώς θα πάει, να πει τι, ότι η Βουλή των Ελλήνων
αποδέχθηκε τη γενοκτονία των Ποντίων; Μπορεί να δικάσει ένας
δικαστής; Δεν µπορεί, κύριε Κανελλόπουλε. Ρωτήστε τον κ.
Μπαλτά να σας το πει. Δεν µπορεί! 

Κάντε το όνοµα «Πόντιος», «των Ποντίων» και «των Μικρασια-
τών», για να µπορέσει ο δικαστής να πει «ναι, έχω µια καθαρή
διάταξη, είναι Πόντιος, δεν είναι οτιδήποτε άλλο και ένεκα αυτού
του νόµου που καθορίζει ονοµαστικά, έχω νοµική θωράκιση στον
Πόντιο, τον Θράκα, τον Μικρασιάτη και τον Αρµένιο, για να κα-
ταδικάσω τον κατηγορούµενο». 

Τα υπόλοιπα δεν στέκουν. Και αν θέλετε, γιατί να µην το κά-
νουµε πιο επεξηγηµατικό; Τι σας κωλύει; Γιατί να µην το κάνουµε
σαφές, όπως για τους Εβραίους; Γιατί να µην το κάνουµε διαυ-
γές, για να µη δηµιουργούνται θέµατα στους δικαστές; 

Να σας πω γιατί δεν το κάνατε. Δεν το κάνατε, διότι υπέστητε
πιέσεις και γιατί -εγώ το πιστεύω αυτό- όπως ήρε και ανακάλεσε
τον Πρέσβη της Γαλλίας η Τουρκία, διότι δέχθηκαν τη γενοκτονία
των Αρµενίων, αυτό φοβάστε κι εσείς. Όπως φοβηθήκατε το
casus belli και ο κ. Βενιζέλος είπε ότι είναι διπλωµατικό casus
belli το να βάλουµε ονοµαστικά τη γενοκτονία των χριστιανών.
Όπως δεχθήκατε να µην εκτελεστεί η αµετάκλητη απόφαση του
Αρείου Πάγου που δικαίωσε τους Διστοµίτες της περιοχής σας,
για να µη διαταραχτούν οι διεθνείς σχέσεις της χώρας. 

Έκανα πρόταση νόµου για να απαλειφθεί το 923, για να µπο-
ρέσει ο Υπουργός Δικαιοσύνης να αποσύρει αυτό το δικαίωµα
για να αρχίσει η εκτέλεση αυτής της αποφάσεως και δεν έγινε
δεκτή η πρόταση νόµου περί απαλείψεως του 923, που πρέπει
για την εκτέλεση της αποφάσεως να υπογράψει ο Υπουργός Δι-
καιοσύνης για την περιοχή σας, κύριε Κουτσούµπα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Έχω εκδώσει απόφαση. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Θα ήθελα να µιλήσω για ένα τρίτο

και τελευταίο θέµα. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε εδώ ποια είναι η έννοια του «ευτελίζω»

και πώς θα ερµηνευτεί από τον δικαστή το «ευτελίζει». Έχετε και
το άρθρο 4. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Είδα τις έννοιες στον
Μπαµπινιώτη και επειδή ταυτίζονται, τις χρησιµοποίησα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Έχουµε έναν υπέροχο Ποινικό
Κώδικα. Θα κάνω µια πρόταση: Αποσύρετε αυτό το νοµοσχέδιο.
Βάλτε τα µέσα στην επιβουλή της δηµόσιας τάξης. Το έκτο κε-
φάλαιο είναι πλουσιότατο. Επικαιροποιήστε το. Όπως θέλετε.
Βγάλτε αυτά τα «ευτελίζει». 

Βάζετε τους δικαστές τώρα να µετράνε ποιος υποκινεί, µε
ποιον τρόπο και ποιος ευτελίζει; Δηλαδή αν ένας δηµοσιογράφος
γράφει ένα άρθρο και φανατίζει κάποιον, ο δηµοσιογράφος έχει
φυλάκιση από τρεις µήνες µέχρι τρία χρόνια και να πληρώσει
µέχρι 20.000 ευρώ. Πάει ένας φανατισµένος από το κείµενό του,
ο οποίος δεν προσδιορίζεται εδώ, δηµιουργεί απλές σωµατικές
βλάβες, «τρώει» έξι µήνες φυλακή. Αν το κάνει προβοκατόρικα
και πει ότι «εγώ φανατίστηκα από το κείµενο του δηµοσιογράφου
τάδε και πήγα και χτύπησα αυτούς», αν προξενήσει ελαφρές σω-
µατικές βλάβες, είναι µέχρι έξι µήνες και αυτός που φέρεται ότι
τον φανάτισε είναι µέχρι τρία χρόνια. Αυτή η δυσαρµονία θα δη-
µιουργήσει κοινωνικά θέµατα. 

Νοµοθετούµε, επαναλαµβάνω, ποινικούς νόµους.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
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φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Έχουµε µιλήσει και
νωρίτερα. Τα εξήγησα προχθές, κύριε Καπερνάρο. Δεν ήσασταν
εδώ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Εντάξει. 
Τελειώνοντας, στο άρθρο 4, όταν «φανατίζω» και όταν «υπο-

κινώ» έχουµε ηθική αυτουργία. Ή διαχωρίζουµε τις ευθύνες ή
όχι. Υπάρχει ο αυτουργός και ο ηθικός αυτουργός. Τώρα στα
φαινοµένης συρροής αδικήµατα πρέπει να καθορίζουµε τα υπο-
κείµενα. Εν πάση περιπτώσει. 

Έρχοµαι στο άρθρο 4 και σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για
την υποµονή και την ανοχή σας. «Μετά από αµετάκλητη παρα-
ποµπή του φυσικού προσώπου σε δίκη, ο Υπουργός Δικαιοσύνης
µπορεί να επιβάλει διοικητικές κυρώσεις. Αν κάποια από τις αξιό-
ποινες πράξεις του παρόντος νόµου τελέστηκε προς όφελος ή
λογαριασµό νοµικού προσώπου…» -κ.λπ.- «…επιβάλλονται στο
νοµικό πρόσωπο ή στην ένωση προσώπων, µε κοινή απόφαση
του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού, σωρευτικά
ή διαζευκτικά, µετά από αµετάκλητη παραποµπή του φυσικού
προσώπου σε δίκη, οι ακόλουθες διοικητικές κυρώσεις.». 

Ο Υπουργός επιβάλλει διοικητικές ποινές, καταργώντας το δι-
καίωµα της ΕΣΔΑ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του τεκµηρίου της
αθωότητος; Μόνο µε αµετάκλητη παραποµπή, που παραπέµπε-
ται σε δίκη, χωρίς να έχουµε µία απόφαση α’ βαθµού, εσείς επι-
βάλλετε διοικητικές κυρώσεις; Με ποιο δικαίωµα γίνεται αυτό;
Γιατί βάζετε τέτοια θέµατα, τα οποία είναι προφανώς αντισυν-
ταγµατικά; 

Γιατί καταργείτε το τεκµήριο της αθωότητος, έστω και στον α’
βαθµό; Δεν λέω και στους τρεις βαθµούς. Δεν λέω να έχει αµε-
τάκλητη απόφαση, όπως λέει το τεκµήριο της αθωότητος. Μια
και θέλουµε να εξοµοιωθούµε ισοδυνάµως µε κράτη ευρωπαϊκά,
έχετε την εντύπωση πως αν αυτό το νοµοσχέδιο το διαβάσουµε
σε έναν, όχι νοµικό, αλλά σε έναν καταρτισµένο Ευρωπαίο πο-
λίτη, δεν θα µας χλευάσει, που ο Υπουργός µε αµετάκλητη πα-
ραποµπή σε δίκη επιβάλλει διοικητικές κυρώσεις; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Όχι, βέβαια.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Να τιµωρείς κάποιον οικονοµικά

και να µπορείς να τον εξαθλιώσεις; Αντί για φυλακή, να τον τι-
µωρείς έτσι; Το ίδιο πράγµα είναι, γιατί το χρήµα πάει µαζί µε τη
φυλακή, γιατί πολλές ποινές µετατρέπονται. Όποιος δεν έχει
λεφτά να πληρώσει και να τις µετατρέψει, πάει στη φυλακή. 

Είναι έτσι ή δεν είναι, κύριε Τριαντάφυλλε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Σωστό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Άρα, λοιπόν, εδώ, για να γίνει

αυτό, χρειαζόµαστε κάποια απόφαση δικαστηρίου. Εδώ µε ποια
απόφαση θα επιβληθεί η κύρωση; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Δεν πάει στο φυσικό
πρόσωπο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, τελειώνοντας να
πω ότι προφανώς θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. 

Αυτό για το οποίο είµαι βέβαιος είναι ότι θα µελετήσετε αυτά
τα θέµατα προσεκτικά, γιατί πολύ φοβούµαι ότι επειδή µε αυτό
το αντιρατσιστικό νοµοσχέδιο  –κατ’ αρχάς δεν µπορούµε να µι-
λάµε για αντιρατσιστικό, η λέξη «ράτσα» είναι ξενική, δεν υπάρχει
πουθενά η λέξη από τον Όµηρο µέχρι σήµερα, είναι ξένη λέξη,
στα ελληνικά η λέξη είναι «φυλή»-, σπέρνοντας ανέµους ή θύελ-
λες, θα θερίσουµε ό,τι θέλετε, τσουνάµια και καταιγίδες.  

Γιατί; Διότι είναι πολύ ευαίσθητα τα θέµατα αυτά και µάλιστα,
κατά προτροπή του κ. Τριαντάφυλλου, να αυξάνεται η ποινή σε
βαθµό κακουργήµατος «αν παρεποµένως δηµιουργήσουν…»
κ.λπ., ενώ κανείς δεν φρόντισε γι’ αυτούς οι οποίοι δεν έρχονται
από εµπόλεµες περιοχές, κύριε Δρίτσα, αλλά έρχονται σκόπιµα
να λαθροεργαστούν στην Ελλάδα και να στείλουν τα χρήµατα
στο Μπαγκλαντές. Γι’ αυτόν η ποινή γιατί να µην αυξηθεί;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Εδώ πεθαίνουν και πνίγονται. Τι µας
λέτε; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Εάν αυξάνονταν αυτές οι ποινές
των λαθροµεταναστών, θα έρχονταν κατ’ αυτόν τον τρόπο που
έρχονται, µπουκάρουν, εισβάλλουν παρανόµως στη χώρα µας;
Όχι, βέβαια. Εδώ είναι το ζητούµενο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για άλλη µία φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώσαµε τη
συζήτηση. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Δεν έχουµε δευτερολογία, κύριε
Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θα σας δώσω δευ-
τερολογία, παρ’ ότι όλοι την έχετε εξαντλήσει. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Δεν την έχουµε εξαντλήσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Εντάξει. Ξέρει ο κ.

Δρίτσας τι λέω. 
Ορίστε, κυρία Κατριβάνου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Όχι για δύο λεπτά! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μα, σας παρακαλώ.

Σας είπα ότι µιλήσατε. 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Μας έχετε κόψει όλο τον χρόνο! Θα

παρακαλέσω για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Δρίτσα, εσείς

τουλάχιστον καταλαβαίνετε.
Δεν θέλω να αµφισβητείτε αυτά που λέει το Προεδρείο. Είχατε

–εδώ είναι γραµµένα όλα- οκτώ λεπτά πρωτοµιλία και έξι λεπτά
δευτερολογία, τουτέστιν δεκατέσσερα λεπτά. Μιλήσατε δεκα-
τέσσερα και µισό. Άρα την εξαντλήσατε.

Παρ’ όλα αυτά, θα πάρετε τον λόγο για δύο λεπτά και µε µία
ανοχή.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επικαλούµαι τη λο-
γική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Θεωρείτε ότι είµαι
παράλογος; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου τον λόγο,
παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ορίστε, κύριε Δρί-
τσα, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Καταθέσαµε αίτηµα και την πρώτη
µέρα και τη δεύτερη να έχουµε και τρίτη µέρα συνεδρίαση. Ο κύ-
ριος Υπουργός το απεδέχθη. Αυτό δεν έγινε τελικά εν τοις πράγ-
µασι. Αυτό σηµαίνει ότι τουλάχιστον η σηµερινή συνεδρίαση θα
εξαντλήσει τις δυνατότητες των εισηγητών να τοποθετηθούν.
Σκεφθείτε ότι έχουµε τροπολογίες που κατατέθηκαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μα, δεν είπα τίποτα
άλλο. Είπα ότι δίνω τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Μα, µπορούν σε δύο λεπτά οι εισηγη-
τές;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Δρίτσα, δύο
λεπτά…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δίνετε τώρα στην εισηγήτρια δύο
λεπτά; Παρακαλώ, έξι λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ακούστε λίγο. Επα-
ναλαµβάνω: Η δευτερολογία είναι τέσσερα λεπτά. Εσείς ζητάτε
έξι λεπτά. Είπα τα δύο λεπτά για να τηρήσουµε τον τύπο, διότι
έχει εξαντληθεί. Και τα τέσσερα λεπτά θα τα έχετε.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κυρία Κατριβάνου.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κάνω έκκληση στη λογική και στην

ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μα, το είπα. Με θε-

ωρείτε παράλογο;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν µπορεί η εισηγήτρια σε δύο λεπτά,

όταν έχουµε τροπολογίες καινούργιες κιόλας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Δρίτσα, όλοι

οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι -επειδή λέτε για την ανοχή και
για το αν είµαι παράλογος- είχαν οκτώ λεπτά και έφτασαν µέχρι
τα δεκαέξι λεπτά. Ποιος είναι ο λόγος τώρα;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Να κόβατε εµάς. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ–ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ας ξεκινήσει, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μα, έδωσα τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Οι εισηγητές έχουν ειδικό ρόλο. Επι-

σηµαίνω ότι δεν δευτερολόγησαν ούτε την πρώτη µέρα. Να το
λάβετε υπ’ όψιν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Μα, σας είπα ότι
έδωσα τον λόγο. Τι να λάβω παραπάνω;

Ορίστε, κυρία Κατριβάνου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Θα παρακαλούσα την ανοχή σας
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για έξι λεπτά. Έχουν κοπεί οι δευτερολογίες, έχει κοπεί η τρίτη
συνεδρίαση. Δεν νοµίζω ότι είναι µεγάλη καταστροφή. Περισσό-
τερο χρόνο χάνουµε να συζητάµε αυτό το θέµα µεταξύ µας.

Κατ’ αρχάς να ξεκινήσω µε τον όρο «λαθραίος» και να πω ότι
δεν είναι θέµα αιτιολογίας, Wikipedia ή οτιδήποτε. Είναι κοινωνι-
κός όρος, κοινωνικός στιγµατισµός, έχει κοινωνική σηµασία,
ακροδεξιά σηµασία, είναι µέρος της ακροδεξιάς ατζέντας. 

Να πω ότι οι Έλληνες που πήγαν στο Ellis Island λέγονταν τότε
«βρωµοέλληνες», δεν είχαν χαρτιά και τους είχαν ότι είναι εγκλη-
µατίες. Αυτό, για το πώς στιγµατίζεται ο άνθρωπος που δεν έχει
χαρτιά. Στην Ευρώπη λέµε «άνθρωπος χωρίς χαρτιά». Ούτε λα-
θροµετανάστης ούτε τίποτα. 

Αυτός ο λόγος που ακούσαµε εδώ και από τον κ. Καπερνάρο
και από άλλους ενέχει τροµερή εµπάθεια. Δηλαδή φαντάζοµαι τι
άλλο να λέµε για ρατσιστικό λόγο απ’ όλα αυτά που ακούσαµε
εδώ µέσα; 

Συνεχίζω, για να είµαι συνοπτική. Το δικό µας «παρών» είναι
γιατί θέλουµε η πολιτεία να ψηφίσει έναν νόµο για την καταπο-
λέµηση του ρατσισµού, να δώσει αυτό το µήνυµα παρά τα προ-
βλήµατα που έχει.

Προχωρώ. Άρθρο 1. Είµαστε υπέρ σε αυτό που έφερε η τρο-
πολογία του ΠΑΣΟΚ, γιατί αυξάνει την ποινή και εισάγει έµµεσα
τον χαρακτηρισµό του ρατσιστικού εγκλήµατος. Ο δικός µας
νόµος, η δική µας τροπολογία είναι αντίστοιχη. Συµπεριλαµβάνει
υποκίνηση, ηθική αυτουργία, δίωξη του ρατσιστικού εγκλήµατος
και επιβαρυντική περίσταση. Είναι ολοκληρωµένο.

Προστασία θυµάτων. Για να λειτουργήσει αντιρατσιστικός
νόµος, χρειάζεται η προστασία των θυµάτων. Έρχεται και ξανα-
έρχεται η κοινή υπουργική απόφαση. Το παλιό 19, που δεν µπήκε
λόγω Μπαλτάκου. Και λέω το εξής. Η κοινή υπουργική απόφαση
µπορεί να αναθεωρηθεί από Υπουργούς, ενώ για την άλλη δια-
δικασία του νόµου χρειάζεται να περάσει µέσα από τη Βουλή.
Θέλουµε νόµο, λοιπόν, που να περνάει µέσα από τη Βουλή οποι-
αδήποτε αλλαγή του. 

Επίσης, η κοινή υπουργική απόφαση που υπάρχει δεν καλύπτει
το πρώτο στάδιο της καταγγελίας. Είναι προβληµατική όπως
είναι. Δηλαδή ο µετανάστης που πάει να καταγγείλει µπορεί να
συλληφθεί µέχρι να ξεκινήσει η δίωξη από τον εισαγγελέα. Η
σύλληψη αυτή µπορεί να κρατήσει για µήνες. 

Ποιο θύµα βίας θα πάει να πει ότι «εγώ µπορώ να διακινδυ-
νεύσω να κρατηθώ για µήνες για να καταγγείλω τη βία και να
λάβω πολύ περισσότερη βία µέσα από τις αρχές»; 

Είπαµε για το άρθρο 2 ότι είµαστε αντίθετοι σαφώς, γιατί θε-
ωρούµε ότι ποινικοποιεί την ελευθερία της έκφρασης µε σαφή-
νεια. Φέραµε για παράδειγµα το «Corpus Christi», στο «ΧΥΤΗ-
ΡΙΟ», όπου εκεί υπάρχει έργο που δεν θα υποψιαζότανε κανένας
ότι µπορεί να διωχθεί ποινικά. Και όµως, επειδή επικαλείται κά-
ποιος προσβολή θρησκευτικού αισθήµατος, πηγαίνει στα δικα-
στήρια. Αυτό µπορεί να γίνει και µε το άρθρο 2. Γι’ αυτό είµαστε
κάθετα αντίθετοι στο άρθρο 2.

Πηγαίνω στο σύµφωνο συµβίωσης. Εγώ έχω µείνει έκπληκτη
µε το τι ακούσαµε σήµερα. Εξίσωση της οµοφυλοφιλίας µε κτη-
νοβασία, µε παιδοφιλία, µίλησαν για αρσενοκοιτία. Έχουν δια-
γραφεί και οι γυναίκες λεσβίες που κοιµούνται µαζί, δεν υπάρχει
αυτό. Λόγω του σεξισµού και της πατριαρχίας δεν καταγράφεται
καν. Είµαστε στον Μεσαίωνα εδώ µέσα. 

Και λέµε ότι γι’ αυτόν τον λόγο ακριβώς χρειάζεται το σύµ-
φωνο συµβίωσης, για να µην προάγεται αυτός ο ρατσιστικότατος
και οµοφοβικότατος λόγος που ακούσαµε εδώ και µας πάει αι-
ώνες πίσω. Γι’ αυτό η πολιτεία, για να προστατεύσει αυτούς τους
ανθρώπους, την αξιοπρέπειά τους και το δικαίωµά τους στο να
έχουν οικογενειακή ζωή, αλλά και για να µην ακούγεται αυτός ο
λόγος που ακούσαµε εδώ µέσα, ο οποίος σύµφωνα µε το νοµο-
σχέδιο θα έπρεπε να διώκεται, πρέπει πραγµατικά να προχωρή-
σει στο σύµφωνο συµβίωσης. Και ο κύριος Υπουργός ας
δεσµευτεί να µας πει πότε. Λέτε ότι θα το εξετάσετε, λέτε οικο-
γενειακό. Σας ρωτάµε πότε; Δεσµευτείτε συγκεκριµένα για το
πότε.

Έρχοµαι στις τροπολογίες. 
Έχουµε έξι τροπολογίες που µας φέρνετε από ξεχωριστά νο-

µοσχέδια που δεν αιτιολογούνται, που απλώς τις κάνετε συρ-

ραφή και µας τις φέρνετε. Αύξηση αριθµού προέδρων εφετών
και εισαγγελέων πρωτοδικών και την αντίστοιχη µείωση των εφε-
τών. Φοβόµαστε, λοιπόν, ότι αυτό προωθεί τα µονοµελή εφετεία
ως πρότυπο και είµαστε αντίθετοι.

Δεύτερον, φέρνετε όλη αυτήν την ιστορία µε τα κολλέγια. Θε-
ωρούµε ότι το πρόβληµα είναι υπαρκτό. Θεωρούµε ότι η τροπο-
λογία που εισάγετε είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, όµως,
χρειάζεται να έρθει επεξεργασµένα το θέµα, γιατί έµµεσα γίνεται
αναγνώριση των πτυχίων των κολλεγίων. Επίσης κάνετε παρεµ-
βολές στο τέλος που αναρωτιόµαστε γιατί τις κάνετε. Και τέλος,
να έρθει µόνο του.

Για την κάλυψη βασικών αναγκών των δοµών ανηλίκων λέµε
ότι αυτά πρέπει να ρυθµίζονται όχι ευκαιριακά, αλλά µε κονδύλι
στον προϋπολογισµό, µε προβλέψεις του Σωφρονιστικού Κώ-
δικα.

Δυνατότητα µετακίνησης προσωπικού από καταστήµατα κρά-
τησης που στενάζουν από υποστελέχωση σε άλλες υπηρεσίες
του Υπουργείου. Όχι. Να προσλάβετε προσωπικό για όλους, όχι
να µετακινείτε από εκεί που το χρειάζονται και στενάζουν.

Η τροπολογία για τη «ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ» είναι προβλη-
µατική και αδιαφανής.

Έχουµε και σειρά άλλων τροπολογιών.
Θα ήθελα να καταλήξω στο εξής: Έχουµε ακούσει πάρα πολλά

εδώ µέσα για τον λόγο, για τη δηµοκρατία κ.λπ.. Ο κ. Άδωνις Γε-
ωργιάδης στην εκποµπή του έχει βγάλει επανειληµµένα το βιβλίο
του κ. Πλεύρη µε το οποίο λέει ότι διαφωνεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία Κατριβάνου,
αφήστε την εκποµπή. Ξεπεράσατε τα έξι λεπτά. Σας παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Διαφωνεί µεν, αλλά τον έβγαζε συ-
νέχεια δε λέγοντας ότι είναι βόµβα, συγκλονιστικά και αδιάσειστα
στοιχεία. Ο κ. Πλεύρης γράφει στο βιβλίο: «Ο τραγικός ηγέτης
του Γ’ Ράιχ είναι ασφαλώς η εντυπωσιακοτέρα στρατηγική
µορφή της νεοτέρας εποχής. Η ιστορία της ανθρωπότητας θα
καταλογίσει στον Αδόλφο Χίτλερ ότι δεν απήλαξε ενώ ηδύνατο
την Ευρώπη από τους Εβραίους.».

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αφήστε, θα σας απαν-
τήσω. Περιµένω δύο µέρες.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Εµείς λέµε να µη µιλάτε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ευχαριστούµε πολύ.

Έχετε ολοκληρώσει. Κυρία Κατριβάνου, σας λέµε τέσσερα
λεπτά, κάνετε επτά λεπτά, δηµιουργείτε και προσωπικό.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πρέπει να απαντήσω
τώρα. Δεν µπορούµε να το αφήσουµε για µετά αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ναι, αλλά δεν πι-
στεύω να ανακυκλώσουµε πάλι τα προσωπικά.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργιάδης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Επειδή περίµενα από

προχθές, θέλω να ευχαριστήσω την κυρία συνάδελφο που το
είπε, γιατί το είχε θέσει και η κ. Χρυσοβελώνη, αλλά επειδή έχω
αποφασίσει να µην ασχολούµαι µε την κ. Χρυσοβελώνη δεν θα
απαντούσα, ενώ εσείς είστε σε άλλη κατηγορία.

Καταθέτω, λοιπόν, για τα Πρακτικά από τον «Ιό» της ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΟΤΥΠΙΑΣ την αποµαγνητοφώνηση των εκποµπών. Λέω, λοιπόν,
«Διότι εγώ δεν µπορώ να δεχθώ ότι όσα λέει ο κ. Κωνσταντίνος
Πλεύρης είναι έτσι…». Μιλάµε για το 2004, δεν ήµουνα Νέα Δη-
µοκρατία, αλλά Εκπρόσωπος Τύπου του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού. «…και δεν δέχονται κανέναν αντίλογο, ούτε συµφωνώ
µε όσα γράφει µέσα αυτό το βιβλίο» κ.λπ.. Το λέω ξεκάθαρα
αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο  Βουλευτής κ. Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιά-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν έχω λόγο, λοιπόν, να υπερασπιστώ αυτά που γράφει. Έχω
ήδη ενηµερώσει ότι διαφωνώ. Η κατηγορία που µου απευθύνει
ο «Ιός» είναι γιατί πουλούσα το βιβλίο. Να τη δεχθώ. Το πουλού-
σαν όλα τα βιβλιοπωλεία της χώρας.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Δεν το πουλούσατε απλώς, το δια-
φηµίζατε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ποτέ δεν το διαφήµισα και
ποτέ δεν είπα τον τίτλο του.
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ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Δεν το δείξατε, αλλά...
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μπράβο, άρα είστε διαβα-

σµένη. Ούτε το έδειξα ούτε είπα τον τίτλο του. Αντιθέτως, ξεκα-
θάρισα ότι διαφωνούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Παρακαλώ, µην κά-
νετε διάλογο και µη διαφηµίζετε το βιβλίο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ακούστε, όµως, ένα ερώ-
τηµα που θέλω κι εγώ να σας απευθύνω, κυρία Κατριβάνου. Πα-
ρακαλώ πολύ την προσοχή σας, γιατί έχει ενδιαφέρον το
ερώτηµα. Αν είχαµε εδώ τον κ. Κωνσταντίνο Πλεύρη τώρα, για
τον οποίο εσείς µε κατηγορήσατε ότι τον διαφήµιζα, τι πιστεύετε
ότι θα ψήφιζε στο άρθρο 2; Θα ψήφιζε όπως ψηφίζω εγώ «ναι» ή
όπως ψηφίζετε εσείς «όχι»; Λοιπόν, ακούστε τι γίνεται. Εσείς µε
κατηγορείτε ότι διαφήµιζα το βιβλίο του Κωνσταντίνου Πλεύρη,
εσείς όµως ψηφίζετε ό,τι θα ψήφιζε κι ο Κωνσταντίνος Πλεύρης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ο κ. Κουτσούµπας

έχει τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα λεπτό

για να απαντήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Όχι, όχι, ούτε µισό.

Έδωσα τον λόγο στον κ. Κουτσούµπα. 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Το άκουσα, αλλά µου απηύθυνε τον

λόγο προσωπικά και µε ρώτησε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας παρακαλώ, δεν

το επιτρέπω εγώ. 
Παρακαλώ, κύριε Κουτσούµπα, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνά-

δελφοι, την πρώτη µέρα της συνεδρίασης µίλησα για το µεγαλείο
της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας. Είπα ότι µέσα σε αυτήν την
Αίθουσα και στην επιτροπή, ναι, γίνονται συζητήσεις, έγινε επε-
ξεργασία, και κάποιοι το αµφισβήτησαν. 

Δεν µπορεί κανείς σήµερα, που κλείνει αυτή η συζήτηση, να
πει ότι γι’ αυτό το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν έγινε µία λεπτο-
µερής ανάλυση, επεξεργασία, για να παρουσιάσουµε, καθένας
µε τον τρόπο του, ένα καλύτερο νοµοθέτηµα. Θα µπορούσε να
είναι και καλύτερο, αλλά στις Κοινοβουλευτικές Δηµοκρατίες
µπορείς να τα αλλάζεις τα πράγµατα. Ένας νόµος, όπως είχα πει
και νοµίζω το επανέλαβε κι ο κ. Πανούσης, φαίνεται αν είναι τέ-
λειος ή όχι στη λειτουργικότητά του. Εάν έχει ατέλειες θα φανεί
όταν ‘ρθει η ώρα να εφαρµοστεί. Αλλά πάλι λέω ότι καλό θα είναι
ποτέ να µη φτάσει και θέλω να πιστεύω ότι η ελληνική κοινωνία
δεν θα φτάσει στο σηµείο να χρειάζεται να εφαρµόσουµε αυτόν
τον νόµο, γιατί δεν θα έχουµε τέτοιες παραβατικές συµπεριφο-
ρές. 

Κλείνω µε το εξής: Αναρωτιέµαι, κύριοι συνάδελφοι, όταν δεν
µπορούµε να συµφωνήσουµε στα απλά, όταν θέλετε να εµφανί-
ζεστε ως εν δυνάµει κυβέρνηση και ως σωτήρες αυτού του τό-
που, πώς θα συµφωνήσουµε στα µεγάλα, για να σώσουµε αυτόν
τον τόπο; Ένα, λοιπόν, είναι το ζητούµενο, ότι σε αυτό το νοµο-
σχέδιο έγινε προσπάθεια, κατεβλήθη προσπάθεια. Είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση. Μην αµαυρώνετε αυτήν την προσπάθεια,
γιατί είστε κατώτεροι των περιστάσεων.

Θα θυµίσω -και θα κλείσω- µία ρήση του ιδρυτού της παράτα-
ξής µας, του Κωνσταντίνου Καραµανλή: «Στις δηµοκρατίες δύο
είναι οι βασικοί θεσµοί που πρέπει να λειτουργούν, η κυβέρνηση
και η αντιπολίτευση. Όταν ένα από τα δύο νοσεί, νοσεί το δηµο-
κρατικό πολίτευµα».

Ευχαριστώ. 
(Χειροκρότηµα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Θα ήθελα κι εγώ τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κυρία Ρεπούση, θα

προηγηθούν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και µετά θα πά-
ρετε τον λόγο.

Κύριε Τριαντάφυλλε, έχετε τον λόγο και µετά ακολουθεί ο κ.
Πανούσης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το έχω ξαναπεί
µέσα στην Αίθουσα και θα το πω όσες φορές χρειαστεί: Κανένας
άνθρωπος δεν είναι λαθραίος. Η ανθρώπινη ψυχή δεν είναι το

ίδιο µε το λαθροκυνήγι, δεν είναι το ίδιο µε το εισιτήριο και ο
στιγµατισµός που επέρχεται σε έναν µετανάστη ή σε έναν πρό-
σφυγα, όταν αυτός χαρακτηρίζεται «λαθρο», είναι ανεπανόρθω-
τος.

Για όλους εµάς, λοιπόν, που στεκόµαστε σήµερα και πα-
λεύουµε για την αξιοπρέπεια του καθενός που βρίσκεται στην
ελληνική επικράτεια, είναι σταθερό το µέτωπο απέναντι σε οτι-
δήποτε υβρίζει οποιονδήποτε Έλληνα ή πολίτη άλλης χώρας που
βρίσκεται στην ελληνική επικράτεια. Οι νόµοι προφανώς πρέπει
να εφαρµόζονται. Από την άλλη µεριά, όµως, η αξιοπρέπεια του
κάθε ανθρώπου που βρίσκεται στην Ελλάδα, δεν προστατεύεται
µόνο από το Σύνταγµά µας, προστατεύεται από τον κάθε Έλ-
ληνα, την κάθε Ελληνίδα και προφανώς, πρώτα απ’ όλα, από
τους Έλληνες δηµοκράτες Βουλευτές. 

Ακούσαµε εδώ και το ακούσαµε πάρα πολύ συχνά ότι µε το
νοµοσχέδιο αυτό ποινικοποιείται µία άποψη. Δεν ποινικοποιείται
καµµία άποψη. 

Ποινικοποιείται ένα ειδεχθές έγκληµα απέναντι στην ανθρω-
πότητα, ένα ειδεχθές έγκληµα όχι απέναντι σε έναν συγκεκρι-
µένο λαό, σε µία συγκεκριµένη φυλή, σε ένα συγκεκριµένο
θρήσκευµα, αλλά ένα έγκληµα, το οποίο η ανθρωπότητα, η Ευ-
ρώπη, η ήπειρός µας, δεν θέλει να ξαναζήσει. 

Ακριβώς για αυτόν τον λόγο ποινικοποιείται αυτό ακριβώς. Ποι-
νικοποιείται το να υποκινείται η βία, αρνούµενος ο υποκινητής το
Ολοκαύτωµα. Αρνείται ο υποκινητής της βίας το Ολοκαύτωµα
και ταυτόχρονα καλεί να έχουµε νέα ολοκαυτώµατα. Αυτή είναι
η στοιχειώδης, η αυτονόητη προστασία της δηµοκρατίας και της
ανθρωπότητας απέναντι σε οποιαδήποτε νέου τύπου ίδια εγκλή-
µατα. 

Απευθύνοµαι στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί εγώ γνω-
ρίζω ότι πολλοί από αυτούς που βρίσκονται σήµερα εδώ ή που
δεν είναι σήµερα στην Αίθουσα συµµετέχουν σε κινήµατα για τα
ανθρώπινα δικαιώµατα. Συµµετέχουν σε οργανώσεις. Έχουν
δώσει δείγµατα γραφής. Δεν χρειάζεται να τα πω εγώ αυτά.

Λέω το εξής: Είναι δυνατόν να στέκεται ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα απέ-
ναντι στην ποινικοποίηση του λόγου του µίσους που υποκινεί τη
βία κατά των ανθρώπων, οµάδας ή προσώπου που προσδιορίζε-
ται µε βάση τη φυλή, το θρήσκευµα, την εθνική καταβολή, τον
σεξουαλικό προσανατολισµό ή την ταυτότητα φύλου; Είναι δυ-
νατόν σε αυτήν τη µεγάλη προσπάθεια που καταβάλλουµε να
µην είναι συµµέτοχοι οι Βουλευτές αυτοί; 

Και ρωτώ: Εάν δεν είναι συµµέτοχοι, για ποιον λόγο ζητούσαν
αυτό το νοµοσχέδιο να έρθει στη Βουλή -γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ έχει βγά-
λει πολλές, περισσότερες από πέντε ή έξι, ανακοινώσεις σχετικά
µε το αντιρατσιστικό νοµοσχέδιο-, εάν τελικά δεν χρειάζονταν
αυτό το νοµοσχέδιο; Γιατί όταν ψηφίζει µία Κοινοβουλευτική
Οµάδα «παρών» σηµαίνει ότι δεν είναι «υπέρ». 

Εποµένως, εάν δεν υπήρχαν τα συγκεκριµένα κόµµατα -η ΝΔ,
το ΠΑΣΟΚ και η ΔΗΜΑΡ- η χώρα µας αύριο το πρωί δεν θα είχε
ένα νοµοσχέδιο που να τιµωρεί τον ρατσιστικό, τον λόγο µίσους
που υποκινεί τη βία κατά των οµάδων των ευάλωτων οµάδων που
προσδιορίζονται µε βάση τη φυλή, το θρήσκευµα, την ταυτότητα
φύλλου, τον σεξουαλικό προσανατολισµό ή την εθνική κατα-
γωγή. 

Απορώ. Είναι δυνατόν να µην το υπερασπίζεται κανείς αυτό
µέσα στη Βουλή, όντας ταυτόχρονα, την ίδια ώρα, υπερασπιστής
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Η τροπολογία, την
οποία προς τιµήν του έκανε δεκτή ο Υπουργός, παρ’ ότι εκπρό-
θεσµη, αντιλαµβανόµενος ακριβώς τον στόχο αυτής της τροπο-
λογίας, ανεβάζει ακριβώς το σκαλοπάτι στα ρατσιστικά αδική-
µατα και πλέον επιτρέπει στους εισαγγελικούς λειτουργούς και
στους αστυνοµικούς να διερευνούν εάν υπάρχει κίνητρο από την
αρχή µίας υπόθεσης και να οικοδοµούν µία υπόθεση εάν αυτή
είναι ρατσιστική, είτε είναι φθορά ξένης περιουσίας είτε είναι κα-
κούργηµα.

Δηµιουργούµε, λοιπόν, το πλαίσιο, προκειµένου να τιµωρείται
το ρατσιστικό αδίκηµα. Αυτό δεν µειώνει την αξία του νοµοσχε-
δίου για τον ρατσιστικό λόγο που υποκινεί το µίσος. Αντιθέτως,
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θεωρούµε ότι δηµιουργεί ένα πλαίσιο αντιµετώπισης του ρατσι-
σµού στη χώρα. Και είναι προς τιµήν του κ. Αθανασίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ολοκληρώστε, κύριε
Τριαντάφυλλε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ: Με συγχωρείτε, κύριε
Πρόεδρε.

Είναι προς τιµήν του κυρίου Υπουργού που κάνει δεκτή µία
τροπολογία από Βουλευτές και άλλου κόµµατος. Και αυτό
καταδεικνύει ότι πραγµατικά ήρθε στη Βουλή και συζήτησε και
άλλαξε το νοµοσχέδιό του σε πολλά σηµεία. Παρ’ όλα αυτά, η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση τι λέει; Λέει: «Δεν χρειαζόταν. Δεν
ψηφίζουµε. Ψηφίστε µόνοι σας». 

Κλείνω, λέγοντας το εξής: Αυτός ο νόµος που ψηφίσαµε, ο
οποίος κατά την άποψή µου είναι ο πιο συνεκτικός, συστηµατικός
τρόπος αντιµετώπισης του ρατσισµού στην ελληνική κοινωνία
των τελευταίων ετών και ένας από τους πιο προοδευτικούς
νόµους στην Ευρώπη, δεν θα τύχει της καλύτερης εφαρµογής,
όχι εάν δεν ερµηνευτεί σωστά από τους δικαστές. Υπό έναν όρο
µόνο θα µπορέσουµε να έχουµε το καλύτερο δυνατό αποτέ-
λεσµα στην αντιµετώπιση του ρατσισµού. Αν ο κάθε πολίτης
αυτής της χώρας, ο κάθε άνθρωπος που βρίσκεται στην ελληνική
επικράτεια, αντιληφθεί ότι είναι πάνω του πλέον η ευθύνη. Εµείς
ό,τι είχαµε να κάνουµε το κάναµε. Είναι πλέον στον πολίτη η
ευθύνη για να διαφυλάξει τη χώρα και την ελληνική κοινωνία από
τον ρατσισµό και την ξενοφοβία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Πανούση, έχετε τον λόγο για τέσσερα λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι πρέπει να βγει κάτι από αυτήν τη συζήτηση σε

επίπεδο δηµοκρατικής συµφωνίας, ανεξάρτητα από τις διαφο-
ρετικές κοµµατικές εκτιµήσεις. 

Τι είναι αυτό το κάτι; Είναι η αντίληψη ότι ο ρατσισµός είναι
µία φυσική, βίαιη αντίδραση κατά του φόβου από τον διαφορε-
τικό άλλο, ότι η εθνική ταυτότητα αµύνεται κατά των παρανόµως
εισερχοµένων στη χώρα µας µ’ αυτόν τον τρόπο, ότι ο διχαστικός
λόγος είναι πολιτικό όπλο σοβινισµού και λαϊκοπατριωτισµού.
Αυτό πρέπει να ενταφιαστεί στο εθνικό µας παρελθόν.

Η δηµοκρατία θεµελιώνεται στον πλουραλισµό και την ανεκτι-
κότητα, ακόµα και απέναντι σε ιδέες που προσβάλλουν ή σοκά-
ρουν. Η γραµµή ανάµεσα στην ιδέα που σοκάρει και στον
µισαλλόδοξο λόγο δεν είναι πάντοτε ευκρινής. Όµως, το έγ-
κληµα είναι έγκληµα και αυτό πρέπει να είναι σαφώς προσδιορι-
σµένο.

Θα ήθελα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, την τελευταία στιγµή να σας
κάνω τέσσερις προτάσεις:

Αλλαγή του τίτλου. Η σηµειολογία και η ακρίβεια έχει τη ση-
µασία της. Ο τίτλος δεν λέει τίποτα, κατά τη γνώµη µου. Ούτε
τον ν. 927 αλλάζει ούτε είναι ακριβώς όλες οι συστάσεις της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Άρα θα έπρεπε να είναι: «Ρατσιστικό έγκληµα
και λοιπές διατάξεις». Τι χρειάζονται όλα τ’ άλλα; Πραγµατικά,
δείχνουν ότι πάµε να εναρµονιστούµε µε κάτι που δεν εναρµονι-
ζόµαστε κιόλας ή ότι αλλάζουµε κάτι, ενώ έχει τρία άρθρα µόνο
κι εµείς κάνουµε άλλα πράγµατα.

Δεύτερον, αφαίρεση του όρου «κακόβουλο». Το «κακόβουλο»
δεν έχω καταλάβει τι είναι. Είναι µόνο στο 198 στον Ποινικό Κώ-
δικα. Αφορά µόνο τη βλασφηµία και τη θρησκεία. Δεν καταλα-
βαίνω τι µας χρειάζεται.

Τρίτον, στο τελευταίο εδάφιο του 2.1, όπου υπάρχουν και πολ-
λές διαφωνίες κυρίως από το ΚΚΕ, θα πρέπει να γραφτεί ρητά
ότι «δεν τιµωρούνται οι αυστηρώς επιστηµονικές απόψεις, τα
καλλιτεχνικά δηµιουργήµατα, καθώς και οι απόψεις που αφο-
ρούν σε ιδεολογικές διαφωνίες και διαµάχες, που δεν υποκινούν
βία και µίσος». Αυτό πρέπει να είναι ξεκάθαρο: «δεν τιµωρούνται
οι αυστηρώς επιστηµονικές απόψεις, τα καλλιτεχνικά δηµιουρ-
γήµατα καθώς και οι απόψεις που αφορούν σε ιδεολογικές δια-
φωνίες και διαµάχες, οι οποίες δεν υποκινούν βία και µίσος».

Το επόµενο είναι αυτό που ειπώθηκε και από την κ. Κατριβά-
νου. Θέλουµε µία δέσµευση σχετικά µε το σύµφωνο συµβίωσης.
Έχει γίνει ειδική επιτροπή; Σε τρεις µήνες, σε έξι µήνες, σε σχέση
µε την επιτροπή της Βουλής πρέπει να έλθει.

Θα επιµείνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί βλέπετε τη συζήτηση που
γίνεται και τα κύµατα που θα έλθουν λόγω των γεγονότων, του-
λάχιστον στη Λιβύη, το Ιράκ κ.λπ.. Θα πρέπει να υπάρχει µόνιµη
επιτροπή της Βουλής κατά του φασισµού, της µισαλλοδοξίας και
του ρατσισµού. Αυτό είναι ένα θέµα που πρέπει να το συζητάµε
συνέχεια, αλλά όχι να το συζητάµε µε τον τρόπο που το συζητή-
σαµε σε έναν και µόνο νόµο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Πανούση.
Η κ. Ρεπούση έχει τον λόγο για δευτερολογία για δύο λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν παίρνω συχνά τον λόγιο για να απαντήσω στις συχνές ανα-

φορές στο πρόσωπό µου. Δεν το κάνω κυρίως από επιλογή, όταν
αναφέρεται τ’ όνοµά µου από χρυσαυγίτες Βουλευτές ή από
Βουλευτές των ΑΝΕΛ, που, αν δεν είναι τα πρώτα τους, είναι τα
δεύτερα τους ξαδέλφια. Ωστόσο, επιλέγω ν’ απαντήσω σε κά-
ποιον συνάδελφο της Νέας Δηµοκρατίας, που για πολλοστή
φορά αναφέρεται στο πρόσωπό µου σε ό,τι αφορά τη θέση µου
για το κατά πόσον η Νέα Δηµοκρατία παίζει το παιχνίδι της Χρυ-
σής Αυγής ή όχι. 

Επειδή µ’ ενδιαφέρει η Νέα Δηµοκρατία, όχι µόνο γιατί κυ-
βερνά τον τόπο, αλλά γιατί είναι η συνέχεια µιας µεγάλης φιλε-
λεύθερης παράταξης, θα της έλεγα ότι πρέπει ν’ αποφασίσει. Και
τα δύο δεν γίνονται: ή είναι η συνέχεια αυτού του δεξιού, αλλά
φιλελεύθερου ρεύµατος -και αυτό αντιπροσωπεύει σήµερα- ή
είναι η συνέχεια ενός ακροδεξιού κόµµατος. 

Αν αποφασίσει τον πρώτο δρόµο, θα πρέπει και ν’ αναγνωρίσει
το σύµφωνο συµβίωσης, γιατί αυτή είναι η κοινή κοινωνική και
πολιτική πρακτική στην Ευρώπη, στην οποία συµµετέχει η Ελ-
λάδα, και να µην επιτρέπει, κατά το δυνατόν φυσικά, συγκρίσεις
της οµόφυλης επιθυµίας µε την κτηνοβασία ή την παιδοφιλία.

Επίσης, ήθελα να πω στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας, που είναι εδώ, το εξής: Εγκαλείτε, κύριε Γε-
ωργιάδη, τους χρυσαυγίτες για εθνικιστές του γλυκού νερού.
Άραγε, αναρωτιέµαι τι άλλο έπρεπε να κάνουν, εκτός από τα εγ-
κλήµατα που κάνουν, για να τους αποκαλέσετε εθνικιστές του
«αλµυρού νερού»; Δεν σας είναι αρκετά αυτά που διαπράττουν
και αυτά που λένε και από το Βήµα της Βουλής σε ό,τι αφορά
τον ακραίο δεξιό εθνικισµό τους και τους κατηγορείτε ότι είναι
του γλυκού νερού και όχι του αλµυρού νερού;

Αυτά ήθελα, λοιπόν, να πω σχετικά µε τα θέµατα που συζητή-
σαµε σήµερα. Ευχαριστώ που µου δώσατε τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θα έλθει µία νοµοτε-
χνική βελτίωση, εντελώς τυπική, για τη βουλευτική τροπολογία
την οποία κατέθεσαν οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ. Για να µη δηµι-
ουργείται σύγχυση -είναι νοµοτεχνικό το θέµα- από το εδάφιο 3
του 79 που καταργείται, λέµε ότι προστίθεται άρθρο 81Α.

Απλώς επαναδιατυπώνονται στην παράγραφο 1 της τροπολο-
γίας στον Ποινικό Κώδικα ως εξής: Πρώτον, διαγράφεται το τε-
λευταίο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 79. Αυτό το
έλεγε η τροπολογία. Εδώ πρέπει να µπει ξεχωριστά, δηλαδή
«µετά το άρθρο 81 του Ποινικού Κώδικα προστίθεται άρθρο 81Α
ως εξής».

Η παράγραφος 2 της τροπολογίας αναριθµείται σε 3. 
Αυτό είναι το θέµα, δεν αλλάζει το περιεχόµενο. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-

θρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Χαράλαµπος Αθανασίου καταθέτει για
τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία
έχει ως εξής:

2626 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Κύριε Υπουργέ, νο-
µίζω ότι η κ. Κατριβάνου θέλει να προσθέσει µια λέξη. Εάν θέ-
λετε, να την ακούσουµε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Ορίστε, κυρία Κατρι-
βάνου. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Στο άρθρο 2 εκεί που λέµε «κατά
τρόπο που µπορεί να υποκινήσει βία ή µίσος» µετά λέτε «ή ενέχει
απειλητικό ή υβριστικό χαρακτήρα». Εδώ να βάλουµε ένα «και»,
δηλαδή να συντρέχει σωρευτικά, έτσι ώστε να είναι πιο δύσκολες
οι µηνύσεις, για να το πω έτσι. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Είναι διαφορετικά
πράγµατα και δεν χρειάζεται να δηµιουργούµε σύγχυση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Σας ακούσαµε, λοι-
πόν. Έχετε κάτι άλλο; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Να πω κάτι τελευταίο,
κύριε Πρόεδρε, σχετικά µε αυτό που ειπώθηκε για τα νοµικά πρό-
σωπα και γιατί δεν βάλαµε «καταδίκη», αλλά βάλαµε µόνο «αµε-
τάκλητη παραποµπή». Αυτό έγινε διότι θέλουµε ακριβώς να
αυστηροποιήσουµε το πλαίσιο και να αποτρέπουµε και σε αυτήν
την περίπτωση να εκφέρεται ρατσιστικός λόγος. 

Όµως, πέρα απ’ αυτό, υπάρχει σε πάρα πολλά κείµενά µας και
µάλιστα ίσης σπουδαιότητας η αµετάκλητη παραποµπή, που ση-
µαίνει αµετάκλητο βούλευµα ή κλητήριο θέσπισµα που έχει πε-
ράσει απ’ όλη τη διαδικασία της προδικασίας. 

Για παράδειγµα, στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», που µου έρχεται στον
νου, µπορεί να τεθεί σε αργία κάποιος δηµοτικός άρχοντας, πε-
ριφερειάρχης ή δήµαρχος, µόνο µε την αµετάκλητη παραποµπή
του. Φανταστείτε δηλαδή να παραπέµπεται κάποιος αµετακλή-
τως για κακούργηµα και παράλληλα –λέω ένα παράδειγµα- να
είναι δήµαρχος. Αυτό συµβαίνει και σε άλλες περιπτώσεις. 

Τώρα σχετικά µε αυτό που ειπώθηκε για τις ποινές, να το κάνω
πιο ανάγλυφο για να το δούµε: Κάποιος προκαλεί δύο άτοµα να
φερθούν βίαια σε δύο Αφρικανούς. Ο ένας απ’ αυτούς προκαλεί
ελαφρά σωµατική βλάβη, η οποία τιµωρείται µέχρι έξι µήνες. Ο
άλλος επιφέρει στον άλλο τον θάνατο. Με τη λογική αυτή σηµαί-
νει –κάτι που δείχνει ότι είτε δεν έχετε εµβαθύνει στις διατάξεις
είτε δεν καταλάβατε για τη συρροή πώς λειτουργεί- ότι αυτός
που το προκάλεσε θα τιµωρηθεί µε τις αυξηµένες ποινές –νοµίζω
ότι το είπε και ο κ. Καπερνάρος- που προβλέπονται στο αντιρα-
τσιστικό νοµοσχέδιο; Δηλαδή πώς είναι δυνατόν να τιµωρείται µε
φυλάκιση τριών ετών, όταν επέφερε σωµατική βλάβη, η οποία
επισύρει έξι µήνες; Σηµαίνει ότι ο άλλος που θα έχει επιφέρει τον
θάνατο θα τιµωρηθεί µόνο µε δύο χρόνια;  Η απάντηση είναι φυ-
σικά όχι. Διότι στη µία περίπτωση θα πάει και αυτός ως ηθικός
αυτουργός µε κακουργηµατική µορφή στο κύριο έγκληµα και πα-
ράλληλα συρρέει και ο ρατσιστικός νόµος. Είναι απλά πράγµατα
και τα εξήγησα δύο φορές. 

Για τον Επίτροπο Μούιζνιεκς τώρα. Λέτε και ξαναλέτε ότι ο Σα-
µαράς είπε ότι θα ανακαταλάβουµε τις πόλεις και το αναφέρει
και ο κύριος Επίτροπος. Έχω απαντήσει σε αυτό και µε άλλη ιδιό-
τητα και στο εξωτερικό. Τι είπε δηλαδή ο Σαµαράς; Είπε ότι θα
έρθουν στη χώρα µας, όπως ο Αλάριχος µε τους Βησιγότθους,
για να καταλάβουν το κέντρο της Αθήνας; Φυσικά, όχι. Είναι ένας
πολιτικός λόγος ότι θα αποκαταστήσουµε την τάξη. Το είπε και
ο κ. Γεωργιάδης προχθές. Δηλαδή θα χτυπήσουµε το λαθρεµ-
πόριο, το οποίο υπάρχει, το παραεµπόριο και τα ναρκωτικά, ώστε
να υπάρχει µία τάξη, να βρεθούν ποιοι είναι οι παράνοµοι µετα-
νάστες κ.λπ.. Δεν έχει την έννοια ότι βιαίως θα κάνουµε οποιαδή-
ποτε πράξη. Το λέτε και το ξαναλέτε αποπροσανατολίζοντας.
Αυτό δεν είναι σωστό, δηλαδή µία πολιτική έκφραση να την ερ-
µηνεύετε ως καθαρά ποινική βούληση. 

Το σύµφωνο συµβίωσης θα συζητηθεί. Υπάρχει µία επιτροπή
που επεξεργάζεται διατάξεις του Οικογενειακού Δικαίου, οπότε
θα ανατεθεί και σε αυτή να εξετάσει το θέµα αυτό, γιατί –όπως
σας είπα- έχει πολλές παραµέτρους. Δεν µπορώ να προσδιορίσω
πότε θα είναι έτοιµη η επιτροπή, αλλά είναι ένα ζήτηµα που θα
εξετασθεί, γιατί έχει πολλές παραµέτρους. 

Όσον αφορά τη λέξη «κακόβουλος», η απόφαση-πλαίσιο χρη-
σιµοποιεί τη φράση «χονδροειδής υποτίµηση». Αυτή είναι µία
αδόκιµη έκφραση για την ελληνική ποινική κουλτούρα µας και
χρησιµοποιήσαµε το «κακόβουλος» που απαντάται στο Ποινικό
Δίκαιο. Σας θυµίζω το άρθρο 198 που µου έρχεται τώρα στον
νου, «βλασφηµία», «κακόβουλα βλασφηµάει». 

Γιατί το κάναµε αυτό το πράγµα; Το κάναµε για να µην είναι
κάθε άρνηση, γιατί αν είναι κάθε άρνηση, τότε µπορούµε να οδη-
γηθούµε σε αυτό το οποίο φοβάστε, ότι δηλαδή µπορεί να ελεγχ-
θεί ο λόγος, η έκφραση, το διανόηµα, ενώ το «κακόβουλο» το
στενεύει, το προσδιορίζει, θέλει να δείξει και την πρόθεση, την
κακότητα, δηλαδή αυτόν που έχει σκοπό να παρασύρει κάποιον
για να κάνει και κακό. Αυτή ήταν η έννοια. Εξάλλου, το είχε πει ο
κ. Πανούσης και στην επιτροπή αυτό. Όµως, απάντησα µε τον
ίδιο τρόπο που απαντώ τώρα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί των άρθρων και των

τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Τροποποίηση του ν.
927/1979 (Α’139) και προσαρµογή του στην απόφαση πλαίσιο
2008/913/ΔΕΥ της 28ης Νοεµβρίου 2008, για την καταπολέµηση
ορισµένων µορφών και εκδηλώσεων ρατσισµού και ξενοφοβίας
µέσω του ποινικού δικαίου (L 328) και άλλες διατάξεις» και η ψή-
φισή τους θα γίνει χωριστά.

Για τα άρθρα 1 και 3 έχει κατατεθεί αίτηση για διεξαγωγή ονο-
µαστικής ψηφοφορίας από Βουλευτές του Λαϊκού Συνδέσµου-
Χρυσή Αυγή. 

Για το άρθρο 2 έχει κατατεθεί αίτηση για διεξαγωγή ονοµαστι-
κής ψηφοφορίας από Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και του Λαϊκού Συν-
δέσµου-Χρυσή Αυγή.

Οι δύο ονοµαστικές ψηφοφορίες θα συµπτυχθούν σε µία, η
οποία θα διεξαχθεί την Τρίτη 9 Σεπτεµβρίου 2014 και ώρα 19.00’. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των υπόλοιπων άρθρων και των
τροπολογιών. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1733 και ειδικό 96, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΟΥΣΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1733 και ειδικό 96 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1766 και ειδικό 101 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1766 και ειδικό 101 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1718 και ειδικό 90 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Συνεπώς η τροπολο-
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γία µε γενικό αριθµό 1718 και ειδικό 90 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1792 και ειδικό 103 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών. 
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1792 και ειδικό 103 έγινε δεκτή κατά πλει-
οψηφία ως έχει και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1798 και ειδικό 105, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δριβελέγκας): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1798 και ειδικό 105 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 17.55’ λύεται η συνε-

δρίαση για την Τρίτη 9 Σεπτεµβρίου 2014 και ώρα 18.00’, µε αν-
τικείµενο εργασιών του Τµήµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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